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—  PRÒLEG  —

Escriure aquestes quatre ratlles en aquesta publicació és quel-
com que em satisfà per dos motius, principalment. En primer lloc, 
perquè l’Il·lustre Col·legi de l’Advocacia de Tarragona ha demos-
trat, des de fa molts anys, una inquietud poc habitual per preservar 
la seva història i, sobretot, per donar-la a conèixer; mostra d’això 
són les dues (i aviat tres), monografies que ha publicat al llarg dels 
darrers vint-i-quatre anys, la primera, el 1999, en la qual vaig tenir la fortuna de participar 
en qualitat de coautora, i la segona el 2003, ja en qualitat d’autora, una crònica de la revista 
col·legial Fòrum Jurídic.

El segon motiu és que aquest llibre arribi de la mà de Noemi Navarro, historiadora i arxi-
vera, amb la qual he pogut compartir aprenentatges i vivències tant en l’àmbit laboral, com 
personal. Una dona inquieta, tenaç i estricta amb la seva feina, característiques que només es 
poden traduir en un resultat esplèndid com és el d’aquest llibre que avui teniu entre mans. 

Una publicació que, teòricament, vindria a ser una continuació de la de l’any 2003, però 
que, a la pràctica, és un nou llibre de la història del Col·legi tarragoní, que té entitat pròpia 
per si sol, i això, de vegades, no és fàcil d’aconseguir; tenir la capacitat de resumir en poques 
pàgines la vida d’una entitat de gairebé cent vuitanta anys de trajectòria no és una tasca sen-
zilla, però Noemi ho ha aconseguit amb escreix, lliurant-nos una nova història, actualitzada, 
que romandrà perquè les noves generacions d’advocats i advocades tarragonines, i també la 
ciutadania en general, coneguin el Col·legi de l’Advocacia de Tarragona.

Enhorabona, Noemi, i agraïments a les persones que conformen avui la Junta de Govern 
del Col·legi, les quals han apostat, un cop més, com un dia ho van fer aquelles que les prece-
diren, per fer-nos arribar la seva història i el seu present.

Coia Escoda Múrria 





—  LA IMPORTÀNCIA DE LA PERSPECTIVA  — 

Mirar enrere i comprovar com hem canviat és molt útil. No 
com una senzilla diversió historiogràfica per comprovar que 
algunes coses del passat ara ens semblen molt anacròniques i 
molt superades, sinó per recordar que els canvis, les evolucions 
i les millores són conseqüència de la visió i l’acció d’unes perso-
nes que van ser capaces de provocar aquestes necessàries transformacions. 

Aquest llibre que teniu entre mans posa en valor la importància de la perspectiva. De com 
l’advocacia tarragonina ha estat un exemple d’empenta per transformar el Col·legi, un reflex 
del mateix esperit de progrés que tenim en l’exercici de la nostra professió i, en definitiva, de 
tota la societat. Perquè el que fem en el nostre dia és això: contribuir a fer una societat més 
justa, més igualitària, més democràtica i, per tant, més avançada. I és la perspectiva que no 
hem de perdre: els canvis són possibles. 

Les pàgines de l’obra donen testimoni de progressius canvis tecnològics, nous serveis a la 
societat i als col·legiats, la consolidació de l’ICAT com a marca i de la seva projecció i posi- 
cionament cap al nostre entorn, la gestió institucional, el Pla d’Igualtat i el canvi de nom de la 
institució, etc. Avenços que són conseqüència d’aquest esperit transformador que està intrín-
secament lligat a la nostra vocació. 

El mateix esperit que impulsa els reptes que l’actual Junta té sobre la taula: la digitalització, 
seguir posant en valor la nostra funció social, consolidar un estil de gestió rigorós i que per-
meti impulsar cada cop més i millors serveis pensant en les necessitats dels nostres companys 
i companyes. I per sobre de tot, un estil de governança que té com a senya d’identitat l’ober-
tura i apropament del Col·legi a totes les advocades i advocats, sense distingir entre despatxos 
grans, mitjans ni aquells companys i companyes que exerceixen la nostra professió de forma 
individual. 

Pose-m’ho, doncs, tot plegat en perspectiva amb el mateix esperit que plasmen aquestes 
pàgines i, de ben segur, que seguirem millorant. Nosaltres i la societat per a la que treballem. 

Estela Martín Urbano
Degana
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—  INTRODUCCIÓ  —

L’Il·lustre Col·legi de l’Advocacia de Tarragona sempre ha mos-
trat interès per conèixer la seva història i per difondre-la.

Prova d’això és l’obra publicada el 1999 El Col·legi d’Advocats 
de Tarragona. La seva història (1845-1999) de Coia Escoda Múrria 
i Mercè Toldrà Dalmau, en la que les autores feren un recorregut 
per la història del Col·legi des de la seva creació al segle XIX fins a 
finals del segle XX. O l’obra publicada uns anys més tard, i també 
de Coia Escoda, titulada Fòrum Jurídic. 10 anys de vida col·legial, una recopilació de la vida 
col·legial dels deu anys del Fòrum Jurídic (1993-2003) i de la creació de l’Escola de Pràctica 
Jurídica.

Abans, però, i per posar les lectores i lectors en context, hem volgut aportar un primer 
capítol fent un repàs des dels seus orígens fins a l’any 1999 per, tot seguit, començar a explicar 
allò més rellevant del Col·legi des del 2000 fins a dia d’avui. Des de les diferents juntes de go-
vern en els diferents mandats d’Antoni Huber Company (1999-2002), d’Antoni Vives Sendra 
(2003-2008), d’Antonio Salas de Córdoba (2009-2012), de Manel Albiac Cruxent (2013-
2020) i fins al mandat de la primera degana de la història de l’Il·lustre Col·legi de l’Advocacia 
de Tarragona, Estela Martín Urbano (2021-), hem intentat plasmar tot allò més significant 
no només a nivell intern sinó també, i especialment, a nivell extern, tot visibilitzant el treball 
de l’ICAT pel que fa a la projecció social, professional i econòmica del territori, el treball i 
dedicació de l’ICAT cap a la ciutadania. Aquesta obra, per tant, és una guia bàsica des de la 
seva creació fa quasi cent-vuitanta anys fins a dia d’avui, que ha de servir de punt de partida 
per a altres obres i investigacions, que pot servir per a indagar i ampliar cadascun dels períodes 
i àmbits, com les comissions i seccions, per exemple.

Creiem, però, que la importància d’aquesta obra ha d’anar més enllà de totes aquestes da-
tes, efemèrides i esdeveniments resumits en unes quantes pàgines; que ha de servir de reflexió 
per al Col·legi i per les seves col·legiades i col·legiats. 

Quan fem una recerca històrica com a tal, que implica investigar sobre segles passats, d’al-
guna manera tenim assumit que hi haurà anys o períodes en blanc per la manca de fonts i, per 
tant, d’informació. Assumim que els propis esdeveniments històrics com els conflictes bèl·lics, 
les catàstrofes naturals com les riuades, la dispersió de la documentació per la manca d’arxiu 
o el propi pas del temps fa que ens trobéssim aquests buits que impedeixen escriure la història 
completa. I podem pensar que això només passa sobre segles i dècades passades, però el cert és 
que és un fet que marca també l’actualitat, l’era digital. 

La redacció d’aquest llibre s’ha realitzat a través de la informació extreta dels diferents 
números de la revista Fòrum Jurídic des del 2000 ençà, de les memòries i ja, els darrers anys, 
també de les diferents notes de premsa i arxius digitals del Col·legi. La documentació, però, 
no ens ha arribat de la mateixa manera, com tampoc la informació plasmada en els diferents 
números, ja que varia segons cada Junta de Govern, cada consell de redacció i cada persona 
que ha participat en la mateixa, en un context, a més, d’evolució i de transformació cap a les 
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noves tecnologies que ha fet que moltes vegades aquesta documentació s’hagi duplicat en di-
versos formats, dispersat o, malauradament en alguns casos, perdut.

Aquest últim aspecte és un tema que m’agradaria posar sobre la taula, despertar en els pro-
fessionals de l’advocacia la conscienciació arxivística en la feina que es duu a terme dia a dia 
des del Col·legi, ja que la feina de l’advocada i de l’advocat d’avui és el llegat per a l’advocada 
i l’advocat de demà. I per a transferir aquest llegat cal mirar el present, la situació i el moment 
actual, sempre en perspectiva històrica, tenir la voluntat de documentar allò que es fa per demà 
poder escriure la història. Perquè allò que no es documenta, ni s’explica, ni s’informa, no es pot 
transmetre, és com si mai hagués passat.

Aquesta obra, per tant, s’ha pogut dur a terme gràcies al treball realitzat durant els últims 
vint anys i a partir de tot allò que conscient o inconscientment vau decidir que s’havia de do-
cumentar i llegar. Aquesta història l’heu escrit vosaltres, la memòria latent de l’Il·lustre Col·legi 
de l’Advocacia de Tarragona. 

Finalment, només em resta donar les gràcies a aquelles persones que vàreu confiar en mi per 
a la redacció d’aquest llibre. En primer lloc a Coia Escoda, per sempre encoratjar-me amb tot 
i ensenyar-me tant; als membres de la Junta de Govern del Col·legi, especialment a la degana 
Estela Martín i al vicedegà, Julio de Parellada, pel seu suport i confiança; a l’Agnés Figuera, 
bibliotecària tècnica del Col·legi, per la seva ajuda en tot aquest procés; i a tots i a totes les 
protagonistes de l’obra, per permetre’m conèixer i aprendre de la vida col·legial i poder saber 
què és i què significa aquesta institució històrica.

Noemi Navarro Espada 
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—  1  — 
ANTECEDENTS HISTÒRICS

1. ESCODA MÚRRIA, Coia; TOLDRÀ DALMAU, Mercè. El Col·legi d’Advocats de Tarragona. La seva història (1845-
1999). Tarragona: Col·legi d’Advocats de Tarragona, 1999.

2. ESCODA MÚRRIA, Coia. Fòrum Jurídic. 10 anys de vida col·legial. Tarragona: Il·lustre Col·legi d’Advocats de Tar-
ragona, 2003.

Molt possiblement, qui estigui llegint 
aquesta obra també haurà llegit, o sabrà que 
estan al seu abast, les anteriors obres sobre 
la història del Col·legi: El Col·legi d’Advocats 
de Tarragona. La seva història 1845-1999 
(1999)1, de Coia Escoda i Mercè Toldrà, en 
el que es buscaren els orígens del Col·legi i 
es feu una crònica fins a finals del segle pas-
sat; i Fòrum Jurídic. 10 anys de vida col·legial 
(2003)2, també de Coia Escoda, en el que es 
recopilava la vida col·legial a partir d’aquest 
butlletí informatiu i, tot aprofitant l’efemè-
ride, també es rememorava la creació de l’Es-
cola de Pràctica Jurídica de Tarragona. Dues 
cròniques, per tant, que ens permeten conèi-
xer gairebé cent seixanta anys d’història del 
col·legi.

La nostra tasca, doncs, és fer la crònica 
a partir de l’any 2000 i fins al 2022. Abans, 
però, i per a posar-nos en context, farem un 
breu resum de les obres anteriors per recórrer 
pels orígens i la història que ens ha portat 
fins aquí. 

Els orígens

La majoria de col·legis, sobretot els que 
tenen certa antiguitat o trajectòria històrica, 
busquen i volen saber el seu origen, aquella 
data exacta en què es va crear o es van col-
legiar oficialment, sigui per interès o valor 
històric, sigui per temes jurídics i/o per qües-
tions de prestigi. Informació que, pel seu va-
lor probatori, només ens la poden donar els 
documents, si aquests s’han conservat, clar. 

Si no és així, tot queda en hipòtesis, en el que 
ha deixat la tradició oral, en buit o en silenci. 

Com sabem i com veurem, gràcies a la re-
cerca que es va endegar fa uns anys i als resul-
tats publicats, podem conèixer i situar la data 
de creació del Col·legi tarragoní al segle XIX. 
Però per a explicar i valorar la història d’una 
entitat d’aquestes característiques és igual 
d’important la data i el camí recorregut des 
de la seva col·legiació com els orígens i ante-
cedents que el conduïren fins allí, els orígens 
i els antecedents de l’advocacia d’un terri- 
tori. 

Per a explicar els de Tarragona fins i tot 
ens podríem remuntar a l’Època Antiga, a la 
Tarragona romana, a Tàrraco, al sistema jurí-
dic que es creà en aquell moment i que enca-
ra perdura en els nostres dies. Fou en l’Època 
Medieval, després de la legislació comtal, que 
es visqué el floriment del dret català, el qual 
entrà en decadència segles més tard amb les 
disposicions dictades pel Borbó Felip V. La 
figura de l’advocat i els precedents dels col·le-
gis els trobem en l’Època Moderna. En aquell 
moment, sobretot a partir del segle XVII, les 
referències al gremi o Col·legi d’Advocats 
de Tarragona són relativament freqüents. I 
és que els professionals del dret sempre han 
tingut un paper important dins de la socie-
tat tarragonina, ocupant càrrecs burocràtics, 
sobretot dins del govern municipal, també i 
especialment al llarg dels segles XVIII i XIX.

Tot i que ja existien altres col·legis d’ad-
vocats al llarg de tot el territori espanyol des 
de feia anys, fou a la primera meitat del XIX 
quan començaren a proliferar.
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La primera legislació la trobem en el De-
creto LX de 22 de abril de 1811 sobre la libre 
incorporación de los Abogados a sus Colegios, 
que posava punt i final a les restriccions per 
accedir a les professions lletrades, ja que es 
considerava que el nombre d’advocats –entre 
altres oficis– de la monarquia era excessiu i 
estava establert un numerus clausus per a cada 
col·legi i seu de l’Audiència.

El Decret de 8 de juny de 1813 sobre el 
libre establecimiento de fábricas y ejercicio de 
cualquier industria útil, no només conso-
lidava la fi del numerus clausus sinó que, a 
més, posava fi a la gremiació obligatòria per 
a l’exercici d’oficis, els quals a partir d’ales-
hores eren completament lliures. És cert que 
aquesta segona norma no afectava, d’entrada, 
els col·legis d’advocats, però marcava la pauta 
de la nova política corporativa –o, més ben 
dit, anticorporativa.

A partir de la publicació de la Reial cèdula 
de 27 de novembre de 1832, que preveia la 
formació de corporacions professionals del 
dret a les capitals que ja tinguessin audièn-
cies, començà, com hem dit, la proliferació 
dels col·legis d’advocats al llarg del territori 
espanyol.

El 28 de maig de 1838 aparegueren els 
Estatutos para el régimen de los colegios de abo-
gados del reino, normativa que conformava 
les bases de l’organització dels col·legis d’ad-
vocats.

El 12 de juny de 1844 es publicà un al-
tre Reial decret relatiu als col·legis d’advocats 
que incentivava la creació de nous col·legis, 
rebaixant les exigències per formar-los; amb 
un mínim de 20 advocats residents a la ciutat 
n’hi havia prou. Al final d’aquest decret es 
publicà una recomanació del regent d’establir 
col·legis el més aviat possible en ciutats on no 
n’hi hagués, com Vilafranca, Figueres, Giro-
na, Balaguer, Cervera, Lleida, Reus, Tortosa 
o Tarragona. Per això, el 9 d’agost de 1844, 
el regent ordenà enviar als jutges de Prime-
ra Instància de dites ciutats una circular i un 
exemplar adjunt dels Estatutos de 1838 amb 
la recomanació que formessin col·legis com 
més aviat millor.

A l’Arxiu Municipal de Tarragona existeix 
una relació d’advocats veïns de Tarragona 
del dia 15 d’abril de 1844 en què hi consten 

24 persones, nombre que supera els 20 que 
exigia la legislació per formar col·legi. Però 
en pocs mesos el nombre d’aquesta llista va 
minvar en haver-se donat de baixa alguns lle-
trats.

Tot i així, el 19 d’agost de 1844 el jutge de 
primera instància de Tarragona va comunicar 
haver rebut el Decret i es va comprometre 
a formalitzar la constitució del Col·legi. Uns 
dies més tard, el dia 27 d’agost de 1844, el 
jutge de primera instància envià una resolu-
ció a la regència en la qual exposava que a 
Tarragona no eren prou membres per formar 
col·legi. En aquell moment només es van 
computar dinou advocats amb despatx obert 
i residents a la ciutat (a falta d’un del mínim 
exigit).

La fundació del Col·legi d’Advocats  
de Tarragona

L’any següent, el 1845, la Secretaria de 
Govern resolgué que es poguessin col·legiar 
aquells advocats amb estudi obert a la ciutat 
tot i que no fossin residents. D’aquesta ma-
nera, el 28 de maig, després d’haver fet unes 
juntes preparatòries els dies 21 i 27 de maig, 
«quedó instalado el Colegio de Abogados de 
este partido judicial», essent el primer degà 
José de Torres i de Ferrer, diputat tresorer 
Bartolomé Roig i secretari comptador, Josep 
Balcells.

El 17 de setembre de 1845 la Junta de 
Govern del Col·legi de Tarragona (entenem, 
per tant, que estava constituït), va comu-
nicar a la Secretaria de Govern que un dels 
seus col·legiats, concretament el degà Josep 
de Torres, havia deixat d’exercir la professió i 
que es donava de baixa del Col·legi. En dis-
minuir el nombre de membres es va patir per 
una possible dissolució en no arribar al nom-
bre recomanat per llei.

La resposta a l’anterior ofici arribà el 7 de 
novembre de 1845 quan la Sala de Govern 
acceptà la renúncia de Torres i instà a vigilar 
que no es repetissin més casos com el de l’ex-
degà. Per aquest motiu encomanà al jutge de 
Primera Instància vetllar perquè tots els pro-
fessionals del dret estiguessin sota l’empara 
col·legial segons prescrivia la llei.
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Tres dies més tard, el 10 de novembre de 
1845, un nou escrit de la Junta de Govern 
notificava una altra baixa, la de Florenci Cos-
ta. Però en l’únic llibre de registre de col·legi-
ats d’aquella època que conserva el Col·legi, i 
que va de 1845 a 1890, hi consta que aquell 
any 1845 ingressaren 28 membres.

Seguint en relació amb els documents 
conservats d’aquells primers anys, el més 
antic que es conserva a l’Arxiu de la Corona 
d’Aragó sobre la Junta de Govern del Col·le-
gi d’Advocats de Tarragona i signat pel seu 
degà, Francesc Riera, data del 6 de setembre 
de 1847. Moment en què hi apareix relacio-
nat el Col·legi de Tarragona en una notifica-
ció de la Sala de Govern, juntament amb el 
de Figueres, Cervera, Lleida, Girona i Reus.

Del 1858 és el primer llibre d’actes con-
servat pel Col·legi, el qual acaba al 1872. I 
malauradament no se n’ha conservat més fins 
al 1940.

L’Arxiu de la Corona d’Aragó, però, con-
serva també el primer document amb capça-
lera del Col·legi d’Advocats de Tarragona. Es 
tracta d’un ofici signat pel degà Santiago Sei-
del i datat del dia 10 de novembre de 1864. 
Any en què consten 31 persones col·legiades 
al Col·legi.

Una altra documentació que ajudà a es-
criure el final del segle XIX del Col·legi i dels 
seus col·legiats fou la correspondència datada 
entre el 1860 i el 1891, i de la que Escoda i 
Toldrà n’extragueren informació molt inte-
ressant, des de temes de la pròpia institució, 
la implicació política dels seus membres o, 
fins i tot, el seu interès en l’arqueologia o el 
món editorial.

El Col·legi en les primeres  
dècades del segle XX

Com ja hem comentat, fins al 1940 es 
conservà molt poca documentació i, per 
tant, molt poca informació.

El document més antic de principis del 
segle XX es conserva a l’Arxiu Històric de 
Tarragona, i es tracta del registre d’altes pel 
pagament de contribució industrial datat 
de l’any 1910. És en aquest registre o deure 
amb el fisc on trobem altres documents: del 

1923, l’alta del pagament de la contribució 
industrial de la ciutat de Tarragona i, del 
1930, el registre de la matrícula industrial, 
on hi consten 17 membres al gremi d’advo-
cats. Anteriorment, i segons consta a la Guia 
Judicial de Catalunya del 1919 publicada per 
la Revista Jurídica de Catalunya on apareix la 
llista oficial dels col·legis d’advocats, a Tar-
ragona hi consten 22 col·legiats, més 6 que 
viuen fora de la ciutat i 15 no exercents. La 
resta o bona part de la història del Col·legi 
en aquest període se sap a partir de les notes 
preses per Josep Yxart de Moragas i pel Llistat 
dels senyors col·legiats publicat per l’Il·lustre 
Col·legi d’Advocats de Tarragona el 1933.

El període de la República 
i la Guerra Civil

En aquests anys trenta, amb l’adveniment 
de la República (1931-1939), fou constituït 
el govern de la Generalitat, es promulgà una 
nova Constitució (1931) i s’aprovà l’Estatut 
de Catalunya (1932). Gràcies a aquests tex-
tos legals Catalunya recuperà el Parlament i, 
per tant, la capacitat legislativa en matèria ci-
vil, així com la possibilitat d’organitzar l’Ad-
ministració de justícia. Una gran oportunitat 
d’avançar en tots els nivells de la societat que 
s’estroncà amb el cop d’Estat militar de caire 
feixista del juliol del 1936, el qual provocà 
l’esclat de la Guerra Civil Espanyola (1936-
1939) i una forta convulsió a l’estructura ju-
dicial en l’àmbit estatal. La qual cosa tingué 
repercussió directa en les professions liberals 
i en el Col·legi d’Advocats de Tarragona.

En aquest sentit, la Conselleria de Justí-
cia de la Generalitat de Catalunya seguí amb 
les actuacions progressistes també durant la 
guerra, simplificant el procediment civil o 
creant l’Oficina Jurídica d’Assessorament fa-
cultada per revisar els processos de caràcter 
social (la de Tarragona es creà al setembre del 
1936 i s’ubicà als jutjats del carrer de Santa 
Anna). El fet més particular d’aquest perío-
de, però, va ser l’establiment dels jurats o tri-
bunals populars amb l’objectiu de permetre 
la repressió del feixisme.

El Col·legi d’Advocats de Tarragona 
l’agost del 1936 va fer donació de 500 pes-
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setes a l’Hospital de Sang i al Batalló Expe-
dicionari. El mes següent, l’advocat Ramon 
Nogués Biset s’adreçà a Antoni Vilalta Vidal, 
comissari de la Generalitat al Col·legi d’Ad-
vocats, per oferir-se a representar-lo a Tarra-
gona. El moviment dels col·legiats durant la 
guerra però, fou discret, ja que disminuïren 
considerablement les gestions judicials i gai-
rebé es paralitzaren els litigis.

Un cop acabada la Guerra Civil es posà 
fi al govern legítim de la República. Unes 
setmanes més tard, el 26 d’abril de 1939, es 
constituí la nova Junta de Govern del Col·le-
gi. El text de la sessió constitutiva diu així: «a 
los fines de que se proceda a dar forma legal a 
la junta de Gobierno del Colegio de Aboga-
dos de esta Capital, que en la actualidad no 
funciona, pláceme someter a la aprobación 
de su V.S. (gobernador civil) las personas que 
podrían constituirla» que són: degà, Lluís 
Monteverde Jordi; secretari, Josep Mullerat 
Soldevila; tresorer, Joan Francesc Montañés; 
diputat primer, Ricard Cabré Arnabat, i di-
putat segon, Josep Yxart de Moragas. Afegeix 
l’esmentat text que «todos los indicados son 
personas de solvencia moral y totalmente 
adictas a nuestro Glorioso Movimiento Na-
cional, habiendo sido perseguidos por los ro-
jos durante su dominación».

El 26 de maig es va celebrar junta general 
a la qual assistiren tots el col·legiats i mem-
bres de la Junta de Govern, excepte el degà 
i els col·legiats Foraster, Ventosa, Guasch, 
Delclòs, Cuchillo i Prat. El mes de juliol es 
tornà a convocar sessió per tractar de fixar 
la quota que havien de pagar els col·legiats 
i arbitrar els fons de pagaments. En aquells 
moments, les dependències del Col·legi es 
trobaven al carrer Cavallers número 12 (els 
anys anteriors es trobaven al carrer de Santa 
Anna).

El Col·legi durant la dictadura 
franquista

El primer llibre d’actes conservat de des-
prés de la guerra està datat de l’1 de juny de 
1940 i acaba el 5 de març de 1943. De la pri-
mera Junta de Govern d’aquest període, sota 
el deganat de Monteverde, destaca l’adhesió 

del Col·legi a la petició d’indult del condem-
nat a mort, Eugenio Olabarreta Miruri, que 
havia estat tinent fiscal de l’Audiència en 
zona republicana. També hi destaquen els 
judicis sumaríssims, com el que processava a 
l’advocat tarragoní Ricard Cabré Arnabat o 
els expedients de depuració, com el que se li 
obrí a l’advocat Salvador Ventosa Pina acusat 
de separatista.

Davant d’aquests processos de depuració, 
a partir de 1941 començaren a qüestionar la 
validesa i forma dels carnets dels col·legis ofi-
cials i altres qüestions econòmiques com el 
de les quotes o la contribució a la subscripció 
per les obres de la capella de la Universitat de 
Barcelona i la División Azul.

El 26 de març de 1942, i a proposta del 
jutge instructor Antoni Prat Ferrando, s’ac-
ceptà l’admissió, depuració i rehabilitació 
per a l’exercici professional dels advocats en 
general. Al mateix temps que es proposà la 
reorganització de la biblioteca del Col·legi.

El 1945 seguiren les qüestions sobre la 
contribució dels col·legiats. Això són: les 
quotes extraordinàries, el dret d’incorporació 
al Col·legi que era de 200 pessetes i la quota 
del Consejo General de la Abogacía. A més, 
s’informà de la necessitat de contribuir en 15 
pessetes per col·legiat exercent i per cada col-
legi a la creació del Consejo General de los 
Colegios de Abogados de España.

El febrer de 1946, amb la mesa electoral 
situada al propi local del Col·legi a les depen-
dències del Jutjat de Primera Instància, van 
tenir lloc eleccions per als càrrecs de diputat 
primer, diputat segon i tresorer del Col·legi.

Segons una llista conservada a l’Arxiu de 
l’Audiència Provincial de Tarragona, amb 
data del 3 de maig de 1947, aquell any eren 
48 els col·legiats que exercien professió. Any 
en què s’aprovaren els Estatuts del Col·legi 
en la Junta General celebrada el 21 de de-
sembre. En destaquem els quatre primers ar-
ticles que fan referència a l’organització del 
Col·legi:

1. El Col·legi d’Advocats de Tarragona és 
una corporació oficial de caràcter pro-
fessional dotada de personalitat jurídica 
i regida per una Junta de Govern i les 
juntes generals constituïdes segons di-
uen els Estatuts.
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2. El Col·legi està format pels advocats 
que, a banda de complir els requisits le-
gals exigits, es dediquin habitualment a 
la tutela jurídica dels interessos públics i 
privats i que prèviament hagin estat ad-
mesos.

3. El Col·legi tindrà com a patró a Sant 
Raimon de Penyafort.

4. Els objectius del Col·legi són: defensar 
els interessos, drets i immunitats dels 
advocats procurant que aquests gau-
deixin davant dels tribunals, autoritats 
i oficines públiques de tot tipus de lli-
bertat i independència necessàries per al 
bon desenvolupament de l’exercici de la 
professió, mantenir el «decoro» profes-
sional i l’harmonia entre els col·legiats 
i prendre, si cal, les mesures necessàries 
per tal que no es vegi perjudicat el bon 
nom de la classe i distribuir entre els 
col·legiats les càrregues que pugui com-
portar l’exercici de la professió.

Els buits documentals ens fan saltar al 
1951, quan s’acordà diferenciar tres torns 
d’ofici segons les jurisdiccions criminal, 
eclesiàstica i civil laboral per tal de fer més 
equitativa la distribució, i examinar amb més 
detall les sol·licituds d’advocat d’ofici per tal 
de determinar la solvència del sol·licitant.

El 1952 l’Ajuntament de Tarragona sol·li-
cità el donatiu per a la subscripció dels actes 
en commemoració del Centenari de la Ram-
bla del Generalíssim, però la situació econò-
mica era tan precària i les derrames tan usuals 
que no van poder fer el donatiu.

Al setembre, i per tal d’elegir la nova 
Junta de Govern, s’inicià el període electo-
ral. Finalment Ferrándiz Arjonilla guanyà les 
eleccions per tres vots, havent-les perdut el 
distingit per Franco el 1941 Yxart de Mo-
ragas.

El 1953 la situació econòmica no havia 
millorat. S’acordà fer inventari dels béns del 
Col·legi i el Jutjat de Primera Instància cedí 
el local existent al costat de la sala d’actes del 
Jutjat perquè pogués ser utilitzat com a Se-
cretaria del Col·legi si l’Ajuntament, que era 
propietari de l’immoble, en donava el visti-
plau.

Aquell any, un decret del Ministeri de 
Justícia ampliava la jurisdicció del Col·legi 

d’Advocats a tota la província de Tarragona, 
incloent els col·legis de Tortosa i Reus. En 
Junta de Govern de 28 de maig es tractà sobre 
aquest decret i respecte als col·legiats en exer-
cici als jutjats de primera instància de Valls, 
Montblanc, el Vendrell, Gandesa i Falset que 
havien d’ingressar al Col·legi, els quals ho fa-
rien amb la condició de gaudir dels mateixos 
drets i tenir les mateixes obligacions que la 
resta de col·legiats. Davant d’aquesta conver-
sió a col·legi provincial, el 1954 es tractà la 
modificació dels Estatuts del Col·legi. Any 
en què s’assistí a la reunió de tots els degans 
dels col·legis de l’Estat espanyol que va tenir 
lloc a Madrid, es col·laborà i s’assistí també 
al III Congrés de l’Advocacia que se celebrà 
a València, i se celebrà l’acte d’imposició de 
les condecoracions de Sant Raimon de Pe-
nyafort a Tarragona.

En aquell moment, però, continuava el 
problema de la manca de seu col·legial i la 
manca d’ingressos, per la qual cosa el 1955 
es plantejà la possibilitat d’establir una quota 
col·legial fixa. Tot i aquesta situació econò-
mica dolenta, el 1956 es decidí augmentar 
el sou als empleats del Col·legi que des del 
1949 no s’havia incrementat.

En aquest sentit, el 1957 es proposà 
redactar unes normes d’honoraris màxims i 
mínims sobre el rendiment del treball perso-
nal i s’amplià considerablement la biblioteca 
del Col·legi amb l’adquisició de llibres, tot 
revisant i refonent el catàleg que havia que-
dat obsolet.

El 1960 s’assistí a la reunió de degans a 
Madrid per discutir sobre les mesures neces-
sàries per solucionar el problema de l’intru-
sisme laboral i s’assistí també a les reunions 
de degans a Barcelona relacionades amb el 
projecte de compilació del dret civil especial 
català. Mentre que l’any següent s’assistí a la 
reunió de degans de Catalunya per tractar 
de les noves lleis d’enjudiciament civil i pe- 
nal.

A partir de 1963 (i sobretot a partir del 
1970), arran del creixement econòmic en 
l’àmbit provincial, hi hagué un augment de 
les actuacions judicials i, per tant, un incre-
ment considerable d’advocats. La qual cosa 
es va veure reflectida en la prosperitat econò-
mica del Col·legi.
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El 1964 es traslladà el Jutjat de Primera 
Instància a l’avinguda del Generalísimo, i a 
partir d’aquell moment el canvi de la seu del 
Col·legi esdevingué el tema principal de les 
reunions de les juntes de govern amb l’ob-
jectiu d’adquirir un local nou o bé llogar-ne 
un de renda limitada. El 1967, però, seguia 
el problema de manca de seu, havent-se de 
realitzar les sessions a la Diputació. Per la 
qual cosa s’iniciaren les gestions amb l’Ajun-
tament per tal de solucionar-ho.

Entrant a la dècada dels setanta, s’acordà 
la creació del Grup d’Advocats Joves (1970), 
es convocaren eleccions per a elegir la nova 
Junta de Govern i se celebrà el II Congrés 
Jurídic Català (1971) organitzat per l’Acadè-
mia de Jurisprudència i Legislació de Barce-
lona, el qual tingué caire itinerant per tal que 
les poblacions més destacades de Catalunya 
se’n fessin ressò. La presència d’advocats tar-
ragonins, però, no va ser massa destacable. A 
més, es començà a publicar un butlletí amb 
el nom de Circular Informativa del Ilustre Co-
legio de Abogados de Tarragona.

El 31 de gener de 1972 tingué lloc la junta 
general on s’acordà reservar una partida per 
fomentar l’activitat del Grupo de Abogados Jó-
venes. A banda, davant el problema persistent 
de la manca de seu, també s’acordà sol·licitar a 
l’Ajuntament de Tarragona, a precari, els locals 
que ocupava el Col·legi a l’edifici dels jutjats 
del carrer de Santa Anna, ja que aquests resta-
rien buits a causa del trasllat al nou Palau de 
Justícia. Mentrestant, el 1973, es traslladaria 
a les dependències del Palau de Justícia, i des-
prés a la Torre Romana de la Plaça del Pallol, 
edifici de l’Antiga Audiència. No seria fins el 
1975 que l’Ajuntament concediria els nous 
locals i l’autorització de les obres de condicio- 
nament.

El Col·legi durant el període  
de la Transició

El 20 de novembre de 1975 morí el dic-
tador Franco, un dels fets més transcendents 
de la història del país i que iniciaria un nou 
període.

Sobre l’adaptació a aquest canvi polític 
giraria el Col·legi, tant a nivell local com es-

tatal, durant els mesos i els anys immediats, 
encara que també centrarien les forces en les 
obres de la tant esperada seu.

El 1976 es presentà el Projecte de les nor-
mes d’orientació d’honoraris professionals, 
el text definitiu de les quals es va aprovar en 
Junta de 22 d’abril i es proposà contractar 
una persona per a fer-se càrrec de la bibli-
oteca. A més s’acordà presentar un projecte 
d’estudi d’una assegurança col·lectiva de res-
ponsabilitat civil professional.

A finals dels setanta, es proposà fer una 
reglamentació del torn d’ofici, es presentà la 
nova Guia Judicial i s’aprovaren les normes 
orientadores sobre honoraris professionals.

De la dècada dels vuitanta s’ha de desta-
car la primera reunió de la Junta de Govern 
al nou local social de la plaça Pallol el 6 de 
febrer de 1980, on es tractà sobre la creació 
del torn d’ofici als detinguts amb caràcter vo-
luntari, i la inauguració de la Torre Romana 
del Col·legi d’Advocats i l’acte d’homenatge 
al degà Enric Yxart Ventosa, a qui se li va po-
sar la Creu de Sant Raimon de Penyafort, el 
26 de novembre de 1982.

El 1983 ocupà el càrrec de degà José 
Luis Calderón Alejaldre. D'aquell any cal 
esmentar, també, la creació del Consell dels 
Il·lustres Col·legis d’Advocats de Catalunya 
i l’aprovació del Reglament de col·legis pro-
fessionals de Catalunya a través del Decret 
329/1983, de 7 de juliol, de la Generalitat 
de Catalunya.

Del 1985 s’ha de destacar el I Congrés de 
l’Advocacia Catalana que se celebrà a Tarra-
gona entre els dies 10 i 13 d’octubre, l’orga-
nització del qual va anar a càrrec del Col·legi 
d’Advocats de la ciutat.

Els canvis a tots els nivells en recerca de 
la democratització de la professió i dels drets 
dels ciutadans des de finals dels setanta i du-
rant tota la dècada dels vuitanta portaren un 
bon ritme, encara que potser no tant com 
s’hagués volgut i requerit. Ho veiem en la 
gran activitat del Col·legi durant tot aquest 
període, des de la creació el 1988 de la Co-
missió reguladora del Torn d’Ofici, precur-
sora de l’actual Comissió de Torn d’Ofici, 
Assistència Jurídica Gratuïta i Servei d’Ori-
entació Jurídica, o la participació activa en 
jornades com la del Dret Català o com la de 
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Justícia i Canvi Social. Però també en l’aug-
ment del nombre de dones col·legiades.

El Col·legi dels noranta al dos mil

El 1990 José Luis Calderón Alejaldre 
presidí el Consell dels Il·lustres Col·legis 
d’Advocats de Catalunya, tasca que compa-
ginà amb el càrrec de degà fins al març del 
1991. Any que inicià el seu càrrec com a degà 
Rafael Fernández del Castillo després d’haver 
guanyat les eleccions el desembre anterior.

Seguint l’essència pionera de Tarragona, 
el Col·legi fou el primer de tots els de l’Estat 
espanyol en organitzar la informatització dels 
serveis col·legials establint la seva primera pà-
gina web.

Seguia, també, complint somnis tot cre-
ant l’Escola de Pràctica Jurídica i la revista 
Fòrum Jurídic el 1993.

La recerca de la nova seu col·legial seguia 
sent un dels seus objectius. Pel que fa a l’anti-
ga seu se signà un conveni amb l’Ajuntament 
de Tarragona segons el qual el degà Rafael 
Fernández del Castillo, en nom del Col·le-
gi, renunciava «a les cessions i autoritzaci-
ons en el seu dia efectuades» i a tots els drets 
que hagués pogut adquirir. L’immoble passà 
d’aquesta manera a ésser propietat municipal 
amb la finalitat d’instal·lar-hi la Facultat de 
Dret. El Col·legi va rebre en concepte d’in-
demnització 15 milions de pessetes.

L’any següent se signà el contracte d’exe-
cució per a la construcció de l’edifici de la 
nova seu al carrer Enric d’Ossó, conjunta-
ment amb el Col·legi Oficial de Farmacèu-
tics de Tarragona. El 9 de febrer de 1995 es 
col·locà la primera pedra i el 19 de juny del 
1996 quedà inaugurada pels reis de l’Estat 
espanyol, Juan Carlos I i Sofia. I, si no n’han 
inaugurat durant aquests temps, la tarrago-
nina és la primera i única seu de col·legis 
d’advocats inaugurada per la institució mo-
nàrquica.

El 1997 començà amb canvi de Junta 
de Govern del Col·legi, amb Antoni Huber 
Company com a degà. 

Al juliol s’inscrigueren els Estatuts del 
Col·legi d’Advocats de Tarragona al registre 
de col·legis professionals de la Generalitat de 
Catalunya, i es crearen i reorganitzaren dife-
rents comissions col·legials: la Comissió de 
Torn d’Ofici, Assistència Jurídica Gratuïta i 
Servei d’Orientació Jurídica; la Comissió de 
Deontologia Professional; la Comissió d’Ho-
noraris Professionals; la Comissió de Patri-
moni i Cultura; la Comissió de Biblioteca 
i Publicacions: repertori de jurisprudència, 
Fòrum Jurídic; la Comissió de Normalització 
Lingüística; la Comissió de Relacions Institu-
cionals, Premsa, Protocol i Actes Col·legials; 
i la Comissió de Mutualitats i la Comissió 
de Publicitat. Fou un mes important, ja que 
també se signà un conveni de col·laboració 
amb la Facultat de Ciències Jurídiques de la 
Universitat Rovira i Virgili que reconeixia els 
cursos de l’Escola de Pràctica Professional de 
l’Advocacia com un postgrau de la Universi-
tat Rovira i Virgili.

Del 1998 hem de destacar un altre fet 
pioner del Col·legi tarragoní, en aquest cas 
respecte dels col·legis catalans, i és la creació 
d’un torn d’ofici per a víctimes de maltrac-
taments en l’àmbit familiar o de parella (vi-
olència de gènere), per tal que l’assistència 
jurídica es dugués a terme per un mateix pro-
fessional. Torn especial que es posà en funci-
onament el mes de setembre en signar-se el 
conveni amb la consellera de Justícia de la 
Generalitat de Catalunya Núria de Gispert.

El II Congrés de l’Advocacia Catalana es 
tornà a celebrar a Tarragona el 1999.

El 2000 encetarà el següent capítol, per 
tractar els últims vint-i-dos anys d’història 
de l’Il·lustre Col·legi de l’Advocacia de Tar-
ragona, sobre la qual versa aquesta obra.
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—  2  — 
EL COL·LEGI DEL SEGLE XXI  

L’Il·lustre Col·legi de l’Advocacia de Tar-
ragona, i com ja hem vist i hem anat comen-
tat en el capítol anterior, durant els últims 
anys ha apostat per publicar diverses cròni-
ques que narren la història del Col·legi en els 

diferents períodes: des de la seva creació el 
1845 i fins a finals del segle XX. 

Ara, per tant, canvia de segle i ho fa per 
narrar la seva història més recent, del 2000 
fins al dia d’avui.
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—  2000-2002  — 

A finals de 1999 van haver-hi eleccions per tal de renovar els càrrecs de la 
Junta de Govern. De les dues candidatures que van concórrer va resultar més 

votada l’encapçalada pel candidat i degà d’aquell moment Antoni Huber 
Company. Va ser impugnada, però, pel candidat Jorge Nolla Gonzalvo, 

en considerar nuls els 161 vots emesos per correu, tot i que el recurs va ser 
desestimat pel Consell dels Il·lustres Col·legis d’Advocats de Catalunya.

Així, la nova Junta, que va ser proclamada el 21 de desembre de 1999, quedà 
composta de la següent manera: 

Antoni Huber Company – Degà
Antoni Vives Sendra – Vicedegà

Albert Vallvé Navarro – Diputat segon
Manuel Noya Maldonado – Diputat tercer
Glòria Salvador Sedó – Diputada quarta

Antonio Salas de Córdoba – Tresorer
Josep M. Español Jordan – Bibliotecari

Teresa Rosell i Gairoles – Secretària
Moisès Gebellí Jové – Comptador

Per als partits judicials de Valls i del Ven-
drell, varen ser renovats en els seus càrrecs de 
vocals els que ja ho eren de l’anterior: Pau 
Tondo Bravo per Valls i Salvador Euras Ribas 
i Josep Ramon Forcada Fornés pel Vendrell. 

Els compromisos electorals del nou man-
dat foren la reestructuració de les comissions 
col·legials, la creació d’una comissió perma-
nent i la publicació d’un nou butlletí infor-
matiu: Fòrum Informa. Aquest últim es creà 
per fer arribar amb més immediatesa infor-
mació de l’activitat de la Junta, de les comis-
sions i de l’Escola de Pràctica Jurídica als col-
legiats i col·legiades i havia de ser compatible 
amb la revista Fòrum Jurídic (que aquell any 
publicava dos números). 

Al llarg de l’any el Col·legi tingué reuni-
ons de gran interès amb diferents adminis-
tracions i institucions. En relació directa i 
principal a l’exercici de l’advocacia i a la for-
mació continuada dels advocats i advocades 
en senyalem els següents.

Amb el capità de la Guàrdia Civil del Sub-
sector de Trànsit de Tarragona, Juan Sánchez 
Villar, per tal d’aconseguir que seguissin faci-
litant les còpies dels atestats a les advocades i 
advocats que ho demanessin. 

Amb el secretari general de la Subdele-
gació del Govern Civil a Tarragona, Manuel 
Fonte Fábregas, a partir de la qual es va acon-
seguir que les advocades i advocats podrien 
demanar ser ateses i atesos directament pel 
mateix cap de secció del departament, sense 
necessitat d’haver d’esperar torn entre altres 
persones o professionals que es trobessin en 
el mateix departament. 

Davant la problemàtica sorgida amb la 
restricció de l’ús dels locutoris al Centre Pe-
nitenciari de Tarragona, es van reunir amb el 
seu director i sotsdirector per buscar-hi solu-
cions, com convenir la possibilitat de sol·lici-
tar una comunicació vis-a-vis amb el client o 
tenir la disponibilitat d’un despatx habilitat 
a l’efecte. 

TRANSICIÓ CAP A UN NOU MODEL D'INSTITUCIÓ 
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Durant el mes de juliol, la Sala de Govern 
del Tribunal Superior de Justícia de Catalu-
nya va visitar la ciutat per a conèixer el fun-
cionament dels organismes jurisdiccionals de 
la província, convocant als Col·legis d’Advo-
cats de Tarragona, Reus i Tortosa. Van posar 
de manifest, entre les qüestions més preocu-
pants per a l’advocacia i que afectaven al seu 
exercici, que davant la supressió de les habi-
litacions, es cursessin les oportunes instruc-
cions als jutges per tal que sol·licitessin dels 
advocats l’acreditació per tal d’evitar l’intru-
sisme i la competència deslleial. 

Les relacions del Col·legi amb la URV van 
seguir sent de mútua col·laboració, a l’igual 
que amb el Col·legi de Periodistes de Tarra-
gona. D’aquestes relacions institucionals se 
signaren tres convenis de col·laboració: 

-  Amb l’Agència Estatal d’Administració 
Tributària, per tal de facilitar als col·le-
giats i col·legiades el recolzament tècnic 
necessari que permetés una gestió més 
àgil de la presentació de declaracions 
tributàries per mitjans informàtics. 

-  Amb INFOTEL, per a que els col·legi-
ats i col·legiades, a través de la pàgina 
web del Col·legi, poguessin accedir a 
informació mercantil i financera. Arrel 
d’aquest conveni també es va suprimir 
l’aportació de cap percentatge en con-
cepte de comissions a favor del Col·legi, 
i que l’import del que serien aquestes 
comissions revertís en forma de des-
comptes per als col·legiats i col·legiades.

-  I amb el director de l’Escola d’Admi-
nistració Pública de Catalunya se signà 
un conveni en el que es preveia que el 
Col·legi, a canvi d’un pagament mensu-
al, havia de posar a disposició d’aquesta 
institució una aula per a que hi pogues-
sin dur a terme diferents accions forma-
tives, adreçades als funcionaris de l’Ad-
ministració de justícia. 

Entre altres acords, es va acceptar que el 
Col·legi fos un dels patrons de la Fundació La 
Muntanyeta, creada per l’Associació Provin-
cial de Paràlisi Cerebral. També es va acordar 
atorgar una subvenció de 25.000 ptes. a la 
Lliga Contra el Càncer de les Comarques de 
Tarragona, per a col·laborar amb el concert 
d’òpera a benefici de la Lliga.

El tresorer Antonio Salas (esquerra) i el degà Antoni Huber durant la 
signatura del conveni amb la AEAT. Any 2000

Conveni amb l’Escola d’Administració Pública. Any 2000
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Dins del propi Col·legi, la Junta de Go-
vern va adoptar l’acord d’atorgar a Josep Lluís 
Sarrate i Abadal, registrador de la propietat, 
la Medalla de Plata del Col·legi per la seva 
reiterada i desinteressada col·laboració, tal i 
com preveia el Reglament d’Honors i Dis-
tincions. També es va acordar adaptar l’escut 
col·legial als nous estatuts, en els que ja no 
es constava que el Col·legi de Tarragona fos 
«provincial», per la qual cosa es va suprimir 
aquest terme de l’escut i de qualsevol retola-
ció utilitzada pel Col·legi. 

Aquell any també es canvià de nomina-
ció l’Escola. En comptes d’Escola de Pràctica 
Professional de l’Advocacia, i seguint les di-
rectrius del Consell de Col·legis d'Advocats, 
es va passar a dir Escola de Pràctica Jurídica. 
També seguint les seves directrius, el curs 
1999-2000 es va realitzar la prova pilot de 
superació del curs realitzat, que consistia en 
un test sobre deontologia professional i en la 
preparació d’una qualificació penal. Aques-
tes proves van anar a càrrec de  Carlos Javier 
Calderón, president de la Junta de Govern 
de l’Escola.

El Consell Rector de l’Escola de Pràctica 
Jurídica va nomenar al membre de la Junta, 
Moisès Gebellí, director adjunt amb les ma-
teixes funcions que el reglament de l’Escola 
atribueix al director, per exercir-les en absèn-
cia d’aquest. Durant aquell any l’Escola va 
organitzar tot un seguit d’actes adreçats, no 
només a completar el programa previst per 
als alumnes, sinó per a facilitar la formació 
continuada de tots els col·legiats oferint-los, 
fins i tot, la possibilitat d’inscriure’s als dife-
rents mòduls que s’impartien. Fent un im-
portant esforç econòmic per part del Col·le-
gi, els col·legiats van gaudir de subvencions 
en totes les activitats, arribant en la majoria 
dels casos a la gratuïtat.

D’entre els cursos més rellevants desta-
quem el del 29 de febrer, amb la col·labo-
ració del Grup d’Advocats Joves, amb la 
conferència a càrrec del magistrat del Jutjat 
Contenciós Administratiu núm. 1 de Tarra-
gona, Eduardo Saavedra, que va tractar sobre 
el primer any de la Llei de la jurisdicció con-
tenciosa administrativa.

Els dies 28 i 29 de març es va celebrar un 
Curs sobre de Dret de Família i Fiscalitat i un 

Antiga medalla distintiva de 
membre de Junta de Govern amb la 
denominació de "provincial"

Medalla distintiva de membre 
de Junta de Govern amb la nova 
denominació

Programa del Curs de Dret de Família, Fiscalitat i 
Successions. Any 2000
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Curs sobre Dret de Successions i Fiscalitat, 
impartit per Josep Lluís Sarrate i Abadal, re-
gistrador de la propietat de Reus. Destaquem 
d’aquest curs la participació de més de cent 
seixanta col·legiats. 

Els dies 13 i 14 de juny va tenir lloc a 
la seu col·legial un Curs sobre la Nova Llei 
de l’Ordenació de l’Edificació. Durant la jor-
nada va actuar com a moderador Francesc 
Xavier Escudé, advocat i assessor jurídic del 
Col·legi d’Aparelladors i Arquitectes Tècnics 
de Tarragona.

El dia 10 de juliol va tenir lloc l’acte 
acadèmic de cloenda del curs 1999-2000 
de l’Escola de Pràctica Jurídica. La lliçó de 
cloenda va anar a càrrec de Juan Alberto Be-
lloch, exministre de Justícia i d’Interior. A 
més de la conferència, durant aquest acte va 
tenir lloc l’entrega dels diplomes als alumnes 
que havien superat el segon curs i als profes-
sors que per primera vegada havien col·labo-
rat amb l’Escola. 

El dia 18 de setembre es va inaugurar el 
curs de la LEC. Al llarg d’un total de vint-i-
dues sessions s’estudià el nou text legal. 

D’acord amb els convenis de col·laboració 
signats entre el Col·legi i diferents instituci-
ons de Tarragona, l’alumnat del curs 2000-
2001 gaudiren de diferents beques atorgades 
per la Diputació de Tarragona, per “la Caixa” 
i per l’Autoritat Portuària de Tarragona, de-
senvolupant en aquestes institucions pràcti-
ques externes com a complement de la seva 
formació. 

El Grup d’Advocats Joves també partici-
pava amb l’Escola de Pràctica Jurídica col·la-
borant i realitzant altres activitats al Col·legi. 
Convocà un concurs d’estudi i assaig jurídic, 
de narrativa curta de temàtica lliure, de foto-
grafia de temàtica jurídico-social i de logotip 
per a la samarreta del grup. També participà 
en la celebració de la festa col·legial en honor 
de Sant Raimon de Penyafort amb el tradici-
onal torneig triangular de futbol sala.

Pel que fa a aquesta festa patronal, l’any 
2000 se celebrà el dia 12 de maig. Durant 
la celebració eucarística, es van dedicar unes 
paraules de record als advocats que fins aque-
lla data havien traspassat: José Luis Suárez 
Canitrot, Joan Francesc Torné Nel·lo, Carles 
Andreu Domingo i Amadeu Cots Ribas. Els 

Alta participació al Curs sobre Successions i Fiscalitat. Març de 2000

César Puig (esquerra), director de l’EPJ, amb el degà Antoni Huber i 
l’exministre Juan Alberto Belloch, a l’acte de cloenda de l’EPJ. 10 de 
juliol de 2000
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Homenatjats als actes de la diada de Sant Raimon. 12 de maig de 2000

La consellera de Justícia, Núria de Gispert (centre) amb la Junta de Govern a la diada de Sant Raimon. 
12 de maig de 2000
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actes solemnes de celebració varen tenir lloc 
al saló de plens de la Diputació, presidits pel 
degà i per la consellera de Justícia de la Gene-
ralitat de Catalunya, Núria de Gispert.

Es va fer el reconeixement dels lletrats que 
durant el darrer any iniciaren la seva col·la-
boració amb les diferents comissions col·le-
gials: Lourdes Guivernau, a la Comissió de 
Publicitat, i Ángel Martínez i Jesús Maiso, a 
la Comissió del Torn d’Ofici. 

S’imposà la Insígnia de Plata del Col·le-
gi als col·legiats pels seus vint-i-cinc anys en 
l’exercici de la professió, i la Creu Distingida 
de Primera Classe de l’Ordre de Sant Rai-
mon de Penyafort, a l’alcalde de la ciutat i 
col·legiat, Joan Miquel Nadal, i a Ignasi Ca-
sas. També s’imposà la Medalla de Plata del 
Col·legi a l'ex vicedegà Fernando Urzaiz en 
reconeixement per la seva tasca al Col·legi. 
Aquell any vint-i-quatre van ser els nous ju-
rants.

En l’assemblea general extraordinària 
celebrada el 22 de desembre de 2000, es va 
aprovar el pressupost confeccionat per la 
Junta de Govern per a l’any 2001 en previsió 
de les conseqüències que havia de comportar 
el Decret 6/2000, de 23 de juny, sobre els 
recursos econòmics del Col·legi, al suprimir 
les habilitacions i, conseqüentment, els drets 
d’intervenció professionals. El decret com-
portava també la col·legiació única i la des-
aparició del complement de pensió de què 
gaudien els col·legiats i col·legiades mutualis-
tes i els seus beneficiaris, per això començaren 
a plantejar la idea de fer obra social pròpia. 
La quota anual per col·legiat que es pagava al 
Consell dels Il·lustres Col·legis d’Advocats de 
Catalunya (CICAC) va incrementar-se per a 
l’any 2001, fins a 3.500 ptes. Tot i això, el 
Col·legi seguí oferint el mateix nivell de sub-
vencions, i fins i tot gratuïtat, en la prestació 
de serveis i en l’oferta de cursos adreçats als 
col·legiats i a l’alumnat de l’Escola de Pràcti-
ca Jurídica.

Aquesta, al llarg del 2001, va dur a terme 
gran part del seu programa i activitats per a 
la preparació dels que s’iniciaren en l’exercici 
de la professió i per a la formació continuada. 
D’entre les jornades organitzades destaquem 
les XII Jornades Catalanes de Dret Social, 
Nova Llei d’Enjudiciament Civil i Procés La-

boral, organitzades per la URV i l’Associació 
Catalana de Iuslaboralistes i que es van cele-
brar els dies 8 i 9 de febrer al saló d’actes del 
Col·legi. 

També els dies 22 i 23 de març de 2001 
es va impartir el Curs d’Aplicació Pràctica de 
Dret Penitenciari a càrrec de José Francisco 
García, criminòleg del Centre Penitenciari 
de Tarragona. El curs fou organitzat conjun-
tament amb el Grup d’Advocats Joves. 

El dia 24 d’abril es van inaugurar al saló 
d'actes del Col·legi unes jornades sobre “Les 
Noves Perspectives del Dret en el segle XXI”, 
que van ser presentades pel degà de la Facul-
tat de Ciències Jurídiques de la URV, Antoni 
Jordà.

En matèria de dret administratiu es va or-
ganitzar el Curs Pràctic de Dret Administra-
tiu que va començar el dia 17 de setembre, 
finalitzant el dia 28 de novembre, amb una 
durada de quaranta hores distribuïdes en vint 
sessions. El Col·legi va subvencionar les quo-
tes dels col·legiats residents. 

I per finalitzar l’any, un curs que va batre 
rècord d’assistència atesa la seva actualitat per 
la recent entrada en vigor de la Llei d’enjudi-
ciament civil i que es va celebrar els dies 17 i 
18 de desembre al saló d’actes de l’ICAT. La 
inauguració va anar a càrrec del catedràtic de 
dret processal de la URV, Manuel Sierra.

L’alumnat de l’Escola va rebre formació a 
l’aula, consistent en les pràctiques internes, 
comptant amb l’ampli ventall de matèries 
generals i instrumentals necessàries per a 
la seva formació, impartides per professors 
i professionals del dret amb experiència i 
prestigi. A més, també realitzaren pràctiques 
externes fora de les classes, entre les quals 
s’han de destacar les beques remunerades 
que els van permetre fer estades en diferents 
departaments jurídics de les entitats col·la-
boradores.

Al curs 2000-2001 s’acabava la setena 
promoció de l’Escola. L’acte acadèmic de 
cloenda d’aquest curs va tenir lloc el dia 23 
de juliol. La lliçó magistral va anar a càrrec de 
l’advocat Miquel Roca.

A banda d’actualitzar la pàgina web, el 
Col·legi també va acordar posar en marxa 
l’ús del correu electrònic en les seves comu-
nicacions amb les col·legiades i col·legiats.
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Al mes de juliol es presentà una nova 
publicació col·legial, els Quaderns Fòrum, a 
partir dels quals s’anà publicant el contingut 
de les ponències i conferències que es realit-
zaven al Col·legi, o aquells treballs, informes 
o dictàmens jurídics que es consideressin 
d’interès.

En relació amb l’aposta per les noves tec-
nologies i la digitalització, el 1995 el Col·legi 
va crear a la seva plana web una base de da-
des, de la seva propietat, de jurisprudència 
integrada per un recull de sentències dicta-
des per l’Audiència Provincial de Tarragona. 
Un projecte pioner i que es va anar ampliant 
posteriorment amb l’objectiu d’incloure-hi 
totes les sentències i resolucions definitives 
de les tres seccions i les dels jutjats conten-
ciosos administratius dictades en primera o 
única instància.

El Col·legi de Tarragona, en disposar de 
personal especialitzat i dels elements materi-
als necessaris per a mantenir permanentment 
connectada la plana web a internet, va oferir 
aquests serveis als col·legiats i col·legiades 
del Col·legi d’Advocats de Reus, interessats 
a participar en el procés d’elaboració, man-
teniment i consulta de l’esmentada base de 

L’advocat Miquel Roca fa la llicó magistral a l’acte de cloenda de l’EPJ. 23 de juliol de 2001

Primer número publicat de la col·lecció Quaderns 
Fòrum. Any 2001
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dades, racionalitzant-se així els recursos que 
s’hi invertien. D’aquesta manera, el 17 gener 
es va signar el conveni de col·laboració entre 
els dos col·legis d’advocats, que preveia que 
les despeses econòmiques, corresponents a 
l’adquisició i manteniment dels equips infor-
màtics, al software i al seguiment de la base 
de dades de jurisprudència local i dels perso-
nal, fossin compartides. 

El mes següent, també se signà amb 
l’Ajuntament de Tarragona un conveni de 
col·laboració per a la concessió de cinc be-
ques per a l’alumnat de l’Escola de Pràctica 
Jurídica del Col·legi, el qual realitzaria durant 
dos anys les pràctiques externes dins de l’àrea 
d’urbanisme, amb una retribució econòmica 
mensual. Amb aquest mateix objectiu el mes 
d’abril se signà un conveni de col·laboració 
amb “la Caixa”.

El dia 24 de juliol, se signà un conveni de 
col·laboració amb el Departament de Cultu-
ra de la Generalitat de Catalunya i el Consell 
del Centre de Normalització Lingüística de 
Tarragona per a l’aplicació de la Llei de polí-
tica lingüística. 

Per poder oferir a les col·legiades i col·le-
giats descomptes en la facturació, se signà 
un conveni amb Telefònica, i per poder-los 
proporcionar una oferta àmplia i satisfactò-
ria de productes i serveis financers se’n signà 
un amb Caixa Arquitectes. Fou amb Caixa 
Advocats amb qui se signà un conveni per 
a oferir-los un servei personalitzat i condi-
cions preferents en els productes i serveis, 
instal·lant una oficina a les dependències col-
legials. També, per poder atendre de forma 
personalitzada les consultes dels col·legiats i 
col·legiades, el Col·legi cedí un despatx de 
les dependències col·legials als assessors de 
la Mútua de Previsió Social dels Advocats de 
Catalunya. 

Aquell any també es va convocar un con-
curs per a confeccionar una llista de col·legi-
ats per a exercir l’acusació particular en nom 
de l’Ajuntament de Tarragona en les actua-
cions judicials derivades d’intervencions po-
licials en les quals es produís un greu detri-
ment del principi d’autoritat i/o resultessin 
lesionats agents de la Guàrdia Urbana. 

El dia 11 de maig se celebrà la festa col·le-
gial en honor de Sant Raimon de Penyafort. 

Conveni entre els col·legis de Tarragona i Reus per a la base de dades de 
jurisprudència de l’Audiència de Tarragona. 17 de gener de 2001

Signatura del conveni amb Caixa Advocats. Any 2001
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Els actes de celebració, una vegada més, 
varen començar amb la celebració eucarística 
celebrada a l’ermita de Sant Magí del Portal 
del Carro, seguit de l’acte institucional al saló 
de plens de la Diputació de Tarragona, per 
acabar amb el sopar i fi de festa. 

Al 2001 disset van ser les col·legiades i 
col·legiats que van jurar o prometre exercir la 
professió de l’advocacia d’acord amb les nor-
mes legals i deontològiques que la regulaven, 

El degà Antoni Huber amb els jurants i les persones homenatjades a la diada de Sant Raimon. 11 de 
maig de 2001

als qui se’ls va imposar la toga acompanyats 
pels seus padrins. Durant l’acte solemne es 
va homenatjar als membres que integraven 
les diferents comissions col·legials: Celestino 
Rivera, per la Comissió de Torn d’Ofici, i 
Víctor Manuel Roca i Marina Sánchez, per 
la Comissió de Biblioteca i Publicacions. 

En l’assemblea general celebrada el de-
sembre del 2001, s’aprovaren els pressupos-
tos per a l’any 2002 amb un caràcter con-
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tinuista, sense necessitat d’incrementar la 
quota anual i donant com a prioritat a la 
despesa que necessitava el funcionament de 
l’Escola de Pràctica Jurídica, procurant sub-
vencionar les quotes d’inscripció als cursos 
que s’organitzaven. 

El més destacable d’aquell any 2002 va ser, 
per una banda, l’aprovació dels nous Estatuts 
col·legials en haver estat adaptats a l’Estatut 
General de l’Advocacia Espanyola, i la posa-
da en marxa del servei de videoconferències 
entre els catorze col·legis de l’advocacia cata-
lans, que suposava un important increment 
de l’oferta de formació adreçada als col·legiats 
i col·legiades. Al mateix temps, el Col·legi va 
fer públic entre els mitjans de comunicació 
locals que la videoconferència es posava al 
servei d’altres col·lectius o entitats de la ciutat 
per a poder organitzar a les dependències col-
legials actes, conferències o congressos.

Pel que fa les propostes formatives de 
l’EPJ, cal destacar que el Col·legi va estre-
nar la videoconferència amb el Curs sobre la 
Responsabilitat dels Administradors, que va 
tenir lloc els dies 20 i 27 de febrer i 6 i 13 
de març.

Amb motiu de l’entrada en vigor de la 
Llei 1/2001, de 27 de desembre, de mediació 
familiar de Catalunya, l’EPJ en col·laboració 
amb el CICAC va organitzar un curs intro-
ductori sobre la mediació familiar que va ser 
el primer que es va organitzar a les comar-
ques de Tarragona des de l’entrada en vigor 
de la Llei i que es va celebrar els dies 11, 12, 
18 i 19 de gener.

El dia 14 de febrer es va realitzar una ses-
sió informativa i de presentació sobre les no-
vetats tributàries de l’any 2002, a càrrec de 
Jordi Solé Estalella, cap de la Dependència 
de Recaptació de l’Agència Tributària de Tar-
ragona i professor associat del Departament 
de Dret Financer i Tributari de la URV. 

El dia 10 de juliol va tenir lloc l’acte de 
cloenda del curs 2001-2002, en el que va im-
partir la lliçó magistral Manuel Jiménez de 
Parga, president del Tribunal Constitucional.

El dia 11 de juliol l’Escola va organitzar, 
conjuntament amb l’editorial Sepín, una 
conferència sobre procediments judicials en 
matèria de propietat horitzontal i arrenda-
ments urbans conforme a la LEC. La confe-

Primera activitat formativa per videoconferència celebrada al Col·legi. 
20 de febrer de 2002

El president del Tribunal Constitucional Manuel Jiménez de Parga signa 
al Llibre d’Honor del Col·legi. 10 de juliol de 2002
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rència va ser impartida per l’advocat Daniel 
Loscertales.

Durant el 2002, la Comissió Mixta inte-
grada per representants del Col·legi de Tar-
ragona i de Reus seguí treballant en el segui-
ment del conveni signat entre els dos col·legis 
en matèria d’internet, base de dades i correu 
electrònic. Pel que fa al contingut de la base 
de dades del repertori de jurisprudència creat 
pel Col·legi, gràcies als acords de col·labora-
ció establerts amb el Centre de Documenta-
ció Judicial del Consejo General del Poder 
Judicial, les sentències arribaven amb suport 
informàtic, la qual cosa facilitava i agilitzava 
la tasca col·legial d’introducció de sentències 
a la base de dades. Organismes judicials de 
Tarragona també van col·laborar contribuint 
a dotar de més sentències el contingut de la 
base de dades col·legial. 

A banda del programa de formació de 
l’EPJ, també cal destacar el programa d’ajuts 
del CICAC per a la realització de pràctiques 
a la seva assessoria jurídica adreçat a exalum-
nes de les escoles de pràctica jurídica dels 
col·legis catalans. Per tercer any consecutiu, 
també, des del Col·legi es va col·laborar amb 
el programa de pràctiques de l’Escola Judi-
cial del Consejo General del Poder Judicial, 
facilitant-los el contacte amb quatre despat-
xos d’advocats on quatre alumnes de l’Esco-
la realitzaren un programa de breus estades, 
ajudant-los així a conèixer millor la tasca de 
l’advocacia. 

També participà en l’elaboració del Pro-
jecte Educatiu de la Ciutat, que promovia 
l’Àrea d’Ensenyament de l’Ajuntament de 
Tarragona, acordant-se nomenar al col·legiat 
Fernando Huidobro per a que representés al 
Col·legi en els grups de treball que elaborari-
en l’esmentat projecte. 

Fou l’Ajuntament de Tarragona qui pro-
posà a principis d’any uns terrenys per a la 
construcció del nou Palau de Justícia a Tar-
ragona, que havien de permetre en un futur 
poder instal·lar tots els jutjats de la ciutat, i 
fins i tot convertir-se en una ciutat judicial 
amb tots els serveis que el projecte compor-
tava. 

Pel que fa a la Junta Directiva del GAJ, va 
acordar convocar eleccions per al dia 12 de 
juliol, per tal de renovar els càrrecs de presi-

Conferència sobre Propietat Horitzontal i Arrendaments Urbans. 11 de 
juliol de 2002

dent, sotspresident, secretari, tresorer i tres 
vocals, que composaven l’esmentada Junta. 
A l’haver-se presentat una única candidatu-
ra, aquesta resultà formada per Xavier Tarrés 
Aznárez, president; Regina Jové Martínez, 
sotspresidenta; Marta Abella Aragonés, se-
cretària; Eva Vallverdú del Olmo, tresorera; i 
els vocals, Àlex Llorenç Llurba, Carlos Galle-
go Martínez i Noèlia Llitrà Dalmau. 

La festa col·legial en honor de Sant Rai-
mon de Penyafort el 2002 se celebrà el dia 
14 de juny. 

En el decurs dels actes solemnes en com-
memoració de la festa va tenir lloc l’home-
natge a dos degans emèrits del Col·legi, amb 
la imposició de la Creu al Mèrit en el Servei 
de l’Advocacia als advocats Rafael Fernández 
del Castillo i José Luis Calderón Alejaldre. A 
més a més, es donava la circumstància que 
aquest últim complia cinquanta anys d’exer-
cici de la professió i que Rafael Fernández del 
Castillo en complia vint-i-cinc. També es va 
acordar la concessió de la Medalla d’Or del 
Col·legi a l’advocat Rafael Nadal Company 
tenint en compte la seva dilatada dedicació 
com advocat amb més de cinquanta-vuit 
anys en la prestació del servei del torn d’ofici 
en l’àmbit de l’ICAT. 

Seguidament es van imposar les insígnies 
d’argent, que aquell any va ser imposada, en-
tre altres lletrats i lletrades, al degà del Col·le-
gi, Antoni Huber. En aquesta festa col·legial, 
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quinze van ser els lletrats que van participar 
en l’acte de jura. El conseller de Justícia Jo-
sep D. Guàrdia va presidir, al saló de plens 
de la Diputació, els actes solemnes de com-
memoració de la festivitat patronal. Entre els 
convidats a la celebració, a més del conseller, 
van ser el president del Consejo General de la 
Abogacía Española, Carlos Carnicer; el presi-
dent la Diputació, Josep Mariné; l’alcalde de 
Tarragona, Joan Miquel Nadal; el president 
de l’Audiència Provincial de Tarragona, An-
tonio Carril; el tinent fiscal, Xavier Jou i de-
gans dels diferents col·legis de l’advocacia de 
Catalunya. 

La festa col·legial va ser el primer acte del 
degà Antoni Huber com a nou president del 

Consell dels Il·lustres Col·legis d’Advocats de 
Catalunya, després d’haver-se produït, aquell 
dia, la renovació dels càrrecs. Va concloure 
l’acte el conseller de Justícia i, tot seguit, es 
va celebrar el tradicional sopar de la festa col-
legial. 

Al Col·legi també es varen convocar elec-
cions que es van celebrar el dia 18 de desem-
bre, en esgotar-se el mandat de tres anys pel 
qual varen ser escollits, d’acord amb el pre-
vist en els Estatuts col·legials. 

Aquell any van haver de sentir la mort 
dels advocats Rafael Martín Sánchez, Salva-
dor Palau Rovira i Enric Castro Casanovas.

El conseller de Justícia, Josep D. Guàrdia, va presidir l’acte solemne de la diada de Sant Raimon. 14 de 
juny de 2002
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Així doncs, el 18 de desembre de 2002 es van celebrar les eleccions, 
convocades per a cobrir els càrrecs de diputats segon i tercer de la Junta de 
Govern del Col·legi. Es votà per a aquests dos càrrecs ja que per als altres es 

va presentar només un únic candidat. 
Va resultar elegida Teresa Rosell i Gairoles, com a diputada segona, i Moisès 
Gebellí Jové, com a diputat tercer. Un cop acabat l’escrutini, el president de 
la Mesa Electoral proclamà els càrrecs dels col·legiats elegits com a membres 

de la nova Junta de Govern: 

Antoni Vives Sendra – Degà
José María Noguera de la Muela – Diputat Primer

Teresa Rosell i Gairoles – Diputada Segona
Moisès Gebellí Jové – Diputat Tercer

Ignasi Company Armengol – Diputat Quart
Celestino Rivera Velasco – Diputat Cinquè

Xavier Tarrés Aznárez – Diputat Sisè
Antonio Salas de Córdoba – Tresorer

Josep Maria Español Jordan – Bibliotecari
Francesc Xavier Escudé Nolla – Secretari

Pau Tondo Bravo – Vocal de Valls
Salvador Euras Ribas – Vocal del Vendrell

Josep Ramon Forcada Fornés – Vocal del Vendrell

El mateix dia de les eleccions es va cele-
brar al saló d’actes del Col·legi assemblea ge-
neral ordinària, aprovant-se els pressupostos 
per a l’any 2003 i acordant no incrementar 
les quotes col·legials. Com a novetat es con-
cediria el 0,7% del pressupost del Col·legi 
a UNICEF de Tarragona i a Juristes Sense 
Fronteres, destinant un 50% de l’esmentat 
0,7% a cada una d’aquestes entitats. 

Les comissions col·legials també van que-
dar reestructurades amb la nova Junta: 
-	 Comissió de Torn d’Ofici, Assistència 

Jurídica Gratuïta i SOJ: presidida per 
Celestino Rivera Velasco

-	 Comissió de Deontologia Professional: 
presidida per Teresa Rosell i Gairoles 

-	 Comissió d’Honoraris Professionals: 
presidida per José M. Noguera de la 
Muela

-	 Comissió de Patrimoni i Cultura: presi-
dida per Antonio Salas de Córdoba

-	 Comissió de Biblioteca i Publicacions: 
presidida per Josep M. Español Jordan

-	 Comissió de Publicitat i Premsa: presi-
dida per Xavier Tarrés Aznárez

-	 Comissió de Mediació Familiar: presi-
dida per Moisès Gebellí Jové

-	 Comissió de Normalització Lingüística: 
presidida per Marcel Magrané Obradó

-	 Comissió de Relacions Institucionals, 
Protocol i Actes Col·legials: presidida 
per Albert Vallvé Navarro

-	 Comissió de Mutualitats: presidida per 
Josep M. Comas Ferrerons

Entre els convenis i acords de col·labora-
ció signats aquell any destaquem el següents. 

El Col·legi era un dels patrons de la Fun-
dació Privada La Muntanyeta, creada per 

PROMOCIÓ DE LA VIDA COL·LEGIAL I DEFENSA DE  
L’ADVOCACIA



—  36  —

l’Associació Provincial de Paràlisi Cerebral 
de Tarragona, la qual sol·licità ajuda per a 
que els seus socis poguessin aconseguir la in-
capacitació dels seus fills i tutelats de fet, do-
nat que en molts casos els implicava assumir 
unes despeses que no podien suportar, tenint 
en compte l’elevat cost econòmic que impli-
cava tenir cura d’aquestes persones. Atenent 
aquesta petició, la Junta de Govern va acor-
dar la creació d’un torn especial per tal de 
poder disposar d’un llistat de col·legiats, al 
qual voluntàriament s’hi donessin d’alta, per 
a ser designats per a portar l’assessorament i 
l’assistència lletrada per als tràmits judicials 
del procés d’incapacitació dels membres de 
l’Associació. Finalment, vint-i-nou van ser 
les persones col·legiades inscrites assumint el 
compromís personal de portar l’assumpte de 
forma totalment altruista. 

També se signà un conveni de col·labora-
ció institucional amb l’Institut Català de la 
Dona, amb l’objectiu de prestar orientació i 
assessorament jurídic a les dones posant els 
mitjans necessaris per tal d’oferir serveis de 
forma presencial durant unes hores a la set-
mana i també de forma voluntària. 

Amb l’Agència Estatal de l’Administració 
Tributària, donant compliment del previst 

Donació del 0,7% del pressupost del Col·legi a UNICEF i Juristes sense Fronteres. 24 d’abril de 2003
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en el conveni de col·laboració signat en el 
seu dia amb el Col·legi, posà a disposició de 
les col·legiades i col·legiats els seus programes 
d’ajut i suport tècnic necessari, de cara a fa-
cilitar la presentació de tot tipus de declara-
cions tributàries i resums anuals per mitjans 
telemàtics.

El 2004 s’havia de celebrar el primer Fò-
rum Universal de les Cultures, organitzat de 
forma conjunta per la Generalitat de Cata-
lunya, l’Administració General de l’Estat i 
l’Ajuntament de Barcelona. Fòrum Barcelo-
na 2004 va oferir al Col·legi la possibilitat 
de col·laborar amb la promoció d’aquests 
eixos defensats des del Fòrum, convidant als 
col·legiats i col·legiades a participar en les 
activitats que es duguessin a terme. Al juliol 
signaren el conveni.

Amb Banco Santander Central Hispano 
es renovà el conveni de col·laboració pel que 
s’oferia de forma avantatjosa els seus produc-
tes financers als col·legiats.

El dia 10 de juliol es va realitzar l’acte de 
cloenda del curs 2002-2003 en el que es va 
celebrar també el desè aniversari de l’Escola, 
impartint la lliçó magistral el Defensor del 
Poble, Enrique Múgica.

A més, aquell any havia coincidit amb la 
celebració dels deu anys de l’EPJ, els matei-
xos anys que es commemoraven de la revis-
ta del Col·legi Fòrum Jurídic. Ho celebraren 
publicant el llibre Fòrum Jurídic. 10 anys de 
vida col·legial realitzat per la responsable de 
l’Arxiu del Port de Tarragona, Coia Escoda, 
en el que es recollia l’evolució del col·lectiu al 
llarg d’aquests deu anys.

El 2003 va ser l’any en el que es varen 
condicionar les dependències del Col·legi del 
Palau de Justícia, amb una redistribució dels 
espai i millores en els equipaments i punts 
d’atenció als col·legiats i ciutadania. S’inau-
gurà també a les dependències col·legials el 
SEMEFA, el Servei de Mediació Familiar.

I fou, també, el primer any en què es va 
celebrar la festa infantil de Nadal. La festa, 
celebrada el 29 de desembre al saló d’actes 
del Col·legi, consistí en un espectacle de pa-
llassos, la presència de patges reials per rebre 
les cartes dels infants, l’entrega d’un obsequi 
a cada nen i nena i, com a cloenda, una xo-
colatada a la cafeteria.

Lliçó magistral de cloenda de l’EPJ a càrrec del Defensor del Poble 
Enrique Múgica. 10 de juliol de 2003

Presentació del llibre Fòrum Jurídic: 10 anys de vida col·legial. 15 de 
desembre de 2003

Invitació al festival infantil de Nadal. Desembre de 2003
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La festa més institucional, la festa col·le-
gial en honor de Sant Raimon de Penyafort, 
aquell any se celebrà el 16 de maig. 

En compliment del previst als Estatuts 
col·legials, el degà Antoni Huber, en ha-
ver estat escollit president del Consell dels 
Il·lustres Col·legis d’Advocats de Catalunya 
el dia  14 de juny de 2002 i per al període 
d’un any, va continuar exercint aquests dos 
càrrecs fins al dia de la festa, termini en què 
va finalitzar el seu mandat com a president 
del Consell. 

Dins dels actes de celebració de la festa 
col·legial, per tant, es va produir el relleu 
en el deganat d’aquest Col·legi, en prendre 
possessió del càrrec el nou degà del Col·legi 
d’Advocats de Tarragona, Antoni Vives. Jun-
tament amb el degà, varen prendre possessió 
dels seus càrrecs els nous membres de la Junta 
de Govern.

L’acte va tenir lloc al saló de plens de la 
Diputació de Tarragona i va estar presidit 
per la consellera de Justícia i Interior, Núria 
de Gispert, amb assistència de l’alcalde de 
la ciutat, Joan Miquel Nadal, del president 
del Consejo General de la Abogacía Españo-
la, Carlos Carnicer, del degà sortint Antoni 

Huber i altres autoritats del món del dret i la 
justícia. En el decurs del mateix, es va impo-
sar la toga als col·legiats incorporats des de la 
darrera celebració, i es va fer entrega als col-
legiats que havien col·laborat amb les dife-
rents tasques col·legials en el decurs de l’any 
2002: Pau Benedicto, membre de la Comis-
sió del Torn d’Ofici, i Marcel Magrané, de 
la Comissió de Normalització Lingüística. Es 
va distingir, també, als col·legiats que havien 
complert vint-i-cinc anys d’exercici profes- 
sional sense nota desfavorable en el seu ex-
pedient.

Carlos Carnicer, president del CGAE, va 
fer imposició de les Medalles al Mèrit en el 
Servei de l’Advocacia, atorgades pel Conse-
jo, als col·legiats i col·legiades Albert Vallvé, 
Glòria Salvadó, Fernando Urzaiz, Bernabé 
Martí i Manuel Noya.

Finalitzat l’acte es va celebrar la tradicio-
nal foto amb els nous jurants a les escales de 
la Diputació de Tarragona i el sopar, que va 
tenir lloc a l’Hotel Imperial Tarraco.

El CGAE aquell any celebrà el VIII Con-
grés de l’Advocacia Espanyola a Salamanca, 
en el que hi van assistir membres de la Junta 
de Govern del Col·legi, que no van perdre 

Presa de possessió de la nova Junta de Govern durant els actes de la diada de Sant Raimon. 16 de 
maig de 2003
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l’ocasió per reivindicar la devolució dels pa-
pers de Salamanca a Catalunya. 

Finalitzà l’any amb l’assemblea general 
extraordinària al saló d’actes del Col·legi que 
es va celebrar al mes de desembre. En dita 
assemblea es va debatre sobre l’adaptació dels 
Estatuts col·legials al Codi de l’Advocacia 
Catalana i a l’Estatut General de l’Advocacia 
Espanyola. Les modificacions van ser apro-
vades en l’assemblea del 17 de març de 2003 
i van anar a càrrec de Teresa Rosell i de Ma-
nuel Noya. Finalment van ser publicades pel 
Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya 
el dia 2 de setembre de 2004.

Per unanimitat també s’aprovà el pres-
supost per a l’any 2004. En aquest s’acordà 
augmentar les quotes, tal com ho havien fet 
el CICAC i el Consejo General de la Aboga-
cía Española, per tal de no haver de reduir 
els serveis col·legials. També es va acordar el 
pagament del 0,7% del pressupost del Col-
legi destinat a institucions o ciutadans que 
haguessin destacat per dedicar el seu treball o 
esforç personal al desenvolupament del Ter-
cer Món. En aquest sentit, i a proposta del 
degà, s’acordà que els destinataris fossin Mn. 
Josep Cabayol, missioner de l’Arquebisbat 
de Tarragona a Ruanda, i UNICEF, als quals 
se’ls feu el lliurament de la donació el 5 de 
febrer. El degà va comentar que amb la des-
tinació d’aquest 0,7% es donava compliment 
a un acord que es va adoptar per la Junta de 
Govern durant el mandat del degà Rafael 
Fernández del Castillo i que es dugué a terme 
essent degà Antoni Huber. 

Des de principis del 2004 i fins a finals 
d’any, el Col·legi, i amb el degà com a repre-
sentant, establí una sèrie de relacions institu-
cionals assistint a gran diversitat d’actes i de 
reunions. Mensualment, assistí a les reunions 
convocades pel CICAC, a les de la Comissió 
d’Honoraris professionals, de la qual n’era 
president, i trimestralment a les convocades 
pel Consejo General de la Abogacía Españo-
la. D’aquestes últimes, la signatura electròni-
ca fou el tema que més dedicació va portar. 

Amb aquesta eina, els documents en for-
mat electrònic dels advocats tindrien la ma-
teixa validesa que els emesos amb suport de 
paper. El projecte va ser fruit de més de dos 
anys de treball per part del CGAE i dels dife-

rents col·legis d’advocats. Finalment, Carlos 
Carnicer, president del CGAE, i Pere Lluís 
Huguet, degà dels advocats de Reus i direc-
tor del Projecte de Signatura Electrònica del 
CGAE, varen signar amb el CICAC el docu-
ment que obria una nova porta a la innovació 
tecnològica als lletrats del Col·legi d’Advo-
cats de Tarragona junt amb altres dotze col-
legis d’advocats de Catalunya. Amb la seva 
implantació, per tant, es pretenia aconseguir 
una comunicació ràpida i segura entre els lle-
trats i les persones i entitats amb les que es 
relacionaven. 

En aquest sentit, el Consell de Col·legis 
d’Advocats, juntament amb la Mútua dels 
Advocats i Caixa Advocats, crearen Iuris-
tel, una empresa especialitzada en les noves 
tecnologies que tenia per finalitat assesso-
rar als professionals de l’advocacia en dues 
grans àrees d’actuació: consultoria informà-
tica i proveïment de serveis d’internet. Un 
dels projectes desenvolupats per Iuristel fou 
l’Anella Jurídica, una xarxa virtual privada 
que permetia connectar totes les institucions 
de l’advocacia catalana, els col·legis, el Con-
sell, la Mútua i Caixa Advocats.

A més, el Col·legi de Tarragona junt amb 
el de Reus, feia tres anys que mantenia i am-
pliava la base de dades de jurisprudència, in-
tegrada per les sentències de l’Audiència Pro-
vincial de Tarragona, a les quals aquell 2004 
s’hi van afegir les sentències dels jutjats del 
contenciós administratiu. El 26 de febrer, el 

Lliurament del donatiu del Col·legi a Mn. Cabayol. Any 2004
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degà del col·legi tarragoní signà un conveni 
amb ACK, Consultores e Ingenieros de Sis-
temas, per la compra d’un programa infor-
màtic per a l’esmentada base de dades.

Donada la seva importància, el Col·legi 
d’Advocats de Tortosa va manifestar el seu 
interès en participar en el procés d’elabora-
ció, manteniment i consulta d’aquesta base 
de dades, signant el 9 de juliol un conveni 
de col·laboració únic entre els col·legis de 
la província. Per a fer-ne el seu seguiment 
s’acordà la creació d’una comissió mixta 
per tal de portar el control de les activitats i 
aprovar les liquidacions econòmiques corres-
ponents a les despeses d’adquisició i mante-
niment dels equips informàtics. Presidí la co-
missió el degà del Col·legi de Tortosa, David 
Domènech, i feu les funcions de secretari el 
bibliotecari del Col·legi de Tarragona, Josep 
M. Español.

L’altre conveni de col·laboració a destacar 
de l’any que estem tractant fou el signat el 
mes de març amb el Col·legi de Procuradors 
dels Tribunals de Tarragona amb la finalitat 
d’organitzar conjuntament conferències, jor-
nades o cursos d’interès per als dos col·lec-
tius.

Tornant a les reunions institucionals, el 
23 de gener tingué lloc la primera amb el 
jutge degà dels jutjats de Tarragona, alesho-
res José Antonio Mora, en les que es tractava 

d’assumptes d’interès general i se l’informava 
de les incidències que s’anaven produint en 
l’exercici de la professió, de les que la Junta 
se n’assabentava a través dels seus col·legiats.

Aquests últims, concretament els que 
exercien la professió en l’àmbit del dret la-
boral, manifestaren el seu interès a la Junta 
de Govern a través del vicedegà del Col·legi, 
José M. Noguera, de poder informar directa-
ment de les seves preocupacions i interessos. 
D’aquesta manera, s’acordà nomenar repre-
sentant dels advocats laboralistes del Col·legi 
a Albert Núñez, per tal de convocar-lo a les 
reunions de la Junta de Govern. La primera 
de les propostes fou la de crear una Secció de 
Dret Laboral a través de la qual es poguessin 
organitzar cursos i taules rodones, i l’altra de 
les prioritats plantejades fou la de l’acondi-
cionament de les dependències del Col·legi 
al Jutjat Social. Gràcies a les gestions realit-
zades pel Col·legi, que va adreçar diferents 
sol·licituds a la delegació del Departament de 
Justícia a Tarragona, i amb la col·laboració 
també del Col·legi de Graduats Socials, el 
21 de juny, el nou delegat Ramon Gutiérrez, 
informà que en aquella mateixa setmana ha-
vien començat les obres per a instal·lar apa-
rells d’aire condicionat a diversos espais dels 
jutjats socials.

El 4 de març, el llavors ministre de Jus-
tícia José María Michavila va visitar el Col-
legi. Es va reunir amb la Junta de Govern, 
que ell mateix va presidir, i es comprometé a 
solucionar els problemes plantejats pel degà 
i els diferents membres. Entre les principals 
reivindicacions estaven que es regulés l’accés 
de la professió, la reforma de la Llei d’en-
judiciament criminal i la preocupació que 
presentaven a la pràctica els judicis ràpids, a 
causa de la falta de mitjans tècnics i humans 
als òrgans judicials. 

Al vespre del 12 de març, el degà i alguns 
membres de la Junta varen assistir a la mani-
festació ciutadana convocada contra l’atemp-
tat terrorista perpetrat a Madrid el dia ante-
rior. 

El dia 30 de març fou la Sala de Govern 
del Tribunal Superior de Justícia de Catalu-
nya qui es desplaçà a Tarragona per a consti-
tuir-se en seu a l’Audiència Provincial i cele-
brar-hi una sessió. El Col·legi va fer arribar Visita del ministre de Justícia, José María Michavila. 4 de març de 2004
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a la Sala de Govern i al president de l’Audi-
ència un informe amb els assumptes que la 
Junta de Govern tenia especial interès a trac-
tar. Per a la redacció de l’informe es comptà 
amb la participació de l’Oficina d’Atenció 
al Col·legiat i dels vocals de la Junta de Go-
vern del partit judicial de Valls, Pau Tondo, 
i del Vendrell, Salvador Euras i Josep Ramon 
Forcada, i amb el representant dels advocats 
laboralistes, Albert Núñez.

Uns mesos més tard, el 9 de juny, seria 
el conseller de Justícia de la Generalitat de 
Catalunya, Josep M. Vallés, qui es reuniria a 
Tarragona amb el president de l’Audiència, el 
fiscal en Cap, el jutge degà i els degans dels 
col·legis d’advocats i procuradors dels Tribu-
nals de Tarragona per tal d’informar-los dels 
projectes endegats, com el del nou Palau de 
Justícia, i per tal d’escoltar les necessitats que 
li plantegessin, com la de crear un nou jutjat 
de família a la ciutat de Tarragona.

Van haver-hi, però, altres reunions al llarg 
de l’any en el si de les relacions institucionals 
entre les que destaquem les següents.

Com que els advocats especialitzats en 
dret d’estrangeria volien exposar-li els pro-
blemes que se’ls presentaven a la Subdelega-
ció del Govern, es varen reunir amb el degà 
el dia 11 de maig. En el decurs de la reunió 
s’acordà proposar a la Junta la constitució de 
la Comissió Col·legial d’Estrangeria, coordi-
nada pels diputats Celestino Rivera i Igna-
si Company. Aquest últim, coordinador de 
l’Oficina d’Atenció al Col·legiat, juntament 
amb el degà, el 28 de juliol es reunia amb el 
subdelegat del Govern, Josep Maria Abelló, 
per tal d’assabentar-lo de la creació de dita 
Comissió.

El 20 de juliol, el degà es reuní amb el 
nou president del Col·legi de Farmacèutics 
de la Província de Tarragona, Andreu Suri-
ol, per tal d’establir reunions periòdiques de 
les comissions permanents dels dos Col·legis 
i poder fer el seguiment de temes d’interès 
comú. Recordem que compartien, i seguei-
xen compartint, edifici i instal·lacions.

El dia 15 de setembre el degà Antoni Vi-
ves es reuní amb el nou cap d’Atestats dels 
Mossos d’Esquadra, Òscar Comes. Mentre 
que el 7 d’octubre, juntament amb el coor-
dinador de l’Oficina d’Atenció al Col·legiat, 

Ignasi Company, es reuní amb el comissari 
en cap de la Policia de Tarragona per a tractar 
de la tramitació de les sol·licituds dels NIE 
dels estrangers presentades per advocats.

Però durant l’any també s’assistí a dife-
rents jornades i actes organitzats per diferents 
col·legis, organismes i institucions, i es parti-
cipà i es col·laborà activament en altres.

Al mes de gener, amb motiu de la con-
vocatòria del Fòrum Barcelona 2004, s’or-
ganitzaren unes jornades juntament amb el 
Col·legi de Metges de Tarragona. També es 
col·laborà amb el Comitè Jurídic de la Fun-
dació d’Afectats i Afectades de Fibromiàlgia i 
Síndrome de Fatiga Crònica.

Entre el 24 i el 26 de març s’assistí i es 
col·laborà econòmicament a les jornades 
organitzades per la Facultat de Ciències Ju-
rídiques en homenatge al Dr. Josep Miquel 
Prats, dedicades a la nova reforma del codi 
penal de 2003. I el 30 de març s’assistí a la 
Jornada sobre Violència de Gènere celebrada 
al saló d’actes del Col·legi i organitzada pel 
mateix i per la Comandància de la Guàrdia 
Civil de Tarragona. Un dels cinc ponents 
convidats fou Celestino Rivera, president de 
la Comissió de Torn d’Ofici, qui parlà sobre 
l’aportació de l’advocat a la solució dels pro-
blemes de la dona maltractada. Cap dona, 
però, hi era per donar la seva veu sobre el 
tema, una situació que, tal i com veurem, es 
revertirà en el futur fruit de les polítiques en 
matèria d’Igualtat que el Col·legi impulsarà.

També es col·laborà amb l’organització 
de les VI Jornades de Divulgació Històrica 
Romana Tarraco Viva cedint l’ús del saló 
d’actes per a que tingués lloc, el 20 de maig, 
la conferència La ley publicada. La exposición 
pública de leyes, reglamentos y documentos en el 
mundo romano, que va anar a càrrec de Joa-
quín Ruiz de Arbulo. 

Sobre aquesta valorització del patrimoni 
històric, i en concret el patrimoni històrico-
artístic del Col·legi i de la ciutat de Tarrago-
na, durant el mes de febrer es varen iniciar 
gestions amb l’Ajuntament per tal de poder 
traslladar a les dependències col·legials, un 
cop restaurada, la talla de fusta policromada 
que es trobava a la Torre Romana dels Ad-
vocats. El 4 de març van rebre l’autorització 
i Caixa Advocats s’oferí a col·laborar econò-
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micament amb les despeses de la restauració 
d’aquesta peça del patrimoni col·legial. 

Pel que fa a la implicació del Col·legi en 
l’àmbit acadèmic i professional, seguí donant 
suport, invertint i apostant pel Grup d’Advo-
cats Joves, per les diferents comissions col·le-
gials i per l’Escola de Pràctica Jurídica.

I és que un dels objectius de l’EPJ era 
oferir al col·legiat ja iniciat en la professió 
aquella formació continuada que necessita-
va per garantir la seva preparació. D’aques-
ta manera, l’EPJ combinà la realització de 
cursos i jornades a la pròpia seu del Col·legi 
d’Advocats, de forma presencial o per video-
conferència, organitzats pel CICAC i/o per 
l’Escola de Pràctica Jurídica, o amb cursos 
no realitzats al Col·legi amb els que col·la-
borà. Aquell any vint-i-cinc foren els cursos 
i jornades realitzades a la seu del Col·legi i 
quinze amb els que l’Escola va col·laborar. 

L’acte de cloenda del curs 2003-2004 es 
va realitzar el dia 15 de juliol. Pronuncià la 
lliçó magistral l’advocat Luis del Castillo que 
prèviament a l’acte va signar al Llibre d’Ho-
nor del Col·legi. 

El curs següent començà el 30 de setem-
bre, i a l’octubre, concretament el dia 8, el 
degà Antoni Vives es reuní amb el president 
de l’Autoritat Portuària de Tarragona, Josep 
Anton Burgasé, per tal de renovar el conveni 
de tres beques per als alumnes de l’Escola.

I és que un dels objectius del Col·legi era 
donar suport als i les estudiants i/o advocats 
i advocades en tot el seu recorregut acadèmic 
i professional.

L’altre lliurament important fou el dels 
carnets professionals als nous col·legiats i col-
legiades que a partir del mes de maig foren 
convocades per tal que el propi degà els hi 
entregués. Aquell any, vint-i-tres van ser els 
col·legiats als quals se’ls feu la imposició de 
la toga durant la celebració el 28 de maig de 
la festa col·legial en honor a Sant Raimon de 
Penyafort.

Abans dels actes institucionals de la fes-
ta, se celebrà una missa a la Capella de Sant 
Magí del Portal del Carro en memòria dels 
col·legiats traspassats durant el 2004. També, 
en l’acte solemne es feu un minut de silenci 
en record de totes les víctimes del terroris-

L’advocat Luis del Castillo signa al Llibre d’Honor. 15 de juliol de 2004
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me i particularment en consideració de les de 
l’11M a Madrid. 

Durant la diada hi va haver el reconeixe-
ment als advocats i advocades pels seus vint-
i-cinc anys d’exercici i també, aquell any, un 
reconeixement especial a Elena Arín, per-
sonal administratiu, a qui se li va lliurar un 
present pels seus més de vint-i-cinc anys de 
dedicació i servei al Col·legi. 

En nom propi i de l’advocat Marc Baso-
ra Francesch, Ramón Franqués Sardá agraí 
al Col·legi les distincions rebudes per haver 
complert cinquanta anys d’exercici ininter-
rompudament. Per altra banda, al degà emè-
rit Antoni Huber se li atorgà la Gran Creu al 
Mèrit en el Servei a l’Advocacia, que li va ser 
imposada pel president del Consejo General 
de la Abogacía Española, Carlos Carnicer.

 Va finalitzar l’acte la foto de grup del 
degà Antoni Vives amb els nous jurants i el 
tradicional sopar que aquell any es va cele-
brar al restaurant del Club Nàutic de Salou. 

Elena Arín és homenatjada a la diada de Sant Raimon pels seus vint-i-
cinc anys de dedicació al servei del Col·legi. 28 de maig de 2004

El degà Antoni Vives i el president del CGAE, Carlos Carnicer, amb els nous jurants. 28 de maig de 2004
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Tot i que podríem dir que la festa dedi-
cada a Sant Raimon de Penyafort era i és la 
més important de l’any, no va ser l’única. I és 
que el Col·legi també participà i col·laborà 
en diferents festes i efemèrides.

El 23 d’abril es va afegir a la celebració de 
la diada de Sant Jordi, tot preparant una ree-
dició facsímil, especial per al propi Col·legi, 
del llibre Justícia Popular de Joan Amades, in-
troducció del qual la redactà l’advocat Josep 
Cruanyes. Totes les col·legiades i col·legiats 
que aquell dia varen visitar les dependències 
col·legials varen ser obsequiats amb un exem-
plar d’aquest llibre i amb una rosa. 

I, davant l’èxit de l’any anterior del primer 
festival infantil de Nadal, es va programar la 
segona edició, en la que més de cent-cin-
quanta infants varen veure l’arribada dels 
patges reials a la seu del Col·legi, tot gaudint 
de l’actuació d’un espectacle infantil. En fi-
nalitzar la festa, celebrada el 27 de desembre, 
s’oferí un berenar amb coca i xocolata per als 
petits, i cava i pastes per als no tant petits. 

La magistrada del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya, Rosa M. 
Virolés, amb el secretari de la Junta de Govern, Francesc Xavier Escudé, 
durant la diada de Sant Jordi. 23 d’abril de 2004

Infants i famílies durant la celebració de la festa infantil. 27 de desembre de 2004
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En aquest sentit, la setmana anterior, a 
més, el degà, acompanyat per un patge reial 
i per membres de la Junta de Govern, visita-
ren la Fundació La Muntanyeta i repartiren 
regals als infants d’aquest centre d’educació 
especial. 

Pel que fa a la comunicació, el 26 d’octu-
bre el degà fou convidat a la ràdio SER per a 
parlar en directe sobre les parelles de fet. I el 
2 de novembre, al saló d’actes del Col·legi, es 
convocà per part de la Comissió de la Digni-
tat i membres del Secretariat per a la Recupe-
ració dels Papers de Salamanca una roda de 
premsa per a presentar la Taula de Suport del 
Camp de Tarragona.

El Col·legi d’Advocats de Tarragona tam-
bé comunicà la seva història i recorregut des 
de publicacions de diversa índole. Esmentà-
vem que, el 2003, publicà l’obra de Coia Es-
coda Fòrum Jurídic. 10 anys de vida col·legial, 
però la història d’aquesta publicació seguí 
sumant anys i números. Al 2004 es van pu-
blicar tres números d'aquesta revista (del 31 
al 33), des d'on se seguí donant veu i notícia 
a les diferents comissions del Col·legi, sigui 
a través de les notícies, els articles d’opinió, 
les entrevistes o les estadístiques, entre altres 
seccions diverses que aportava la revista.

A través de les tres publicacions es podia 
apreciar tota l’activitat que es dugué a terme 
al Col·legi al llarg del 2004 i la seva voluntat 
d’incrementar la prestació de serveis. Un any 
intens, però, en el que també es va haver de 
lamentar la pèrdua dels col·legiats Joan An-
ton de Tudó Vives, Carles Cepero Salat i Ig-
nasi Casas Llauradó.

Arribà el desembre i el dia 22 se celebrà 
l’assemblea general extraordinària on es va 
acordar destinar el 0,7% del pressupost del 
Col·legi, un any més, a UNICEF i a Mn. 
Josep Cabayol, missioner de l’Arquebisbat a 
Ruanda. 

D’aquesta assemblea també cal destacar 
la necessitat plantejada pel president de la 
Comissió d’Honoraris del Col·legi, José M. 
Noguera, d’aprovar, com així ho va fer el 
Consell dels Il·lustres Col·legis d’Advocats 
de Catalunya, el Reglament regulador de la 
prestació dels serveis relacionats amb la re-
visió, informe i reclamació de minutes d’ho-
noraris, davant les nombroses consultes que 

arribaven a les comissions d’honoraris referi-
des a impugnacions i minutes. La idea inicial 
era la d’establir un servei de revisió i visat de 
minutes, però després el seu contingut es va 
anar ampliant amb l’emissió de laudes arbi-
trals en matèria d’honoraris, l’emissió d’in-
formes sobre minutes a petició dels col·legi-
ats i la possibilitat que el Col·legi reclamés 
minutes d’honoraris, tenint el Col·legi el dret 
al cobrament dels anomenats drets d’inter-
venció. 

Per tal de presentar i aplicar la nova nor-
mativa, els dies 3 i 10 de març el Col·legi 
programà dues edicions d’un curs en ma-
tèria d’honoraris professionals, que impar-
tí l’abans esmentat vicedegà del Col·legi i 
president de la Comissió d’Honoraris, José 
Maria Noguera. El mes de setembre, a més, 
el Col·legi publicà dit reglament.

Però no tots els projectes de llei van ser 
aprovats, o no a la primera. A principi d’any 
es presentà als degans i presidents de col·legis 
professionals el text de l’Avantprojecte de llei 
de col·legis professionals aprovat per la Ge-
neralitat de Catalunya, el qual va ser rebutjat 
pel Col·legi tarragoní, des d’on s’exigí una 
nova reelaboració amb la participació directa 
dels col·legis afectats. Aquest acord de la Jun-
ta de Govern el feren arribar al president de 
la Generalitat de Catalunya, al conseller de 
Justícia, al president del Parlament, als porta-
veus dels grups parlamentaris, al CICAC i als 
diferents col·legis professionals de la ciutat. 
Així mateix, un mitjà de comunicació local 
publicà un comunicat de premsa, emès pel 
Col·legi, divulgatiu d’aquesta manifestació 
de rebuig. Fins i tot el mes d’octubre el degà 
es reuní amb el degà de la Facultat de Cièn-
cies Jurídiques de Tarragona i amb el degà 
del Col·legi d’Advocats de Reus per tractar 
de nou sobre la qüestió i de la possibilitat de 
crear una comissió per elaborar un document 
de treball per afrontar l’entrada en vigor de la 
referida llei.

L’esborrany de l’Avantprojecte de llei 
d’accés a les professions d’advocat i procura-
dor dels tribunals va ser presentat al mes de 
juny des del Consejo General de la Abogacía, 
el qual demanà als degans de tot el país la 
seva opinió al respecte. D’aquestes al·lega- 
cions se’n va fer un nou avantprojecte pre-
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sentat al juliol pel Ministeri de Justícia al 
CGAE i aprovat en Consell de Ministres. Les 
al·legacions de la Junta de Govern del Col·le-
gi de Tarragona es van basar principalment 
en l’observació que, segons l’esborrany, tot el 
pes de la formació dels futurs advocats recau-
ria sobre les universitats, la qual cosa supo-
saria que les Escoles de Pràctica Jurídica es 
podrien veure pràcticament anul·lades.

Per fer-nos-en una idea, només l’Esco-
la de Pràctica Jurídica de Tarragona aquell 
curs 2004-2005 tingué vint-i-nou alumnes 
matriculats. El CICAC, amb la seva deguda 
homologació del curs, i els òrgans rectors i 
de govern de l’EPJ, demostraven una vegada 
més el seu esforç per fer efectiu l’objectiu de 
donar a l’alumnat aquella formació pràctica 
a les classes, ja que el professorat impartia la 
matèria a partir de supòsits pràctics. Quant 
a la formació fora de l’aula, aquell curs s’in-
crementà el nombre de beques després d’ha-
ver-se signat un conveni de col·laboració 
amb l’Ajuntament de Tarragona per a la con-
cessió de vuit beques de durada de dos anys 
cadascuna, sumant un total de dinou beques.

Pel que fa a la formació continuada, l’EPJ 
seguí programant i realitzant diferents cur-
sos i jornades al llarg del curs 2004-2005. A 
la seu del Col·legi en realitzaren trenta-dos 
i en col·laborà en disset més fora d’ella. No 
és d’estranyar, doncs, la preocupació i les al-
legacions presentades pels col·legiats tarrago-
nins davant la possible desaparició de l’Esco-
la en pro de les universitats. 

Aquestes dues institucions, però, orga-
nitzaven conjuntament cursos i jornades, i 
d’una manera o una altra sempre han estat 
vinculades. El mes de juny, la Junta de Cen-
tre de la Facultat de Ciències Jurídiques de la 
Universitat Rovira i Virgili proposà el degà 
del Col·legi de Tarragona com a membre del 
Consell Assessor de la Facultat, nomenament 
que el degà Antoni Vives acceptà de molt bon 
grat. D’aquest Consell, reunió constitutiva 
del qual tingué lloc el dia 9 de juny de 2005, 
també en formaven part el president de l’Au-
diència, Antonio Carril; el degà del Col·legi 
de Reus, Pere Lluís Huguet; el president del 
Col·legi de Graduats Socials, Francesc Blasco 
i el president de la Diputació, Joan Aregio, 
entre altres. 

Però les relacions institucionals i conve-
nis de col·laboració també es varen establir 
fora de la ciutat. El dia 13 de gener se signà 
a Barcelona el conveni de col·laboració en-
tre el Departament de Justícia i el Col·legi 
d’Advocats de Tarragona, per a la posada en 
marxa del Servei d’Orientació a la Mediació 
Familiar en el marc del Servei d’Orientació 
Jurídica. Pau Tondo, vocal de la Comissió 
de Mediació Familiar i facultat expressament 
per la Junta de Govern, va subscriure el con-
veni en representació del degà.

El 14 d’abril de 2005 es reuní a Reus la 
Comissió Mixta formada pels col·legis d’ad-
vocats de Tarragona, Reus i Tortosa, creada 
per al seguiment del conveni de col·laboració 
signat entre els tres Col·legis en matèria d’in-
ternet, base de dades de jurisprudència local 
i correu electrònic per a tractar l’inici d’una 
campanya publicitària institucional conjunta. 

A més, per tal d’oferir productes i serveis 
avantatjosos als col·legiats, el Col·legi renovà 
i signà nous convenis de col·laboració amb 
diferents institucions, empreses i entitats fi-
nanceres, com el BBVA, el Banco Santander 
Central Hispano, AC Hotels o l’Institut Na-
cional de la Seguretat Social, entre altres.

També establí col·laboracions amb funda-
cions i associacions. El 27 de maig, el degà 
assistí a la reunió anual amb la Fundació La 
Muntanyeta, on es va tractar la necessitat 
d’ampliar les seves instal·lacions, i proposà 
ampliar l’abast del conveni que el Col·legi ja 
tenia amb aquesta associació per tal que, a 
través dels lletrats inscrits a un torn especial, 
s’oferís gratuïtament la tramitació de les in-
capacitacions legals als membres de la referi-
da associació.

El dia 30 de juny el degà assistí a la reunió 
constitutiva de la Fundació Onada presidida 
per Josep Gomis. El Col·legi va ser nomenat 
patró, juntament amb l’Autoritat Portuària 
de Tarragona, el Consell Comarcal del Tarra-
gonès, l’Associació Empresarial Química de 
Tarragona i Antoni Coll. 

En la reunió del 14 de juliol, la Junta de 
Govern acordà col·laborar amb la Junta Pro-
vincial de l’Associació Espanyola Contra el 
Càncer participant amb el reciclatge de car-
tutxos de tinta, per la qual cosa per cada tò-
ner rebut, es destinava una quantitat a aques-
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ta associació i s’animava a tots els col·legiats 
a participar-hi.

Nombroses van ser també les reunions, 
conferències, entrevistes i actes diversos dins 
de les relacions institucionals en què el degà 
assistí en representació del Col·legi, com les 
convocades mensualment pel CICAC i les de 
la Comissió d’Honoraris Professionals, de la 
qual n’era president.

Entre els principals assumptes tractats en 
les reunions del Consell hi trobem l’aprova-
ció de la nova normativa aprovada en aquell 
moment sobre honoraris professionals, així 
com també del Reglament d’Escoles de Pràc-
tica Jurídica (DOGC núm. 4310, de 27 de 
gener de 2005); la presentació de les al·le-
gacions a l’Avantprojecte de llei de col·legis 
professionals; la preparació, per part de la 
Comissió de Llengua Catalana, de la publi-
cació d’un nou CD amb formularis jurídics; 
l’exposició al Departament de Justícia del 
retard en el pagament de les actuacions del 
TOAD i la difusió d'una nota de premsa per 
a manifestar la preocupació de l’advocacia 
per aquesta qüestió; la creació de la Comissió 
de Biblioteques; o l’aprovació del Reglament 
d’Honors i Distincions del Consell, redactat 

pel degà emèrit del Col·legi, Antoni Huber, 
Comissió de la qual en fou nomenat presi-
dent el degà Antoni Vives.

Així mateix, i pel que fa a les reunions del 
CGAE, amb motiu de la convocatòria del 
Premi Anual de Drets Humans 2005 la Junta 
de Govern del Col·legi, a proposta del degà, 
va decidir unànimement presentar al CGAE 
com a candidat al Premi Anual de Drets Hu-
mans 2005 al Sr. Václav Havel, expresident 
de la República Txeca, reconeixent-lo com 
un dels mandataris europeus més respectats i 
un dels líders polítics que millor simbolitza-
ven la defensa de la llibertat, de la democrà-
cia i dels drets humans.

En aquest sentit, el dia 20 d’abril el degà 
també es reunia amb el president honorari 
de Juristes sense Fronteres, Ildefons Valls, 
qui va informar del projecte de creació de 
la Fundació de Juristes sense Fronteres per a 
la transformació de l’actual organització no 
governamental, proposant al Col·legi la seva 
integració a la Fundació i, per tant, conver-
tir-se en promotors. Entre els objectius de la 
Fundació cal destacar el de prestar suport als 
operadors jurídics integrats en ONGs dels 
països del Tercer Món, per tal que poguessin 

Acte de signatura del conveni de col·laboració amb el BBVA. Any 2005
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donar assistència tècnica als operadors que 
demandessin aquest servei.

Aquell mateix mes d’abril, el dia 5 per ser 
exactes, el degà assistí a la reunió convocada 
al Col·legi de Tarragona per part de l’alcalde 
de la ciutat, Joan Miquel Nadal, per tractar 
del Pla General. Hi van assistir també José 
M. Parra, fiscal en cap; Raquel Aunós, en 
representació del president de l’Audiència; 
Àngel Ramon Fabregat, degà del Col·legi de 
Procuradors i Anna Grau, jutgessa degana 
dels jutjats de Tarragona. D’allò tractat dins 
del Pla General cal destacar el projecte de 
construcció de l’anomenada Ciutat Judicial 
i de les diferents propostes d’ubicació que es 
debatien per part de l’Ajuntament i la Ge-
neralitat, obrint un debat amb les diferents 
opinions dels assistents a la reunió. 

Aquestes, tot i ser les més destacades, no 
van ser les úniques reunions a les que el degà 
va assistir al llarg del 2005.

A principis d’any, el dia 14 de gener, el 
degà es va reunir amb Francesc Vallès, diputat 
del Partit Socialista de Catalunya, juntament 
amb els diputats Ignasi Company, Celestino 
Rivera i Xavier Tarrés, amb l’objectiu d’inter-
canviar impressions i mantenir un diàleg so-
bre temes en comú. En el decurs de la reunió 
es tractaren les principals preocupacions del 
col·lectiu com la Llei d’accés a la professió i la 
necessitat de creació d’un nou jutjat de famí-
lia, i un més d’instrucció, a Tarragona. 

El més següent, el 8 de febrer, assistí a la 
reunió convocada per la Sala de Govern del 
Tribunal Superior de Justícia de Catalunya a 
Tarragona, amb la finalitat de conèixer més 
directament els problemes de funcionament 
dels organismes jurisdiccionals de la provín-
cia. Aquell mes de febrer el degà s’entrevis-
tà amb Carles Sala, president del Consell 
Comarcal del Tarragonès, per tractar, entre 
altres qüestions, la possibilitat de signar un 
conveni de col·laboració amb el Col·legi per 
a la creació d’un Servei d’Orientació Jurídica 
adreçat a la gent gran i un altre adreçat als 
estrangers. 

El dia 15 de març, juntament amb Xavi-
er Tarrés, president del Grup d’Advocats Jo-
ves, es van reunir amb el delegat del Govern 
a Tarragona, Xavier Sabaté, al qual van fer 
arribar la petició, adreçada al president de la 

Trobada amb el diputat al Parlament de Catalunya Francesc Vallès.  
14 de gener de 2005
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Generalitat de Catalunya, Pasqual Maragall, 
de distingir el Col·legi amb l’atorgament de 
la Creu de Sant Jordi de la Generalitat de 
Catalunya. A més, aquell mateix dia es reu-
ní al Col·legi l’Associació per a l’Arbitratge 
de Tarragona. Entre els acords adoptats cal 
destacar la incorporació d’un vocal més, Joan 
Picó, professor de la Universitat Rovira i Vir-
gili.

El 22 d’abril, Ramon Gutiérrez, director 
dels Serveis Territorials del Departament de 
Justícia a Tarragona, convocà una reunió 
amb els col·legis d’advocats, procuradors i 
graduats socials de la província, per tractar 
dels organismes jurisdiccionals de la demar-
cació judicial. 

El dia 20 de maig, el Departament de Jus-
tícia va convocar una reunió en relació amb  
la implantació de la signatura digital als jut-
jats, en la qual hi van participar els degans 
dels col·legis d’advocats, procuradors i secre-
taris judicials a la que van assistir el vicedegà, 
José M. Noguera, i el bibliotecari de la Junta, 
Josep M. Español.

Prèviament, del 12 al 14 de maig, i junta-
ment amb la Junta de Govern, el degà assistí 
a les Jornades de Juntes de Govern organitza-

des pel Consejo General de la Abogacía que 
es van celebrar a Santa Cruz de Tenerife.

Com veiem, i com anirem veient, els ti-
pus d’actes dins de les relacions institucionals 
eren nombrosos i variats. Per la seva rellevàn-
cia destacarem l’acte de comiat, el dia 3 de 
maig, als magistrats Alberto Blasco, Blanca 
Subiñas i Pedro Casas, als quals se’ls va obse-
quiar amb una mètopa en record del Col·legi 
i dels col·legiats, pels temps que havien exer-
cit els seus càrrecs. 

El dia 23 de maig va tenir lloc, a la seu 
col·legial, l’acte de descobriment de la pla-
ca commemorativa de la donació al Col·legi 
d’Advocats de Tarragona de la talla de fusta 
policromada del segle XVII esmentada en el 
capítol anterior. L’acte va ser presidit pel degà, 
Antoni Vives, juntament amb l’alcalde de la 
ciutat, Joan Miquel Nadal i va comptar amb 
l’assistència de Rafael Nadal i la seva esposa 
Maria Lluïsa Malé, donants de la talla, així 
com del representant de Caixa d’Advocats a 
Tarragona, Josep Baiges, i de membres de la 
Junta de Govern del Col·legi. Les despeses de 
restauració d’aquesta talla del patrimoni del 
Col·legi van ser íntegrament sufragades per 
Caixa Advocats. 

Acte de descobriment de la placa commemorativa de la donació al Col·legi de la talla de fusta 
policromada del segle XVII. 23 de maig de 2005
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El 29 de setembre, el degà i el director de 
l’Escola de Pràctica Jurídica del Col·legi van 
clausurar el curs 2004-2005 i van inaugurar 
el curs 2005-2006. El catedràtic de Dret Pe-
nal de la Facultat de Ciències Jurídiques de 
la URV, Gonzalo Quintero, va pronunciar 
la lliçó magistral amb el títol El Quijote y la 
imagen de la justicia en los tiempos de Cervan-
tes. 

Com a festes més importants celebrades 
pel propi Col·legi trobem la diada de Sant 
Jordi que, seguint amb la novetat que havia 
iniciat feia dos anys de commemorar el patró 
de Catalunya, obsequià a tots els col·legiats i 
col·legiades amb una rosa i un llibre. Aquell 
any va ser la reedició de La Devoció Popular 
a Sant Ramon de Penyafort, obra de Manuel 
Benach i Torrents, publicada també amb la 
voluntat d’honorar i retre homenatge al pa-
tró de l’advocacia de Catalunya.

També seguiren amb la tradició iniciada 
feia un parell d’anys del festival infantil de 
Nadal, el qual se celebrà el 27 de desembre. 
A més, es va fer una donació de joguines a la 
parròquia de Sant Pau, per ser una institució 
delegada de Càritas Diocesana. 

La festa en honor de Sant Raimon de Pe-
nyafort el 2005 es va celebrar el dia 27 de 
maig. La missa memorial va ser oficiada per 
Mons. Jaume Pujol Balcells, arquebisbe de 
Tarragona, a la capella del Palau Arquebis-
bal. Prèviament i com a part del programa 
d’actes de la festa col·legial, al matí va te-
nir lloc a Tarragona la reunió ordinària del 
Consell dels Il·lustres Col·legis d’Advocats 
de Catalunya, on es van debatre diferents 
qüestions relacionades amb la professió de 
l’advocacia, i també es procedí al relleu de 
la presidència que passà a ocupar-la Ricard 
Borràs, degà del Col·legi d’Advocats de  
Lleida. 

A primera hora de la tarda es va oferir un 
aperitiu als funcionaris de l’Administració de 
justícia i, un cop més, al saló de plens de la 
Diputació de Tarragona, va tenir lloc l’acte 
més solemne de la diada col·legial, el d’im-
posició de les togues als nous col·legiats i de 
reconeixement i distincions als altres. 

Entre els convidats a l’acte hi assistiren els 
degans dels diferents col·legis d’advocats de 
Catalunya i, per primera vegada a Tarragona, 

D’esquerra a dreta, el catedràtic Gonzalo Quintero, el degà Antoni Vives 
i el director de l’EPJ Moisès Gebellí a l’acte de cloenda i inauguració del 
curs. 29 de setembre de 2005

Llibre obsequiat als col·legiats i col·legiades per la diada de Sant Jordi. 
Abril de 2005
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Homenatjats i jurants a l’acte de Sant Raimon a la Diputació de Tarragona. 27 de maig de 2005

El degà Antoni Vives amb els nous jurants. 27 de maig de 2005
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els degans o battoniers dels col·legis de Nimes 
i Avinyó.

En el decurs de la celebració va tenir lloc 
la imposició de la toga a vint-i-tres col·legiats 
que s’havien incorporat al Col·legi des de la 
passada festa col·legial. També el reconeixe-
ment als membres que portaven més d’un 
any en alguna de les comissions col·legials 
col·laborant amb les diferents tasques del 
Col·legi l’any 2004, els quals van rebre la 
típica mètopa commemorativa, amb el nou 
disseny que consistia també en la recuperació 
de l’antic escut del Col·legi. Seguidament es 
va imposar la Insígnia d’Argent del Col·legi, 
distinció que cada any s’atorgava als col·le-
giats que havien complert vint-i-cinc anys 
d’exercici de la professió.

Amb els parlaments de les autoritats i del 
degà, així com les fotografies de rigor a les es-
cales d’accés al Palau provincial, va finalitzar 
l’acte solemne d’imposició de togues. Segui-
dament se celebrà el tradicional sopar i ball 
al restaurant Fortí de la Reina de Tarragona.

Pel que fa al lliurament de carnets profes-
sionals el degà, Antoni Vives, va entregar-los 
als advocats que es van donar d’alta al Col-
legi durant l’any 2005. Juntament amb el 
carnet, els nous col·legiats i col·legiades van 
rebre com a obsequi de benvinguda una car-
tera amb l’escut de la corporació gravat i un 
exemplar de cada un dels llibres editats pel 
Col·legi.

El 2005 va ser una data assenyalada per al 
Grup d’Advocats Joves de Tarragona, ja que 
complia el seu 35è aniversari. També perquè 
per primera vegada en la història de l’advoca-
cia jove catalana els seus representants serien 
convidats a les diferents taules de negociaci-
ons que, juntament amb el CICAC, es volien 
portar a terme per la Generalitat de Catalu-
nya. 

Els advocats joves tarragonins des de feia 
trenta-cinc anys i, especialment, des dels 
anys més recents, treballaren intensament i 
conjuntament per a poder donar la seva veu, 
reivindicar i lluitar per unes condicions labo-
rals més justes i equitatives, tant pel que feia 
a la seva situació concreta com per a l’ofici 
de l’advocacia en general. Així, al desembre 
del 2004, en la reunió anual de Joves Advo-
cats de Catalunya celebrada a Barcelona, el 
Grup d’Advocats Joves de Tarragona guanya-
ren l’organització del V Congrés d’Advocats 
Joves de Catalunya que se celebrà a Salou els 
dies 9, 10 i 11 de juny de 2005.

La revista Fòrum Jurídic seguí un any més 
amb tres números publicats a l’abril, al juliol 
i al desembre. A través d’aquesta publicació 
es donaven a conèixer els fets més destacats 
del Col·legi i l’opinió i les tasques dutes a ter-
me pels seus col·legiats. En aquest sentit cal 
destacar les comissions col·legials.

I els esforços i la feina de totes aquestes 
comissions es va agrair i celebrar en acabar 
l’any, concretament el 14 de desembre, en 
el que es podria anomenar el tradicional 
sopar de les comissions. Un àpat que oferia 
la Junta de Govern del Col·legi a tots els 
membres que en formaven part, amb la 
finalitat de demostrar-los l’agraïment de 
la institució per la seva desinteressada i  
generosa col·laboració en el funcionament 
de l’activitat del Col·legi i també per reco-
nèixer als empleats el seu treball en la bona 
marxa de les diferents tasques col·legials. 
Una vetllada que també tenia la finalitat de 
felicitar les festes nadalenques per part del 
degà, Antoni Vives, i la seva Junta als pre-
sents; i, amb aquest motiu, s’obsequià als 
assistents amb un gravat original de l’artista 
Marià Casas i Hierro. Una bonica manera 
d’acabar l’any. 

Acte de benvinguda i entrega de carnets. Any 2005
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El 2006 s’inicià després d’haver-se celebrat eleccions a la Junta de Govern el 
mes de desembre de 2005 i en les que va sortir escollit el mateix equip que 

fins al moment liderava el Col·legi: 

Antoni Vives Sendra – Degà
José María Noguera de la Muela – Diputat Primer

Teresa Rosell i Gairoles – Diputada Segona
Moisès Gebellí Jové – Diputat Tercer

Ignasi Company Armengol – Diputat Quart
Celestino Rivera Velasco – Diputat Cinquè

Xavier Tarrés Aznárez – Diputat Sisè
Antonio Salas de Córdoba – Tresorer

Josep Maria Español Jordan – Bibliotecari
Francesc Xavier Escudé Nolla – Secretari

Pau Tondo Bravo – Vocal de Valls
Salvador Euras Ribas – Vocal del Vendrell

Josep Ramon Forcada Fornés – Vocal del Vendrell

Aquell va ser un any de canvis, però co-
mençava amb el protocol habitual. L’as-
semblea reunida el 10 de febrer, aprovà per 
unanimitat la memòria de les activitats de 
l’exercici del 2005 i el pressupost de 2006, 
que contemplava un augment d’un 5% de les 
quotes col·legials. 

També contemplava el repartiment del 
0,7% del pressupost a institucions o ciuta-
dans que haguessin destacat per dedicar el 
seu treball o esforç personal al desenvolupa-
ment del Tercer Món. Un any més s’acordà 
destinar-lo a la missió de Kampanga de la 
diòcesi de Ruhengeri (Ruanda) que coordi-
nava Mn. Josep Cabayol. Donació que es feu 
el 22 de febrer a l’arquebisbe de Tarragona, 
Mons. Jaume Pujol Balcells, en la seva visita 
al Col·legi. 

Durant el mes de març es va fer l’entrega, 
per part de la Junta de Govern, del diploma 
i la Creu Distingida de l’Ordre de Sant Rai-
mon de Penyafort a Moisès Gebellí, diputat 

tercer, i Josep Maria Español, bibliotecari 
comptador.

Pel que fa a convenis i projectes, el Col-
legi mantingué el conveni amb l’IES Vidal 

Mons. Jaume Pujol, arquebisbe de Tarragona, signa al Llibre d’Honor. 22 
de febrer de 2006

COMPROMÍS SOCIAL I NAIXEMENT DE  
LA FUNDACIÓ PRIVADA DEL COL·LEGI
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i Barraquer i es renovà amb Banco Santan- 
der. 

El 4 d’abril, el degà Antoni Vives, en re-
presentació del Col·legi, i Josep Gomis, presi-
dent de la Fundació Onada i en representa-
ció d’aquesta, signaren un conveni segons 
el qual el Col·legi d’Advocats de Tarragona 
oferia tota la col·laboració i l’ajut necessari 
per a facilitar que els associats de la Funda-
ció Onada poguessin instar la incapacitació 
dels seus fills i filles. L’esmentada fundació 
adreçaria al Col·legi totes les sol·licituds d’as-
sistència jurídica de les que tinguessin conei-
xement i el Col·legi assumiria sense cap cost 
l’assessorament i assistència lletrada. Eren els 
mateixos termes subscrits amb el conveni del 
Col·legi amb l’Associació Provincial de Parà-
lisi Cerebral.

El 29 de novembre es va signar a Madrid 
el protocol d’incorporació de l’Il·lustre Col-
legi d’Advocats de Tarragona al conveni fir-
mat entre la Fundación del Consejo General 
de la Abogacía Española i la Fundación Pax 
per a la lluita contra les mines antipersona. 
D’acord amb aquest darrer conveni es va 
acordar la creació d’un grup de treball per a 
la promoció, divulgació i investigació sobre 
els convenis internacionals i pràctiques na-
cionals per a l’erradicació de les mines an-
tipersona.

El conveni signat implicava la constitu-
ció d’un grup de treball dins del Col·legi de 
Tarragona i amb col·laboració directa amb la 
Fundación CGAE, que havia de promoure 
la investigació i l’acció institucional a nivell 
científic, divulgatiu i professional en tot allò 
que afectava als compromisos sorgits del pro-
tocol de col·laboració citat; havia de crear, 
dins del marc de la pròpia web col·legial de 
l’ICAT, una web específica en castellà, català, 
anglès i francès per tal de documentar, amb 
el major rigor científic i capacitat motivado-
ra, la realitat del dret internacional en ma-
tèria de la lluita contra les mines antiperso-
na; i havia de constituir, també, una secció 
col·legial encarregada del desenvolupament 
d’aquests dos objectius, al mateix temps que 
havia d’estar oberta a altres instàncies que 
compartien aquests objectius per tal de po-
der incorporar-s’hi. 

El degà Antoni Vives amb Moisès Gebellí, diputat de la Junta de Govern, 
i Josep Maria Español, bibliotecari comptador, distingits amb la Creu de 
l’Ordre de Sant Raimon de Penyafort. Març de 2006

Signatura de l’acord de col·laboració amb la Fundació Onada. 
4 d’abril de 2006



—  55  —

Un altre projecte important va ser el sig-
nat el 20 d’octubre. Es tractava d’un projecte 
de renovació tecnològica que començà amb 
la renovació total de la plana web del Col·le-
gi, tant estètica com de fons, amb l’objectiu 
de recollir i incrementar el nombre i la quali-
tat de la informació i serveis.

Dins de les relacions institucionals, aquell 
2006 el degà assistí a prop d’una setantena 
d’actes en representació del Col·legi. A fi-
nals de novembre va tenir lloc la celebració 
de l’acte de cloenda de l’Escola de Pràctica 
Jurídica. L’advocat Javier Nart va fer la lliçó 
magistral que inaugurava el curs 2006-2007. 
Com cada any, al final de l’acte es va fer en-
trega dels diplomes que acreditaven l’aptitud 
professional de la promoció 2004-2006. 

El 21 d’abril, en motiu de la celebració de 
la diada de Sant Jordi, es convidà a tots els 
col·legiats a recollir un exemplar del llibre Les 
Costums de Miravet, edició facsímil de 1926, 
especialment reeditada per al Col·legi de Tar-
ragona, amb nota preliminar del doctor Fer-
ran Valls i Taberner i pròleg del doctor Josep 
M. Font i Rius.

La primavera seguí amb la diada de Sant 
Raimon que se celebrà el 19 de maig. Una 
jornada que precisament aquell any començà 
amb la inauguració del carrer de Sant Raimon 
de Penyafort, patró dels advocats. Un carrer 
situat entre la Via Augusta i el carrer Ernest 
Lluch. A l’acte hi van assistir, entre d’altres 
personalitats, el tinent d’alcalde de l’Àrea 
de Cultura de l’Ajuntament de Tarragona, 
Albert Vallvé; el regidor portaveu del Grup 
Municipal Socialista a l’Ajuntament de Tarra-
gona, Josep Fèlix Ballesteros; el vicari general, 
Mn. Miquel Barberà; i el degà del Col·legi, 
Antoni Vives acompanyat de membres de la 
Junta de Govern i també de col·legiats. 

Per la tarda es va celebrar la reunió del 
CICAC, durant el transcurs de la qual va 
ser escollit president del Consell el degà de 
l’Il·lustre Col·legi d’Advocats de Reus, Pere 
Lluís Huguet. Després de la missa memorial, 
es va celebrar l’acte solemne al saló de plens 
de la Diputació de Tarragona que, com cada 
any, incloïa la imposició de togues als nous 
col·legiats i col·legiades i que al 2006 van ser 
un total de vint-i-quatre.

L’advocat Javier Nart impartí la lliçó magistral a l’acte d’inauguració del 
curs 2006-2007 de l’EPJ. Novembre de 2006

Llibre obsequiat als col·legiats i col·legiades per 
la diada de Sant Jordi. Abril de 2006
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Inauguració del carrer de Sant Raimon de Penyafort. 19 de maig de 2006

El degà Antoni Vives i el vicedegà José M. Noguera amb els nous jurants. 19 de maig de 2006
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De la celebració també cal destacar que 
es va fer entrega del I Premi Jaime Ferrándiz 
Foraster, que s’atorgava a la persona o institu-
ció que s’hagués distingit pel seu bon tracte a 
l’advocacia. Aquell any, per acord de Junta de 
Govern, es distingí amb aquest premi a Pilar 
Pera, secretària del Jutjat Contenciós Admi-
nistratiu núm. 1 de Tarragona, pel bon tracte 
que havia rebut l’advocacia en el desenvolu-
pament de les seves funcions davant de la se-
cretaria que li era pròpia. Com era tradició, 
es procedí a la distinció dels col·legiats que 
havien complert vint-i-cinc anys d’exercici de 
la professió sense nota desfavorable en el seu 
expedient. Se seguí amb la cloenda de l’acte 
amb el tradicional discurs del degà i foto de 
família amb els nous jurants, i finalment amb 
un sopar celebrat a l’Hotel Imperial Tarraco 
de Tarragona. 

Aquell any, tant el Col·legi d’Advocats de 
Tarragona com el Col·legi Oficial de Farma-
cèutics de Tarragona tenien una efemèride 
a celebrar conjuntament: el X Aniversari de 
la seu col·legial actual, que, com sabem, està 
situada al carrer Enric d’Ossó núm. 1 de Tar-
ragona. Els actes de celebració, que tingueren 
lloc el dia 14 de juliol, van començar amb 
l’arribada de l’expresident de la Generalitat 
Jordi Pujol a la seu col·legial qui signà el Lli-
bre d’Honor de les dues entitats i saludà als 
membres de les seves juntes de govern. 

La cafeteria col·legial va ser escenari el 27 
de desembre d’un berenar per celebrar la ja 
tradicional festa infantil de Nadal iniciada el 
2003. El 2006 més de cent-setanta infants 
van fer entrega de les seves cartes i van reco-
llir el seu regal. Uns dies abans, el dia 18 de 
desembre, els patges de l’ICAT visitaren els 
alumnes de La Muntanyeta i varen fer entre-
ga dels regals.

El 13 de desembre se celebrà el sopar de 
les comissions per agrair als seus membres la 
seva desinteressada i generosa col·laboració 
amb el funcionament i activitat del Col·legi. 

Sobre aquestes comissions, també des 
del GAJT seguien treballant per al col·lec-
tiu més jove. Aquest any va prendre posses-
sió una nova Junta Directiva, que tornà a 
manifestar el seu interès i així ho sol·licità a 
la Junta de Govern, per incorporar als seus 
membres a algunes de les comissions de tre-

L’expresident de la Generalitat de Catalunya, Jordi Pujol, amb el degà 
Antoni Vives i el president del COFT, Andreu Suriol durant els actes de 
celebració del desè aniversari de la seu col·legial. 14 de juliol de 2006

D’esquerra a dreta la nova Junta Directiva del GAJT integrada per 
Joan Mercadé Macaya (secretari), Patrícia Sierra Llaveria (vocal), 
Jesús Fuster Amades (vocal), Xènia Fuguet Carles (presidenta), Xavier 
Castanera Saigi (tresorer), Manuela Perea Arroyo (vocal) i Francesc 
Garcia Colet (vicepresident). Any 2006
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ball del Col·legi i així representar els joves 
advocats en tots i cadascun dels àmbits col-
legials. 

Durant el 2006 es van fer quatre entre-
gues de carnets professionals a advocats que 
s’havien donat d’alta al Col·legi. Un cop do-
naren la nova acreditació als nous col·legiats i 
col·legiades, van ser convidats a fer una visita 
per les dependències col·legials per conèixer 
els diferents serveis que s’hi prestaven.

El mateix any, el Col·legi va haver de la-
mentar la pèrdua de quatre advocats i advo-
cades: Vicente Martí Ollé, Guillermo San- 
cho Melendres, Amparo García Salomón i 
Antonio Aige Pascual.

El 21 de desembre de 2006 va celebrar-se 
assemblea general que recollia la proposta 
d’alliberament de les quotes col·legials als 
advocats de més de setanta-cinc anys amb 
més de quaranta anys de col·legiació, l’aug-
ment d’un 2% a la resta de quotes col·legials 
i l’augment a un 1% del pressupost destinat 
a projectes de caràcter solidari. 

En aquest sentit, en la junta general del 
13 de desembre, també es va acordar l’entre-
ga d’una aportació econòmica per ajudar en 
les obres de restauració de la capella del San-
tíssim de la Catedral Metropolitana de Tarra-
gona, donatiu que fou entregat el 27 de juliol 
en la reunió amb l’arquebisbe de Tarragona, 
Mons. Jaume Pujol Balcells.

El 2007 començà amb una consulta per 
part de la Junta de Govern a les persones col-
legiades per conèixer el seu parer en matèria 
de formació. Els resultats posaren de relleu la 
poca acceptació dels cursos retransmesos per 
videoconferència. Més enllà dels resultats, 
però, amb la iniciativa d’aquesta enquesta el 
Col·legi tarragoní i, per tant, Tarragona, tor-
nava a ser pionera o referent, ja que el Consell 
la va agafar de model i la va reproduir per a 
tots els col·legis catalans uns mesos més tard. 

Aquest programa de formació continua-
da, a més, estava integrat dins del programa 
del curs de l’Escola de Pràctica Jurídica, ja 
que els alumnes de l’EPJ, pel fet de ser-ho, 

Acte de benvinguda a les noves incorporacions. Any 2006
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gaudien de diversos avantatges, i un d’aquests 
era l’accés gratuït a tots els cursos de forma-
ció que oferia el Col·legi. 

Pel que fa a l’EPJ, aquell any complia 
quinze anys i inaugurava un nou format d’un 
sol any de durada, en lloc de dos, amb l’ob-
jectiu de convertir-se en una referència per a 
l’advocacia de la província. Aquest fet situà 
l’Escola davant d’un repte molt interessant: 
el de passar de ser una Escola que formava 
advocats per entrar al torn d’ofici a convertir 
el Curs d’Homologació de la Professió d’Ad-
vocat en un autèntic curs d’especialització o 
del qual els alumnes en poguessin extreure el 
màxim d’experiències, de relacions i d’opor-
tunitats de creixement. Per això també apostà 
decididament per la implantació de les no-
ves tecnologies, tant pel que feia a la comu-
nicació amb l’alumnat com pel que feia als 
mitjans pedagògics que havia d’utilitzar el 
professorat de l’Escola, que cada cop es pre-
sentaven més en suport telemàtic en detri-
ment del suport paper. És a dir, iniciaren el 
repte de situar l’Escola de Pràctica Jurídica 
del Col·legi d’Advocats de Tarragona al segle 
XXI, per poder formar advocats i advocades 
del segle XXI que estiguessin preparats per 
afrontar les noves circumstàncies de la socie-
tat contemporània i futura.

Pel que fa el curs 2007-2008 es presentà 
i s’inaugurà la primera setmana d’octubre de 
2007, el qual acabaria a finals de maig del 
2008. A banda de la formació continuada, 
contemplava les classes impartides a l’aula, 
les pràctiques internes i les pràctiques exter-
nes. També es realitzaven judicis simulats als 
jutjats, o altres pràctiques, abans de les clas-
ses a l’aula, i els judicis a l’Escola Judicial a 
Barcelona, una de les activitats estrella de 
cada any. Finalment, un cop superat el curs, 
es facultava els alumnes a realitzar la prova 
d’àmbit estatal per a l’obtenció del Diploma 
d’Aptitud Professional, així com per poder 
accedir al torn d’ofici. 

Aquell any, l’entrega dels certificats que 
acreditaven la superació d’aquestes proves als 
alumnes del curs anterior, i l’acte de cloenda 
del mateix, es va celebrar el 19 de novembre. 
La lliçó magistral va ser pronunciada per l’ad-
vocat i president del Consejo General de la 
Abogacía Española Carlos Carnicer. Així ma-
teix, durant l’acte es va retre homenatge als 
membres de la Junta de Govern i vocals del 
Vendrell Salvador Euras i Josep Ramon For-
cada, als quals se’ls hi va imposar la Medalla 
al Mèrit del Servei a l’Advocacia. Laudatio 
que va anar a càrrec del degà emèrit, Antoni 
Huber. 

Homenatge a Salvador Euras. Novembre de 2007 Homenatge a Josep Ramon Forcada. Novembre de 
2007
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En aquest mateix sentit, el dia 29 de no-
vembre de 2007 la Junta de Govern va fer 
entrega del diploma i la Creu de 2a classe de 
l’Ordre de Sant Raimon de Penyafort a An-
tonio Salas, tresorer, i Teresa Rosell, diputada 
segona.

Una altra via de formació també van se-
guir sent-ho les jornades i congressos. Les 
primeres de l’any van ser les XI Jornades de 
Juntes de Govern del Consell dels Il·lustres 
Col·legis d’Advocats de Catalunya, celebra-
des a l’Hotel Termes de Montbrió els dies 12 
i 13 de gener, i a les que hi van assistir tots els 
membres de la Junta del Col·legi tarragoní. 
El degà Antoni Vives presidí una ponència 
sobre l’assistència jurídica gratuïta i sobre el 
servei de torn d’ofici. 

Els dies 26, 27 i 28 de setembre, el degà 
acompanyat de la Junta de Govern va assis-
tir al IX Congrés Nacional de l'Advocacia 
celebrat a Saragossa. Per a garantir dita as-
sistència, la Junta de Govern va aprovar una 
partida pressupostària de caràcter extraordi-
nari, amb un límit màxim de 6.000€, per 
a subvencionar els drets d’inscripció dels 
col·legiats residents que així ho sol·licitessin 

i per rigorós ordre de sol·licitud fins esgotar 
l’esmentada partida. I és que en aquell Con-
grés el Col·legi de Tarragona hi va ser especi-
alment present, ja que el degà Antoni Vives 
presidí la primera ponència que duia per títol 
Libertad y seguridad, aspectos básicos del Esta-
do de Derecho. 

Seguint amb els convenis, cal tornar a fer 
esment del protocol signat el mes de novem-
bre de 2006 entre el Col·legi, el Consejo Ge-
neral de la Abogacía Española i la Fundació 
Pax per la lluita contra les mines antipersona, 
ja que el 4 de setembre de l’any que estem 
tractant se signà l’adhesió al mateix de la 
Universitat Rovira i Virgili. El projecte el van 
presentar el president del Consejo General 
de la Abogacía Española, Carlos Carnicer, i 
el degà del Col·legi d’Advocats de Tarragona, 
Antoni Vives, a l’alcalde de Tarragona, Josep 
Fèlix Ballesteros. 

El resultat d’aquest protocol es tenia pre-
vist penjar a la nova plana web del Col·legi 
amb que s’estava treballant. Durant el 2008 
es van mantenir diverses reunions entre el 
Col·legi, el Comitè Científic i la URV, però 
aquest projecte no va tenir continuïtat.

El degà emèrit, José Luis Calderón (esquerra), i el degà Antoni Vives, amb els homenatjats Teresa 
Rosell i Antonio Salas. Novembre de 2007
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Reprenent la posada en marxa de la nova 
web, el dia 7 de març es va presentar als col-
legiats i col·legiades el nou portal institucio-
nal del Col·legi, amb una imatge totalment 
renovada on es podien consultar guàrdies, la 
guia judicial, la revista Fòrum Jurídic en for-
mat digital (tres serien els números publicats 
aquell 2007), una àmplia galeria fotogràfica 
amb tots els esdeveniments col·legials i diver-
sos cercadors de continguts. També contenia 
informació privada exclusiva per a les perso-
nes col·legiades.

El 14 de març també se signà un conveni 
de col·laboració amb Caixa Penedès i el dia 
30 de març se signà un conveni de col·labo-
ració amb la Fundació Bonanit, un alberg 
temporal destinat a persones sense llar.

Finalment, el 25 de maig, el degà assistí a 
la signatura del programa Lexnet, un sistema 
que permetia l’enviament de notificacions 
certificades via telemàtica i que funcionava 
amb el carnet col·legial amb certificat digital. 
El Departament de Justícia va decidir que 
seria Tarragona la demarcació on es realitza-
rien les primeres proves pilot de l’esmentat 
sistema. Es preveia, però, que en el termini 

de dos anys s’apliqués a tots els jutjats de Ca-
talunya. El projecte, com veurem més enda-
vant, no va veure la llum fins vuit anys més 
tard.

Aquests convenis de col·laboració i altres 
projectes moltes vegades sorgien dels actes i 
reunions establertes dins de les relacions ins-
titucionals, com les que destaquem seguida-
ment.

El 19 d’abril es va celebrar una reunió 
del CGAE en la que el seu president, Carlos 
Carnicer, va fer públic el nomenament del 
degà Antoni Vives com adjunt a la presidèn-
cia del Consejo.

El dia 11 d’octubre, el degà es va reunir 
amb els representants de cinc col·legis profes-
sionals de la província per tractar el tema de 
la constitució de la futura Unió Professional 
de Col·legis Provincials, la qual es constituí 
definitivament en la reunió del 20 de novem-
bre de 2007.

Tres dies abans de l’acte col·legial per ex-
cel·lència, el degà Antoni Vives va assistir a 
la conferència de comiat de l’alcalde de Tar-
ragona, Joan Miquel Nadal, havent estat la 
presentació de l’alcalde a càrrec del degà. La 

El Col·legi i el CGAE presenten a l’alcalde de Tarragona el projecte de lluita contra les mines 
antipersona. Any 2007
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celebració d’aquesta conferència va tenir lloc 
a la seu col·legial.

La gran festa col·legial en honor de Sant 
Raimon de Penyafort aquell any va tenir lloc 
l’11 de maig. Una jornada que, com era tra-
dició, començà al matí amb la celebració a 
la seu col·legial de la reunió del Consell dels 
Il·lustres Col·legis d’Advocats de Catalunya. 
Durant la diada va tenir lloc l’entrega en di-
pòsit, per part de l’Ajuntament de Tarragona, 
del llibre d’actes del Col·legi d’Advocats de 
Tarragona pertanyent al Llegat Carles Babot. 
Aquest llibre d’actes data de 1874 i va ser en-
tregat al Col·legi en un acte a la Casa Canals 
per Albert Vallvé, antic membre de Junta de 
Govern, qui havia informat al Col·legi de 
l’existència d’aquest valuós document. 

A la tarda, a la Capella del Palau Arque-
bisbal de Tarragona, tingué lloc la tradicional 
celebració eucarística. Al vespre, i al saló de 
plens de la Diputació de Tarragona, se cele-
brà l’acte solemne d’imposició de togues als 
nous col·legiats. 

La presidència de l’acte aquell any esta-
va composada per Antonio Carril, president 
de l’Audiència Provincial de Tarragona; Pere 
Lluís Huguet, president del CICAC; Albert 
Vallvé, vicepresident de la Diputació de Tar-
ragona; Montserrat Tura, consellera de Justí-

Acte d’entrega d’Albert Vallvé al degà Antoni Vives del llibre d’actes del 
Col·legi [1874-1900]. Maig de 2007

Autoritats convidades a la diada de Sant Raimon. 11 de maig de 2007
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cia; Antoni Vives, degà del Col·legi; el subde-
legat del Govern a Tarragona, Xavier Sabaté; 
i Xavier Jou, fiscal en Cap de l’Audiència 
Provincial de Tarragona.

Tot seguit es procedí al lliurament del II 
Premi Jaime Ferrándiz Foraster, que s’atorga-
va a la persona o institució que s’hagués dis-
tingit pel seu bon tracte a l’advocacia. Aquell 
any s’atorgà a Federico Holgado, magistrat 
jutge titular del Jutjat de Primera Instància 
núm. 1 de Tarragona. També es creà el I Pre-
mi Solidaritat de l’Il·lustre Col·legi d’Advo-
cats de Tarragona, que s’atorgà ex aequo a la 
Fundación del CGAE, a la Fundació Bona-
nit i a la Casa Betània.

Després es procedí a la distinció dels col-
legiats que havien complert vint-i-cinc anys 
d’exercici de la professió. 

A continuació es va distingir amb la 
Medalla d’Or de l’Il·lustre Col·legi d’Advo-
cats de Tarragona als membres Josep Anton 
Baixeras Sastre, Ramon Franqués Sardà i 
Francesc Yxart Ventosa en reconeixement a 
la seva meritòria tasca. La cloenda de l’acte 
finalitzà amb el discurs del degà, la tradicio-
nal foto de família amb els nous jurants a les 
escales de la Diputació i un aperitiu seguit 
d’un sopar al restaurant La Boella de Tarra-
gona.

Un any més se celebrà la diada de Sant 
Jordi. El Col·legi va fer entrega als col·le-
giats del llibre Els jutges de pau. 150 anys 
al servei de la justícia editat entre l’Il·lustre 
Col·legi d’Advocats de Tarragona i l’Asso-
ciació Catalana en Pro de la Justícia. Així 
mateix, es va oferir a tothom una rosa ver-
mella, com marca la tradició, acompanyada 
d’una espiga i una senyera. Aquell any es va-
ren entregar cinc-cents vint llibres i prop de 
cinc-centes roses. 

Seguint les tradicions, el 17 de desembre 
es va dur a terme l’entrega de regals als nens 
i nenes de La Muntanyeta, i el 27 de desem-
bre se celebrà la festa infantil de Nadal. Un 
espectacle infantil va amenitzar l’espera dels 
infants, que van donar les cartes als patges i 
van recollir un obsequi. La festa acabà de nou 
amb un berenar a la cafeteria del Col·legi a 
base de coca amb xocolata.

També a la cafeteria, i dins dels actes de 
les festes de Nadal, el dia 12 es va acollir el 
sopar de les comissions col·legials, una ocasió 
per reconèixer la col·laboració dels membres 
que treballaven pel col·lectiu i per engrescar 
tothom a participar en l’activitat diària del 
Col·legi l’any següent. El dia 21 també es va 
celebrar el tradicional aperitiu de Nadal amb 
el personal del Col·legi.

Diploma amb l'atorgament de la Medalla d'Or del Col·legi. Any 2007 Mètopa distingint a la Fundación del 
CGAE amb el I Premi de Solidaritat del 
Col·legi. Any 2007
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Durant el 2007 es van celebrar dos actes 
de lliurament de carnets a les noves incorpo-
racions, amb l’entrega d’un obsequi i la visita 
a les instal·lacions del Col·legi.

Abans de tancar aquest any, però, recor-
dem a aquelles persones que van ser part del 
Col·legi i que van faltar el 2007: José María 
Hernández García, Robert Romaní Calafat, 
Anton González Núñez, Valentín Monte 
Ortea i Enric Balagué Valls.

El 20 de desembre de 2007 se celebrà 
l’assemblea general ordinària per a l’aprova-
ció del pressupost per a l’any 2008. Any que 
començava amb un augment del pressupost 
d’entre el 3 i el 4% respecte del pressupost 
previst per a l’any anterior.

A banda de les eleccions, de l’any 2008 
es destacaria principalment la creació de la 
Fundació Privada del propi Col·legi. També, 
i dins de les relacions institucionals, l’assis-
tència del Ple del Consejo de la Abogacía al 
Palacio de la Zarzuela i les nombroses reuni-
ons amb el CICAC; i, com fins aleshores, la 
permanent aposta per la formació continua-

da i suport a l’Escola de Pràctica Jurídica i al 
Grup d’Advocats Joves. 

Pel que fa a l’Àrea de Formació Continu-
ada, el 28 d’octubre es va celebrar l’última 
sessió del curs organitzat pel Col·legi sobre 
dret concursal, i que tingué com a ponents 
Manuel Díaz Muyor i Arántzazu Ortiz Gon-
zález, jutges del Jutjat Mercantil. El curs 
esdevindria un requisit per accedir al torn 
d’ofici de mercantil.

El curs 2008-2009 de l’Escola de Pràc-
tica Jurídica va ser inaugurat el dia 28 de 
novembre pronunciant la lliçó magistral la 
presidenta del CICAC Sílvia Giménez-Sali-
nas. Aquell curs, que celebrava la seva setzena 
edició, va augmentar la seva oferta formativa 
qualitativament i quantitativament, apostant 
per les activitats més pràctiques i per l’excel-
lència dels seus formadors.

El dia 10 de desembre, el Col·legi va or-
ganitzar la Festa del 60è Aniversari de la De-
claració Universal dels Drets Humans que es 
va celebrar a la seu institucional. Per a la ce-
lebració d’aquest acte es va comptar amb una 

Acte de benvinguda als nous col·legiats i col·legiades. Maig de 2007
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variada i nodrida representació de la societat 
tarragonina, que a través dels seus diferents 
representants, va donar lectura als articles 
que integren el text de la Declaració. Així 
mateix, es va comptar amb la participació 
d’alumnes de 4rt d’ESO de diverses escoles 
i instituts de Tarragona. Va ser un acte cele-
brat simultàniament, en un format similar, a 
tots els col·legis d’advocats d’Espanya, essent 
aquesta una iniciativa endegada pel departa-
ment de premsa del CGAE.

Pel que fa a la festa col·legial en honor 
de Sant Raimon de Penyafort organitzada 
pel Col·legi de Tarragona, aquell any 2008 
es va celebrar el 9 de maig. Com ja hem 
vist en edicions passades, la jornada comen-
çà amb la celebració de la reunió del Con-
sell dels Il·lustres Col·legis d’Advocats de 
Catalunya i cap al migdia va tenir lloc una  
visita guiada i posterior dinar amb els mem-
bres del Consell a la Casa Canals de la ciutat. 
A la tarda, i a la Capella del Palau Arquebis-
bal, es va realitzar la missa memorial. Durant 
la celebració, a més, es va beneir la bandera 
col·legial, un nou element que es va incor-
porar amb l’objectiu que representés la insti-
tució i el col·lectiu, que és l’advocacia, amb 
els valors d’una societat lliure i democrà- 
tica.

Al vespre es va celebrar l’acte solemne al 
saló de plens de la Diputació de Tarragona, 
amb la imposició de togues als nous col·le-
giats i el reconeixement als membres que ha-
vien col·laborat en les diferents comissions 
col·legials en el decurs de l’any 2007, a qui es 
va fer entrega d’una mètopa.

Seguidament es va procedir al lliurament 
del III Premi Jaime Ferrándiz Foraster, que el 
2008 va ser atorgat a Ignacio Monreal, fiscal 
de l’Audiència Provincial de Tarragona. Per 
altra banda, es va atorgar ex aequo el Premi 
Solidaritat 2008 al Pare Mario Buonanno, 
del Santuari del Loreto, per la seva tasca al 
capdavant del servei del telèfon de l’esperan-
ça; i Florenci Macías i Rubén Vázquez, arma-
dor i capità, respectivament, del vaixell pes-
quer Montfalcó, per la seva desinteressada, 
humanitària i meritòria tasca d’acolliment als 
immigrants que van ser rescatats en alta mar.

Tot seguit es va procedir a la distinció als 
col·legiats que havien complert vint-i-cinc 

Sílvia Giménez-Salinas, presidenta del CICAC, va impartir la lliçó 
magistral de l’acte de cloenda de l’EPJ. 25 de novembre de 2008

Acte de celebració del 60è aniversari dels Drets Humans. 10 de 
desembre de 2008

Bandera del Col·legi d’Advocats de Tarragona
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anys d’exercici de la professió. Pel que fa als 
membres que havien complert cinquan-
ta anys d’exercici en la professió, aquell any 
correspongué a Esteban Banús Fernández. La 
Medalla de Plata de l’Il·lustre Col·legi d’Ad-
vocats de Tarragona es va entregar a Josep M. 
Comas, i la Medalla d’Or a Bernabé Martí 
Llauradó, Manuel Roca Marco i Francesc 
Roset Mestre.

L’acte va finalitzar amb el tradicional dis-
curs del degà i la foto de família a les escales 
de la Diputació amb els nous jurants. Segui-
dament es va servir un aperitiu i sopar al res-
taurant Mas Passamaner.

El 23 d’abril, el Col·legi s’omplí de llibres 
i roses per celebrar la diada de Sant Jordi. 
Aquell any els col·legiats van ser obsequiats 
amb el llibre Volatines, de Salvador Euras So-
net, pare de Salvador Euras Ribas, vocal del 
Vendrell de l’actual Junta de Govern. El 2008 
van ser entregats cinc-cents vuitanta-quatre 
llibres i prop de cinc-centes roses. 

El dia 16 de març de 2008 va ser l’any 
de la inauguració de la nova seu del Col·le-
gi d’Advocats als jutjats del Vendrell amb la 
voluntat d’oferir els mateixos serveis que en 

Assistents a la festa de Sant Raimon, celebrada a la Diputació. 9 de maig de 2008
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aquell moment es prestaven a la seu del Palau 
de Justícia de Tarragona. Les dependències 
col·legials estaven situades a la planta soter-
rani del carrer Francesc Riera. També, i pels 
advocats i advocades que prestaven el servei 
de guàrdia, es va habilitar una zona reservada 
d’aparcament.

Aquell any hi hagueren quaranta-vuit 
nous col·legiats i es van publicar tres núme-
ros de la revista Fòrum Jurídic.

Dels actes institucionals en destaquem 
el Ple del CGAE del 20 de febrer celebrat al 
Palau de la Zarzuela de Madrid, on el degà, 
juntament amb els vuitanta-tres degans dels 
col·legis d’advocats d’Espanya, van ser rebuts 
pel rei Joan Carles I.

Com hem dit abans, l’octubre de 2008 es 
creà la Fundació Privada de l’ICAT, amb la 
finalitat de tenir un ens específic per propo-
sar, estudiar i acordar actuacions de natura-
lesa essencialment social i assistencial per a 
tots els membres de l’advocacia del col·legi 
tarragoní, així com també col·laborar en la 
prestació d’ajudes per a aquelles institucions 
de caire altruista, com les organitzacions no 
governamentals d’interès per a l’advocacia o 
el món del Dret. 

La creació de la Fundació Privada perme-
tria una regulació més idònia i autònoma per 
donar resposta adequada a totes aquelles ne-
cessitats que es poguessin presentar, establint 
ajudes complementàries a les establertes per 
la Seguretat Social o les entitats de previsió 
de l’advocacia, ja fossin de caire econòmic, 
sanitari o farmacèutic i l’establiment de be-
ques i ajudes per a la recerca en tots els camps 
que poguessin ser beneficiosos per al col·lec-
tiu. D’aquesta manera, s’aconseguí desvincu-
lar de la comptabilitat del Col·legi la partida 
de caire social i assistencial dotant-la de la 
necessària autonomia, tot i la innegable vin-
culació d’aquesta al mateix Col·legi, fet que 
venia garantit per la designa i composició del 
Patronat de la Fundació. 

Aquesta va ser una de les últimes inici-
atives o projectes duts a terme per la Junta 
que havia estat al capdavant durant els úl-
tims anys, ja que, com ja avançàvem, a finals 
d’any, i concretament el 16 de desembre, es 
van celebrar eleccions a la Junta de Govern. 

Acte d’entrega de carnets. Any 2008

Constitució de la Fundació Privada del Col·legi davant notari. Octubre de 
2008
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Després de la celebració d’uns comicis 
que fins a la data van ser els que havien tingut 
la participació més alta de la història del Col-
legi, va resultar guanyadora la candidatura 
encapçalada pel nou degà electe, Antonio 
Salas de Córdoba, quedant la Junta de Go-
vern integrada pels següents diputats: Ignasi 
Company, Laura Picó (única diputada no 
pertanyent a aquesta candidatura), Celestino 
Rivera, Julio Sanz, Francesc d’Assís Garcia, 
Manel Aguilar, Susanne Schick i Francesc 
Xavier Escudé. L’acte de presa de possessió de 
la nova Junta de Govern es produí a principis 
de l’any següent. 

El mes de desembre es van celebrar les 
tradicionals diades festives i solidàries. Com 
la del dia 15 a La Muntanyeta per part dels 
patges reials del Col·legi i l’entrega de regals 
als nens i nenes del centre. 

El dia 27, i en el marc de la festa infantil, 
prop de dos-cents infants van ser cridats un a 
un pel secretari Francesc Xavier Escudé, per 
que fessin entrega de les cartes als patges re-
ials i recollissin un regal per tot seguit anar a 
la cafeteria col·legial a fer un bon berenar de 
coca amb xocolata. Una festa multitudinària 
i molt entranyable que acomiadava l’any de 
la millor manera possible.

El dia 10 de desembre també es va cele-
brar el tradicional sopar de comissions col-
legials a la cafeteria del Col·legi, el darrer 
presidit pel degà Antoni Vives que va dedicar 
unes emotives paraules d’agraïment i de re-
coneixement als assistents. 

No podem tancar el 2008, però, sense re-
cordar als membres del Col·legi que aquell 
any van traspassar: Josep Anton Baixeras 
Sastre, Bernabé Martí Tàpias i Rafael Nadal 
Company. 

El vicedegà José M. Noguera, el diputat de Junta Celestino Rivera i 
el tresorer Antonio Salas, amb els patges de l’ICAT a La Muntanyeta. 
Desembre de 2008

Antoni Vives durant el seu darrer sopar de les comissions com a degà 
del Col·legi. Desembre de 2008



—  69  —

—  2009-2012  —

Com hem comentat, el dia 16 de desembre de 2008 es van celebrar  
eleccions, resultant guanyadora la candidatura encapçalada per Antonio 
Salas de Córdoba que, juntament amb els altres membres de les diferents 

comissions, integraren la nova Junta de Govern des del dia 22 de gener, data 
en la que va tenir lloc l’acte de presa de possessió del càrrec presidit pel degà 

emèrit Antoni Vives.
Tot seguit, ocupà la presidència el degà Antonio Salas de Córdoba, que va 
pronunciar el seu discurs d’investidura i va imposar als membres de la seva 

Junta de Govern la medalla de la Junta, que corresponia als diputats escollits: 

Ignasi Company Armengol – Diputat Primer
Laura Picó Reig – Diputada Segona

Celestino Rivera Velasco – Diputat Tercer
Julio Sanz Oliete – Diputat Quart

Francesc A. Garcia Colet – Diputat Cinquè
Maria del Mar Plana Hernández – Diputada Sisena

Francesc Xavier Escudé Nolla – Secretari
Manel Aguilar Borge – Tresorer
Susanne Schick – Bibliotecària

Pau Tondo Bravo – Vocal de Valls
Josep Maria Salvó Güell – Vocal del Vendrell

Francesc Xavier Forcada Vendrell – Vocal del Vendrell

A data de 29 de gener de 2009 les dife-
rents comissions del col·legi van quedar mo-
dificades de la següent manera:
-	 La Comissió de Deontologia Professio-

nal va passar a ser la Comissió de Me-
diació i Deontologia Professional, sent 
nomenat com a president de la mateixa 
Ignasi Company Armengol, vicedegà 
del Col·legi

-	 Laura Picó Reig, diputada segona, va 
ser nomenada presidenta de la Comis-
sió de Llengua Catalana

-	 Celestino Rivera Velasco, diputat tercer, 
va ser nomenat coordinador de la Co-
missió de Torn d’Ofici, mantenint-se 
en el càrrec de vocal de la Subcomissió 
d’Estrangeria amb Albert Martí Bargalló

-	 Julio Sanz Oliete, diputat quart, va 
ser nomenat president de la Comissió 
d’Honoraris

-	 Es va crear la Comissió de Conciliació 
i Polítiques d’Igualtat, del que n’era 
president el degà i que comptava amb la 
col·laboració com a membre de la ma-
teixa de la diputada segona, Laura Picó 
Reig

-	 Es va crear la Comissió de Relaci-
ons amb l’Administració i la Justícia 
(CRAJ), essent nomenat president Ig-
nasi Company Armengol, vicedegà del 
Col·legi

-	 Francesc A. Garcia Colet, diputat cin-
què, va ser nomenat president de l’Ofi-
cina d’Atenció al Col·legiat 

NOVA IMATGE CORPORATIVA.  
RENOVACIÓ DELS SERVEIS I FOMENT DE LA PARTICIPACIÓ
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-	 Maria del Mar Plana, com a presidenta 
del Grup d’Advocats Joves, va ser no-
menada diputada sisena

-	 La Comissió de Reforma del Estatuts 
Col·legials es va mantenir amb el ma-
teix equip de treball, essent coordinador 
de la mateixa Francesc Xavier Escudé 
Nolla, secretari de la Junta de Govern

-	 Pau Tondo Bravo, vocal de Valls, va ser 
nomenat coordinador de la Comissió 
de Mediació

-	 Albert Vallvé Navarro i Xavier Tarrés 
Aznárez, van ser nomenats coordina-
dors de la Comissió de Relacions Ins-
titucionals, Premsa, Protocol i Actes 
Institucionals

-	 Es va crear la Comissió de Biblioteca, 
essent la presidenta Susanne Schick 

-	 Francesc Xavier Escudé Nolla, secretari 
de la Junta de Govern, va ser nomenat 
director del Consell de Redacció de la 
revista Fòrum Jurídic

Acte de presa de possessió de la nova Junta de Govern del Col·legi. 22 de gener de 2009

Foto de la nova Junta de Govern per al període 2009-2012. Gener de 2009
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-	 Pau Tondo Bravo va ser nomenat vo-
cal de Valls i Josep M. Salvó Güell i 
Francesc Xavier Forcada Vendrell van 
ser nomenats vocals del Vendrell

-	 Manel Aguilar Borge va ser mantingut 
com a tresorer de la Junta de Govern

Aquell any 2009, concretament el 2 
d’abril, també prengué possessió la nova 
junta directiva del Grup d’Advocats Joves de 
Tarragona. En el transcurs de l’acte, l’ante-
rior junta va donar el relleu a l’actual, amb 
la tradicional imposició del pin de plata a ca-
dascun dels seus membres. La nova junta la 
formaven Maria del Mar Plana Hernández, 
presi denta; Isaac González Bordas, vicepresi-
dent; Emilio Carrasco González, tresorer; 
Priscila Domènech Franqués, secretària; Jo-
sep Saperes López, vocal primer; Josep Maria 
Ventosa Boada, vocal se gon; i Clara Esmel 
Ferrando, vocal tercera.

A data de 5 de març de 2009 es va celebrar 
reunió extraordinària de la Junta de Govern, 
durant la qual es va aprovar el text dels Es-
tatuts particulars del Col·legi i respecte dels 
quals el Consell va informar favorablement a 
la Conselleria de Justícia.

El 19 de març de 2009 es va celebrar as-
semblea general per a l’adaptació dels Esta-
tuts col·legials a la nova Llei de col·legis pro-
fessionals. En aquest sentit es van realitzar 
les modificacions sol·licitades, aprovades en 
assemblea general extraordinària celebrada 
el dia 22 de desembre de 2009 i es va con-
tinuar amb la tramitació, estant pendent de 
l’aprovació definitiva per part de la Genera-
litat.

La Junta va apostar per la modernització 
del Col·legi, començant per la imatge corpo-
rativa tot creant un logotip més modern que 
convisqués amb l’escut d’aquell moment. 
Després de rebre les diferents propostes i sot-
metre-les a votació del col·lectiu, finalment 
es va adoptar al mes de desembre la nova 
imatge corporativa, escollida per la majoria 
dels col·legiats amb l’acrònim ICAT. 

També es valorà la implantació progres-
siva d’un sistema de comunicació electrò-
nica pel que feia al pagament i les designes 
de l’àrea del TOAD que havia de suposar un 
important estalvi en paper. Es treballà, tam-
bé, en la nova plana web, havent-se adquirit 

D’esquerra a dreta, Josep M. Ventosa, Clara Esmel, Isaac González, 
Maria del Mar Plana, Emilio Carrasco, Josep Saperes i Priscila 
Domènech amb el degà, Antonio Salas, durant la presa de possessió del 
GAJT. 2 d’abril de 2009

Reunió de la Comissió per a la Reforma dels Estatuts Col·legials. 23 de 
febrer de 2009
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al mes de gener el domini «icatarragona», 
que es preveia utilitzar pel nou portal col·le-
gial. A partir d’aquell moment es començà a 
adoptar.

Es va signar, també, un conveni de col·la-
boració entre l’ICAT i l’ICAB de cessió del 
programa de gestió col·legial que l'ICAB va 
cedir gratuïtament a l'ICAT. També es treba-
llà en la implantació d’un registre telemàtic 
de documents i en l’elaboració d’un protocol 
per a la implantació d’aquest nou sistema a la 
secretaria col·legial.

Una fita destacable de l’any 2009 va ser la 
superació, el mes de desembre, del procés de 
certificació de qualitat que concedia el dret 
d’ús de la marca AENOR evidenciant la con-
formitat del sistema de gestió col·legial amb 
la norma UNE-EN ISO 9001:2008, així 
com el certificat IQNet. L’obtenció d’aquest 
certificat era un reflex de l’objectiu que tenia 
la Junta de Govern d’oferir la prestació inte-
gral de serveis als seus col·legiats, i és per això 
que es va prendre el compromís d’implantar 
i mantenir un Sistema de Gestió de Qualitat 
basat en aquesta norma per poder garantir 
un servei eficaç i eficient. Aquesta obtenció 
també convertí l’ICAT en el primer Col·legi 
de Catalunya en tenir la certificació del segell 
de qualitat ISO 9001 en tots els seus serveis. 
Una vegada més, Tarragona pionera.

El mes de desembre es va començar a 
prestar un nou servei a les persones col·legi-
ades com era el de comunicar pel servei de 
missatges curts les guàrdies als advocats amb 
la finalitat de servir com a recordatori. Tam-
bé es va acordar adquirir un programa de ca-
talogació per a la biblioteca i dins del marc 
de la Comissió de Biblioteques del CICAC. 

El dia 31 de març de 2009 es va celebrar 
una reunió conjunta a Barcelona de les juntes 
de govern de l’ICAB i l’ICAT per discutir, 
bàsicament, el nou Projecte de llei sobre el 
lliure accés i exercici de les activitats de ser-
veis, que transposava la Directiva de Serveis 
i Publicitat, que modificava quaranta-sis lleis 
d’àmbit estatal, entre les quals destacava la 
que regulava els col·legis professionals. L’in-
terès principal requeia en l’eliminació de les 
restriccions a la publicitat dels serveis profes-
sionals, la supressió de la funció dels col·legis 

El degà Antonio Salas, la diputada de Junta Laura Picó, la bibliotecària 
comptadora Susanne Schick i el vicedegà Ignasi Company reben 
de mans d’Eva Subirat, directora d’AENOR, el Certificat de Qualitat 
ISO:9001. 11 de març de 2010
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de fixar barems orientatius en matèria d’ho-
noraris professionals, la previsió que la quota 
d’inscripció no podria superar en cap cas les 
despeses associades a la tramitació de la ins-
cripció i el tema de la col·legiació voluntària. 
Respecte a la qüestió dels honoraris, la Junta 
de Govern de l’ICAT va acordar per unani-
mitat en reunió celebrada el dia 26 de març, 
a proposta del president de la Comissió 
d’Honoraris, deixar sense efecte ni vigència 
els criteris d’honoraris professionals aprovats 
en el seu dia l’any 2004 per part del CICAC, 
essent únicament orientatius, només en els 
tràmits o supòsits d’actuació professional da-
vant dels jutjats i tribunals per als procedi-
ments de taxació de costes.

Pel que fa a la Comissió de Conciliació i 
Polítiques per la Igualtat, es treballà amb la 
proposta d’establir algun conveni de col·la-
boració amb diferents escoles bressol. També 
durant les vacances de Nadal es va posar en 
marxa un servei de ludoteca gratuït per als 
infants d’entre 5 i 10 anys fills dels col·le-
giats.

Van haver-hi, però, altres convenis i 
acords de col·laboració, com el que es va sig-
nar el mes de novembre amb el Club Nata-
ció Tarraco. Així mateix, l'ICAT mitjançant 
la seva Fundació i juntament amb la Funda-
ció Onada, va contribuir amb la confecció 
d’una guia pràctica sobre tuteles i aspectes 
jurídics de les persones amb discapacitat. 
També el dia 15 de juliol el degà es va reu-
nir amb Xavier Jou, fiscal en Cap, per posar 
en marxa el protocol d’actuació per a judicis 
de conformitat entre la Fiscalia Provincial de 
Tarragona i l’ICAT.

Pel que fa a l’EPJ, i davant de l’entrada 
en vigor de la Llei d’accés a la professió, es 
va fer necessària una reforma de les àrees de 
formació inicial i formació continuada. Es va 
posar de manifest la necessitat i conveniència 
de col·laboració amb les universitats, raó per 
la qual el degà va mantenir diverses reunions 
i contactes amb el degà de la Facultat de Dret 
de la URV, Antoni Jordà, assentant-se les ba-
ses per a la futura col·laboració institucional 
en aquesta i altres matèries. Fruit d’aquesta 
col·laboració, el mes de febrer es van reunir 
amb Antoni Jordà els degans dels col·legis 

d’advocats de Tarragona, Reus i Tortosa pre-
cisament per tractar el tema de l’adaptació de 
l’EPJ a la referida Llei d’accés a la professió. 
El dia 15 de juliol d’aquell any es va signar 
el conveni de col·laboració entre la URV i 
els tres col·legis d’advocats de la província, 
per a la creació del futur Màster d’Accés a 
l’Advocacia, que va començar el seu curs al 
setembre. 

A data de 15 d’octubre, es va acordar per 
la Junta de Govern oferir la quota d’incor-
poració gratuïta a canvi d’un any de perma-
nència mínima al Col·legi, període durant el 
qual sí calia abonar la quota col·legial.

Des del Col·legi, i en matèria de forma-
ció, es va impulsar un cicle de tertúlies ano-
menat Fem un cafè...?, sobre temàtica jurídica 
i amb un format dinàmic per a poder inter-
canviar opinions i criteris amb altres professi-
onals de la justícia. La primera sessió, que es 
va celebrar el 10 de març, va tractar sobre la 
custòdia compartida i va tenir com a convi-
dada a la magistrada de la Secció Primera de 
l’Audiència Provincial, María Pilar Aguilar.

Antonio Salas i Xavier Jou reunits a la seu de l’ICAT. 15 de juliol de 2009
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El 2009 la festa col·legial en honor de 
Sant Raimon de Penyafort va tenir lloc el 
dia 15 de maig i començà amb la celebració 
a la Sala de Convencions del Restaurant La 
Boella de la reunió del Consell dels Il·lustres 
Col·legis d’Advocats de Catalunya durant el 
transcurs de la qual va ser escollit com a nou 
president al degà de Tortosa, Josep Canício. 

A la tarda tingué lloc la celebració euca-
rística a la Capella del Palau Arquebisbal de 
Tarragona i, com es feia cada any, s’oferí un 
recital de música sacra acompanyada d’un 
piano. A continuació es va celebrar l’acte 
solemne al saló de plens de la Diputació de 
Tarragona, que s’inicià amb el discurs del 
degà Antonio Salas i la imposició de togues 
als nous col·legiats i col·legiades.

Seguidament es procedí amb el reconei-
xement als membres que van col·laborar en 
les diferents tasques col·legials en el decurs 
de l’any 2008. També es va lliurar el IV Pre-
mi Jaime Ferrándiz Foraster, atorgat ex aequo 
a Rafael Angulo, funcionari adscrit al Jutjat 
d’Instrucció núm. 3 de Tarragona, i a Júlia 

Pérez, oficial del Jutjat d’Instrucció núm. 4 
de Tarragona, pel bon tracte que havia re-
but l’advocacia en el desenvolupament de 
les seves funcions davant del jutjat que els hi 
era propi. Per altra banda, es va atorgar a la 
Fundació La Muntanyeta el Premi Solidari-
tat 2009 de l’ICAT en la seva tercera edició, 
en reconeixement a la seva desinteressada i 
compromesa tasca en benefici dels més des-
favorits. 

A continuació es procedí a la distinció als 
col·legiats que van complir vint-i-cinc anys 
d’exercici de la professió.

La cloenda de l’acte finalitzà amb el dis-
curs de la presidenta del Tribunal Superior 
de Justícia de Catalunya, Maria Eugènia Ale-
gret, per seguir amb la foto de família amb 
els nous jurants a les escales de la Diputació i 
amb l’aperitiu seguit d’un sopar al restaurant 
La Boella.

Com no podia ser d’una altra manera, el 
2009 també se celebrà la diada de Sant Jor-
di amb l’entrega als col·legiats i col·legiades 
del Llibre Tarragona, 50 indrets amb encant, 

Primera sessió del cicle de tertúlies Fem un cafè...? presidida pel degà Antonio Salas. 10 de març de 2009
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d’Antoni Jordà, degà de la Facultat de Dret 
de la URV, i amb pròleg del degà del Col·le-
gi, Antonio Salas. 

El mes de desembre es va celebrar el ja 
tradicional sopar de comissions i la festa in-
fantil de Nadal que novament va batre el rè-
cord d’assistència amb la participació de més 
dos-cents cinquanta infants i familiars.

El 2010 l’Il·lustre Col·legi d’Advocats de 
Tarragona visqué canvis importants.

En primer lloc, es va realitzar el desplega-
ment de la nova imatge corporativa. L’escut 
tradicional passà a conviure amb un logotip 
més actual.

També s’adquirí un nou programa de ges-
tió de la biblioteca que, entre d’altres funci-
ons, permetia la consulta del catàleg a través 
d’internet. El desenvolupament del projecte 
es va dur a terme en el marc del CICAC i en 
col·laboració amb deu col·legis d’advocats de 
Catalunya, que també havien adquirit aquest 
programa, i amb els quals es treballava des de 
feia temps de forma coordinada a través de la 
Comissió de Biblioteques, amb l’objectiu de 
compartir recursos i coneixements per a les 
tasques de catalogació. Pel que fa a la digita-
lització de processos, era l’objectiu d’aquesta 

El degà Antonio Salas amb els nous jurants. 15 de maig de 2009

Laura Picó, diputada de la Junta de Govern, i Antoni Jordà, degà de 
Facultat de Ciències Jurídiques, durant la signatura de llibres per la 
diada de Sant Jordi. 23 d’abril de 2009

Evolució dels escuts del Col·legi al llarg de la història
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Junta de Govern l’eliminació de paper com a 
suport de comunicació també dins el Col·le-
gi. En aquest sentit, durant el 2010 s’inici-
aren les tasques de digitalització del registre 
d’entrada i sortida de documents.

Seguint amb la modernització tecnològi-
ca del Col·legi, el mes de maig el degà donà 
compte a la Junta de la implantació d’eines 
2.0 amb la creació dels perfils del Col·legi a 
les xarxes socials de Facebook, Twitter, Linke-
dIn i RSS. Amb aquestes eines es pretenia 
donar una nova imatge i establir noves eines 
de comunicació més actuals i amb interacció 
també amb els col·legiats i col·legiades.

Respecte a la gestió econòmica del Col-
legi, l’assemblea general ordinària va tenir 
lloc el dia 29 de gener, on es va aprovar l’acta 
corresponent a la junta general ordinària del 
dia 22 de desembre de 2009 i la memòria del 
Col·legi corresponent al 2009. Un dia abans, 
en Junta de Govern de 28 de gener, s’acordà 
l’exoneració del pagament de les seves quotes 
col·legials a les persones col·legiades majors 
de setanta anys amb més de quaranta anys 
d’exercici professional. El 2007 l’ICAT ja ha-
via aprovat la condonació de la quota, però 
als majors de setanta-cinc anys.

El dia 8 d’abril la Junta de Govern va 
convidar a l’alcalde de Tarragona, Josep Fè-
lix Ballesteros, a la reunió de la mateixa que 
es va celebrar a la seu col·legial. Va acompa-
nyar a l’alcalde el conseller de l’Àrea de Ter-
ritori, Xavier Tarrés. Durant la reunió es van 
tractar diverses qüestions. El degà es va inte-
ressar sobre la situació de la construcció del 
futur Palau de Justícia. L’alcalde explicà que 
s’havia registrat d’entrada a l’Ajuntament 
el Projecte executiu del mateix. Dotze anys 
haurien de passar per tal que la Conselleria 
de Justícia anunciés finalment la licitació i el 
pressupost per que la Ciutat de la Justícia si-
gui, si els terminis finalment es compleixen, 
una realitat el 2026. 

Així mateix, un dels canvis més impor-
tants fou la substitució, ja en el curs 2009-
2010, de l’Escola de Pràctica Jurídica pel 
Màster d’Accés a l’Advocacia, organitzat per 
la Facultat de Ciències Jurídiques de la Uni-
versitat Rovira i Virgili, en col·laboració amb 
els col·legis de Tarragona, Reus i Tortosa. 

El contingut informatiu del Màster es 
va elaborar respectant i complint els requi-
sits d’homologació exigits pel CICAC i el 
CGAE, amb la finalitat de donar una prepa-

L’alcalde Josep Fèlix Ballesteros signa al Llibre d’Honor del Col·legi. 8 d’abril de 2010
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ració eficaç als llicenciats en dret en relació 
amb les tècniques i formes d’actuació pròpies 
de l’advocacia. El pla d’estudis d’aquest Màs-
ter pretenia complir dos grans objectius. En 
primer lloc, donar una formació equivalent 
a la que es donava a les escoles de pràctica 
jurídica, per a que els alumnes, finalitzat el 
mateix, poguessin exercir professionalment 
en el torn d’ofici i en l’assistència al detingut. 
I en segon lloc, complir els extrems exigits 
per la Universitat Rovira i Virgili per a poder 
oferir-lo com a curs de postgrau. 

El dia 6 d’abril el degà va presidir la inau-
guració de les noves aules de formació de 
l’ICAT, a la planta -1 de l’edifici del carrer 
Enric d’Ossó. La inauguració oficial es feu 
coincidir amb l’inici de les classes del Màster 
de l’Advocacia.

Aquell any, a banda dels nous titulats en 
advocacia, seixanta-un van ser els nous col-
legiats que es van donar d’alta al Col·legi, als 
quals se’ls va fer entrega dels carnets professi-
onals seguint el protocol habitual.

El Grup d’Advocats Joves també seguí ac-
tiu un any més realitzant les seves activitats. 
El 12 de març de 2010 celebraren l’assemblea 
general corresponent a l’any 2009, en la que 
es va aprovar per unanimitat la modificació 
de dos articles dels estatuts del GAJ: l’art. 1, 
en el sentit d’ampliar l’edat de l’agrupació 
d’advocats que formaven part del mateix, 
passant dels trenta-cinc anys d’edat als qua-
ranta, i l’art. 2, en el sentit que la durada dels 
càrrecs de la seva Junta Directiva passaria a 
ser de quatre anys, en lloc dels tres de durada 
que tenia fins aleshores. 

El 2010 se seguí amb el cicle de tertúlies 
Fem un cafè...? sobre temàtica jurídica. En 
aquestes sessions van tractar temes tan diver-
sos com la nova Llei de vegueries, els hono-
raris professionals, les mesures contra la mo-
rositat, els delictes contra la contractació de 
treballadors en situació irregular, el requisits 
d’informes psicològics a menors o a víctimes 
d’abusos sexuals o la reforma de la Llei d’as-
sistència jurídica gratuïta. 

Dins del pla de qualitat de la institució, 
el Col·legi i de la ma del degà Antonio Sa-
las que n’era el coordinador, liderà el projecte 
dins del marc del CICAC d’obtenció de la 
certificació de qualitat de gestió ISO 9001 

Inauguració del Màster de l’Advocacia a les noves aules de formació de 
l’ICAT. 

Acte d’entrega de carnets. 7 d’octubre de 2010
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per a l’àrea de TOAD. A banda de Tarragona, 
es van unir a aquest projecte els col·legis de 
Lleida, Barcelona i Vic.

També durant el 2010, la darrera setmana 
del mes de juny i la primera de setembre, en 
horari de matí i tarda, l’ICAT tornà a orga-
nitzar el servei de ludoteca adreçat als infants 
dels col·legiats i col·legiades. Una iniciati-
va recordem impulsada per la Comissió de 
Conciliació i de Polítiques d’Igualtat. 

Els més menuts van poder participar de 
nou del festival infantil de Nadal que es va 
celebrar el mes de desembre i va tornar a om-
plir el saló d’actes. 

I durant els volts de Nadal, i com ja era 
una tradició, l’ICAT va acollir el sopar de 
Nadal de les comissions col·legials. Els mem-
bres actius de les comissions van rebre la feli-
citació de Nadal per part del degà, i un lot de 
dolços i vi com a obsequi. 

El 2010 no només se seguí celebrant la 
diada de Sant Jordi sinó que tingué més èxit 
que mai, ja que aquell any es van entregar 
cinc-centes roses i prop de set-cents exem-
plars del llibre El somni de Tàrraco de Xulio 
Ricardo Trigo, qui durant el mes de juliol 
visità l’ICAT per a signar els exemplars dels 
col·legiats i col·legiades que així ho van desit-
jar. També el dia 13 de desembre se celebrà la 
visita dels patges a La Muntanyeta, una jor-
nada que s’organitzava amb la participació 
del Grup d’Advocats Joves.

I, com no, la festa col·legial en honor de 
Sant Raimon de Penyafort, que aquell any 
tingué lloc el 14 de maig amb la celebració a 
la seu col·legial de la reunió del Consell dels 
Il·lustres Col·legis d’Advocats de Catalunya, 
durant el transcurs de la qual va ser escollida 
presidenta del CICAC la degana de Grano-
llers, Lídia Condal. Al migdia es programà 
una visita guiada i posterior dinar amb els 
membres del Consell al Museu d’Història de 
Tarragona, i més concretament a la sala on 
es troba el Sarcòfag d’Hipòlit, sarcòfag romà 
de taller grec que data del segle III, trobat el 
1948 a la Punta de la Mora.

A la tarda tingué lloc la missa memorial 
pels advocats traspassats aquell any. Al vespre 
se celebrà l’acte solemne al saló de plens de la 
Diputació de Tarragona que, com cada any, 

Visita dels membres del CICAC al Museu d’Història de Tarragona. 14 de 
maig de 2010

Sopar de les comissions col·legials. 15 de desembre de 2010



—  79  —

va incloure la imposició de togues als nous 
col·legiats.

La presidència de l’acte aquell any estava 
disposada per Isidor Garcia, director general 
de Relacions amb l’Administració de Justícia; 
Lídia Condal, presidenta del Consell dels Il-
lustres Col·legis d’Advocats de Catalunya; 
Josep Poblet, president de la Diputació de 
Tarragona; Antonio Salas, degà del Col·legi; 
Maria Eugènia Alegret, presidenta del Tribu-
nal Superior de Justícia de Catalunya; i Josep 
Fèlix Ballesteros, alcalde de la ciutat de Tar-
ragona. 

Tot seguit es procedí al lliurament de la V 
edició del Premi Jaime Ferrándiz Foraster. En 
aquella ocasió es va distingir a la Diputació 

Provincial de Tarragona. La respectiva lauda-
tio la va pronunciar el vicedegà del Col·legi, 
Ignasi Company, i va recollir el premi Josep 
Poblet, president d’aquesta entitat. Seguida-
ment es va imposar la Insígnia d’Argent als 
col·legiats que havien complert vint-i-cinc 
anys d’exercici de la professió.

Pel que fa als membres que havien com-
plert cinquanta anys d’exercici de la profes-
sió, el 2010 li correspongué a Teodoro López 
Sebastián, distingit amb la Insígnia d’Or del 
Col·legi. Seguidament, també es va fer entre-
ga de la Medalla de Plata de l’ICAT a Carlos 
Javier Calderón, a Juan Panisello i a Albert 
Martí. 

Acte solemne de la diada de Sant Raimon a la Diputació de Tarragona. 14 de maig de 2010
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La cloenda de l’acte al saló de plens de la 
Diputació de Tarragona finalitzà amb el tra-
dicional discurs del degà, la foto de família 
amb els nous jurants a les escales de la Di-
putació i amb l’aperitiu seguit d’un sopar al 
restaurant Clos Barenys Wine Resort.

Durant el 2010, i a banda de les reunions 
habituals als plens del CICAC i del CGAE, 
van ser molts els actes institucionals als que 
va assistir el degà. Com el del dia 16 de març, 
que es va reunir amb el president de la Dipu-
tació de Tarragona, Josep Poblet; o els dies 
19 de març i 1 d’octubre, que es va reunir 
amb el president de l’Audiència Provincial, 
Javier Hernández. A la vegada va presidir di-
ferents jornades formatives de l’ICAT i altres 
fora del Col·legi, com les VIII Jornades de 
Dret Processal de la URV, que van tenir lloc 
el dia 15 d’abril. El dia 15 de setembre es 
va reunir amb el cap de la Regió Policial del 
Camp de Tarragona, el Sr. Jaume Giné. Tam-
bé i acompanyat de la resta de membres de 
la Junta de Govern, el dia 2 de novembre va 
visitar el centre d’atenció i gestió de trucades 
d’urgència 112.

Un petit resum de l’activitat habitual del 
Col·legi i que donà pas a un nou any on 
les relacions institucionals també marcaren 
l’agenda del 2011, així com les festes i actes 
que se celebraven tradicionalment any rere 
any o els projectes ja endegats. Però en el seu 
objectiu d’actualitzar-se, d’innovar i, en defi-
nitiva, de no parar, el Col·legi tirà endavant 
iniciatives i projectes nous.

D’aquesta manera, temps de començar 
l’any 2011 se signà un conveni de reciproci-
tat amb el Col·legi de Tortosa, en la prestació 
dels serveis bàsics que oferien als col·legiats a 
totes les seves instal·lacions, entenent que des 
del CICAC es podia impulsar per aconseguir 
el mateix conveni entre tots els col·legis de 
Catalunya.

Signat el 18 de gener, aquest conveni era 
un reflex del clima de cordialitat i col·labora-
ció que presidia les relacions entre tots, però 
tot i així, era important i positiu signar-lo ja 
que, d’aquesta manera, tots els advocats d’un 
i de l’altre Col·legi podrien tenir la llibertat 
d’utilitzar les instal·lacions col·legials d’amb-
dós col·legis aconseguint d’aquesta forma la 

El degà Antonio Salas amb els nous jurants. 14 de maig de 2010
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plena efectivitat del principi de col·legiació 
única. 

Amb aquesta idea de reciprocitat i de faci-
litar la feina entre col·legis o partits judicials, 
es creà el servei de Call Center, un sistema 
per localitzar i designar a l’advocat de guàr-
dia als partits judicials de Tarragona, Valls i 
del Vendrell. Estava operatiu les 24 hores del 
dia i els 365 dies de l’any. Així, des de l’1 
de juny en què es posà en funcionament, ja 
no es rebé cap trucada dels cossos de segu-
retat ni jutjat, ja que ells no disposaven dels 
llistats de guàrdia. El sistema de justificació 
de les actuacions realitzades, però, continuà 
sent el mateix. A més, com que en aquest 
nou sistema la localització de l’advocat de 
guàrdia es feia al telèfon mòbil de l’advocat, 
per aquells que volguessin tenir un número 
de telèfon mòbil exclusiu per les guàrdies, 
el Col·legi oferí la possibilitat d’obtenir un 
telèfon mòbil amb condicions especials pels 
seus col·legiats.

En el marc de les relacions institucionals, 
el mes de gener el degà i membres de la Junta 
de Govern es van reunir a la seu del Col·legi 
amb la candidata a l’alcaldia de Tarragona i 
diputada al Parlament de Catalunya, Victò-
ria Forns.

També es crearen les “quotes anticrisi” 
amb les que s'oferia a les persones col·legi-
ades adscrites al torn d’ofici la possibilitat 
d’ajornar el pagament de les quotes col·le-
gials que es generessin, i que poguessin ser 
descomptades del pagament que es fes al De-
partament de Justícia.

El Col·legi seguia treballant per saber què 
opinaven els seus membres i adaptar-se, com 
és lògic, a les seves demandes. Amb aques-
ta finalitat el Col·legi creà l’espai de consul-
ta “Visió 360º”, un nou apartat dins la seva 
web on periòdicament farien preguntes molt 
directes als col·legiats i col·legiades relatives 
a l’exercici professional. La idea era obtenir 
a partir de les respostes una fotografia des de 
tots els angles de la realitat professional i dels 
problemes amb els que es trobaven dia a dia. 
Els resultats, que eren exposats, permetien 
o havien de permetre copsar el sentir de la 
professió i defensar millor els seus interessos 
individuals i col·lectius. 

Al desembre del 2010, s’aprovà l’adhesió 
a la campanya publicitària facilitada pel De-
partament de Premsa del CGAE, en la que 
s’aconsellava recórrer als serveis professio-
nals dels lletrats davant qualsevol problema. 
Aquesta campanya l’ICAT la va materialitzar 
amb la inserció d’aquesta publicitat en un 
espai reservat als autobusos de la xarxa mu-
nicipal, i que va ser visible durant el primer 
trimestre de 2011.

El 2011, i per segon any consecutiu, 
l’ICAT obtingué la renovació de la certifica-
ció ISO 9001 evidenciant el manteniment 
del seu sistema de gestió col·legial amb la 
norma UNE-EN ISO 9001:2008, així com 
el certificat IQNet. 

Un altre projecte ja endegat era la Funda-
ció ICAT de l’Advocacia. El 28 de gener el 
degà Antonio Salas presidí l’assemblea gene-
ral extraordinària de modificació parcial dels 
seus Estatuts particulars, als efectes de forma-
litzar la inscripció al Registre de la Fundació 
esmentada a la Direcció General de Dret i 
Entitats Jurídiques. En la següent assemblea 
celebrada el 27 d’abril s’aprovà l’article 12 
dels Estatuts que la regien, sobre el Patronat 
de la Fundació.

Pel que fa al Grup d’Advocats Joves, del 
18 al dia 20 de març va organitzar i celebrar a 
Tarragona la reunió trimestral de la Confede-

La candidata a l’alcaldia de Tarragona Victòria Forns a la seu del Col·legi. 
21 de gener de 2011



—  82  —

ración Española de Abogados Jóvenes que va 
reunir a la ciutat més d’un centenar d’advo-
cats d’arreu de l’Estat espanyol. El programa 
d’activitats començà el divendres 18 de març 
per la tarda, amb una recepció dels assistents 
al saló de plens de l’Ajuntament de Tarrago-
na, que va presidir el vicedegà del Col·legi 
tarragoní, Ignasi Company; el conseller d’ur-
banisme, Xavier Tarrés; el president de la 
CEAJ, David Díez i la presidenta del GAJT, 
Maria del Mar Plana. 

D’altra banda, i seguint amb la feina quo-
tidiana, el 29 de març de 2011 van celebrar 
l’assemblea general ordinària en la que es va 
aprovar la memòria d’activitats i la rendició 
de comptes de l’any 2010, es va aprovar el 
pressupost de l’any 2011 i es va acordar la 
incorporació de Joaquim Fibla a la Junta Di-
rectiva del GAJ, donat que havia quedat va-
cant la vocalia de Clara Esmel.

El dia 12 de juliol, tot coincidint amb el 
XV aniversari de l’entrada en vigor de la Llei 
1/1996 de 10 de gener, d’assistència jurídica 
gratuïta, l’advocacia va celebrar el Dia de la 
Justícia Gratuïta. Amb motiu d’aquesta dia-
da, l’ICAT va organitzar diferents actes, en 
els que el GAJ va participar-hi de manera ac-
tiva. La presidenta, Maria del Mar Plana i el 
vicepresident, Isaac González, van assistir a 

una entrevista a Tarragona Ràdio així com al 
Diari de Tarragona per tal de donar a conèi-
xer la tasca que, diàriament, feien els mem-
bres que prestaven els serveis al torn d’ofici, 
així com per intentar dignificar més aquesta 
professió. A més a més, González i Plana, del 
GAJ, juntament amb la bibliotecària de Jun-
ta, Susanne Schick, i el col·legiat Josep Anto-
ni Pellicé van fer una xerrada a un grup d’in-
terns del centre penitenciari de Tarragona, 
on aquests van participar molt activament 
preguntant els seus dubtes i on, una vegada 
més, es va explicar qui eren i com treballaven 
els lletrats adscrits al torn d’ofici. 

Pel que fa la formació, i concretament 
pel fa al Màster de l’Advocacia, el 3 de fe-
brer se celebrà l’acte de cloenda mentre que 
l’1 d’abril s’iniciaren de nou les classes que es 
desenvoluparen a la seu de l’ICAT.

Un any més el Col·legi seguí amb el cicle 
de tertúlies Fem un cafè...?. Aquell any, però, 
i amb el desig que la informació relativa a 
l’activitat col·legial circulés de forma ràpida 
i eficaç, i amb la seva aposta per les noves 
tecnologies, posà en marxa el seu primer blog 
dedicat a aquesta activitat formativa. 

Els membres de la Junta de Govern també 
realitzaren formació contínua a través de l’as-
sistència a cursos, jornades, congressos i actes 

Acte de lliurament del Premi Agustí Juandó al fiscal Ignacio Monreal. 11 de novembre de 2011
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institucionals sobre els quals hi destaquem 
el X Congrés de l’Advocacia Espanyola, ce-
lebrat a la ciutat de Cadis els dies 26, 27 i 28 
d’octubre.

El degà Antonio Salas va assistir el mes 
d’abril a l’acte fundacional de l’Associació 
Intercol·legial de Col·legis Professionals de 
Catalunya. El dia 11 de novembre va partici-
par a les jornades de treball celebrades a la seu 
de l’ICAT, on es va fer entrega del VII Premi 
Agustí Juandó a José Ignacio Monreal, en un 
acte celebrat al saló de plens de l’Ajuntament 
de Tarragona. La vicepresidenta del Govern, 
Joana Ortega, va ser l’encarregada de lliurar-li 
aquest guardó que, recordem, atorgava el CI-
CAC en reconeixement a aquelles persones o 
entitats que haguessin destacat per la defensa i 
lluita de la llengua catalana en l’àmbit jurídic.

El mes de desembre se seguí celebrant el 
sopar de comissions, el festival infantil i l’en-
trega de regals als infants de La Muntanyeta. 

Un any més, també, es van reprendre 
durant l’any diverses edicions del servei de 
ludoteca coincidint amb les vacances de Set-
mana Santa, estiu i Nadal, amb la finalitat de 
facilitar la conciliació familiar als col·legiats i 
col·legiades. 

Seguint amb les festes, aquell any se cele-
brà la diada de Sant Jordi amb l'entrega de ro-
ses i el llibre El milagro de las abejas, de Pedro 
Yúfera. La festa col·legial se celebrà el 14 de 
maig. La jornada va començar pel matí amb 
la celebració a la seu col·legial de la reunió del 
Consell dels Il·lustres Col·legis d’Advocats de 
Catalunya, durant el transcurs de la qual va 
ser escollit president del CICAC el degà de 
Vic, Antoni Molas. En acabar, tingué lloc un 
dinar de treball amb els membres del Consell.

A la tarda tingué lloc la missa memorial 
i l’acte solemne al saló de plens de la Dipu-
tació de Tarragona que, com era tradició, va 
incloure la imposició de togues als nous col-
legiats. 

Tot seguit es va imposar la Gran Creu al 
Mèrit al Servei de l’Advocacia al degà emèrit 
de l’ICAT, Antoni Vives. 

A continuació es va procedir al lliurament 
de la VI edició del Premi Jaime Ferrándiz Fo-
raster a Francisco García Sayago, metge fo-
rense. La respectiva laudatio la va pronunciar 
el diputat tercer del Col·legi, Celestino Rive-

Reunió de treball del Ple de degans del CICAC a la seu del Col·legi. 14 de 
maig de 2011

El degà emèrit Antoni Vives rep la Medalla al Mèrit al Servei de 
l’Advocacia de mans de la presidenta del CGAE, Victoria Ortega. 14 de 
maig de 2011
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ra. D’altra banda, es va procedir a la distinció 
als col·legiats que havien complert vint-i-cinc 
anys d’exercici de la professió, amb l’entrega 
de la Insígnia d’Argent. A continuació, es va 
fer entrega de la Medalla d’Argent de l’ICAT 
al col·legiat Albert Núñez i a Noemí Juaní, 
gerent de l’ICAB. Pronuncià la laudatio en 
honor dels dos membres homenatjats el vice-
degà del Col·legi, Ignasi Company. 

La cloenda de l’acte al saló de plens de la 
Diputació de Tarragona va finalitzar amb el 
tradicional discurs del degà, la foto de família 
amb els nous jurants i l’aperitiu i sopar de 
gala al restaurant Castell de Tamarit. 

De les nombroses i diverses reunions ins-
titucionals a les quals va assistir el degà en 
destaquem les següents, pel tema tractat i pel 
que implicaria per al Col·legi:
-	 La reunió celebrada el dia 15 de juny 

amb la representant comercial de Goo-
gle, per valorar la possibilitat d’utilitzar 
el paquet GoogleApps com a alternativa 
als tradicionals programes d’escriptori, 
amb els quals també es reuní el 20 d’oc-
tubre per gestionar-lo i així oferir-lo 
gratuïtament a tots els col·legiats.

-	 El dia 14 de juliol es reuní amb el presi-
dent de l’Audiència Provincial, Javier 
Hernández; el fiscal en Cap de Tarrago-
na, Xavier Jou; el secretari coordinador 
dels secretaris judicials, Enrique Dome-
que; la delegada territorial de Justícia, 
Dolors Murillo, i el degà del Col·legi de 
Procuradors, Josep Farré. En dita reu-
nió es tractà la futura posada en marxa 
del servei comú de notificacions.

-	 El dia 19 de juliol es va reunir amb el 
cap d’Informàtica de l’Il·lustre Col·legi 
d’Advocats de Barcelona, Xavier Duch, 
per tractar la possible implantació del 
vot electrònic online de cara a les pro-
peres eleccions a la Junta de Govern de 
l’ICAB i de l’ICAT, així com d’aquells 
col·legis de l’àmbit de Catalunya que 
s’hi volguessin afegir.

-	 El 6 de setembre es va reunir amb la 
delegada territorial de Justícia a Tarra-
gona, Dolors Murillo, i el secretari co-
ordinador dels secretaris judicials a Tar-
ragona, Enrique Domeque, i la totalitat 
de secretaris judicials dels jutjats d’ins-

Taula presidencial de la festa de Sant Raimon. 14 de maig de 2011

Insígnia d'Argent del Col·legi
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trucció de Tarragona, per tractar, entre 
altres qüestions, de les condicions de 
precarietat material (atenent a la man-
ca d’espai dins de les instal·lacions de 
la seu de l’Audiència Provincial) en les 
que treballaven molts advocats durant 
les guàrdies.

Pel que fa als nous col·legiats, el 2011 van 
ser entregats cent-cinquanta carnets, i dos 
van ser els números publicats de la revista 
Fòrum Jurídic: el 50 a l’abril i el 51 al juli-
ol; en aquest número de juliol destaquem el 
reportatge a la Subdelegació del Govern de 
Tarragona. 

Aquell any el Col·legi va haver de lamen-
tar la pèrdua dels lletrats i lletrades Fernando 
Clavero Costa, Mercedes Hernández Angue-
ra i Leonci Monlleó Franquet..

I començà un nou any, el 2012, l’últim 
d’aquella legislatura encapçalada pel degà 
Antonio Salas, la qual s’acomiadà impulsant 
i duent a terme nous projectes, convenis i 
iniciatives de tota mena amb l’objectiu de 
millorar i situar l’ICAT en la línia estratègi-
ca per a la modernització i digitalizació de la 
gestió dels serveis col·legials, que incidia en 
l’organització, els recursos humans, les TIC i 
les infraestructures.

El degà Antonio Salas amb els nous jurants. 14 de maig de 2011

Francesc Xavier Escudé, director de Fòrum Jurídic, i Celestino Rivera, 
membre del consell de redacció, amb el subdelegat del Govern a 
Tarragona, Ramon Inglés durant la visita a la Subdelegació. 17 de juny 
de 2011
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És per això que es van efectuar canvis al 
programa de gestió col·legial per millorar els 
tràmits administratius dels serveis de l'ICAT.

Se signà també, un conveni amb Informà-
tica El Corte Inglés i Acrosnet per posar en 
marxa un servei de còpies de seguretat per tal 
de complir amb la LOPD. I és que aquesta 
llei obligava, i obliga, a realitzar còpies de se-
guretat de la informació professional trans-
cendent. 

Amb el Centre de Suport Professional de 
la Ciutat de Justícia de l’Hospitalet de Llo-
bregat se signà un contracte de prestació de 
serveis mitjançant el qual s’oferia als col·le-
giats disposar d’un despatx individual i amb 
connexió wifi.

Amb l’Ajuntament del Vendrell el 28 de 
maig se signà un conveni per a la creació 
d’una Oficina d’Intermediació Hipotecària 
al municipi del Vendrell. També ho feu el 
27 de juny, signant un conveni de col·labo-
ració amb l’Ajuntament de Vila-seca amb la 
finalitat d’establir les directrius per crear una 
Oficina d’Intermediació Hipotecària al mu-
nicipi d’aquesta localitat. Aquestes oficines 
tenien per objectiu prestar un servei d’infor-
mació, assessorament i suport adreçat a les 
persones i famílies que tenien dificultats per 
fer front als pagaments dels préstecs hipote-
caris i podien, per aquest motiu, perdre el seu 
domicili habitual. 

Com ja ho va fer l’any anterior amb el 
Col·legi de Tortosa, l’ICAT signà un con-
veni de reciprocitat en la prestació dels ser-

veis bàsics als col·legiats amb l’ICAB. Amb 
aquest conveni es proporcionava l’accés als 
equipaments informàtics, taquilles, material 
legislatiu de consulta, fons documental de la 
biblioteca, etc. amb la finalitat que tots els 
advocats d’un i altre Col·legi poguessin tenir 
la llibertat d'utilitzar les seves instal·lacions 
aconseguint d’aquesta forma la plena efecti-
vitat del principi de col·legiació única. 

En aquest sentit se signà també un conve-
ni de col·laboració amb la URV mitjançant el 
qual els col·legiats tindrien accés als següents 
serveis universitaris: accés al CRAI (entrada, 
taquilles i espai de trobada), informació ge-
neral i especialitzada, consulta del catàleg i 
del fons de la biblioteca, préstec interbibli-
otecari, servei de reprografia i accés a l’aula 
d’informàtica.

L’ICAT, amb l’objectiu de seguir ajudant 
als seus membres, i també a les seves famí-
lies, signà dos convenis més. Amb Sanitas, 
per posar a disposició de tots els col·legiats 
i col·legiades de l’ICAT, així com als seus fa-
miliars directes i al personal laboral, els seus 
productes i serveis d’assegurances de salut a 
preus especials per a tot el col·lectiu. 

I amb la corredoria d’assegurances UBK 
per oferir als col·legiats i familiars directes 
serveis com ara auditoria d’assegurances, es-
tudi personalitzat sobre les prestacions de la 
Seguretat Social, assessorament legal i assis-
tència professional en cas de sinistre o servei 
d’intermediació en la contractació d’assegu-
rances, entre d’altres.

Pel que fa la formació continuada, aquell 
any s’editaren uns tríptics al llarg dels trimes-
tres amb l’activitat formativa organitzada pel 
Col·legi que, a banda del cicle de tertúlies 
Fem un cafè...?, cursos o jornades de temàtica 
jurídica van incloure també cursos d’anglès, 
alemany i francès. 

Pel que fa a les jornades, cal destacar les 
que versaren sobre la legislació reguladora de 
la jurisdicció social, celebrades els dies 19 i 
20 de gener; o les VII Jornades de les CRAJ 
celebrades a la seu col·legial de l’ICAT els 
dies 27 i 28 de setembre amb la participació 
de col·legis d’advocats de tot l’Estat. 

També fou important l’assistència i par-
ticipació en actes. Com el primer acte com-

Conveni per a la creació d’una oficina 
d’intermediació hipotecària al Vendrell. Maig de 
2012
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memoratiu de l’Associació Intercol·legial de 
Col·legis Professionals de Catalunya, celebrat 
els dies 13 i 14 de juny en el marc del saló 
Bizbarcelona, en el que representants dels 
diferents col·legis professionals es van donar 
cita a Montjuïc per fer balanç i reivindicar el 
paper fonamental de les entitats col·legials i 
sumar esforços. L’ICAT n’era membre cons-
tituent de ple dret.

O la II edició del Dia de la Justícia Gra-
tuïta, celebrat el 12 de juliol. En el marc 
de les activitats que l’ICAT va dur a terme 
dins d’aquesta jornada destacà l’emplaça-
ment d’un estand a l’Avinguda Lluís Com-
panys que va estar actiu de les 9h i fins a les 
21h. Així mateix, i també com a novetat, la 
ONCE en col·laboració amb el CGAE, va 
posar en circulació un cupó dedicat expres-
sament a aquesta diada, i que es va poder ad-
quirir a l’estand de l’ICAT.

En relació amb el Consejo General de la 
Abogacía Española, l’ICAT es va adherir al 
seu manifest en contra de les noves taxes ju-
dicials. 

Jornades de la CRAJ celebrades a l’ICAT. Setembre de 2012

El GAJT a l’estand informatiu en motiu del Dia de la Justícia Gratuïta. 12 
de juliol de 2012
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Durant el 2012 l’ICAT va editar una 
“Guia de Serveis” disponible tant en paper 
com a la seva plana web que recollia de ma-
nera centralitzada tots els serveis als que les 
persones col·legiades podien accedir. 

També feu difusió de les activitats, notí-
cies i vida del Col·legi a través de la revista 
Fòrum Jurídic (amb quatre números publi-
cats) i creant un blog específic per la revista 
i per primer cop l’ICAT va tenir presència a 
la Vikipèdia.

Una de les accions principals de la Junta 
de Govern durant aquell any va ser la crea-
ció de les seccions col·legials amb l’objectiu 
d’incentivar la participació de les persones 
col·legiades dins dels diferents àmbits d’inte-
rès professional i col·laborar en l’organització 
de la formació continuada especialitzada. Les 
primeres que es van crear van ser les seccions 
de dret concursal, de dret de família, de dret 
penal i de dret laboral. També i dins de la web 
de l’ICAT es va posar en marxa una intranet 
per compartir informació sobre àrees de co-
neixement específiques  al servei d'aquestes 
seccions i amb l'objectiu de fomentar-ne la 
creacio de noves.

El mes de juny, l’ICAT rebé la notícia que 
el degà emèrit Antoni Vives rebia la Creu 
Distingida de Primera Classe de l’Ordre de 
Sant Raimon de Penyafort, una de les dis-
tincions més rellevants que es concedeixen a 
advocats i juristes, per part del Ministeri de 
Justícia. L’acte d’imposició es va celebrar en 
un acte al Seminari de Tarragona al que van 
assistir els degans emèrits José Luis Calde-
rón, Rafael Fernández del Castillo i Antoni 
Huber, a més de diferents autoritats, entre 
les quals l’alcalde de Tarragona, Josep Fèlix 
Ballesteros, l’arquebisbe Jaume Pujol, el fiscal 
en Cap Xavier Jou i el president de l’Audièn-
cia Provincial, Javier Hernández.

Aquell any la diada de Sant Raimon se ce-
lebrà l’11 de maig i com a principal novetat 
es van introduir actes durant tota la setmana, 
com el primer campionat de pàdel al Tennis 
Park, el concert de la Coral Concordie, que 
es va celebrar el dia 10 de maig al pati de 
l’antic seminari, o el tast de vins.

El dia de la festa pròpiament dita, la jor-
nada començà pel matí amb la celebració a la 
seu col·legial de la reunió del CICAC, durant 

El degà Antonio Salas i el secretari Francesc Xavier Escudé, al capdavant 
de la concentració contra les taxes judicials que l’ICAT va fer davant la 
seu de l’Audiència Provincial. 12 de novembre de 2012
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el transcurs de la qual va ser escollit president 
d’aquesta institució el degà de Barcelona, Pe-
dro Yúfera. 

A la tarda es va realitzar la celebració eu-
carística i a continuació va tenir lloc l’acte 
solemne al saló de plens de la Diputació de 
Tarragona que, com cada any, inclogué la 
imposició de togues als nous col·legiats. El 
2012 es van entregar cinquanta-nou carnets. 

La presidència de l’acte estigué composa-
da per la consellera de Justícia, Pilar Fernán-
dez; el president del Consell dels Il·lustres 
Col·legis d’Advocats de Catalunya, Pedro 
Yúfera; el vicepresident de la Diputació de 
Tarragona, Albert Vallvé; el degà de l’ICAT, 
Antonio Salas; el vicepresident de la mesa del 
Congrés dels Diputats, Jordi Jané; el presi-
dent de l’Audiència Provincial de Tarragona, 
Javier Hernández; i el fiscal en Cap de l’Au-
diència Provincial de Tarragona, Xavier Jou. 

Tot seguit, es va procedir a la distinció als 
col·legiats que havien complert vint-i-cinc 
anys d’exercici de la professió, amb l’entrega 
de la Insígnia d’Argent.

Actuació de la Coral Concordie, integrada per col·legiats i col·legiades de 
l’ICAT i del COFT. 11 de maig de 2012

Acte d’imposició de la Creu Distingida de 1a Classe de l’Ordre de Sant Raimon de Penyafort al degà 
emèrit Antoni Vives al Seminari de Tarragona. 10 de gener de 2013
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A continuació, es va fer entrega de la In-
sígnia d’Or a Francisco Yxart Ventosa per ha-
ver complert cinquanta anys d’exercici de la 
professió. 

També es va fer entrega de la Medalla 
d’Argent a la col·legiada Concepción Balles-
ter i també a Jaume Giné, cap de la Regió Po-
licial del Camp de Tarragona, en agraïment 
per la seva eficient col·laboració amb aquest 

col·legi professional. Va pronunciar la lauda-
tio en honor dels homenatjats el secretari del 
Col·legi, Francesc Xavier Escudé. 

En finalitzar els actes, el degà i els jurants 
van fer-se la foto de grup i la festa va continu-
ar amb l’aperitiu i el sopar que es va celebrar 
al Palau Firal i de Congressos de Tarragona. 

Seguint amb les novetats d’aquell 2012, 
l’ICAT, amb la col·laboració de la Colla Cas-

Actes de la festa col·legial a la Diputació de Tarragona. 11 de maig de 2012

Insígnia d'Or del Col·legi Medalla de Plata del Col·legi amb el distintiu ICAT
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tellera dels Xiquets de Tarragona, el 7 de ju-
liol va celebrar la I Festa Infantil d’Estiu per 
als fills i filles dels col·legiats i col·legiades. 
Duta a terme a la Plaça del Rei de la ciutat, 
una cinquantena de nens i nenes van poder 
pintar i retallar materials relacionats amb el 
món dels Castells i de la cultura popular, 
però l’element estrella va ser l’inflable que els 
Xiquets de Tarragona van posar a disposició 
dels més menuts. Després de gaudir d’un re-
frigeri al restaurant Ca l’Òscar, la Colla de 
Castells va aixecar un castell i dos pilars de-
dicats a tots els participants com a cloenda 
de la festa.

El Grup d’Advocats Joves de Tarragona 
també tingué un any molt actiu. Comença-
ren l’11 de gener participant en una confe-
rència a la seu col·legial, duta a terme pel tre-
sorer Emilio Carrasco, i mantenint les bones 
relacions amb la resta de col·legis catalans. 
Al març, dels dies 9 a l’11, es va celebrar a 
la ciutat de Vitòria la reunió trimestral de la 
Confederación Española de Abogados Jóve-
nes, a la que hi van assistir alguns membres 
d’aquest col·lectiu. El dia 24 de març fou el 
torn del GAJ de Tarragona, ja que va celebrar 
a la seu col·legial la reunió dels JAC i, poste-
riorment, la tradicional calçotada. 

D’altra banda, del 14 al 17 de juny, es va 
celebrar a Granada el XVII Congrés Esta-
tal dels Advocats Joves on van assistir prop 
de dos-cents professionals de tota Espanya, 
entre els quals hi havia advocats, jutges i se-
cretaris judicials. El diputat quart de la Jun-
ta de Govern de l’ICAT, Julio Sanz, també 
president de la Comissió d’Honoraris, va ser 
ponent a la Taula Rodona sobre Honoraris 
i Full d’Encàrrec. La presidenta del GAJ, 

Festa d’estiu de l’ICAT a la plaça del rei. Juliol de 2012

El degà Antonio Salas amb els nous jurants. 11 de maig de 2012
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María del Mar Plana, tenia la funció de se-
cretària en aquesta taula rodona, i és qui va 
elaborar les conclusions relatives a la mateixa. 

Pel que fa a les diades més tradicionals, 
al mes d'abril se celebrà la festa de Sant Jor-
di, amb l'entrega de roses i  d'un exemplar 
del llibre La Guerra del Francès. La marca del 

traïdor, d’Amando Lacueva. Finalitzà el 2012 
amb la festa infantil i el sopar de comissions 
i, aquest any, amb les eleccions a la Junta de 
Govern que donaren pas a un equip total-
ment renovat i que liderarien la institució els 
propers anys.
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—  2013-2016  —

El dia 17 de desembre de 2012 es van celebrar eleccions resultant guanyadora 
la candidatura encapçalada per Manel Albiac Cruxent. El 18 de febrer tingué 

lloc la presa de possessió del nou degà de l’Il·lustre Col·legi d’Advocats de 
Tarragona i la seva Junta de Govern formada per: 

Fernando Huidobro Mencio – Diputat Primer
Julio de Parellada Durán – Diputat Segon

Anna Casas Cerdà – Diputada Tercera
Rocío de Mantaras Macián – Diputada Quarta
Maite Jiménez González – Diputada Cinquena
Susana Morales Encuentra –: Diputada Sisena

Estela Martín Urbano – Diputada Setena
Javier Gutiérrez Martín – Diputat Vuitè

Alberto García Rodríguez –: Tresorer
Antoni Mendía Martí – Bibliotecari
Pablo Navarro Fernández – Secretari

Frederic Royuela Ampurdanès – Vocal del Vendrell
Ester Girol Palet – Vocal del Vendrell

Maria José Bertomeu Bertomeu – Vocal de Valls

L’acte, celebrat a la seu col·legial, va 
comptar amb la presència, entre altres, de 
l’alcalde de la ciutat, Josep Fèlix Balleste-
ros; del president de l’Audiència Provincial, 
Javier Hernández; del fiscal en Cap de Tar-
ragona, Xavier Jou; del sotsdelegat del Go-
vern, Jordi Sierra; del delegat del govern de 
la Generalitat, Joaquim Nin; de la delegada 
de Justícia a Tarragona, Dolors Murillo; de 
la jutgessa degana de Tarragona, Anna Grau; 
del tresorer del CICAC i degà de Terrassa, 
Miquel Sàmper; i del degà emèrit, José Luis 
Calderón.

Durant la celebració, el degà va pronun-
ciar el seu discurs de presa de possessió, on va 
presentar les línies mestres del seu projecte: 
compromís amb el col·lectiu, racionalització 
de recursos econòmics del Col·legi per poder 
reduir les quotes col·legials, donar valor als 
recursos humans del Col·legi i compromís 
amb la societat.

Les comissions i seccions col·legials van 
decidir-se en la Junta de Govern del 25 de 
gener, quedant així constituïdes: 
-	Comissió de Deontologia Professional. 

President: Javier Gutiérrez Martín
-	 Comissió d’Honoraris. President: Julio 

de Parellada Durán
-	 Comissió de Formació Continuada. 

Presidenta: Rocío de Mantaras Macián
-	 Comissió de Torn d’Ofici. Presidents: 

Estela Martín Urbano i Javier Gutiérrez 
Martín

-	 Comissió de Relacions amb l’Admi-
nistració i la Justícia. Presidents: Ester 
Girol Palet i Frederic Royuela Ampur-
danès

-	 Comissió de Llengua Catalana: Presi-
dent: Frederic Royuela Ampurdanès

-	 Comissió de Mediació. Presidenta: Ma-
ria José Bertomeu Bertomeu

APOSTA PER LA TRANSPARÈNCIA, RACIONALITZACIÓ  
DELS RECURSOS I LA FORMACIÓ
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-	 Comissió de Conciliació, Polítiques 
per la Igualtat i d’Atenció al Col·legiat. 
Presidentes: Anna Casas Cerdà i Susana 
Morales Encuentra

-	 Secció de Dret Penal. Coordinador: Ra-
mon Setó Andreu

-	 Secció de Dret del Treball i de la Se-
guretat Social. Coordinadora: Soledad 
Durán Romasewkys

-	 Secció de Dret Constitucional. Coordi-
nador: David Rocamora Borrellas

-	 Secció de Dret de Família. Coordinado-
ra: Anna Casas Cerdà

-	 Secció de Dret Administratiu. Coordi-
nador: Pablo Navarro Fernández

-	 Secció de Dret Civil. Coordinadora: 
Irma Roldán Mazana

-	 Secció de Dret Mercantil. Coordina-
dor: José Antonio Belmonte Lucena

-	 Secció de Dret d’Estrangeria. Coordi-
nadora: Maite Jiménez González

La nova Junta Directiva del Grup d’Ad-
vocats Joves va ser elegida després de celebrar 
eleccions el 20 de maig, i la candidatura es-
collida va ser la de Lluís Escoda Beltran, com 
a president; Òscar Molina Hernández, vice-

president; Anna Dalmau Tremoleda, secretà-
ria; Oriol Vázquez Tarrida, tresorer; Jenifer 
Mendoza Bermúdez, vocal 1a; Maria Isabel 
Negueruela Morales, vocal 2a; i Jaume Por-
queras González, vocal 3r.

Des del GAJT les activitats realitzades al 
llarg del 2013 van ser nombroses, com la ce-
lebració al mes de juliol del Dia d’Assistència 
Jurídica Gratuïta a la seu de l’ICAT amb un 
estand informatiu on també recollien signa-
tures en contra de la Llei de taxes judicials, 
o també l’organització amb el GAJ de Reus 
d’un torneig de pàdel conjunt a les instal·la-
cions del Pàdel Aigüesverds de Reus. També 
al juliol, el dia 26, van celebrar el tradicio-
nal sopar d’estiu al Restaurant Mas Roselló 
de la ciutat de Tarragona. I, al setembre, els 
dies 6, 7 i 8, una representació del GAJT de 
Tarragona va participar activament a la reu-
nió trimestral de la CEAJ que es va celebrar 
a Màlaga.

Pel que fa a l’ICAT s’encetà nova etapa 
de la revista Fòrum Jurídic, ja que es publi-
cà el primer número de la revista en format 
electrònic Fòrum Jurídic Digital, dirigida pel 
bibliotecari de la Junta, Antoni Mendía i que 

Presa de possessió de la Junta de Govern. Febrer de 2013
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conviuria amb la revista en format paper. I 
també la web del Col·legi, que estrenà nova 
imatge i nous serveis com una àrea personal 
des d’on els col·legiats i col·legiades podien 
accedir, a través d’usuari i contrasenya, a la 
consulta del seu expedient col·legial, la mo-
dificació de les seves dades personals, l’accés 
a les dades del torn d’ofici i els pagaments, a 
l’històric d’assistències a activitats formatives, 
i als serveis de biblioteca digital, entre altres.

Durant el 2013 es van realitzar divuit acti-
vitats formatives i es van signar diversos con-
venis, entre els que destaquem el d’aparca-
ments tancats amb Aparcaments Municipals 
de Tarragona, S.A. O amb Càritas, amb qui 
se signà un conveni de col·laboració a través 
del qual el Col·legi s’oferia a prestar un servei 
jurídic d’assessorament, de caràcter gratuït, a 
les persones que necessitessin assessorament 
legal i, per les especials característiques dels 
participants, no estiguessin cobertes pel torn 
d’ofici.

Amb el Col·legi d’Advocats de Reus, re-
presentat pel seu degà Pere Lluís Huguet, sig-
naren un conveni de reciprocitat en la pres-
tació de serveis bàsics entre els dos col·legis.

Amb l’objectiu de col·laborar amb enti-
tats i organismes locals i formació se signà un 
conveni amb l’Autoritat Portuària de Tarra-
gona per a la celebració de les I Jornades de 
Dret Portuari que tingueren lloc a finals de 
novembre a la seu del Col·legi. 

Durant el 2013 es continuà donant con-
tinuïtat als actes de benvinguda als nous 
col·legiats, unes trobades en les que diferents 
membres de Junta i del GAJT també parti-
cipaven per poder oferir la màxima atenció 
a les noves incorporacions. Per al degà i la 
Junta de Govern, era una prioritat la rebu-
da i atenció als nous col·legiats, als quals en 
aquests actes feien una presentació del Col-
legi i de tot el catàleg de serveis que el posa-
ven a la seva disposició.

Entre els altres actes de celebració que cal 
esmentar destaquem, de nou, el de la diada 
de Sant Jordi. Aquell any, a banda de poder 
recollir la tradicional rosa, també es podien 
comprar unes polseres solidàries especialment 
creades per a aquella festivitat. Els ingressos 
obtinguts amb la venda de les mateixes foren 
destinats al finançament de projectes de re-

Nova Junta de GAJT. Maig de 2013

El degà, Manel Albiac, i el president de l’Autoritat Portuària, Josep 
Andreu, amb el lletrat Pedro Lucena (esquerra) durant la inauguració 
de les I Jornades de Dret Portuari. 29 de novembre de 2013
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cerca per la lluita contra el càncer infantil de 
l’Hospital Sant Joan de Déu. La iniciativa va 
tenir molt bona acollida entre el col·lectiu.

El 3 de maig, seguint també la tradició, 
se celebrà la festa col·legial en honor de Sant 
Raimon de Penyafort. 

La jornada començà amb la celebració a 
la seu col·legial de la reunió del Consell de 
l’Advocacia Catalana, durant el transcurs de 
la qual va ser escollit president el degà de l’Il-
lustre Col·legi d’Advocats de Terrassa, Mi-
quel Sàmper.

Al migdia tingué lloc el dinar de treball 
amb els membres del Consell i a la tarda la 
celebració eucarística. Al vespre es va celebrar 
l’acte solemne a la sala d’actes de la seu col·le-
gial. Tot seguit es va procedir a la imposició 
de togues als nous jurants i a la distinció als 
col·legiats que havien complert vint-i-cinc 
anys d’exercici de la professió, amb l’entre-
ga de la Insígnia d’Argent. A continuació, les 
autoritats de la presidència van pronunciar el 
seu parlament.

Aquell 2013 la presidència de l’acte esti-
gué constituïda per Javier Hernández, presi-
dent de l’Audiència Provincial de Tarragona; 

Diada solidària de Sant Jordi. 23 d’abril de 2013

El conseller de Justícia, Germà Gordó, va signar el Llibre d’Honor del Col·legi. A la fotografia, amb el Ple de degans del Consell 
de l'Advocacia Catalana moments previs a l’acte solemne. 3 de maig de 2013
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Jordi Jané, vicepresident quart de la Mesa 
del Congrés dels Diputats; Germà Gordó, 
conseller de Justícia; Manel Albiac, degà de 
l’ICAT; Miquel Sàmper, president del CI-
CAC; i Xavier Jou, fiscal en Cap de l’Audi-
ència Provincial de Tarragona.

La cloenda de l’acte va finalitzar amb el 
magnífic recital de la Coral Concordie, la 
foto de família amb els nous jurants i amb 
l’aperitiu seguit d’un sopar al restaurant Mas 
d’en Ros. 

Aquell any el sopar de gala havia comptat 
amb la participació de Solanes Joiers com a 
patrocinador, juntament amb l’ICAT, d’un 
sorteig benèfic per recaptar fons a favor del 
programa Centre de Distribució d’Aliments 
de Càritas. 

Se seguí celebrant, també, el sopar de co-
missions però aquest any, i com a novetat, 
va canviar la data i el lloc de trobada. Així, si 
normalment se celebrava pels volts de Nadal, 
a partir d’ara es faria coincidir amb el final 
de l’any judicial i amb l’inici de les vacances 
d’estiu. La data convinguda per dur a terme 
la trobada amb els membres de les comissi-
ons va ser el 19 de juliol de 2013 al restau-
rant del Reial Club Nàutic de Tarragona on, 
en acabar el sopar, es va gaudir de la terrassa i 
del chill out, preparat per a l’ocasió.

Amb el compromís de l’ICAT de pro-
moure, participar i recolzar accions solidàries 
es va posar en marxa amb la col·laboració de 
Càritas, una campanya solidària de recollida 
d’aliments des del dia 2 de desembre fins al 7 
de gener de 2014. 

En aquest sentit, el 20 de desembre, i 
dins de les festivitats de Nadal, els patges de 
l’ICAT, acompanyats del degà i membres de 
la Junta de Govern, van fer la tradicional visi-
ta a La Muntanyeta per fer entrega dels regals 
als alumnes del centre.

El dia 30 de desembre fou el torn de la 
celebració del tradicional festival infantil de 
Nadal. 

De les juntes de govern celebrades el 2013 
relacionem tot un seguit d’acords impor-
tants.

Destaquem el procés de tramitació i apro-
vació dels diferents reglaments que havien 
de regular l’estructura o activitat de cada 
comissió, per tal d’adaptar-los a la regulació 

El degà Manel Albiac amb els nous jurants. 3 de maig de 2013

Sopar de comissions al Club Nàutic. 19 de juliol de 2013

Festival infantil de Nadal. Desembre de 2013



—  98  —

dels actuals Estatuts col·legials (publicats al 
DOGC el 3 de maig de 2010)

La supressió de totes les comunicacions 
en paper, en especial a l’àrea del TOAD, com 
a mesura d’estalvi i millora de l’eficàcia co-
municativa, la renovació de les instal·lacions 
que utilitzaven els advocats a la seu del Palau 
de Justícia del partit judicial de Valls o el can-
vi en el sistema de comunicació a un sistema 
de telefonia IP.

També es va procedir a la ratificació del 
nomenament dels membres de les comissi-
ons col·legials nomenats a criteri de cada 
president i el nomenament com a membres 
de les comissions i seccions col·legials als 
membres que ho sol·licitessin dins del perí-
ode establert. 

Aquest any hi va haver un reconeixement 
al personal administratiu. Concretament a 
Luisa Flores, pels seus trenta anys al Col·legi, 
i a Montserrat Amenós, pels seus deu anys a 
l’ICAT. 

Finalment, cal destacar l’assemblea gene-
ral del 16 de desembre en la que s’aprovà el 
pressupost del 2014 que incloïa una rebaixa 
d’un 10% de les quotes col·legials i que els 
col·legiats i col·legiades ja van poder gaudir 
durant el 2014. Aquesta va ser una de les ini-
ciatives més rellevants d’aquesta Junta.

S’inicia el 2014 i per donar compte als 
col·legiats, el dia 28 de març es va convocar 
assemblea general en la que el degà va presen-
tar la memòria de les activitats de l’exercici 
2013 i es van aprovar els comptes anuals i 
la liquidació del pressupost de 2013. Aquests 
comptes de 2013 presentaven una reducció 
de despeses generalitzada producte d’una 
política de racionalització i contenció dels 
costos, sent molt significativa la reducció en 
determinades partides com ara les de repre-
sentació, festes i esdeveniments col·legials. 

El servei de formació continuada, que re-
cordem era gratuït pels associats de l’ICAT, 
era i continuava sent una de les apostes més 
fortes, sent l’eina bàsica per fomentar l’ex-
cel·lència professional. Prova d’això és que 
durant el 2014 més de mil quatre-cents col-
legiats i altres professionals participaren de 
les prop de setanta activitats formatives orga-
nitzades per l’ICAT, entre cursos, jornades, 
conferències, tertúlies i taules rodones, a les 
que s’havien de sumar les activitats formati-
ves de fora del Col·legi a les quals s’assistia i 
que, dins de les relacions institucionals, eren 
importants per crear sinèrgies entre col·legis 
professionals, personalitats, institucions, or-
ganismes i empreses de la ciutat i vinculades 
al món de l’advocacia. 

Entre l’oferta formativa destaquem les 
Jornades de Dret Concursal, que es van 
inagurar el mes de maig i van concloure al 
mes de juliol, amb deu sessions impartides. 
També les II Jornades de Dret Portuari, ce-
lebrades el 28 de novembre i organitzades en 
col·laboració amb el Port de Tarragona. O la 
Jornada sobre la Responsabilitat dels Admi-
nistradors que tenia com a objectiu abordar 
els diferents tipus de responsabilitat en les 
que podien incórrer tant les persones jurí-
diques com els seus administradors d’acord 
amb la legislació, enumerant les diferents si-
tuacions en què es podia arribar a respondre 
amb el patrimoni personal si s’incomplia el 
marc normatiu al que estaven sotmesos els 
administradors i alts càrrecs de la direcció.

També cal destacar les IV Jornades de 
Mediació celebrades del 27 al 29 d’octubre 
a la seu del Col·legi i en col·laboració amb 
l’Ajuntament de Tarragona. Relacionat amb 
aquest tema, la Comissió de Mediació par-

El vicedegà Julio de Parellada fa entrega d’un reconeixement de la Junta 
de Govern a Luisa Flores, pels seus trenta anys a l’ICAT. Febrer de 2013
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ticipà al X Congrés Mundial de Mediació 
celebrat a Gènova del 24 al 27 de setembre.

Altres modalitats formatives van ser les 
conferències organitzades per les seccions 
col·legials i els Fem un cafè...? que es van con-
tinuar programant durant tot l’any.

A partir d’aquí sorgien o podien sorgir 
projectes i convenis. De fet, durant el mes 
d’octubre l’ICAT va acollir una Jornada de 

Formació del Col·legi Oficial d’Agents de 
la Propietat Immobiliària (COAPI) sobre la 
gestió immobiliària i l’execució hipotecària. 
Previ a l’inici de l’activitat formativa, l’ICAT, 
representat pel degà Manel Albiac, i el CO-
API, representat pel seu president i també 
col·legiat José Antonio Mas, van signar un 
conveni per a la reciprocitat de serveis bàsics 
entre ambdues corporacions. Per tot això, el 
COAPI i l’Associació Professional d’Agents 
Immobiliaris de la Província de Tarrago-
na atorgaren un reconeixement especial a 
l’ICAT en matèria formativa.

 El 2014 va ser un any especialment in-
tens en la signatura de convenis, entre els que 
destaquem el conveni de col·laboració signat 
amb l’Administració General de l’Estat, a 
través del Ministeri d’Indústria, Energia i 
Turisme (Direcció General d’Indústria i de la 
Petita i Mitjana Empresa), per a l’establiment 
de Punts d’Atenció a l’Emprenedor (PAE) 
integrats en la Red CIRCE. Mitjançant 
aquest conveni, el Col·legi volia incentivar 
que els despatxos professionals actuessin com 
a punts virtuals d’informació, per facilitar tot 
tipus de serveis d’informació, tramitació de 
documentació, assessorament, formació i su-
port al finançament empresarial.

Per a millorar l’accés preferent dels col·le-
giats a productes i serveis relacionats amb les 
assegurances, l’ICAT va signar el conveni de 
col·laboració amb Previsió Sanitària Nacio-
nal (PSN). La seva cartera de serveis incloïa 
assegurances de protecció personal i familiar, 

IV Jornades de Mediació. Octubre de 2014

Conferència sobre dret bancari organitzada per 
la Secció de Dret Civil. 30 de maig de 2014

Fem un cafè...? sobre parelles de fet, organitzat 
per la Secció de Dret de Família. 7 de març de 
2014

José Antonio Mas i Manel Albiac durant la signatura del conveni entre el 
COAPI i l’ICAT. Octubre de 2014
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estalvi, gestió d’inversions i consultoria en 
serveis professionals, en matèria de protecció 
de dades o sistemes de gestió de qualitat, en-
tre altres. 

El mes de novembre també es va reno-
var la col·laboració amb el Banco Santander 
que facilitava l’accés a l’aplicació informàti-
ca desenvolupada entre aquesta entitat i el 
Ministeri de Justícia i que permetia, a través 
de la banca online, realitzar de forma directa 
una consignació judicial i la visualització de 
comptes d’expedients judicials.

El president del CGAE, Carlos Carnicer, 
i el ministre de Justícia, Alberto Ruiz-Gallar-
dón, signaren un conveni de col·laboració 
tecnològica que permetia als advocats l’ac-
cés a Lexnet. Mitjançant aquest conveni, les 
parts es comprometien a millorar la interope-
rabilitat en les seves relacions mitjançant l’ús 
prioritari d’aquest sistema per a l’intercanvi 
segur d’informació entre òrgans judicials i 
advocats. A través dels col·legis d’advocats, el 
CGAE impulsaria la presentació d’escrits i la 
recepció de notificacions judicials que es re-
alitzarien a través de Lexnet amb el certificat 
digital ACA. 

En aquest sentit, el Ple del CGAE, soci 
únic de la societat Infraestructura Tecnológi-
ca CGAE, S.L.U, va acordar per unanimitat 
nomenar al degà de l’ICAT, Manel Albiac, 
membre del seu Consell d’Administració. 
La societat ITCGAE s’havia constituït l’any 
2005 per gestionar els actius tecnològics del 
Consejo General de la Abogacía Española i 
facilitar l’accés a les TIC dels advocats i els 
col·legis. 

L’Associació Intercol·legial de Col·legis 
Professionals de Catalunya, de la qual l’ICAT 
n’era membre de ple dret des de la seva funda-
ció l’any 2011, havia creat la primera borsa de 
treball Intercol·legial per potenciar l’ocupació 
entre els diferents professionals que la integra-
ven (més de 150.000 col·legiats/des) i conver-
tir-se en el portal de referència de Catalunya. 
Un servei que l’ICAT va potenciar i promou-
re a través de diferents canals de comunicació, 
destacant un espai fix a la seva plana web.

A partir de la visita a la seu col·legial per 
part de l’alcalde de Tarragona, Josep Fèlix 
Ballesteros, es va fer palesa la intenció de 
mantenir l’estreta col·laboració entre les dues 

Conveni amb PSN. Any 2014

El tresorer Alberto García (esquerra) i el degà Manel Albiac amb 
representants del Banco Santander. Novembre de 2014
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institucions per treballar conjuntament al 
servei de la ciutat.

D’aquesta manera, el degà va voler trans-
metre la disponibilitat del Col·legi per ajudar 
en tot allò que fos possible, oferint-se com a 
entitat col·laboradora en la difusió dels Jocs 
del Mediterrani 2017 incorporant a tota la 
seva documentació institucional el logotip 
dels Jocs. 

Com a entitat de dret públic, la reunió 
serví també per posar damunt la taula temes 
ja més relacionats amb el món de l’advocacia 
i de servei a la justícia, com ara el projecte de 
ciutat judicial o la posada en funcionament 
de la presó de Mas d’Enric. 

Per altra banda, la Junta de Govern va 
proposar-li un conveni per a la creació d’una 
oficina d’intermediació hipotecària amb 
l’objectiu d’assessorar i oferir protecció a les 
famílies que vivien quotidianament el drama 
dels desnonaments. Un conveni que es va 
signar entre ambdues institucions el dia 18 
de desembre a l’Ajuntament de Tarragona. 

Amb aquest conveni el Servei Municipal 
d’Intermediació sobre el Deute Hipotecari 
tindria funcions de mediació i assessorament 
entre particulars i entitats financeres amb 
l’objectiu de facilitar la comunicació entre 
les dues parts per trobar una solució abans de 
la interposició d’una demanda d’execució hi-
potecària o en el transcurs del procediment. 
Els lletrats designats per l’ICAT serien volun-
taris amb formació específica en matèria hi-
potecària. El servei seria gratuït i hi podrien 
accedir les persones empadronades al muni-
cipi, propietàries d’un habitatge habitual que 
es trobessin en situació de risc residencial o 
que es trobessin en procediments d’execució 
hipotecària.

A Barcelona, el mes de novembre d’aquell 
any, es van reunir les juntes de govern de 
l’ICAT i l’ICAB. En la trobada es van de-
batre i abordar principalment qüestions que 
preocupaven i afectaven a l’activitat profes-
sional, com l’aprovació de l’Avantprojecte 
de la llei de serveis i col·legis professionals, 
però també es va tractar sobre les darreres 
reformes legislatives del Ministeri de Justí-
cia i les conseqüències negatives de la Llei 
de taxes judicials. També es va tractar sobre 
les aplicacions telemàtiques que utilitzaven a 

diari els advocats, com l’expedient electrònic 
en l’àmbit de la justícia gratuïta, que era de 
recent incorporació i el sistema Lexnet, una 
plataforma d’intercanvi segur d’informació 
de notificacions, escrits i demandes entre els 
òrgans judicials i una gran diversitat d’ope-
radors jurídics que entraria en funcionament 
a Catalunya, previsiblement, durant el segon 
trimestre de 2015.

Aquesta reunió va nèixer amb una vocació 
de continuïtat per a seguir avançant en l’inte-
rès comú i buscar propostes que milloressin la 
gestió i l’activitat professional dels col·legiats 
i el servei que prestaven als ciutadans. Amb-
dós col·legis es van comprometre, també, a 
col·laborar en temes de funcions públiques 

El degà, Manel Albiac, l’alcalde de Tarragona, Josep Fèlix Ballesteros, 
i el tinent d’alcalde de territori, Carles Castillo durant la signatura del 
conveni del Servei d’Intermediació Hipotecària. 18 de desembre de 2014. 
Foto: Ajuntament de Tarragona

Reunió de les juntes de govern de l’ICAB i l’ICAT. 24 de novembre 
de 2014. Foto: ICAB
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com dictàmens d’honoraris, funcions d’em-
para i defensa, relacions amb l’Administració 
de justícia i en serveis privats, com els serveis 
de formació, biblioteca i emprenedoria.

Sobre les comissions col·legials i seccions 
caldria destacar la creació de la Secció de 
Dret Animal, coordinada per Jose Ferrándiz, 
i la creació de la Secció de Dret Internacional 
Privat, coordinada per Nil Hierro.

El Grup d’Advocats Joves de Tarragona, 
des de la seva presa de possessió el juny del 
2013, desenvolupà una intensa activitat, 
complementant l’activitat lúdica amb la for-
mativa amb formats i temàtiques a mida de 
les necessitats de l’advocacia jove, i sobretot 
garantir que poguessin comptar amb tot el 
recolzament i suport. Per això es va posar en 
marxa un servei de tutoria al nou col·legiat, 
coordinat per la diputada de la Junta Susana 
Morales, i el president del GAJT, Lluís Esco-
da. Aquest servei totalment voluntari, orien-
tava als nous col·legiats amb els dubtes que 
els poguessin sorgir relacionats amb l’exercici 
professional, el tracte amb el client i la realit-
zació de les guàrdies, oferint fins i tot l’opor-
tunitat de rebre assistència en el primer torn 
de guàrdia a realitzar.

També es disposà d’una àrea privada tant 
a la web com a les xarxes socials gestionades 
des del propi GAJT, per a poder descarregar 
documents i per participar en un fòrum de 
resolució de dubtes. Així mateix, el GAJT as-
sistí a nombroses reunions i assemblees, com 
les de Joves Advocats de Catalunya (JAC) o 
les de la Confederación Española de Aboga-
dos Jóvenes (CEAJ), i actes lúdics i activitats 
formatives diverses, algunes de les quals orga-
nitzà el propi GAJT de Tarragona. 

També va organitzar diferents actes de 
celebració en la setmana de la festa de Sant 
Raimon, com el partit de futbol, tast de cer-
veses amb piscolabis, torneig de pàdel, sopar 
d’estiu i sopar de Nadal. O accions de caire 
més solidàries van ser la tradicional entrega 
d’oli a la Manolita de Betània. O la partici-
pació com a patges reials en l’entrega de re-
gals a La Muntanyeta que es va dur a terme 
el 18 de desembre. Una diada en la que van 
estar acompanyats pel degà, Manel Albiac, i 
el bibliotecari de la Junta de Govern, Antoni 
Mendía. 

Pels volts de Nadal, també, concretament 
el 30 de desembre, es va celebrar la dotzena 
edició del festival infantil de Nadal amb es-

Assistents a la tradicional calçotada que se celebra després de la reunió del JAC. 22 de març de 2014
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pectacle per la mainada, entrega de cartes als 
patges, de regals als infants i berenar amb les 
famílies.

Pel que fa a les activitats solidàries, l’ICAT 
va seguir col·laborant amb diferents entitats 
i associacions a través de diferents iniciatives 
com la recollida de productes per a nadons 
amb Càritas Tarragona. 

Una altra jornada solidària va ser una do-
nació de sang organitzada pel Banc de Sang i 
Teixits i en col·laboració amb el COFT, que 
es va celebrar el 12 de desembre al vestíbul de 
la seu institucional.

També es va organitzar una recollida de 
mòbils per a la Fundació Llamada solidaria, 
amb la qual havien endegat una campanya 
de sensibilització amb l’objectiu de donar 
visibilitat a les malalties minoritàries i pos-
sibilitar la recaptació de fons per a la seva 
investigació i curació. I s’assistí al VII So-
par Solidari del Club Lions en benefici del 
transeünt celebrat a l’Hotel Imperial Tarraco 
el 25 d’abril. 

A l’abril se celebrà la diada de Sant Jordi, 
que aquell any incorporà una nova iniciativa: 
activitats de foment de la lectura en català. 
I és que el Col·legi, com a membre del Ple 
Institucional i Social per al Foment de l’Ús 
de la Llengua Catalana al Camp de Tarrago-
na, va ser convidat a participar de les activi-
tats de foment a la lectura que la Direcció 
General de Política Lingüística de Tarragona 
va programar durant aquesta festivitat i en el 
marc del programa La veu em frisa. L’objectiu 
de la proposta era acostar aquesta festa a les 
persones que es trobaven en situacions que 
no els permetien celebrar-la al carrer, perquè 
eren en hospitals, residències de gent gran, 
etc. a través de la lectura d’una selecció de 
textos elaborada per la Biblioteca Pública de 
Tarragona.

La festa col·legial en honor de Sant Raimon 
de Penyafort se celebrà el 23 de maig. Aquell 
any, i com a novetat, es va voler compartir i fer 
extensible la festa amb la ciutadania, progra-
mant activitats obertes al públic, com ara una 
exposició de pintura de l’autor Dan Urbano, 
que es va poder visitar al vestíbul de l’entra-
da de la seu col·legial, una taula rodona sobre 
esport, motivació i nutrició o bé una confe-
rència sobre mindfulness, entre altres. A més, 

El vicedegà Julio de Parellada, la diputada de Junta Estela Martín 
(esquerra) i el president del COFT, Joaquim Nolla durant la donació de 
sang. Desembre de 2014

Frederic Royuela, vocal del Vendrell i president de la Comissió de 
Llengua Catalana, durant les lectures solidàries. Abril de 2014.  
Foto: Consell Comarcal de Tarragonès

Acte d’entrega de regals a La Muntanyeta. Desembre de 2014. Foto: APPC
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tothom qui va visitar la seu els dies previs a 
la festa va poder gaudir d’una exposició itine-
rant de vinyetes sobre els drets humans, i una  
mostra d’escultures de Jesús Gazol. 

El dia 23 de maig, diada de la festivitat de 
Sant Raimon, va tenir lloc un dinar de tre-
ball a Mas Roselló, on es va reunir el Ple del 
Consell de l’Advocacia Catalana. Aquell any, 
però, i per motius d’agenda, no es va realitzar 
el relleu de la presidència del Consell, que 
tradicionalment tenia lloc durant els actes de 
la festa col·legial de Tarragona.

A la tarda es va celebrar la missa en me-
mòria dels lletrats traspassats aquell any. Al 
vespre, al saló d’actes de la seu col·legial, 
s’iniciaven els actes solemnes de la festivitat. 
La presidència estava formada pel president 
de l’Audiència Provincial de Tarragona, Javi-
er Hernández; pel president del Consell de 
l’Advocacia Catalana, Miquel Sàmper; pel 
degà de l’ICAT, Manel Albiac ; per la secretà-
ria de Relacions amb l’Administració de Jus-
tícia, Maria Josep Feliu; i pel fiscal en Cap de 
l’Audiència Provincial de Tarragona, Xavier 
Jou. Entre els convidats també hi van assistir 
altres autoritats del món del dret i la justí-
cia, entre els quals destacà la presència per 

primera vegada en aquest acte de la degana 
del Colegio de Abogados de Madrid, Sonia 
Gumpert.

El degà del Col·legi va donar la benvingu-
da a tots els assistents. Tot seguit el vicedegà, 
Julio de Parellada, va procedir a la lectura de 
l’ordre del dia, començant l’acte d’imposició 
de togues als vint-i-set nous col·legiats i col-
legiades que van fer el corresponent jurament 
acompanyats dels seus padrins i padrines. 

Seguidament, es va procedir a la lectura 
de l’acord de junta segons el qual es concedia 
la Insígnia d’Argent als col·legiats que havi-
en complert vint-i-cinc anys d’exercici de la 
professió sense nota desfavorable al seu ex-
pedient. 

Finalment es va donar pas als discursos 
dels membres de la taula presidencial. L’ac-
te va concloure amb un recital de la Coral 
Concordie i la foto de grup amb els nous 
jurants.

En finalitzar aquests actes, els assistents es 
van desplaçar al restaurant Mas Folch on van 
poder gaudir d’un aperitiu i un sopar de gala. 
El moment més solidari de la nit va tenir lloc 
justament durant el sopar, amb un sorteig 
benèfic en el que es van recaptar 3.150€ que 

Autoritats i convidats a la diada de Sant Raimon. 23 de maig de 2014
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es van destinar a les fundacions Onada, La 
Muntanyeta, Bonanit i Ginac, de les quals el 
Col·legi n’és patró.

El sopar de les comissions col·legials es 
va dur a terme, i per segon any consecutiu, 
abans de les vacances d’estiu. La trobada es 
va celebrar el dia 18 de juliol al restaurant del 
Tennis Tarragona.

Pel que fa als actes institucionals, el dia 
3 d’octubre el Col·legi va rebre la visita del 
jutge degà de Tarragona Joaquín Elías Gadea, 
convidat per la Junta de Govern, que va vi-
sitar per primer cop el Col·legi. La reunió va 
tenir un caire distès i informal, que va cons-
tatar un cop més la bona entesa que existia 
entre ambdues institucions.

Encara dins de les relacions institucionals, 
cal destacar la reunió del Ple de l’Advocacia 
Catalana celebrat a la seu de l’ICAT el 20 
d’octubre de 2014. Durant el plenari tam-
bé es va nomenar el nou equip directiu. Abel 
Pié, el degà del Col·legi d’Advocats de Man-
resa, va ser escollit nou president del Consell 
de l’Advocacia Catalana. 

Un mes més tard, el 18 de novembre, una 
de les primeres reunions a la que es va assis-
tir va ser amb el ministre de Justícia, Rafael 
Catalá, amb el Ple del Consell a Barcelona. 
En aquesta reunió, el president del CICAC, 

El degà Manel Albiac amb els nous jurants. 23 de maig de 2014

El jutge degà Joaquín Elías Gadea visita la seu de l’ICAT. 
3 d’octubre de 2014
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Abel Pié, va entregar al ministre una bateria 
de propostes entre les que s’hi comptaven la 
d’impulsar una Llei de segona oportunitat 
que permetés reduir el deute a les persones 
que no podien fer front a la seva hipoteca o al 
lloguer del seu habitatge, per tal de frenar els 
desnonaments. També li va demanar la dero-
gació de la Llei de taxes judicials, la descen-
tralització de la prova d’accés a l’advocacia, 
per tal que es pogués fer també a Catalunya, 
la retirada de la Llei d’assistència jurídica 
gratuïta fins a consensuar-la amb l’advocacia 
institucional i també va demanar que recon-
siderés alguns punts de l’Avantprojecte de llei 
d’enjudiciament criminal pel que feia a les 
intervencions de les comunicacions telefò-
niques o sobre la pena de presó permanent 
revisable, entre altres.

I si encetàvem l’any explicant la rebaixa 
d’un 10% de les quotes col·legials, l’hem 
d’acabar explicant l’acord, pres en assemblea 
general extraordinària de 5 de desembre de 
2014, de condonació de les quotes del mes 
de desembre. Així mateix, es va aprovar una 
aportació a la Fundació ICAT de l’Advocacia 
per a l’any 2014 equivalent a 1% del pres-
supost, corresponent a 10.023,58€, justifi-
cant així el restabliment d’aquesta aportació 
en què la Fundació iniciaria les seves activi-
tats de forma continuada i definitiva. També 
s’aprovà el pressupost per al 2015. 

En l’aprovació d’aquest pressupost es tor-
nà a preveure una nova rebaixa del 10% de 
les quotes col·legials. A més, la Fundació de 
l’ICAT aprovà el mes de novembre una línia 
d’ajuts econòmics per a col·legiats amb in-
gressos baixos. També es preveia executar, per 
primera vegada, el pressupost de la Fundació 
del Col·legi, així com buscar nous patrocina-
dors i explorar noves vies de finançament per 
seguir alleugerint la càrrega pressupostària 
del Col·legi. 

També es contemplaren altres iniciatives i 
activitats que es tenia previst endegar durant 
el 2015, les quals anirem veient a continuació.

Un dels objectius de la Junta de Govern 
era impulsar l’oferta formativa, tot mante-
nint el nivell de qualitat i la periodicitat de 
la formació, i la gratuïtat per als col·legiats. 
De totes aquestes activitats formatives desta-
carem les següents.

Plenari del CICAC a la seu de l’ICAT. 20 d’octubre de 2014

El Ple del Consell rep la visita del ministre de Justícia Rafael Catalá. 19 
de desembre de 2014. Foto: CICAC

Entrega del donatiu a la Fundació Onada, La Muntanyeta i Bonanit. 27 
de febrer de 2015
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La Jornada sobre Corrupció Política a 
l’Administració celebrada a l’ICAT el 25 de 
setembre. Una seixantena de persones van 
assistir-hi per conèixer les novetats que intro-
duïa el nou Codi Penal en la persecució dels 
delictes de corrupció en l’àmbit de l’Admi-
nistració Pública i que, a grans trets, supo-
sava un enduriment de penes i la creació de 
noves figures com la de finançament il·legal 
de partits polítics.

Les V Jornades de la Mediació celebrades 
al saló d’actes de l’ICAT del 26 al 28 d’octu-
bre. Hi van participar més de dos-cents pro-
fessionals, convertint-se en una de les més 
concorregudes.

En aquest sentit, en el Dia Europeu de 
la Mediació celebrat el 21 de gener, l’ICAT 
també es va sumar als actes programats arreu 
de Catalunya organitzant diferents sessions 
informatives sobre el Servei d’Orientació a 
la Mediació a les diferents seus col·legials. 
Els advocats mediadors voluntaris van poder 
oferir a la ciutadania informació de primera 
mà sobre el què és la mediació. Així mateix, el 
Col·legi va col·laborar juntament amb altres 
col·lectius professionals i amb l’Associació de 
Professionals de la Mediació a les Comarques 
Tarragonines, amb la taula d’informació que 
el Centre de Mediació de la Generalitat te-
nia emplaçat a la Rambla Nova. Els mitjans 
de comunicació també es van fer ressò de la 
diada i diversos mediadors del Col·legi van 
ser entrevistats per diferents canals televisius 
autonòmics i locals.

Sens dubte, però, si una formació va ba-
tre el rècord d’assistència aquell any va ser 
la sessió informativa sobre Lexnet, que es va 
celebrar el dia 1 de desembre de 2015 i que 
va superar l’aforament del saló d’actes amb 
escreix. Centenars de col·legiats van assistir 
a la presentació del nou sistema de comu-
nicació electrònica amb l’Administració de 
justícia, fruit de la imminent entrada en vi-
gor de la legislació que obligava als operadors 
jurídics a relacionar-se electrònicament amb 
l’administració. L’objectiu era «Justícia Zero 
Papers», una fita que va tenir una afectació 
importantíssima tant pels col·legis com espe-
cialment pels professionals de l’advocacia. 

De caire més pràctic va ser la sessió cele-
brada durant el mes de març i impartida pels 

presidents de la Comissió del Torn d’Ofici 
per explicar el protocol d’actuació de les de-
signes d’ofici i SOJ. L’ICAT programava pe-
riòdicament sessions informatives per donar 
suport al col·lectiu i ajudar-los amb el trànsit 
cap a la digitalització dels tràmits col·legials.

Durant el mes de novembre de 2015 i a 
les instal·lacions de l’ICAT, es van celebrar 
les III Jornades de Dret Portuari gràcies a la 
col·laboració entre aquesta institució i el Port 
de Tarragona. I els Fem un cafè…? que con-
tinuaven sent un dels formats amb més èxit 
dins de la programació formativa de l’ICAT.

Estela Martín i Javier Gutiérrez, presidents de la Comissió del TOAD, 
durant la sessió pràctica sobre el torn d’ofici. 4 de setembre de 2015

La presidenta de la Secció de Dret Civil, Irma Roldán, i la lletrada Ana 
Bozalongo, juntament amb el vicedegà, Julio de Parellada durant el Fem 
un cafè...? sobre procediment monitori en comunitats de propietaris. 13 
de novembre de 2015
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I al mes de juliol i en col·laboració amb 
el CICAC es va celebrar una Jornada sobre 
Tràfic d’Éssers Humans i Protecció Interna-
cional que va comptar amb la participació 
de diversos experts en aquesta problemàtica, 
considerada l’esclavitud del segle XXI. La 
jornada va ser inaugurada pel subdelegat del 
Govern a Tarragona, Jordi Sierra i el degà, 
Manel Albiac.

La programació d’activitats formatives no 
va parar de crèixer durant aquells anys, per-
què la formació va esdevenir un servei indis-
pensable pel Col·legi. Cal fer esment també 
dels congressos organitzats fora de Tarragona, 
com el XI Congrés de l’Advocacia celebrat a 
Vitòria del 6 al 8 de maig. L’acte, al que hi 
van assistir el degà del Col·legi, Manel Albiac, 
juntament amb les diputades de la Junta de 
Govern Rocío de Mantaras, Susana Morales 
i la vocal del Vendrell Ester Girol, va reunir a 
més de mil advocats d’arreu de l’Estat.

L’ICAT, amb Ester Girol i Frederic 
Royuela com a representants, també va estar 
present a les X Jornades Nacionals de les Co-
missions de Relacions amb l’Administració i 
la Justícia celebrades a Pontevedra els dies 2 i 
3 de juliol de 2015.

També hem de deixar un espai per a la 
Secció de Dret Animal de l’ICAT. Els seus 
membres van estar col·laborant amb l’Ajun-
tament de Tarragona en l’elaboració de la 

nova Ordenança de Protecció, Tinença i 
Venda d’Animals del consistori municipal. 
Amb els seus representants, els membres de 
la secció van analitzar la normativa existent a 
Tarragona relativa als animals en la vigent Or-
denança General de Convivència Ciutadana. 
Així mateix, van aportar diferents punts de 
vista i suggeriments per a la millora del text i 
van debatre sobre altres models d’ordenances 
capdavanteres a Espanya i Europa.

D’altra banda, l’11 d’abril, el Museu d’Art 
Modern de Tarragona va acollir la I Jornada 
de Polítiques Públiques de Protecció Animal 
de Tarragona. Estela Martín, diputada de la 
Junta de l’ICAT i membre de la Secció de 
Dret Animal, va realitzar la ponència sobre 
ordenances municipals de protecció animal. 

El 2015 també se signaren nombrosos 
convenis. A continuació anotem els més des-
tacats.

L’ICAT i la Cambra de la Propietat Urba-
na de Tarragona al mes d’abril van signar un 
conveni en matèria de promoció i formació 
continuada per als seus respectius col·legi-
ats i associats. Fruit d’aquesta col·laboració, 
ambdós col·lectius podien participar a les ac-
tivitats formatives organitzades per aquestes 
institucions. Van rubricar l’acord el degà de 
l’ICAT i el president de la Cambra de la Pro-
pietat, Agustí Pujol.

En aquesta línia, l’ICAT i el Col·legi 
d’Economistes de Catalunya, el 26 de no-
vembre van signar un conveni de reciproci-
tat en la prestació de serveis de formació als 
col·legiats.

Un altre conveni va ser amb Banco Me-
diolanum, una entitat bancària online orien-
tada a treballadors i empreses que oferia una 
àmplia oferta de productes i serveis financers i 
patrimonials dirigits al col·lectiu de professio-
nals de l’advocacia. Al novembre es va renovar 
l’acord de col·laboració amb Banco Santan-
der i el 10 de desembre, el degà de l’ICAT, 
i la degana de l’Ilustre Colegio de Abogados 
de Madrid, Sonia Gumpert, van signar a la 
seu del Col·legi de Madrid un nou conveni 
de reciprocitat en la prestació de serveis entre 
ambdós col·legis, com els que ja tenia signats 
amb els col·legis de Barcelona, Reus i Tortosa. 

També se signà un conveni de reciproci-
tat en la prestació de serveis amb l’Associació 

El subdelegat del Govern a Tarragona, Jordi Sierra, i el degà de l’ICAT, 
Manel Albiac amb el representant d’asil.cat, Gerard Català (esquerra), 
durant la Jornada sobre Tràfic d’Éssers Humans. Juliol de 2015



—  109  —

Provincial de Paràlisi Cerebral de Tarragona 
(APPC), amb l’objectiu de desenvolupar la 
mútua col·laboració i ajut necessari a les per-
sones vinculades amb aquesta associació.

Amb el director general del Club Gim-
nàstic de Tarragona, Lluís Fàbregas, al març 
van signar un conveni de col·laboració que 
permetria als col·legiats obtenir descomptes 
en les quotes del campus i les diferents acti-
vitats i promocions que organitzava habitual-
ment aquesta entitat esportiva.

El dia 18 de novembre de 2015 es va sig-
nar un acord de col·laboració amb l’empresa 
Sixt Rent a Car per serveis d’assessorament 
professional per a l’arrendament de vehicles 
sense conductor, adaptant-se a les necessitats 
i gustos del client d’acord amb una filosofia 
d’atenció personalitzada.

El Col·legi i l’empresa Gestban Consulting 
van signar un contracte de consultoria per a 
la implantació, auditoria i manteniment de la 
llei de protecció de dades de l’ICAT.

Amb l’objectiu de millorar l’accés a la 
informació accessible des de la biblioteca de 
l’ICAT, el Col·legi va renovar els acords amb 
diferents editorials, entre els que destacaríem 
la contractació de la base de dades Aranzadi 
Insignis, un dels productes de més prestigi i 
més ben valorat pels experts en informació 
jurídica. A més, a principis d’any, el Col·legi 
va posar a disposició dels col·legiats diferents 
col·leccions bibliogràfiques, principalment 
repertoris de legislació i jurisprudència, fruit 
d’una donació de la Cambra de Comerç. 
També amb l’objectiu de millorar el servei 
bibliotecari, a l’abril el Col·legi i l’editorial 
Tirant lo Blanch van signar un acord de col-
laboració mitjançant el qual el Col·legi tin-
dria accés a la plataforma Nube de lectura de 
Tirant lo Blanch, una biblioteca virtual de lli-
bres digitals i continguts electrònics a préstec. 

Més enllà dels convenis pròpiament dits, 
també són importants altres acords i projec-
tes resultants de les relacions institucionals. 

En primer lloc, la posada en funciona-
ment d’una oficina del Col·legi als jutjats 
de Valls amb la voluntat d’apropar la justí-
cia al ciutadà i els serveis als col·legiats. Amb 
aquestes noves dependències, es pretenia 
aconseguir que els lletrats i lletrades tingues-
sin el seu espai professional i evitar que el 

ciutadà s’hagués de desplaçar a la ciutat de 
Tarragona per a sol·licitar un advocat d’ofi-
ci. La delegació va entrar en funcionament el 
15 de gener, i se sumava a les que el Col·legi 
tenia als jutjats de Tarragona i del Vendrell.

També es van renovar les dependències 
del Col·legi a la seu del Palau de Justícia, 
habilitant una saleta específica per al Servei 
d’Orientació a la Mediació i incorporant nou 
equipament informàtic, accés wifi, a bases de 
dades jurídiques i servei d’impressora.

Des de l’1 de juny, a més, també va entrar 
en funcionament al Vendrell la nova oficina 
judicial, tot un repte per als professionals de 
l’Administració de justícia i per a la ciutada-
nia en general. L’objectiu principal d’aquest 
nou model era el d’agilitzar els tràmits judici-
als, ja que es compactaven les diferents funci-
ons en serveis comuns. Per analitzar l’afecta-
ció al col·lectiu de l’advocacia de la posada en 
marxa d’aquesta oficina, la Junta de Govern 
es va reunir amb la jutgessa degana d’aquest 
partit judicial.

Signatura del conveni entre l'ICAT i l'Associació Provincial de Paràlisi 
Cerebral. Octubre de 2015

Reunió de la Junta de Govern amb la jutgessa degana del Vendrell. 18 
de desembre de 2015
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Una altra reunió a destacar seria la de la 
Sala de Govern del Tribunal Superior de Jus-
tícia de Catalunya, la qual es reuní el 24 de 
març per tal d’estudiar la situació dels òrgans 
judicials de la demarcació. Reunió que va es-
tar presidida pel president del Tribunal Supe-
rior de Justícia de Catalunya, Miguel Ángel 
Gimeno, i a la que hi va assistir, en represen-
tació de l’ICAT, el degà Manel Albiac.

La Junta de Govern va rebre en visita ins-
titucional al president de l’Audiència Provin-
cial de Tarragona, Javier Hernández, al mes 
de gener. Uns mesos més tard, al novembre, 
va visitar l’ICAT el fiscal en Cap, Xavier Jou.

El dia 20 de gener era el rei Felip VI qui 
rebia en audiència al Ple del Consejo Gene-
ral de la Abogacía Española al Palau de la 
Zarzuela. La delegació va estar encapçalada 
pel president del CGAE, Carlos Carnicer. El 
Col·legi de Tarragona va estar-hi representat 
pel degà.

I dins del marc de les trobades institucio-
nals, el dia 6 de novembre la Junta de Govern 
de l’ICAT va visitar l’Ajuntament de Salou 
aprofitant que celebrava la seva reunió de 
Govern. Els va rebre l’alcalde Pere Granados, 
també col·legiat a l’ICAT.

El Grup d’Advocats Joves de Tarragona 
el 2015 organitzà el X Congrés de Joves Ad-
vocats de Catalunya celebrat entre els dies 
28 i 31 de maig. Durant aquells dies la seu 
col·legial de Tarragona va acollir prop d’un 
centenar de joves advocats i advocades de tot 
Catalunya que van participar de les ponèn-
cies i xerrades tècniques programades amb 
l’objectiu d’analitzar el marc legal en diver-
sos àmbits de la justícia i altres qüestions del 
dia a dia dels advocats. A la inauguració, que 
es va celebrar al Pati Jaume I de l’Ajunta-
ment de Tarragona i va estar presidida pel 
conseller de Justícia Germà Gordó, també hi 
va assistir el degà de l’ICAT, Manel Albiac; 
el president del CICAC, Abel Pié; el presi-
dent de JAC, Ferran Brugalada; el president 
del GAJT, Lluís Escoda; i en representació 
de l’Ajuntament de Tarragona, el regidor 
Xavier Tarrés que va ser l’encarregat de do-
nar la benvinguda als joves advocats que van 
prendre part en aquestes jornades, que van 
servir també per celebrar els divuit anys de 
la fundació del JAC.

El degà Manel Albiac amb el rei Felip VI al Palau de la Zarzuela. 20 de 
gener de 2015. Foto: Casa S.M El Rey

Inauguració del X Congrés de Joves Advocats de Catalunya. Maig de 
2015
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El GAJT no va parar en tot l’any. A ban-
da d’assistir a les reunions trimestrals i bi-
mensuals de la CEAJ i del JAC, de la qual 
el president del GAJT, Lluís Escoda, va ser 
elegit president el 19 de setembre, i atendre 
altres compromisos institucionals, recordem 
que també donava el servei de tutoria al nou 
col·legiat, col·laborava en altres serveis col-
legials i organitzava activitats lúdiques i de 
caire social. Com per exemple la celebració 
del Dia de la Justícia Gratuïta.

L’altra diada celebrada aquell any va ser 
la de Sant Jordi, realitzant l’entrega de roses 
a les diferents seus col·legials de Tarragona, 
Valls i el Vendrell, i fent lectures voluntàries 
programades en diferents centres hospitala-
ris i assistencials per fomentar la literatura en 
català.

 L’endemà, 24 d’abril, la seu de l’ICAT va 
acollir l’acte institucional de celebració de la 
festa col·legial en honor a Sant Raimon de 
Penyafort amb la tradicional imposició de 
togues als nous col·legiats i el reconeixement 
als professionals del dret que acumulaven 
vint-i-cinc anys en l’exercici de la professió. 
L’acte va estar presidit pel ministre de Justí-
cia, Rafael Catalá, i el conseller de Justícia, 
Germà Gordó. 

El calendari d’activitats de caire més lúdic 
va ser molt ampli i va comptar amb la col·la-
boració del GAJT. L’objectiu era apropar la 

festa a tot el col·lectiu des d’una vessant més 
distesa i participativa. Entre els actes previs 
a la festa s’hi van comptar un recital de la 
Coral Concordie a l’església Nostra Senyora 
del Sagrat Cor, el 3r torneig de pàdel, amb la 
inscripció de més de deu parelles, una con-
ferència sobre màrqueting i un tast de vins. 
Els actes previs a la festa van finalitzar amb el 
tradicional torneig de futbol entre advocats 
i funcionaris dels jutjats que va ser molt dis-
putat i en el que es van imposar, finalment, 
els advocats.

El divendres 24 d’abril, dia central de la 
festivitat, van tenir lloc durant el matí di-
ferents conferències sobre estratègies de co-
municació i xarxes socials, amb ponents de 
reconegut prestigi.

Ja dins dels actes més institucionals de 
la festivitat de Sant Raimon es va celebrar 
la missa memorial i seguidament, el degà i 
membres de la Junta de Govern van rebre al 
conseller de Justícia, Germà Gordó, i al mi-
nistre de Justícia, Rafael Catalá qui va signar 
al Llibre d’Honor del Col·legi. 

Tot seguit, al saló d’actes de la seu col·le-
gial, s’iniciaven els actes solemnes de la fes-
tivitat. La presidència estava formada pel 
ministre de Justícia, Rafael Catalá; el con-
seller de Justícia, Germà Gordó; l’alcalde de 
Tarragona, Josep Fèlix Ballesteros; el degà de 
l’ICAT, Manel Albiac; el president en fun- 

Pere Granados, alcalde de Salou, amb la Junta de Govern de l’ICAT. 6 de novembre de 2015
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cions de l’Audiència Provincial de Tarragona, 
Antonio Carril; el president del Consell de 
l’Advocacia Catalana, Abel Pié i el fiscal en 
Cap de l’Audiència Provincial de Tarragona, 
Xavier Jou. 

Després que el degà del Col·legi donés la 
benvinguda a tots els assistents, el vicedegà, 
Julio de Parellada, va procedir a la lectura de 
l’ordre del dia, començant l’acte d’imposició 
de togues als vuit nous col·legiats i col·legi-
ades que van fer el corresponent jurament 
acompanyats dels seus padrins i padrines.

Seguint amb l’ordre dels actes, es va pro-
cedir a concedir la Insígnia d’Argent als col-
legiats que havien complert vint-i-cinc anys 
d’exercici de la professió sense nota desfavo-
rable al seu expedient. 

També es va lliurar la Medalla d’Argent a 
la jurisdicció social, en reconeixement al trac-
te dispensat als advocats i a la seva meritòria 
tasca en la defensa dels drets dels justiciables. 
Va recollir la medalla el magistrat Francisco 
Javier Sánchez Icart, que va reclamar la cre-
ació d’un nou jutjat social a Tarragona per 
evitar que es vulnerés el dret de les persones a 
tenir un judici en els terminis adequats.

Finalment es va donar pas als discursos 
dels membres de la taula presidencial. El 
conseller de Justícia, Germà Gordó, va as-
segurar que Tarragona disposaria d’un nou 
Palau de Justícia per al 2017. Segons va ex-

El ministre de Justícia, Rafael Catalá, signa al Llibre d’Honor del Col·legi. 24 d’abril de 2015

El magistrat Sánchez Icart recull el diploma i la Medalla d'Argent a la 
Jurisdicció Social. 24 d’abril de 2015
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posar el conseller, el projecte ja estava licitat 
amb un pressupost de 54 milions d’euros i 
que habilitaria 32.000 metres quadrats pels 
organismes del sistema judicial. Un anunci 
que no es va complir.

Va cloure la diada el tradicional sopar que 
es va celebrar al restaurant l’Encanteri, on els 
assistents van poder gaudir d’un aperitiu i un 
sopar de gala. El moment més solidari de la 
nit, com en les darreres edicions, va tenir lloc 
durant el sopar, amb un sorteig benèfic. 

Pel que fa als actes de benvinguda durant 
l’any 2015 se’n van celebrar tres i hi ha van 
participar membres de la Junta de Govern i 
del GAJT.

Al febrer se celebrà el primer sopar de 
benvinguda als nous col·legiats, sent convi-
dats els lletrats que s’havien col·legiat entre 
els anys 2012 i 2015. Pel que fa al sopar de 
les comissions es tornà a celebrar a l’estiu i, 
com a novetat, al sopar de Nadal del GAJT 
van ser convidats els joves procuradors, jut-
ges i fiscals.

El Nadal, com cada any, era el moment de 
les iniciatives de caire més lúdic i solidari. El 
2015 novament se celebrà el festival infantil 
i un any més es feu l’entrega de regals a La 

Foto de grup dels nous jurants. 24 d’abril de 2015

Acte de benvinguda als nous col·legiats. Maig de 2015
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Muntanyeta per part dels patges del Col·legi. 
L’ICAT també col·laborà en diferents campa-
nyes solidàries de Nadal, que van consistir en 
la recollida d’aliments de Càritas, la recollida 
de joguines de la Creu Roja i en la difusió 
dels concerts en benefici de l’Associació As-
tafanias. 

També va iniciar una col·laboració amb la 
Creu Roja per fomentar les herències, dona-
cions i els llegats solidaris en favor d’aquesta 
ONG per tal que els fons transferits servissin 
per finançar els seus projectes socials i soli-
daris. 

A més, i per segon any consecutiu, l’ICAT 
i el Col·legi Oficial de Farmacèutics de Tar-
ragona van organitzar conjuntament amb el 
Banc de Sang una campanya de donació de 
sang a les instal·lacions del Col·legi. 

Amb aquest esperit solidari es tancava 
l’any i es donava pas al 2016, un any en què 
se seguí posant el focus en l’austeritat i raci-
onalització dels costos, en l’increment o, si 
més no, en el manteniment de les partides 
que tenien a veure amb la qualitat del serveis 
als col·legiats i en la reducció progressiva de 
les quotes, que en quatre anys ja s’havien re-
duït un 25%.

A continuació, doncs, fem un repàs d’allò 
més destacable del darrer any de mandat 
d’aquesta legislatura.

El 19 de gener de 2016 l’ICAT va presen-
tar els seus pressupostos que contemplaven 
un equilibri entre despeses i ingressos i con-
firmava la política de dèficit zero que des de 
l’inici del present mandat, l’any 2013, por-
tava a terme l’actual Junta de Govern, i que 
va permetre liquidar el pressupost de tots els 
anys amb superàvit. Des dels primers pressu-
postos elaborats per l’actual Junta de Govern 
la reducció de quotes als col·legiats havia es-
tat una constant.

També durant el mes de gener es posà en 
funcionament el Portal de Transparència, un 
espai a la web col·legial des d’on es facilitava 
tota la informació sobre la institució, tant pel 
que fa a l’estructura i òrgans de govern, les 
normatives internes i els serveis que s’oferia, 
a banda de tota la informació rellevant sobre 
l’ICAT i les seves funcions.

Aquell any es milloraren les prestacions 
del correu electrònic col·legial amb la nova 

plataforma Correo Abogacía. Més de dos-
cents comptes de correus disposaren des 
d’aleshores d’un nou sistema de comunicació 
que utilitzava la tecnologia de Microsoft Of-
fice 365. Amb aquest nou servei tecnològic 
es permetia a l’advocat treballar en línia amb 
total seguretat. 

Respecte a la implantació de les diferents 
plataformes processals, el 2016 es digué 
adeu a la plataforma Lexnet Abogacía, una 
plataforma creada pel CGAE exclusiva per 
al col·lectiu de l’advocacia que va estar en 
funcionament un any i va acabar per traslla-
dar-se a la plataforma del Ministeri de Justí-
cia, Lexnet Justicia. En aquest sentit, des del 
Departament de Justícia de la Generalitat de 
Catalunya, en el procés de millora de les co-
municacions entre els professionals del dret 
i l’Administració de justícia, es desplegà la 
plataforma eJustícia.cat que, a partir del mes 
de desembre, seria d’ús obligatori en les juris-
diccions civil i contenciosa a Catalunya. 

Tot aquest desplegament de plataformes 
processals i l’obligatorietat per part dels pro-
fessionals de l’advocacia i altres operadors de 
comunicar-se telemàticament amb l’Admi-
nistració de justícia va afectar enormement 
als col·legis de l’advocacia. Per una part, i 
com a Autoritat de Registre, eren els encar-
regats de dotar de certificat digital ACA a les 
persones col·legiades. La distribució de car-
nets amb xip i firma digital implicava un cost 
important pel Col·legi, que havia de decidir 
si repercutir-lo als seus col·legiats o no. La 
Junta de Govern va acordar fer-se càrrec de 
la totalitat de la compra dels carnets i no re-
percutir aquest cost a les seves col·legiades i 
col·legiats. Durant el 2016 es van distribuir i 
activar més de cinc-cents carnets.

Per altra banda, el Col·legi va preparar di-
ferents sessions sobre el funcionament de la 
plataforma eJustícia. Aquestes sessions es van 
celebrar els dies 14 i 15 de desembre de 2016 
i van ser impartides pels membres de la Junta 
de Govern, Ester Girol, Estela Martín i Julio 
de Parellada. 

Pel que fa als convenis signats o renovats 
per l’ICAT, destaquem els següents. 

Amb el conseller d’Interior de la Genera-
litat, Jordi Jané, el 15 d’abril van signar un 
protocol per a la resolució de conflictes que 
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poguessin produir-se entre els membres de la 
Policia de la Generalitat –Mossos d’Esqua-
dra– i els advocats col·legiats a l’ICAT durant 
les seves actuacions professionals en exercici 
de les seves funcions. 

Al maig, l’ICAT i l’empresa Cepsa Card 
S.A. van signar un acord de col·laboració 
relatiu a la targeta professional de Cepsa, 
en virtut del qual s’oferia als col·legiats des-
comptes competitius en els repostatges de 
carburants realitzats a la xarxa d’estacions de 
servei Cepsa adherides.

L’ICAT i la societat Tècnics en Taxació 
(TecniTasa) van renovar el conveni marc que 
mantenien des de 2009. L’objecte del conve-
ni, que era la realització de tot tipus d’infor-
mes de taxació sol·licitats pels col·legiats, es 
veuria ampliat i millorat amb la nova firma.

També es van renovar els acords de col-
laboració amb Banco Santander, el Col·legi 
d’Economistes de Catalunya i amb el Club 
Gimnàstic de Tarragona. En el marc d’aquest 
conveni, l’ICAT disposà de dos abonaments 
de tribuna per a la temporada de futbol 
2016-2017, els quals oferia prèvia petició i 
de forma gratuïta als seus col·legiats.

L’ICAT, en tant que formava part del CI-
CAC, també li implicà la renovació per dos 
anys més del contracte amb les editorials 
Tirant lo Blanch i vLex. Els col·legiats, per 
tant, podrien seguir accedint gratuïtament a 
les bases de dades jurídiques a través de l’àrea 
privada de la web del Col·legi. Un servei, el 

de la biblioteca digital, que es va anar ampli-
ant amb la voluntat de convertir la biblioteca 
no només en un espai de consulta presencial 
sinó també en un espai de consulta virtual, 
amb l’accés a continguts jurídics de forma 
gratuïta i en remot. 

En data 27 de desembre de 2016 es va 
signar entre el Departament de Justícia de 
la Generalitat de Catalunya i el CICAC el 
conveni del pla de foment de l’ús del català, 
consistent en què cada lletrat que s’hagués 
inscrit en aquest pla i justifiqués la seva actu-
ació professionals derivada del torn d’ofici en 
llengua catalana comportava la percepció al 
lletrat d’un complement de 14€.

De les relacions institucionals en desta-
quem la trobada institucional de l’Advocacia 
Catalana amb el president de la Generalitat 
de Catalunya, Carles Puigdemont, i el con-
seller de Justícia, Carles Mundó, que tingué 
lloc l’11 de març al Palau de la Generalitat.

 I també la visita que aquest conseller de 
Justícia feu el 16 de novembre a les seus ju-
dicials del Vendrell i de Valls, en la que es 
va assegurar que el Departament de Justí-
cia invertiria 240.000€ en la rehabilitació 
d’aquesta darrera seu. En aquesta visita la 
conselleria va anunciar que gran part dels 
treballadors judicials incorporats per fer 
front al col·lapse que patien els jutjats del 
Vendrell romandrien de forma permanent 
en aquests jutjats i, a la vegada, va esvair els 
dubtes en relació amb la possible desapari-

Signatura del protocol amb la Conselleria d'Interior. 15 d’abril de 2016
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ció del Jutjat de Violència de Gènere, tot 
garantint que es mantindria.

Els membres de Junta van participar tam-
bé a les XIV Jornades de Juntes de Govern 
dels Col·legis d’Advocats de Catalunya que 
va acollir el Centre de Convencions de Vi-
la-seca els dies 21 i 22 d’octubre. Durant dos 
dies es van debatre diversos temes relacionats 
amb la professió i la ciutadania, com ara el 
torn d’ofici i la competència, la implementa-
ció de les noves tecnologies de la informació 
a l’Administració de justícia o la defensa dels 
drets humans.

Pel que fa a la mediació, el Col·legi va or-
ganitzar diferents actes per commemorar la 
diada de la mediació que se celebrava el mes 
de gener. Entre les activitats programades es 
va realitzar una conferència sobre els serveis 
de SOJ i SOM que va anar a càrrec de Ma-
ria José Bertomeu, presidenta de la Comis-
sió de Mediació, i Javier Gutiérrez i Estela 
Martín, presidents de la Comissió de Torn 
d’Ofici. També es van celebrar a les seus col-
legials dels jutjats de Tarragona, Valls i Ven-
drell sessions especials d’orientació a la me- 
diació.

El degà Manel Albiac present a la trobada institucional del Consell de l'Advocacia Catalana amb el 
president de la Generalitat, Carles Puigdemont i el conseller de Justícia, Carles Mundó. 11 de març de 
2016. Foto: CICAC

Els vocals del Vendrell, Ester Girol i Frederic Royuela, amb el conseller 
de Justícia Carles Mundó. 16 de novembre de 2016
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Organitzades per la Secció de Dret Ani-
mal del Col·legi, cal destacar les I Jornades de 
Dret Animal de l’ICAT sobre delictes con-
tra els animals celebrades del 3 al 4 de no-
vembre. L’objectiu va ser analitzar, des d’una 
perspectiva bàsicament penal, els delictes de 
maltractament, abandonament o explotació 
sexual. Al mes d’abril, el degà Manel Albiac, 
i el president de la Secció de Dret Animal, 
Jose Ferrándiz, es van reunir amb la regidora 
de Serveis a les Persones i Salut Pública de 
l’Ajuntament de Tarragona, Ana Santos, per 
reprendre el contacte entre les dues institu-
cions en el context d’elaboració de la futura 
Ordenança Pública de Protecció Animal.

El mes anterior, els dies 27 i 28 d’octu-
bre, també van participar a la I Trobada de 
Comissions de Protecció dels Drets dels Ani-
mals (CPDA) de tot l’Estat que va tenir lloc 
a l’ICAB.

Si aquesta Secció es creava al 2014, el 
2016 es creà a l’ICAT la Secció de Dret de 
la Propietat Intel·lectual, Industrial i No-
ves Tecnologies, amb Mireia Moreso com a 
presidenta.

Seguim amb la programació de la for-
mació. Amb la imminent entrada en vigor 
de diferents i importants reformes legislati-
ves d’àmbit administratiu, aquesta secció va 

XIV Jornades de Juntes de Govern al Centre de Convencions de PortAventura. Octubre de 2016

D’esquerra a dreta, Marta Reynals, Álvaro Rincón, Óscar Cabrero, Jose 
Ferrándiz, Aina Paredes i Manuela Perea, membres de la Secció de Dret 
Animal. 3 de novembre de 2016 
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programar diferents activitats entre les que 
destaquem un curs en diferents sessions, que 
se centrà molt especialment en els nous pro-
tocols electrònics de comunicació amb l’Ad-
ministració.

La seu de l’ICAT va acollir, el dia 25 de 
maig l’última conferència d’un cicle dedicat 
a la funció dels advocats en la protecció dels 
drets dels refugiats. Aquest seguit de con-
ferències es va celebrar a la seu del Col·legi 
durant tot el mes de maig i va estar organit-
zat per la Secció de Dret Constitucional de 
l’ICAT juntament amb l’ONG Acnur i la 
Fundació del Consejo General de la Aboga-
cía Española.

Al Grup d’Advocats Joves, durant el 2016, 
es van incorporar tres nous integrants: Núria 
Viso, Álvaro Rincón i Marcos Javier Espejo. 

El joves, des del mes de maig i fins al mes 
de juliol, van impulsar un cicle de conferèn-
cies de caràcter setmanal conduïdes tant pels 
propis membres com per altres professionals 
del món del dret i algunes en col·laboració 
amb el personal del Col·legi. També el GAJT 
realitzà diverses tasques socioeducatives per 
als alumnes de secundària a diversos centres 
de Tarragona, Valls i el Vendrell, impulsant 
una prova pilot de tallers en matèria de pre-
venció del sexting i xarxes socials amb l’ob-
jectiu d’intentar conscienciar els menors dels 
perills associats amb l’ús de les noves tecno-
logies, donar a conèixer als més joves què 
es vol dir quan es parla de «drets humans» i 
també la prevenció de l’assetjament escolar o 
bullying, entre altres temàtiques relacionades 
amb la violència i l’escola. 

El 12 de juliol, un any més i des de feia ja 
cinc anys, tornaren a celebrar el Dia de la Jus-
tícia Gratuïta i del Torn d’Ofici instal·lant un 
estand a la Rambla Lluís Companys de Tar-
ragona. En relació amb la justícia gratuïta, 
l’ICAT, en col·laboració amb la Creu Roja, 
va oferir des del mes de maig assessorament 
jurídic gratuït a les persones refugiades que 
acollí Tarragona. El Col·legi formava part de 
la Taula local per a les persones refugiades.

Des de la Fundació ICAT de l’Advoca-
cia s’ampliaren les vies de col·laboració amb 
entitats del territori. El president i el treso-
rer de la Fundació ICAT de l’Advocacia al 

El degà Manel Albiac, el president de la Secció de Dret Constitucional, 
David Rocamora, i el president del CGAE, Carlos Carnicer, a la 
presentació de les Jornades sobre Protecció Internacional. Maig de 2016 

Acte del donatiu a la Fundació Sobreviure a l’Ictus. 16 de desembre de 
2016
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novembre van rebre a la seu de l’ICAT als 
representants de diferents entitats amb les 
que el Col·legi va col·laborar per fer entrega 
d’un donatiu. La Fundación Noelia treba-
lla pels nens que pateixen distròfia muscular 
congènita per dèficit de col·lagen. L’Associ-
ació Sobreviure a l’Ictus es va constituir el 
2015 per un grup de pacients afectats, fami-
liars i professionals i oferien assessorament i 
acollida a les persones afectades per un dany 
cerebral adquirit, fonamentalment ictus, i es 
donava suport a les seves famílies i cuida- 
dors.

També, un any més, l’ICAT va fer entrega 
d’un donatiu a l’Associació Astafanias, una 
entitat de famílies del Tarragonès que oferia 
suport i assessorament jurídic a les famílies 
amb membres amb discapacitats psíquiques. 
Finalment el Col·legi, com a patró de les 
fundacions Onada, Bonanit, La Muntanye-
ta i Ginac, va fer entrega als representants 
d’aquestes entitats d’una donació.

Per Sant Jordi i per Sant Raimon de Pe-
nyafort s’impulsaren altres accions solidàries. 
El 2016 la diada de Sant Jordi va caure en 
dissabte, així que el Col·legi ho celebrà pro-
gramant i participant en diferents activitats, 
com les lectures en centres hospitalaris i resi-
dencials.

El 27 de maig va tenir lloc la diada de 
Sant Raimon. Al migdia es va celebrar, a la 
parròquia de Sant Pau, la tradicional missa i 
previ a l’acte central de la festivitat, el degà i 
la Junta de Govern van rebre a les principals 
autoritats convidades a l’acte, que van signar 
al Llibre d’Honor del Col·legi. 

La sessió solemne va estar presidida pel 
ministre de Justícia, Rafael Catalá; el conse-
ller de Justícia, Carles Mundó; el president 
del Consell de l’Advocacia Catalana, Oriol 
Rusca; el president de l’Audiència Provinci-
al de Tarragona, Javier Hernández; la tinent 
fiscal, M. José Osuna en representació de la 
Fiscalia de Tarragona; el primer tinent d’al-
calde de l’Ajuntament de Tarragona, Alejan-
dro Fernández; i el degà de l’ICAT, Manel 
Albiac, qui va donar la benvinguda als assis- 
tents.

Seguidament es donà inici a l’acte més 
simbòlic amb la imposició de les togues als 

La Junta de Govern amb el conseller de Justícia, Carles Mundó. 27 de 
maig de 2016

El degà Manel Albiac rep al ministre de Justícia, Rafael Catalá, convidat 
als actes de la festa de Sant Raimon. 27 de maig de 2016
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nous col·legiats que, acompanyats dels seus 
padrins, van jurar el compliment de les nor-
mes deontològiques de l’advocacia davant 
d’assistents, familiars i amics. A continuació 
es va procedir a l’acte d’entrega de la Insíg-
nia d’Argent als col·legiats que van complir 
vint-i-cinc d’exercici de la professió sense 
nota desfavorable al seu expedients. Un dels 
moments més emotius de la festa va ser l’en-
trega de la Insígnia d’Or al col·legiat Josep 
Grogués Queralt, que va celebrar les noces 
d’or de la professió.

Un cop finalitzats els actes més instituci-
onals, la festa va acabar amb la celebració del 
tradicional sopar que aquell any va tenir lloc 
al Tinglado 1 del Moll de Costa i que va aple-
gar més de tres-centes persones.

Van haver-hi, però, altres festes, sopars 
i activitats lúdiques per fer del Col·legi un 
espai també de trobada fora de l’ambit més 
professional. Per segon any consecutiu, es 
va celebrar el sopar de benvinguda als nous 
col·legiats, que tingué lloc el 17 de juny al 
restaurant del Club Nàutic. Des del mes de 
gener i fins al mes de desembre de 2016 es 
van celebrar quatre actes de benvinguda. 

També se celebraren els tradicionals so-
pars d’estiu en homenatge a les comissions 
col·legials i del GAJT. 

Al desembre, i com cada any, el saló d’ac-
tes de l’ICAT es va omplir de gom a gom per 
a rebre els patges reials i el festival infantil de 
Nadal. Però el més destacable d’aquell mes 
foren les eleccions celebrades el dia 20 de de-
sembre, i en les que va sortir reelegit com a 
degà Manel Albiac.

Assistents al sopar de Sant Raimon. 27 de maig de 2016 

Acte de benvinguda a les noves incorporacions. 1 de juliol de 2016

Sopar de comissions al Club Nàutic. 15 de juliol de 2016
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—  2017-2020  —

El dia 16 de gener de 2017 es va constituir, en un acte privat a la seu de 
l’ICAT, el nou equip de Junta de Govern que va reunir els antics membres 

que havien format part de la Junta de l’ICAT durant el període 2013-2016, 
amb les noves incorporacions. Marta Virgili, Ramon Setó, Lorenzo Santos, 

Ramon Maria Sans, Irma Roldán, Jennifer Macía i Fina Méndez s’integraren 
en un equip que, tal i com va voler destacar el degà, continuà amb la 

combinació entre joventut i experiència que ja va caracteritzar l’anterior 
mandat.

Manel Albiac Cruxent – Degà
Julio de Parellada Durán – Vicedegà

Maite Jiménez González – Diputada Segona
Rocío de Mantaras Macián – Diputada Tercera

Javier Gutiérrez Martín – Diputat Quart
Marta Virgili Rabinad – Diputada Cinquena

Ramon Setó Andreu – Diputat Sisè
Ramon Maria Sans Ballart – Diputat Setè
Lorenzo Santos Núñez – Diputat Vuitè

Alberto García Rodríguez – Tresorer
Irma Roldán Mazana – Bibliotecària
Estela Martín Urbano – Secretària

Ester Girol Palet – Vocal del Vendrell
Jennifer Macía Morilla – Vocal del Vendrell

Fina Méndez Higuero – Vocal de Valls

El dia 10 de març de 2017, en un acte so-
lemne obert a tots els col·legiats de l’ICAT, va 
tenir lloc l’acte formal de jura de càrrecs da-
vant del conseller de Justícia, Carles Mundó, 
al qual també hi van assistir, entre altres au-
toritats, el subdelegat del Govern a Tarrago-
na, Jordi Sierra, el primer tinent d’alcalde de 
l’Ajuntament de Tarragona, José Luis Martín 
i el president de l’Audiència Provincial de 
Tarragona, Javier Hernández.

Al gener es va aprovar l’exempció de les 
quotes col·legials a les persones col·legiades 
de més de setanta anys i més de trenta de col-
legiació i, al llarg de l’any, es va posar de nou 
el focus en la formació, la digitalització dels 

serveis als col·legiats i en la potenciació de la 
funció social de l’Advocacia.

La constitució de la nova Junta Directi-
va del Grup d’Advocats Joves per al període 
2017-2020 es va celebrar el 12 de maig a la 
seu de l’ICAT, en un acte que va estar presidit 
pel degà de l’ICAT, Manel Albiac, acompa-
nyat de Jennifer Macía, vocal del Vendrell. 
Lluís Escoda continuà al capdavant de la for-
mació com a president, juntament amb Òs-
car Molina com a vicepresident, Núria Viso 
com a secretària, Marcos Javier Espejo com a 
tresorer, Álvaro Rincón com a vocal primer, i 
s’incorporaren a la formació, Maria Celimén-
diz i Lorena Miranda com a vocals segona i 

175È ANIVERSARI. CANVI DE DENOMINACIÓ  
I IMPLANTACIÓ DEL PLA D’IGUALTAT
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tercera respectivament, que van prendre el 
relleu de Jenifer Mendoza i Oriol Vázquez.

D’entre les activitats del GAJT desta-
quem unes jornades formatives i de treball 
a l’ICAT i destinades a les executives de les 
diferents AJA’s, GAJT’s i federacions que 
conformaven la CEAJ. Entre els dies 28 i 29 
de setembre el Col·legi i la ciutat van aplegar 
més de cent-quaranta assistents de diferents 
associacions de joves advocats. 

El 2017 tornaren a organitzar i celebrar el 
Dia de la Justícia Gratuita en reconeixement 
als advocats del torn d’ofici, seguiren amb els 
tallers sobre dret a la intimitat i xarxes socials 
als instituts de secundària i també celebrant 
i organitzant activitats lúdiques i socials. A 
banda de les que organitzaren per a la festa 
col·legial, i que veurem més endavant, el 2 de 
desembre celebraren el tradicional sopar de 
Nadal, que va comptar amb membres de la 
Junta de l’ICAT i de l’Il·lustre Col·legi d’Ad-
vocats de Tortosa. Pel fa que a les activitats de 
caire social, destaquem la tradicional entrega 
d’oli a la Manolita, de Betània, i també van 
participar, com a patges reials, en l’entrega 
de regals a La Muntanyeta, on van repartir 
nombrosos obsequis als alumnes de l’escola.

El conseller de Justícia Carles Mundó a l’acte de presa de possessió de la Junta de Govern. 10 de març 
de 2017

Jennifer Macía (esquerra), vocal del Vendrell, i el degà Manel Albiac 
amb la nova Junta del GAJT. 12 de maig de 2017
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Sobre les seccions col·legials, ja al 2017 
n’hi havia un bon nombre de creades: la Sec-
ció de Dret Penal, la Secció de Dret del Tre-
ball i la Seguretat Social, la Secció de Dret de 
Família, la Secció de Dret Administratiu, la 
Secció de Dret Civil, la Secció de Dret Mer-
cantil i Concursal, la Secció de Dret d’Es-
trangeria, la Secció de Dret Financer i Tribu-
tari, la Secció de Dret Animal, la Secció de 
Drets Humans, la Secció de Dret a la Sego-
na Oportunitat, la Secció de Dret Marítim 
i dels Transports, la Secció de Dret Bancari, 
la Secció de Dret d’Arrendaments i Propietat 
Horitzontal, la Secció de Compliance Penal, 
la Secció de Dret Processal Civil i la Secció de 
Dret de les Tecnologies de la Informació i la 
Comunicació.

La Secció de la Segona Oportunitat, 
presidida per Jaime Campá i Lluís Badia, va 
ser la primera a Catalunya d'aquesta tipolo-
gia. La presentació de la mateixa es va dur a 
terme en un acte previ a la presa de posses-
sió de la nova Junta de Govern i va comptar 
amb la participació del conseller de Justícia, 
Carles Mundó. Durant aquell any, aquesta 
secció va oferir formació als advocats perquè 
coneguessin en profunditat els preceptes de 
la normativa i també i va divulgar els seus 
continguts entre la ciutadania, creant un ser-
vei d’informació gratuïta als ciutadans.

El 23 de maig aquesta secció va organit-
zar una conferència sobre l’exoneració dels 
deutes insatisfets i la denominada Llei de la 
segona oportunitat, que va anar a càrrec del 
magistrat del Jutjat Mercantil de Tarragona, 
César Suárez.

A més, el 28 de juliol, juntament amb el 
degà de l’ICAT, Manel Albiac, i l’alcalde de 
Tarragona, Josep Fèlix Ballesteros, signaren 
un conveni de col·laboració amb l’objectiu 
d’impulsar el coneixement i aprofitament de 
la Llei de la segona oportunitat.

La Secció de Dret Animal, presidida per 
Jose Ferrándiz, organitzà dues conferències: 
el 16 de juny sobre la visió de la Fiscalia en 
els delictes contra els animals, impartida pel 
fiscal de Medi Ambient i Urbanisme, José 
Ignacio Monreal. I el 15 de desembre una 
conferència per analitzar els principals aspec-
tes de l’Ordenança de Benestar Animal de 
Tarragona, aprovada aquell any 2017 després 

Presentació oficial de la Secció de la Segona Oportunitat, la primera de 
Catalunya d’aquesta tipologia. 10 de març de 2017

Els presidents de la Secció de la Segona Oportunitat, Lluís Badia 
(esquerra), i Jaime Campá (dreta) assisteixen a la signatura del conveni 
entre l’ICAT i l’Ajuntament de Tarragona. 18 de juliol de 2017. 
Foto: Ajuntament de Tarragona
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de diversos anys de deliberacions i que re-
centment havia entrat en vigor. La xerrada va 
anar a càrrec de les advocades Aina Paredes 
i Marta Reynals, membres d’aquesta secció, 
que van analitzar el marc legislatiu general 
així com més concretament la nova normati-
va aprovada pel consistori tarragoní.

El 2017 es van posar en marxa dues noves 
seccions: la de Compliance Penal, sota la pre-
sidència d’Haidé Costa, i la de Dret Marítim 
i dels Transports, presidida per Felipe Serra-
no i que en el moment de la seva creació, era 
una de les tres úniques que existien a nivell 
estatal. Les dues seccions ja van organitzar 
durant aquest any diverses conferències per 
donar a conèixer les principals novetats de 
l’àmbit d’especialització de les mateixes.

La Comissió de Conciliació, Polítiques 
per la Igualtat i d’Atenció al Col·legiat va re-
prendre el servei de ludoteca. Durant les tres 
darreres edicions, que es van celebrar per les 
festes de Nadal, Setmana Santa i durant la 
darrera setmana del mes de juny, hi van par-
ticipar prop de setanta infants. La ludoteca 
tenia lloc a la Parròquia de Sant Pau, entitat 
amb qui el Col·legi mantenia un acord de 
col·laboració.

Dins de la Comissió de Torn d’Ofici i As-
sistència al Detingut, que aquella legislatura 
estava presidida per Lorenzo Santos i Maite 
Jiménez, i com ja hem comentat en el capítol 
anterior, es va impulsar el pla de foment pel 
català signat entre el Departament de Justícia 
de la Generalitat de Catalunya i el CICAC 
amb l’ICAT. En aquest pla el 2017 es van 
inscriure més de cent lletrats.

La Comissió de Mediació, el dia 21 de ge-
ner va tornar a sumar-se als actes programats 
arreu de Catalunya per celebrar el Dia Euro-
peu de la Mediació organitzant diferents sessi-
ons informatives sobre el Servei d’Orientació 
a la Mediació a les diferents seus de l’ICAT 
(Tarragona, Valls i Vendrell). Durant el matí, 
advocats i advocades mediadores voluntàries 
van poder oferir a la ciutadania informació de 
primera mà sobre el què era la mediació.

I dins de l’àmbit de la secretaria, el mes 
d’agost el Col·legi va dur a terme una renova-
ció i reestructuració dels espais a la seu cen-
tral per garantir una major funcionalitat i efi-
ciència, tot adaptant-la a les seves necessitats. 

El Dr. Gonzalo Quintero, catedràtic de dret penal, i la presidenta de la 
Secció de Compliance, Haidé Costa, en la sessió sobre responsabilitat 
penal del compliance officer. 22 de desembre de 2017

Les mediadores Gemma Casañas i Marta Abella 
donant a conèixer la mediació. 21 de gener de 
2017
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També durant el mes d’agost es va jubilar 
Montserrat Amenós, personal administratiu 
del Col·legi des de feia catorze anys. La Junta 
de Govern va voler agrair-li la seva dedicació, 
professionalitat i amabilitat amb el lliura-
ment d’un obsequi i amb la seva signatura al 
Llibre d’Honor del Col·legi. 

Des de l’Àrea de Formació de l’ICAT, 
juntament amb les comissions, les seccions 
i el Grup d’Advocats Joves, al llarg de l’any 
van organitzar prop de setanta activitats ins-
tructives de gran interès, que implicaren més 
de dues-centes cinquanta hores lectives, més 
de cent ponents i més de dos mil assistents.

La primera conferència oberta a la ciu-
tadania, que va tenir lloc a l’ICAT el 17 de 
març, va reunir a més de setanta persones 
que van assistir a escoltar al president de la 
Secció de Dret Bancari i advocat expert en la 
matèria, Joan Andreu Reverter, que va expli-
car al públic assistent com es podia reclamar 
un abús bancari i quines eren les possibilitats 
reals que hi havia que aquestes reclamacions 
sobre aquestes males pràctiques de les enti-
tats financeres prosperessin.

El 20 d’abril es va celebrar una taula ro-
dona sobre medi ambient des de la perspec-
tiva dels drets humans. Diversos ponents van 
dir-hi la seva sobre què calia fer per millo-
rar la protecció que tant el sistema judicial 
com les administracions havien de donar a 
aquest dret fonamental dels ciutadans. Hi 
van participar el fiscal de Medi Ambient de 
l’Audiència Provincial de Tarragona, Ignacio 
Monreal, el vicepresident de Greenpeace a 
Espanya i col·legiat de l’ICAT, Óscar Cabre-
ro, i el portaveu de la plataforma Cel Net, Jo-
sep Maria Torres, moderats pel president de 
la Secció de Drets Humans de l’ICAT, David 
Rocamora. Va presentar la sessió el vicedegà 
del Col·legi, Julio de Parellada.

Presentada pel president de la Secció de 
Dret Processal Civil, Federic Adan, el dia 
12 de maig de 2017 va tenir lloc a la seu de 
l’ICAT una conferència sobre el valor com 
a prova en l’àmbit judicial de les comuni-
cacions electròniques. El ponent Manel  
Richard, professor titular de dret públic i de 
dret processal de la Universitat de Navarra, 
va repassar els aspectes que fan que les diver-
ses comunicacions electròniques puguin ser 

La Junta de Govern en l’acte d’agraïment i reconeixement a Montserrat 
Amenós en motiu de la seva jubilació. Setembre de 2017

Taula rodona sobre Medi Ambient i Drets Humans celebrada a l’ICAT. 20 
d’abril de 2017
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acceptades com a prova en un procediment 
judicial, així com les fases del procediment 
i la forma en la que aquestes han de ser pre-
sentades.

La Secció de Dret administratiu de 
l’ICATva organitzar un curs sobre la Llei de 
règim jurídic del sector públic amb l’objec-
tiu de formar en tot allò que preveia aquesta 
normativa tant els col·legiats a l’ICAT com 
a professionals de l’Adminis tració. El curs va 
constar de set sessions. La sessió inaugural 
va anar a càrrec del magistrat de la Sala Con-
tenciosa Administrativa del Tribunal Supe-
rior de Justícia de Catalunya, Francisco José 
Sospedra Navas. 

El 27 de juny va tenir lloc el Curs d’Ar-
bitratge en modalitat online, organitzat entre 
l’ICAT i l’editorial Tirant lo Blanch, amb 
la col·laboració de la Cambra Oficial de 
Comerç, Indústria, Serveis i Navegació de 
Tarragona i l’Associació per a l’Arbitratge a 
Tarragona, amb l’objectiu d’habilitar als fu-
turs nous membres del Tribunal Arbitral de 
Tarragona. 

Les V Jornades de Dret Portuari organit-
zades pel Col·legi d’Advocats i l’Autoritat 
Portuària de Tarragona es van celebrar el dia 
1 de desembre de 2017 a la sala d’actes de 
l’ICAT i les van inaugurar el degà del Col·le-
gi, Manel Albiac, i Yolanda Vizcarro, secretà-
ria general i directora del serveis jurídics de 
l’Autoritat Portuària de Tarragona. 

Aquestes activitats eren una petita part de 
tot el treball que duien a terme les seccions 
i comissions col·legials, per això una vegada 
a l’any se celebrava un sopar en homenatge 
seu. L’edició del 2017 va tenir lloc el 14 de 
juliol al restaurant Mas Roselló.

En relació amb els convenis el 13 de març 
se signà la renovació del conveni de recipro-
citat entre l’ICAT i l’Il·lustre Col·legi d’Ad-
vocats de Reus per compartir instal·lacions i 
serveis.

El 29 de març l’ICAT s’adherí al conveni 
de col·laboració amb el Departament de Jus-
tícia de la Generalitat de Catalunya i el CI-
CAC, per a la implantació del nou sistema de 
videoconferència amb els interns en centres 
penitenciaris i centres educatius de justícia 
juvenil i els seus advocats defensors. 

El degà Manel Albiac inaugura el Curs d’Arbitratge. Juny de 2017

El degà Manel Albiac amb la degana del Col·legi d’Advocats de Reus, 
Encarna Orduna. Març de 2017. Foto: CICAC
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També al març, el dia 30, se signà un 
acord de col·laboració amb l’Editorial Ti-
rant lo Blanch en virtut del qual l’editorial 
posava a disposició dels col·legiats la totali-
tat del fons, més de 2.500 títols, disponible 
mitjançat un sistema de préstec electrònic a 
través de la plataforma Nube de lectura, amb 
l’objectiu de potenciar la formació continua-
da dels col·legiats. Recordem que el Col·legi 
ja disposava d’aquesta plataforma però amb 
continguts limitats.

El 27 de juliol se signà un conveni de 
col·laboració amb el Servei d’Atenció a les 
Diversitats Sexuals i de Gènere de l’Ajun-
tament de Tarragona per donar orientació 
jurídica als usuaris del servei municipal. I 
durant el mes d’octubre es renovà el conve-
ni de reciprocitat amb el Club Gimnàstic de 
Tarragona i el mes de novembre amb el Ban-
co Santander.

El 28 d’abril es va celebrar l’acte central 
de la festa col·legial en honor a Sant Raimon 
de Penyafort. Un total de vint nous col·legi-
ats van assistir a l’acte de la imposició de la 
toga acompanyats dels seus padrins de jura i 
un total de dues-centes persones van partici-
par dels actes programats pel Grup d’Advo-

cats Joves de Tarragona en motiu d’aquesta 
festa.

Durant la sessió solemne es va procedir a 
la lectura de l’acord de Junta de Govern, se-
gons el qual es concedia la Insígnia d’Argent 
als col·legiats que havien complert vint-i-
cinc anys d’exercici de la professió sense nota 
desfavorable al seu expedient.

Com era tradició, al migdia es va celebrar 
la missa memorial i previ a l’acte institucio-
nal, el degà i la Junta de Govern van rebre a 
les autoritats convidades. A la tarda es va do-
nar inici la sessió solemne que va estar presi-
dida pel conseller de Justícia, Carles Mun-
dó; la secretària d’Estat de Justícia, Carmen  
Sánchez-Cortés; el degà de l’ICAT, Manel 
Albiac; el president del Consell de l’Advo-
cacia Catalana, Carles McCragh; la tinent 
d’alcalde de l’Ajuntament de Tarragona, 
Elvira Ferrando; el president de l’Audiència 
Provincial de Tarragona, Javier Hernández, 
i el fiscal en Cap de l’Audiència Provincial, 
Xavier Jou.

Finalitzat l’acte més institucional, la fes-
ta va acabar amb el tradicional sopar que va 
tenir lloc al Tinglado número 1 del Port de 
Tarragona. El moment més solidari de la nit 

Foto de grup dels jurants a la festa de Sant Raimon. 28 d’abril de 2017
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va ser el sorteig benèfic a favor de la Fundació 
ICAT de l’Advocacia.

Dins dels actes institucionals, destaquem 
la trobada a la seu del Col·legi amb el presi-
dent de la PIMEC, Joaquim Sendra, en un 
acte celebrat el mes de juliol.

En les altres festes celebrades al llarg de 
l’any també s’impulsaren activitats solidàri-
es, com el projecte La veu em frisa de lec-
tures voluntàries per Sant Jordi o l’entre-
ga de joguines a La Muntanyeta durant la 
tradicional visita dels patges de l’ICAT, els 
quals també visitaren la seu del Col·legi i en-
tregaren joguines als infants dels col·legiats 
i col·legiades durant la catorzena edició de 
la festa infantil de Nadal celebrada el 28 de 
desembre.

Per tal de reforçar aquest valors solidaris 
durant el Nadal, des de la Fundació ICAT 
de l’Advocacia es van organitzar, amb la col-
laboració del Col·legi Oficial de Farmacèu-
tics de Tarragona, una sèrie d’activitats en el 
marc del que es va batejar com el Mes + Soli-
dari. El 15 de desembre es va organitzar una 
campanya de donació de sang i el dia 22 es 
va inaugurar l’exposició #DretsRefugiats, 11 
vides en 11 maletes, un acte per a la defensa 
dels drets humans i dels drets dels refugiats i 

El president de la PIMEC, Joaquim Sendra, signa al Llibre d’Honor. 31 de 
juliol de 2017

Inauguració de la primera edició del Mes + Solidari. Desembre de 2017
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per contribuir a que la situació dels refugiats 
no caigués en l’oblit i a la vegada convidar a 
que la ciutadania conegués aquesta realitat.

L’ICAT, però, al llarg de l’any seguí col·la-
borant amb la Creu Roja, amb l’Associació 
Astafanias, amb Càritas Diocesana de Tarra-
gona, amb l’entitat Sobreviure a l’ictus, amb 
Llar Natalis i amb les Fundacions Noèlia, 
Onada, Ginac, Bonanit i La Muntanyeta. 

Els principals ingressos financers de la 
Fundació provenien dels seus propis dipòsits, 
de donatius de particulars, de la venda de la 
loteria de Nadal i de la seva festa patronal. 
Davant la precarietat laboral de l’advocacia, 
però, la Fundació ICAT també va iniciar una 
campanya de recaptació de fons i, en l’assem-
blea general extraordinària de 22 de desem-
bre de 2017, l’ICAT va aprovar una aporta-
ció de 5.000€ a la Fundació. 

Seguint en la línia d’oferir els mateixos 
serveis col·legials amb quotes ajustades, en la 
mateixa assemblea es va aprovar el pressupost 
per al 2018 amb una nova rebaixa de les quo-
tes col·legials.

El Col·legi va seguir difonent les seves 
activitats, serveis i objectius a través de dife-
rents mitjans. Es van publicar dos números 
de la revista Fòrum Jurídic (el 62 al juliol i 
el 63 al desembre), envià més de tres-cents 
comunicats als col·legiats i quaranta notes de 
premsa als mitjans de comunicació, publicà 
més de tres-centes notícies a la web del Col-
legi i en feren difusió per les xarxes socials, 
tot augmentant la xifra d’usuaris i seguidors. 

També, de 2017, destaquem la posada en 
marxa del Club de Lectura de l’ICAT durant 
el mes de setembre, una iniciativa coordina-
da pel diputat de la Junta de Govern, Ramon 
Setó, i amb el suport de la biblioteca del 
Col·legi. Les activitats giraven a l’entorn de 
la lectura d’un llibre, el debat sobre el mateix 
i una trobada presencial amb l’autor o auto-
ra. El desembre es va celebrar una trobada i 
un dinar amb l’escriptora mallorquina Llucia 
Ramis, premi Anagrama de novel·la 2017.

En el marc de la creació del club de lec-
tura, l’ICAT va signar un conveni amb la 
llibreria la Capona amb descomptes en la 
compra de llibres i per a la col·laboració en 
l’organització d’activitats culturals i centra-
des en la lectura. 

Podríem considerar el 2018 com un dels 
anys més importants del Col·legi, l’any en 
què es prengué la decisió de canviar la seva 
denominació a Il·lustre Col·legi de l’Advoca-
cia de Tarragona. Va ser una de les iniciati-
ves que, com veurem a continuació, es van 
prendre per intentar avançar en la millora de 
les condicions d’igualtat dins d’aquest àmbit 
professional i per impulsar mesures que cor-
regissin les desigualtats de gènere. També el 
2018 va ser l’any que Tarragona va acollir el 
IV Congrés de l’Advocacia Catalana, que es 
va celebrar el mes de setembre.

Amb motiu de la celebració del Dia Inter-
nacional de la Dona, el mes de març el Col-
legi va fer balanç de la situació de la dona al 
sector professional de la justícia, un àmbit en 
el que encara es registraven importants desi-
gualtats de gènere, especialment pel que fa als 
càrrecs de més rellevància pública i orgànica. 
Per aquest motiu l’ICAT va iniciar un seguit 
d’accions per impulsar un Pla d’Igualtat per 
al període 2019-2020 per introduir mesures 
per revertir aquesta situació.

Des de la Comissió de Conciliació i Igual-
tat es va treballar en l’equiparació dels permi-
sos de maternitat i paternitat dels col·legiats 
mutualistes amb els de la resta de treballadors 
inclosos al Règim de la Seguretat Social. En-
tre d’altres reivindicacions, aquesta Comissió 
també tenia entre els seus objectius el reco-
neixement de la maternitat o paternitat com 
a causa de suspensió d’actuacions judicials. A 
més, i de portes enfora, també va donar su-
port a diferents iniciatives com és el cas d’un 
projecte pedagògic enfocat als IES i AMPES 
que pretenia conscienciar en la importància 
de la igualtat i combatre els micromasclis-
mes, la violència de gènere i el foment de la 
tolerància. L’ICAT col·laborava també amb 
l’Ajuntament de Tarragona oferint assessora-
ment jurídic en atenció a les diversitats sexu-
als i de gènere.

Les iniciatives s’anaven posant en marxa. 
En aquest sentit, el dia 11 de maig el Col·le-
gi va organitzar una trobada amb dones de 
diferents àmbits professionals per establir 
sinèrgies i concretar accions de lideratge per 
aconseguir promoure la igualtat. El projecte 
Impulsem en femení, emmarcat dins del Pla 
d’Igualtat que aquest any 2018 es va endegar 
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des de l’ICAT, arrencà essent una iniciativa 
pionera que es plantejava amb l’ambició de 
fomentar aquesta trobada, amb una perio-
dicitat semestral, amb dones d’àmbits pro-
fessionals tan diferents com el de la justícia, 
l’empresa o les institucions públiques, que 
compartien el seu punt de vista i experiència 
personal. L’objectiu principal d’aquesta reu-
nió era donar major visibilitat als referents 
femenins dins de l’àmbit territorial més 
proper i aconseguir establir una xarxa de 
proximitat que pogués implementar activi-
tats per al procés d’igualtat al Camp de Tar- 
ragona.

En el procés per visibilitzar institucio-
nalment l’objectiu del Col·legi en pro de la 
defensa de la igualtat entre gèneres, el dia 5 
d’abril es va aprovar en junta general extra-
ordinària el canvi de denominació a Il·lustre 
Col·legi de l’Advocacia de Tarragona. 

I el 25 de novembre, amb motiu del Dia 
Mundial contra la Violència de Gènere, es 
va programar una Taula Rodona per debatre 
sobre el tema, donar-li visibilitat i ajudar a 
combatre aquesta xacra. 

Projecte Impulsem en femení, liderat per l’ICAT en el marc del Pla d’Igualtat. 11 de maig de 2018

Assemblea general extraordinària on es va ratificar el canvi de 
denominació del Col·legi. 5 d’abril de 2018
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Un altre dels objectius marcats en el full 
de ruta de la Junta de Govern que estem trac-
tant, va ser el de modernitzar la gestió i l’accés 
als serveis col·legials, no només millorant els 
vigents sinó també implantant-ne de nous.

Així, durant el 2018 l’ICAT va posar en 
marxa UNITRAM, la plataforma electrònica 
administrativa d’alguns dels tràmits del Col-
legi. Es podien realitzar les altes d’adminis-
tradors concursals i comptadors partidors i, 
per part de la ciutadania, la sol·licitud de cita 
prèvia al servei del SOJ, del SOM i la pe-
tició d’advocat d’ofici. Des de l’àrea privada 
les persones col·legiades podien consultar les 
guàrdies, l’històric de les actuacions, els mò-
duls meritats i els pagaments del TOAD, així 
com accedir a la biblioteca digital amb accés 
a bases de dades jurídiques.

A més, des del mes de desembre els advo-
cats i advocades del TOAD tingueren acces-
sible un altre servei: la justificació online de 
les actuacions d'aquest servei. Aquest sistema 
es va implantar inicialment amb un període 
voluntari de nou mesos. 

Pel que fa les seccions col·legials, aquell 
any se’n crearen dues més: la Secció de Dret 
de l’Esport, presidida per David Lanaspa, i 
la Secció de Dret del Consum, presidida per 
David Suárez. 

Des de les diverses comissions, seccions 
i des del Grup d’Advocats Joves de l’ICAT 
al llarg de l’any es van organitzar cent vint-
i-dues activitats formatives. I tot i que ja 
n’hem anat esmentant volem destacar-ne al-
guns exemples més. 

Com la que el dia 28 de febrer va reunir 
a més de setanta persones a la seu del Col-
legi. Una xerrada organitzada en col·labora-
ció amb la Cambra de la Propietat Urbana i 
l’editorial vLex, sobre les modificacions del 
Llibre sisè del Codi Civil de Catalunya, en 
relació amb les obligacions i els contractes i 
que va comptar amb ponents de reconegut 
prestigi, que van presentar els principals as-
pectes d’aquesta regulació. 

O com la sessió informativa, oberta al pú-
blic i programada per l’ICAT, sobre la segona 
oportunitat i que es va celebrar el 3 de maig 
per presentar la “Guia de la Segona Opor-
tunitat” en la qual també va col·laborar el 
Col·legi; o el Seminari sobre Tutela Judicial 

Estela Martín i Lorenzo Santos (dreta), diputats del TOAD, durant la 
sessió formativa de la plataforma de justificació online. 28 de novembre 
de 2018

Maite Jiménez, presidenta de la Secció de Dret d’Estrangeria, presenta 
la Conferència sobre Criteris Jurisprudencials de la Residència de 
Ciutadans de la UE. Febrer de 2018
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de Contractació Bancària, celebrat el dia 26 
de març i que va comptar com a ponent amb 
el magistrat Manuel Galán.

 El 13 de setembre l’ICAT també va 
acollir un Congrés sobre la Reclamació de 
Danys per Pràctiques contra la Competèn-
cia, en el que diferents experts van posar de 
relleu els principals aspectes de la transpo-
sició de la Directiva comunitària que havia 
provocat importants modificacions legislati-
ves en l’àmbit de la defensa de la competèn-
cia i també del seu procediment.

Aquell 2018 l’ICAT celebrà la primera 
edició de les Jornades sobre els Criteris Juris-
prudencials que apliquen els jutges i magis-
trats de l’Audiència Provincial de Tarragona 
amb la participació, justament, d’aquest col-
lectiu. La sessió es va realitzar el 22 d’octubre 
i va tenir una altíssima participació. Com 
també les van tenir les Jornades de Dret Por-
tuari que ja arribaven a la sisena edició.

Un dels esdeveniments més rellevants i 
que van servir per posar al mapa l’advocacia 
tarragonina va ser la celebració, els dies 27 i 
28 de setembre a Tarragona del IV Congrés 
de l’Advocacia Catalana. La sessió inaugural 
va comptar amb la intervenció del president 
del Consell, Julio J. Naveira; la presiden-
ta del Consejo General de la Abogacía Es-
pañola, Victoria Ortega; el degà del Col·legi 
d’Advocats de Tarragona, Manel Albiac; el 
secretari de l’Administració de justícia, Joan 

Abad, i el director de la Fundació la Marató 
de TV3, Lluís Bernabé. Durant la inaugura-
ció, Manel Albiac va manifestar la seva sa-
tisfacció per la celebració d’aquest Congrés 
a Tarragona i va recordar que l’any 1999 la 
ciutat ja havia acollit el I Congrés de l'Advo-
cacia Catalana i del qual va sorgir la primera 
Normativa de l’Advocacia Catalana. 

Un mes més tard, i també en el marc del 
CICAC, el president de la Comissió de Llen-
gua Catalana, Ramon M. Sans, va assistir a 
l’entrega del XII Premi Agustí Juandó Royo 
que se li va atorgar al conseller de Justícia, 
Carles Mundó.

I pel que fa a les activitats més institucio-
nals, el dia 5 d’abril i previ a l’assemblea ge-
neral extraordinària, va visitar l’ICAT el sub-
delegat del Govern Jordi Sierra, qui va signar 
el Llibre d’Honor.

El dia 4 d’octubre el Col·legi va rebre la 
visita de la rectora de la Universitat Rovi-
ra i Virgili, Maria José Figueras, convidada 
a la tercera trobada intercol·legial que es va 
celebrar aquell any. Recordem que la Taula 
de Col·legis Professionals de Tarragona es 
va posar en marxa per iniciativa de l’ICAT 
amb l’objectiu de reunir els diversos organis-
mes professionals tarragonins per, a banda de 
vetllar pels seus interessos col·lectius, apor-
tar punts de vista i capacitats professionals 
en totes aquelles qüestions que tinguessin a 
veure amb el desenvolupament de la ciutat i 
el territori. 

També es va participar en el Dia Europeu 
de la Mediació, en el que es va fer balanç del 
servei destacant l’increment del 14% l’any 
2017 respecte el 2016; i en el Dia de la Justí-
cia Gratuïta al mes de juliol.

El GAJT, i després d’haver aprovat el 
pressupost de 2018 en la junta general ordi-
nària de 2 de febrer, seguien amb l’organit-
zació d’activitats formatives, com els tallers 
socioeducatius a l’alumnat de secundària 
sobre l’assetjament escolar i altres pràctiques 
relacionades amb el mal ús d’internet i les 
xarxes socials per part dels joves que poden 
tenir greus conseqüències jurídiques.

El mes de maig van participar de la XIX 
edició del mundial de futbol d’advocats 
Mundiavocat, un esdeveniment celebrat al 
poliesportiu de Salou que va comptar amb la 

Inauguració de les Jornades sobre els Criteris Jurisprudencials de 
l’Audiència de Tarragona. 22 d’octubre de 2018
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IV Congrés de l’Advocacia Catalana celebrat a Tarragona. Setembre de 2018. Foto: CICAC

Reunió de la intercol·legial amb la rectora de la URV. 4 d’octubre de 2018



—  134  —

participació de vora dos-cents equips de fins 
a quaranta països i en el que l’ICAT va parti-
cipar amb la modalitat clàssic amb un equip 
format per jugadors de l’equip de futbol 7 
del GAJT, col·legiats i alumnes del Màster.

El 14 de juny el GAJT va organitzar la I 
Trobada Anual Lobby Catsud, un projecte de 
col·laboració entre les agrupacions de joves 
professionals més representatives de la Cata-
lunya Sud, entre les quals els Joves Advocats 
de Tarragona, que naixia amb la voluntat de 

fomentar l’esperit de pertinença al territori 
i, a la vegada, de generar un espai de conflu-
ència que permetés compartir experiències i 
coneixements. I el 29 de juny va celebrar, un 
any més, el sopar d’estiu al restaurant La Mo-
rada de Tarragona, el 12 de juliol el Dia de la 
Justícia Gratuïta i el 21 de desembre el sopar 
de Nadal a la sala Coco del Port Esportiu.

La Junta de Govern va organitzar, també 
seguint la dinàmica dels darrers anys, el sopar 
homenatge a les comissions col·legials durant 

Xerrades del GAJT als instituts d’ESO. Any 2018

Equip de futbol de l’ICAT al partit inaugural del Mundiavocat. 5 d’abril de 2018
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el mes de juliol i que va tenir lloc a la Casa 
Miret de Tarragona.

La festa en honor de Sant Raimon es va 
celebrar el 18 de maig. Durant la setmana 
prèvia a l’acte central d’imposició de togues, 
el GAJT va organitzar les activitats de caire 
més lúdic. També l’ICAT va organitzar una 
exposició fotogràfica de l’autora Marta Cid, 
inspirada en el Fòrum Romà. 

La festa col·legial es va iniciar al migdia 
amb la celebració de la missa memorial. A la 
tarda, i previ a l’acte d’imposició de togues, el 
degà i la Junta de Govern van rebre a les au-
toritats convidades, que van signar al Llibre 
d’Honor del Col·legi.

La sessió solemne va estar presidida per la 
presidenta del Consejo General de la Abo-
gacía Española, Victoria Ortega; la secretària 
de relacions amb l’Administració de justícia, 
Patrícia Gomà; el president de l’Audiència 
Provincial de Tarragona, Javier Hernández; el 
vicepresident del Consell de l’Advocacia Ca-
talana, Josep Medina; la tinent fiscal de l’Au-
diència Provincial de Tarragona, María José 
Osuna i el degà de l’ICAT, Manel Albiac. 

Un total de vint-i-tres nous col·legiats i 
col·legiades van rebre la imposició de la toga. 
Durant la sessió solemne també es van home-
natjar a aquelles persones col·legiades amb 
vint-i-cinc anys d’exercici de la professió sen-

se nota desfavorable al seu expedient. La se-
cretària de la Junta de Govern, Estela Martín, 
va llegir els noms dels homenatjats, que van 
recollir la insígnia i el diploma. Tant el degà 
com les autoritats convidades van reivindicar 
la funció social de l’advocat i la importància 
de la formació continuada.

Finalitzat l’acte institucional la festa va 
seguir amb el tradicional sopar de gala, on 
es van recaptar 1.640€ que van ser destinats 

Els i les noves noves jurants durant la diada de Sant Raimon. 18 de maig 
de 2018

Autoritats assistents a la diada de Sant Raimon. 18 de maig de 2018
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íntegrament a la Fundació ICAT de l’Advo-
cacia.

Al llarg de l’any, però, van haver-hi altres 
actes, festivitats i iniciatives solidàries, 

El 24 de febrer es van celebrar noves 
sessions organitzades pel club de lectura de 
l’ICAT amb Andreu Carranza, seguit d’Olga 
Xirinacs el 28 d’abril i el reconegut escriptor 
Juan Marsé, el 14 de juliol. Tots els autors 
convidats rebien de mans de Ramon Setó, 
coordinador del club, un obsequi i un llibre 
d’història del Col·legi. El segon cicle va co-
mençar el 29 de setembre amb l’advocat col-
legiat a l’ICAT Óscar Cabrero i acabà el 20 
d’octubre amb l’escriptora Jenn Díaz.

El 16 de març va tenir lloc l’acte d’entrega 
dels donatius a les fundacions de les quals el 
Col·legi n’era patró.

Per la diada de Sant Jordi es van repartir 
més de cinc-centes roses, que es van poder 
recollir tant a la seu de Tarragona com a les 
delegacions de Valls i del Vendrell. També, un 
any més, advocats i advocades voluntàries van 
participar de les lectures solidàries en centres 
assistencials i hospitals de la demarcació.

El Nadal de 2018 va ser molt especial: el 
15 de desembre els patges del Col·legi van 
fer l’entrega de joguines a La Muntanyeta, 
se celebraven els 15 anys del festival infantil 
i, a més, aquell any l’ICAT i el COFT van 

Membres del club de lectura de l’ICAT a l’estudi de l’escriptor Juan 
Marsé a Barcelona. 14 de juliol de 2018

La seu del Col·legi estrena llums de Nadal. Desembre de 2018
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voler compartir amb la ciutadania l’emoció 
d’aquestes dates decorant la seu institucional 
amb llums de Nadal, que van estar enceses 
des de principis de desembre fins la festivitat 
de Reis. 

També en el marc de les festes de Nadal, 
l’ICAT i el COFT van celebrar la segona edi-
ció del Mes + Solidari amb diferents activitats 
que van tenir lloc durant el mes de desembre: 
la campanya de donació de sang i la inaugu-
ració de les exposicions Accés als medicaments 
i Gènere i salut organitzades amb la col·labo-
ració de Farmamundi.

Pel que fa als convenis, el mes de juny se 
signà la renovació del conveni de reciprocitat 
amb el Col·legi d’Economistes i amb el Banc 
Sabadell. El mes de juliol es va signar un con-
veni de col·laboració amb Arquia Banca per 
fer accessible als col·legiats i col·legiades la 
seva oferta comercial.

El 23 de juliol, i amb la Fundació Obra 
Pia Montserrat, se signà un acord de col·la-
boració per al projecte Llar Natalis impulsat 
per la Delegació Diocesana de Pastoral Fa-
miliar. Aquest projecte tenia com a objectiu 
acollir mares gestants en risc d’exclusió so-
cial. Van rubricar l’acord el degà de l’ICAT, 
Manel Albiac, i l’arquebisbe de Tarragona, 
Mons. Jaume Pujol Balcells, president de la 
Fundació Obra Pia Montserrat.

El mateix dia se signà un conveni de 
col·laboració amb l’Associació Independent 
d’Advocats i Advocades de la Generalitat en 
la prestació de serveis en matèria formativa. 
El 28 de novembre es va renovar l’acord de 
col·laboració per fer accessible als col·legiats 
l’oferta comercial del Banco Santander. 

També es van celebrar els tradicionals ac-
tes de benvinguda als nous col·legiats.

Finalment, i pel que fa al pressupost, 
hem de remarcar l’aportació per part del 
Col·legi de 5.000€ a la Fundació ICAT de 
l’Advocacia i la nova reducció de la quota 
col·legial per al 2019, que es va aprovar en 
assemblea general ordinària de 14 de desem-
bre de 2018.

I si el 2018 s’aprovà el canvi de denomi-
nació del Col·legi, el 2019 s’oficialitzà amb 
la reforma dels Estatuts col·legials, que mo-
dificaven i suprimien alguns articles adap-
tant-los als nous temps i adequant-los a la 

Signatura del conveni amb Arquia Banca. 5 de juliol de 2018

El vicedegà Julio de Parellada amb els nous col·legiats i col·legiades. 
Juliol de 2018
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legalitat que en aquell moment regulava la 
professió de l’advocacia. Això era la reforma 
de la Normativa de l’Advocacia Catalana i 
del Codi Deontològic de l’Advocacia.

I és que, davant les nombroses reformes 
legislatives i els canvis polítics i socials que 
havien afectat l’exercici professional en la 
darrera dècada, es feia necessària l’actualitza-
ció de les normatives que regulaven la profes-
sió, sense renunciar, a la vegada, als principis 
que havien caracteritzat les normes regulado-
res de l’actuació dels professionals de l’advo-
cacia.

En l’àmbit autonòmic, el dia 30 de gener 
de 2019 es va publicar al DOGC el text de 
reforma de la Normativa de l’Advocacia Ca-
talana (NAC). L’anterior normativa –aprova-
da l’any 2008– ja plantejava la necessitat de 
la seva reforma i actualització per adaptar-ne 
el contingut a les noves obligacions legals, als 
avenços en matèria de comunicació telemà-
tica i altres reptes de l’advocacia en el segle 
XXI. La funció social de l’advocacia prenia 
aleshores una major importància en una so-
cietat on el sistema de garanties dels drets i 
llibertats jugaven un paper cabdal en l’exerci-
ci de la professió, a l’igual que l’obligat con-
trol deontològic de l’exercici lletrat. 

Paral·lelament, el Consejo General de la 
Abogacía Española el dia 6 de març aprovà 
el Código Deontológico de la Abogacía, que 
va entrar en vigor el dia 8 de maig de 2019. 
Aquesta normativa incorporava també en els 
seus vint-i-tres articles les darreres novetats 
legislatives i corregia les disfuncions observa-
des en l’anterior regulació de l’any 2002. 

Un dels molts aspectes on hi posava l’ac-
cent la normativa catalana, concretament el 
capítol XI de la NAC, era la formació. La 
formació continuada i la d’especialització 
eren les que estaven tutelades pels col·legis 
de l’advocacia i pel Consell, i configurava 
un dret i un deure dels professionals de l’ad-
vocacia, que haurien de ser acompanyats en 
aquesta tasca pels col·legis. Des de l’ICAT, i 
com hem anat veient al llarg dels capítols, es 
considerava la formació un aspecte indispen-
sable per al desenvolupament de la feina i és 
per això que treballava per crear una oferta 
de qualitat, diversa i totalment gratuïta per 
als seus col·legiats i col·legiades amb la fina-

litat de poder oferir el millor servei possible i 
fer efectiu els drets de defensa dels ciutadans, 
així com la tutela judicial. 

Un altre dels punts d’aquesta normativa 
fou el del dret a la plena llibertat de defensa 
i a la màxima independència del professio-
nal de l’advocacia i de la defensa dels drets 
humans i, de manera especial, la d’aquelles 
persones més desfavorides. Per això des dels 
col·legis catalans es crearen comissions i acci-
ons socials per treballar en aquest sentit. 

Pel que fa a les polítiques en matèria 
d’igualtat, des de la Comissió de Conciliació 
i Igualtat, es va començar a implantar el seu 
Pla d’Igualtat elaborat ja durant el 2018 par-
tint d’aquest objectius:

1.  Impulsar la formació continuada en 
matèria d’igualtat i prevenció de la vio-
lència de gènere.

2.  Fomentar la representativitat i paritat 
en les diferents seccions i comissions del 
Col·legi.

3.  Promoure la perspectiva de gènere en el 
missatge de la institució i en la presa de 
decisions del Col·legi en diferents àm-
bits.

4.  Establir mesures per facilitar la concilia-
ció laboral i familiar.

5.  Incorporar el llenguatge inclusiu i no 
sexista.

6.  Visibilitzar el paper de la dona dins dels 
diferents sectors professionals del terri-
tori.

7.  Aplicar polítiques de corresponsabilitat 
dins de l’organització que fomentessin 
la formació, el desenvolupament pro-
fessional, la millora de les condicions 
de treball i la prevenció de riscos i salut 
laboral.

8.  Reforçar les competències de la Comis-
sió de Conciliació i Igualtat.

La primera fase d’implantació del Pla 
d’Igualtat de l’ICAT es produí durant el 
2018 amb el canvi de nom de la institució, 
l’informe sobre el diagnòstic professional, la 
posada en marxa del projecte intercol·legi-
al Impulsem en femení i l’organització d’una 
Taula Rodona sobre la Violència de Gènere, 
entre altres.

Per a la segona fase d’implantació s’impul-
sà un pla d’acció que es duria a terme durant 
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el 2019-2020, en el que s’implementarien 
diferents accions.

En l’àmbit institucional, l’exoneració del 
pagament de les quotes col·legials durant 
un període de setze setmanes a totes aque-
lles col·legiades i col·legiats exercents que 
haguessin causat baixa per maternitat o pa-
ternitat. També promovent la formació amb 
l’organització de la Taula Rodona sobre La 
Política en Gènere Femení, en motiu del Dia 
Internacional de la Dona, amb dones políti-
ques de Tarragona celebrada el mes de març 
de 2019 a la seu de l’ICAT. Fer de l’ICAT 
un altaveu social també era una de les fites, 
i per això Fina Méndez, copresidenta de la 
Comissió de Conciliació i Igualtat va partici-
par al mes de novembre de 2019 al programa 
de ràdio Amb Veu de Dona i també va assistir 
a la projecció i taula rodona de la pel·lícula 
¿Resistirse es morir?, un acte organitzat per la 
Subdelegació del Govern en motiu del Dia 
Internacional de l’Eliminació de la Violència 
Masclista, que es va celebrar el mes de no-
vembre de 2019.

En l’àmbit social, aquesta Comissió es 
va adherir al programa Educando en Justicia 
Igualitaria impulsat per la Asociación de Mu-
jeres Juezas de España (AMJE) per fomentar 
l’educació en valors d’igualtat, respecte i no 
discriminació i treballar el concepte de justí-
cia igualitària com un dret fonamental per a 
tota la ciutadania. Era un programa adreçat 
als alumnes d’ESO i Batxillerat.

El darrer es va celebrar, en el marc del Mes 
+ Solidari, amb la inauguració de l’exposició 
Iguals en drets. Advocacia en igualtat en col·la-
boració amb el COFT i el CGAE.

En l’àmbit formatiu, representants de la 
Comissió d’Igualtat van participar a diferents 
jornades i actes programats, com una xerra-
da sobre identificació i prevenció dels riscos 
en adolescents durant el mes de setembre de 
2019. O l’organització durant el mes de no-
vembre d’una Ponència sobre Violència de 
Gènere, Menors i Noves Tecnologies i el mes 
de desembre d’una Jornada sobre els Delictes 
d’Odi en el Col·lectiu LGTBI, totes dues 
celebrades a la seu de l’ICAT.

Pel que fa a la formació, des de l’ICAT i la 
resta de comissions i seccions col·legials es va 
contribuir en aquesta agenda formativa amb 

Representants de diferents formacions polítiques en l’acte 
commemoratiu del Dia de la Dona organitzat per la Comissió de 
Conciliació i Igualtat. Va moderar l’acte Mar Serna, exconsellera  
de Treball. 1 de març de 2019

Membres de la Junta de Govern durant la Inauguració de l’exposició 
Iguals en drets. Advocacia en igualtat. 12 de desembre de 2019
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més de setanta activitats realitzades, més de 
dues-centes hores lectives, prop de dos-cents 
ponents i més de mil sis-cents assistents al 
llarg de tot l’any. 

El 2019, a més, el Col·legi posà en marxa 
la plataforma de formació de l’EPJ, creada 
amb la idea de reconfigurar la logística i l’or-
ganització tant de la fase prèvia a la formació 
com la posterior. Així, la persona interessada 
i, per descomptat, tots els col·legiats i col-
legiades de l’ICAT, van poder registrar-se a 
aquesta nova plataforma i tenir al seu abast 
tota la informació dels curs, gestionar la ins-
cripció i seguiment, així com obtenir el cer-
tificat de cada una de les jornades a les que 
s’assistia. Entre aquestes jornades, i a tall 
d’exemple, les següents.

El 25 de gener l’ICAT organitzà una jor-
nada formativa sobre la jurisprudència del 
Tribunal Suprem en la que van participar 
prop d’un centenar de persones. La jornada 
va comptar amb diverses ponències a càr-
rec de Francisco Javier Orduña, magistrat 
del Tribunal Suprem i catedràtic de dret 
civil a la Universitat de València, i Carlos  
Sánchez, magistrat i lletrat del Gabinet Tèc-
nic del Tribunal Suprem, que van analitzar 
els criteris sobre les clàusules abusives, el 
dret de successions, els incompliments con-
tractuals, el dret en l’àmbit de les assegu-
rances i en el dels productes bancaris, entre 
d’altres matèries.

Durant el mes de març i abril, el Col·legi 
celebrà una nova edició de les Jornades d’Ar-
bitratge en col·laboració del Tribunal Arbi-
tral de Tarragona.

Organitzada per la Secció de Dret de l’Es-
port, el 22 de març es va celebrar a l’ICAT 
una Jornada sobre la Violència al Món del 
Futbol. L’objectiu de la jornada era el de re-
flexionar des de diferents perspectives sobre 
les diverses tipologies de violència als estadis 
de futbol i sobre quines eren les millors estra-
tègies per erradicar-les. Hi van prendre part 
destacats experts, tant de l’àmbit de l’advo-
cacia, el federatiu, els clubs, els esportistes i 
l’estament arbitral, entre d’altres. 

El Congrés en Homenatge al jurista Ma-
nuel Miranda organitzat per l’ICAT i la URV 
i programat durant els dies 13 i 14 de maig 
va tractar sobre la prova en el procediment 

Maria del Carme Esteban, presidenta de la Secció de Dret Tributari, 
durant la Conferència sobre Tributació dels Lloguers d’Immobles. 26 de 
març de 2019

Cristina Roy, professora de Dret Mercantil de la Universitat de 
Barcelona, i Cristina Penalba, vocal del Tribunal Arbitral de Tarragona, 
durant les Jornades d’Arbitratge. 3 d’abril de 2019

El degà Manel Albiac, el president de la Secció de Dret del Consum, 
David Suárez, el magistrat del Tribunal Suprem, Francisco Javier Orduña 
i el director de l’EPJ, Federic Adan a la Jornada sobre la Jurisprudència 
del Tribunal Suprem. 25 de gener de 2019
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penal, una temàtica en la que els diversos 
estudis que va elaborar Miranda eren un re-
ferent per als operadors jurídics. Manuel Mi-
randa, tortosí de naixement i molt vinculat a 
Tarragona, havia exercit de fiscal al Tribunal 
Constitucional, va ser professor de l’Àrea de 
Dret Processal a la URV i es va doctorar a 
la UB amb una tesi sobre la valoració de la 
prova en el procés penal. Al congrés hi van 
prendre part una vintena de destacats po-
nents, entre els quals magistrats del Tribunal 
Suprem i de l’Audiència Nacional, entre d’al-
tres experts del sistema judicial, l’advocacia i 
el món acadèmic.

Els dies 16 i 17 de maig es va celebrar a 
l’ICAT la III Trobada Estatal de Comissions, 
Seccions i Grups d’Estudi dels Drets dels 
Animals. En aquesta trobada hi van partici-
par una cinquantena d’advocats especialitzats 
en dret animal que formaven part dels orga-
nismes que treballaven en defensa de la pro-
tecció dels drets dels animals a col·legis pro-
fessionals d’arreu de l’Estat espanyol. Aquest 
grup de juristes va abordar els aspectes legals 
de la lluita per aconseguir les màximes garan-
ties per al benestar animal.

El 31 de maig es va celebrar la II Jornada 
de Ciberseguretat, organitzada per la Secció 
de Tecnologies de la Informació i de la Co-
municació de l’ICAT.

Organitzada per les Seccions de Dret 
Bancari i Processal, el dia 16 d’octubre es va 
celebrar a la seu de l’ICAT una conferència 
sobre la sentència del Tribunal Suprem d’11 
de setembre que va establir la nul·litat, per 
abusiva, d’aquelles clàusules que autoritza-
ven el venciment anticipat d’un préstec hipo-
tecari per l’impagament d’una sola quota. Pel 
que fa a la Secció de Dret del Treball, desta-
quem la conferència sobre la Nova Regulació 
Laboral i Control de la Jornada per part de 
l’Administració, que es va celebrar el mes de 
juny.

I també al mes de juny va tenir lloc a 
l’Hotel SB Ciutat de Tarragona el Primer Di-
nar Debat organitzat per aquesta Secció per 
als seus membres i en la que hi van participar 
magistrats, com Francisco Javier Sánchez i 
Carlos Hugo Preciado.

El dia 20 de juny el CICAC i l’ICAT van 
celebrar una Jornada sobre la Justiciabilitat 

El president de la Secció de Dret de l’Esport, David Lanaspa, en una de 
les ponències de la Jornada sobre la Violència a l’Esport. 22 de març de 
2019.

Inauguració del Congrés a Manuel Miranda. 13 de maig de 2019

Taula de treball de les Jornades de Dret Animal. Maig de 2019
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dels Crims contra la Humanitat que va pre-
sidir la consellera de Justícia Ester Capella.

Tenint en compte el debat social que 
s’estava plantejant a la societat al voltant 
del final de la vida, el Col·legi Oficial de 
Metges de Tarragona i l’ICAT van celebrar 
conjuntament una ponència per analitzar la 
vessant mèdica i legal sobre l’eutanàsia que 
es va celebrar el 20 de novembre a la seu del 
Col·legi.

El 29 de novembre l’ICAT es consolidà 
com a seu organitzadora, en col·laboració 
amb el Port de Tarragona, de les Jornades de 
Dret Portuari en la seva setena edició i amb la 
presència dels millors especialistes en aquesta 
branca del dret.

El 13 de desembre, es va organitzar una 
xerrada sobre el procediment que s’estava 
duent a terme per aconseguir la fi dels corre-
bous a Catalunya, organitzada per la Secció 
de Dret Animal. 

El dia 16 de desembre es va celebrar una 
nova edició de les jornades per analitzar els 
criteris jurisprudencials de l’Audiència Pro-

Mònica Sánchez, copresidenta de la Secció TIC durant la Jornada de 
Ciberseguretat. 31 de maig de 2019

Membres de la Secció de Dret del Treball durant el Primer Dinar Debat 
organitzat per aquesta secció. 28 de juny de 2019
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vincial de Tarragona. La inauguració va anar 
a càrrec del president de l’Audiència, Joan 
Perarnau, i Federic Adan, director de l’EPJ 
de l’ICAT, que van destacar la importància 
d’una jornada d’aquestes característiques.

Durant el mes de setembre es va celebrar 
al saló d’actes de l’ICAT una sessió informa-
tiva sobre el funcionament de la plataforma 
de justificació online del TOAD. Recordem 
que aquest sistema es va implantar el desem-
bre de 2018 i que va estar en període volun-
tari fins al mes de setembre de 2019. Estela 
Martín, secretària de la Junta de Govern, i 
Marta Romagosa, personal adscrit a l’àrea 
del TOAD, van explicar i resoldre els dubtes 
dels col·legiats. Aquest sistema de digitalit-
zació del sistema de justificació permetia als 
advocats realitzar els enviaments sense res-
tricció horària, reduir el consum de paper, 
evitar desplaçaments i facilitar el control de 
les actuacions segons la disponibilitat dels 
usuaris. Sens dubte, un avenç molt impor-
tant per al Col·legi i especialment per als 
seus col·legiats.

L’ICAT també va presidir el Consell de 
l’Advocacia Catalana en un acte celebrat el 
4 de novembre a la seu del CICAC i en el 
que el degà Manel Albiac va ser nomenat 
president tot rellevant a Ignasi Puig, degà de 
Terrassa. 

El Grup de l’Advocacia Jove de Tarra-
gona, i seguint amb la línia instituïda per 
l’ICAT, també havia adaptat el nom. Entre 
les diferents activitats organitzades per aquest 
col·lectiu, destaquem la trobada amb alum-
nes d’ESO del Col·legi Sant Pau Apòstol, el 
dia 7 de febrer. 

El 16 de març tingué lloc la reunió de 
Joves Advocats de Catalunya a la seu de 
l’ICAT i finalitzada l’assemblea general or-
dinària es va celebrar la tradicional calçota-
da. Durant els mesos de març, abril i maig 
el GAJT va celebrar tallers de litigació en els 
àmbits civil i penal així com també, durant 
l’any, va continuar programant conferències 
i formacions de caire més pràctic, com la del 
mes de novembre, amb una Taula Col·loqui 
sobre Aspectes Pràctics del Judici Oral en els 
Procediments de Violència de Gènere, im-
partida per la magistrada del Jutjat Penal, 
Anna Grau.

D’esquerra a dreta el magistrat Manuel Galán, el president de 
l’Audiència, Joan Perarnau, i el director de l’EPJ, Federic Adan, durant la 
inauguració de les Jornades sobre Criteris Jurisprudencials. Desembre 
de 2019

Comissió permanent del Consell de l’Advocacia per al període 2019-
2020. 4 de novembre de 2019. Foto: CICAC

La magistrada Anna Grau i el president del GAJT, Lluís Escoda durant la 
formació sobre procediments de violència de gènere. 28 de novembre 
de 2019
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En motiu dels actes de la festa col·legial, 
el GAJT va organitzar diferents activitats. El 
dia 20 de maig va tenir lloc el tradicional par-
tit de fútbol que va enfrontar membres del 
col·lectiu de l’advocacia –i aquell any tam-
bé de la procuradoria– contra funcionaris de 
l’Administració de justícia. El 26 de juliol, i 
com a novetat, la trobada d’estiu del GAJT es 
va celebrar al restaurant Mirall d’Estiu amb 
un dinar.

El 23 de novembre es van celebrar elec-
cions a la junta de govern del JAC, i Lluís 
Escoda deixà la presidència d’aquesta entitat 
mentre que Marcos Javier Espejo en fou es-
collit nou tresorer. En les activitats de caire 
més social, destaquem la tradicional entrega 
d’oli, que aquell any, i pel traspàs de Mano-
lita de Betània, es va realitzar amb Càritas 
Tarragona i amb l’Associació Joventut i Vida; 
i la tradicional visita dels patges de l’ICAT 
a La Muntanyeta que va tenir lloc el 10 de 
desembre. També el mes de desembre, con-
cretament el dia 13, el GAJT celebrà el tradi-
cional sopar de Nadal.

Altres activitats formatives, de caire lú-
dic i accions socials que organitzà i hi assistí 
l’ICAT les indiquem a continuació.

El Dia Europeu de la Mediació es va ce-
lebrar una roda de premsa on es va donar 
compte de les xifres de conflictes que es van 
gestionar per aquesta via l’any 2018. En ge-
neral, els indicadors sobre la mediació a la 
demarcació del Col·legi havien retrocedit 
respecte el 2017, un any en què van créixer 
excepcionalment. 

A partir del febrer es van celebrar diversos 
actes de benvinguda als nous col·legiats.

El 2019 la vida col·legial i institucional 
continuava molt activa amb la programació 
de moltes i diverses activitats.

Al març es va iniciar la primera activitat 
de l’any del club de lectura de l’ICAT del 
2019, amb Marta Orriols; el mes d’abril, 
membres del club es van desplaçar a Sant 
Just d’Esvern per visitar al poeta Joan Marga-
rit qui, uns mesos més tard, va rebre el Premi 
Cervantes. El mes de maig va ser el torn de 
l’escriptora Laura Pinyol; el mes de juliol el 
de l’advocat José Ignacio Carnero, que publi-
cava el seu primer llibre; el mes de setembre 
el del periodista i assagista Vicenç Villatoro; i 
per últim, el novel·lista i traductor, Lluís M. 
Todó, el mes de novembre i que va tancar la 
darrera activitat del club. 

Acte de benvinguda a les noves incorporacions. 15 de febrer de 2019
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Novament, la Fundació ICAT de l’Advo-
cacia va fer entrega d’un donatiu a les entitats 
Onada, Bonanit, La Muntanyeta i Ginac en 
un acte celebrat el dia 15 de març, a la seu 
de l’ICAT i que va reunir als representants 
d’aquestes institucions.

I també, el 23 d’abril es va celebrar la di-
ada de Sant Jordi, en la que es varen repartir 
més de cinc-centes roses en les diferents seus 
col·legials, constatant, un any més, aquesta 
diada com una de les més participatives. 

El mes següent es va celebrar la festa col-
legial en honor a Sant Raimon de Penyafort, 
en la que hi van assistir més de dues-centes 
persones. Onze nous col·legiats i col·legiades 
de l’ICAT van rebre les togues que simbòli-
cament els donaven la benvinguda a la pro-
fessió de l’advocacia i llum verda oficial per 
començar a exercir-la.

Durant l’acte, l’esdeveniment central de 
la festivitat, també es van lliurar les distinci-
ons d’argent als setze lletrats i lletrades que 
havien complert vint-i-cinc anys d’exercici 
professional continuat en l’àmbit de l’ICAT. 
I, finalment, una menció especial al col·legiat 
Jorge Nolla Gonzalvo, amb cinquanta anys 
de servei.

Assistents als actes de la festa col·legial. 24 de maig de 2019

Participants del club de lectura del Col·legi en una visita al poeta Joan 
Margarit. Abril de 2019
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Finalitzat l’acte institucional va ser el torn 
del sopar de gala, que aquell any es va cele-
brar a la Masia Can Martí a la Riera de Gaià. 
Durant al sopar, al que van assistir més de 
tres-centes persones, es va celebrar el tradici-
onal sorteig en benefici de la Fundació ICAT 
de l’Advocacia.

Durant el mes de desembre i fins al 2 de 
gener, el Col·legi col·laborà en la recollida de 
joguines per a la Creu Roja. I és que el mes 
de desembre era el Mes + Solidari. Des de 
l’ICAT i el COFT per tercer any consecutiu 
celebraren un seguit d’activitats compartides 
entre ambdós col·lectius amb l’objectiu de 
reforçar valors com la solidaritat, la generosi-
tat i la igualtat, i també per donar veu a dife-
rents entitats assistencials del territori. 

El dia 12 de desembre el vestíbul de la seu 
col·legial va convertir-se en un espai habili-
tat per a la donació de sang en la que van 
participar més de vint persones. En paral·lel 
a aquesta jornada, i a la Rambla Lluís Com-
panys, es va inaugurar l’exposició fotogràfica 
Iguals en drets. Advocacia en Igualtat organit-
zada conjuntament amb el Consejo General 
de la Abogacía Española i la Fundación Abo-
gacía. 

 L’ICAT, a més, participà també amb la 
tradicional entrega de joguines a La Munta-
nyeta, i en la 16a edició del festival infantil de 
Nadal, que se celebrà el 2 de gener de 2020. 

Nous jurants i els homenatjats pels vint-i-cinc anys d’exercici a la diada de Sant Raimon. 24 de maig de 2019

Insígnia d'Argent i insígnia que s'imposa als jurants amb el nou 
distintiu corporatiu
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Sobre les relacions institucionals que es 
van dur a terme el 2019 sens dubte n’hi ha 
una que destacà especialment com va ser la 
visita institucional al rei Felip VI, en la que 
va participar una delegació de l’ICAT el dia 
27 de juny. Durant l’audiència concedida per 
la Casa Reial, els representants de l’ICAT, en-
capçalats pel degà, Manel Albiac, que anava 
acompanyat de cinc membres més de la Jun-
ta de Govern de l’entitat, van compartir amb 
el monarca els objectius de la seva gestió al 
capdavant del Col·legi.

Finalitzada la visita, el degà va participar 
també a l’acte de celebració del Dia de l’Ad-
vocacia Catalana amb la VI edició dels Pre-
mis ’Valors’, un guardons atorgats pel Con-
sell de l’Advocacia i que reconeixien aquelles 
persones i entitats que destaquen per la seva 
defensa dels drets humans i contribueixen a 
lluitar contra les injustícies. 

També, i en el marc de les accions insti-
tucionals del Consell de l’Advocacia, desta-
quem l’assistència el dia 11 de juliol a l’acte 
d’entrega del XIII Premi Agustí Juandó Royo 
atorgat, el 2019, a l’advocat August Gil Ma-
tamala. Va acompanyar al degà Ramon M. 

Sans, diputat de Junta i president de la Co-
missió de Llengua Catalana.

Eusebi Campdepadrós, advocat de l’ICAT 
i secretari primer de la Mesa del Parlament 
de Catalunya, va ser convidat el mes de juliol 
al Col·legi en una visita institucional. Finalit-
zada la mateixa va signar el Llibre d’Honor. 
Com també va signar el secretari general de 
l’Esport de la Generalitat de Catalunya, Ge-
rard Figueras, que va visitar la seu del Col·le-
gi en motiu de les Jornades de Violència en 
l’Esport que es van celebrar al mes de març.

Audiència dels representants de la Junta de Govern del Col·legi amb el rei Felip VI. 27 de juny de 2019. 
Foto: Casa S.M El Rey

Gerard Figueras, secretari general de l’Esport de la Generalitat, signa 
al Llibre d’Honor del Col·legi. 22 de març de 2019



—  148  —

Entre els convenis signats el 2019, el 14 
de juny es va reunir a la Subdelegació del 
Govern la Taula del Circuït d’Acció davant 
les Víctimes del Tràfic d’Éssers Humans en 
la que hi va participar també l’ICAT. Entre 
aquestes administracions i entitats se signà 
un document en el que s’adherien al protocol 
d’actuacions dirigides a garantir la protecció 
dels drets de les víctimes en l’àmbit territorial 
de la província de Tarragona amb l’objectiu 
d’establir pautes d’actuació per a la detecció, 
identificació, assistència i protecció de les 
víctimes.

Durant el 2019 també es renovaren els 
acords de col·laboració amb Arquia, amb 
el Club Gimnàstic de Tarragona i el Col·le-
gi d’Economistes de Catalunya. Se signaren 
també nous acords com el que van rubricar 
el mes de novembre el degà, Manel Albiac, 
i el president de la Federació Catalana de 
Tenis, Jordi Tamayo. I amb l’objectiu d’anar 
establint formalment noves col·laboracions 
entre els diferents col·legis professionals de la 
demarcació, durant el mes de novembre se 
signaren dos convenis més: el dia 20 amb el 
Col·legi d’Administradors de Finques de Tar-
ragona i el 28 del mateix mes amb el Col·legi 
Oficial de Psicologia de Catalunya. 

Finalment, cal esmentar la presència del 
Col·legi a les xarxes socials, les publicacions 
de la revista digital i Fòrum Jurídic, i l’en-
questa de satisfacció que l’ICAT va realitzar 
durant el mes d’octubre als membres del Col-
legi, qui mostraren un alt grau de satisfacció 
amb el funcionament del Col·legi. El qual 
l’any següent es veuria obligat a canviar i a 
adaptar-se com mai, com ho va haver de fer 
tot el món a partir del març de 2020.

L’any 2020 va ser un any de canvis, molts 
forçats i a conseqüència de la pandèmia mun-
dial. Però abans que la crisi de la Covid-19 es-
clatés al nostre país, el Col·legi, com la resta, 
començà l’any amb la normalitat de sempre. 
Bé, amb la normalitat de sempre tampoc, i 
és que l’Il·lustre Col·legi de l’Advocacia de 
Tarragona el 2020 complia 175 anys d’his-
tòria. A més, havia de continuar presidint el 
Consell de l’Advocacia Catalana, el màxim 
òrgan representatiu dels catorze col·legis de 
l’advocacia de Catalunya, un fet que també 

La secretària de l’ICAT, Estela Martín, a la reunió de la Taula del Circuït 
d’Acció davant les Víctimes de Tràfic d’Éssers Humans. 13 de juny de 
2019

La presidenta de la delegació de Tarragona del COPC, Eva Llatser, i el 
degà, Manel Albiac. 28 de novembre de 2019
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era motiu de celebració. Hi havia tantes acti-
vitats de celebració preparades...

Fins al març, però, es va poder dur a terme 
de la forma habitual la celebració del Dia Eu-
ropeu de la Mediació, convocant una roda de 
premsa el dia 21 de gener per donar compte 
de les xifres de conflictes que s’havien gestio-
nat per aquesta alternativa a la judicial l’any 
anterior.

O la reunió de la Taula de Col·legis Pro-
fessionals que va celebrar la seva sisena tro-
bada el dia 27 de gener a la seu de l’ICAT. 
En aquesta reunió va assistir com a convi-
dada Meritxell Lecha, responsable de comu-
nicació i RSE de la Creu Roja de Tarragona 
que va presentar als assistents dades estadís-
tiques sobre les intervencions dutes a terme 
per aquesta entitat i diferents propostes de 
col·laboració. Els membres de la Taula es van 
comprometre a estudiar aquestes propostes 
per valorar-ne la seva implantació.

El primer trimestre el Col·legi va poder 
seguir mantenint la presencialitat en l’agen-
da formativa i va organitzar, entre altres, po-
nències en matèria de responsabilitat de l’ad-
ministrador concursal, sobre la fiscalitat en 
procediments de família, o sobre les mesures 
urgents per millorar l’accés a l’habitatge.

Des de la Comissió d’Igualtat, i durant 
el 2020, es tenien previstes actuacions diri-
gides a reconèixer el paper de les primeres 
dones col·legiades a l’ICAT, establir un pro-
tocol d’assetjament als treballadors/res del 
Col·legi i crear un canal de denúncies per 
posar en coneixement de l’ICAT situacions 
de desigualtat/discriminació per part de 
qualsevol operador jurídic, portant a terme 
una mediació.

La normalitat era tal que fins i tot, el 
mateix mes de març, es posà en marxa i es 
publicà en el número de la revista Fòrum 
Jurídic 67 (l’únic número que seria publicat 
exclusivament digital), l’acord de col·labora-
ció signat el 17 de febrer amb VIP DISTRIC 
S.L. per a la creació del Club ICAT. Es trac-
tava d’un portal d’accés de forma immediata 
i gratuïta a més de tres-cents productes i ser-
veis amb condicions preferents i de diferents 
categories, com tecnologia, motor, alimen-
tació, lleure, oci, vacances, etc. Sens dubte 
la cronologia no només és important per 

entendre alguns episodis sinó que a vegades 
també per entendre la ironia de la vida.

 Durant el mes de febrer també es va cele-
brar el primer acte de benvinguda del 2020.

I la renovació amb la URV, l’Il·lustre Col-
legi de l’Advocacia de Reus i l’Il·lustre Col-
legi d’Advocats i Advocades de Tortosa del 
conveni per continuar impartint el Màster 
Universitari en Advocacia, que habilitava per 

Anna Casas (dreta), presidenta de la Secció de Família durant la 
Conferència sobre Fiscalitat en Procediments de Família. 4 de març de 
2020

Recepció a les noves incorporacións. 14 de febrer de 2020.
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presentar-se a l’examen que donava accés a la 
professió de l’advocacia.

La vida de tot el món, però, es va veure 
trasbalssada per sorpresa amb la Covid-19, 
sobretot la de les víctimes i familiars de les 
víctimes d’aquesta pandèmia, la de les per-
sones que van haver d’estar-hi al capdavant 
i la de les persones que la situació de confi-
nament els va suposar complicacions en tots 
els sentits. 

L’ICAT va esforçar-se al màxim per pal-
liar els efectes imminents d’aquesta situació.
La voluntat i dedicació de la Junta de Go-
vern sempre va ser, per una banda, protegir 
als professionals de l’advocacia que no van 
aturar el seu servei en cap moment, estant a 
primera línia i demostrant, un cop més, l’es-
sencial que és la professió de l’advocacia.

Es va proveir de material de protecció in-
dividual quan costava trobar-ne al mercat; es 
va contactar amb les institucions competents 
per procurar la salvaguarda dels professionals 
de l’advocacia així com l’assistència al detin-
gut mitjançant videoconferència i es va dema-
nar la vacunació prioritària especialment pels 
col·legiats i col·legiades que prestaven el servei 
del torn d’ofici. Això perquè l’actuació que 

desenvolupaven comportava una evident si-
tuació de risc i s’havia de poder treballar amb 
totes les garanties sanitàries.

Paral·lelament, la Junta de Govern va tre-
ballar incansablement per tal de garantir que 
els serveis prestats per l’ICAT es mantingues-
sin tot i les dificultats que es presentaven du-
rant els mesos de confinament, habilitant el 
teletreball per poder seguir assistint a l’advo-
cacia de Tarragona i també a la ciutadania, 
especialment vulnerable en aquesta situ- 
ació.

Al mes de març la Junta de Govern va  
adoptar dues mesures de xoc, de naturalesa 
econòmica, en benefici de les col·legiades i 
els col·legiats. D’una banda es va acordar la 
condonació de la quota corresponent al mes 
d’abril. I, d’altra banda, es va decidir ajornar 
al mes de juny el cobrament del 50% pen-
dent de la prima de l’assegurança obligatòria 
de responsabilitat civil.

Passaven els mesos i veient que no hi havia 
expectatives d’una tornada ràpida a l’activitat 
ordinària i que el futur econòmic immediat 
per al col·lectiu era incert, amb la finalitat de 
pal·liar els efectes econòmics negatius que la 
Covid-19 pogués ocasionar als col·legiats,  la 

Renovació del conveni del Màster de l’Advocacia. 14 de febrer de 2020. Foto: URV
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Junta de Govern va acordar l’adopció d’una 
sèrie de mesures de naturalesa econòmica per 
a tot l’any 2020 i que van conformar el que 
es va batejar com a “Pla ICAT 2020 davant 
la Covid-19”.

Així, ja durant el mes d’abril va entrar en 
funcionament l’Oficina d’Atenció al Col·le-
giat Covid-19, un espai específic dins de la 
web col·legial de suport al col·lectiu. L’objec-
tiu era el de constituir-se com un canal de 
comunicació directe amb l’ICAT per resol-
dre dubtes o realitzar suggeriments o peti-
cions, que es podien adreçar mitjançant un 
correu electrònic específic. L’OAC Covid-19 
funcionava també com a portal informatiu, 
publicant rigorosament al dia les ajudes i 
mesures de caire legislatiu o social publicades 
per l’Administració i pel propi Col·legi. Cal 
recordar que aquells van ser uns mesos amb 
molta activitat legislativa i, per tant, calia fer 
un seguiment permanent de l’actualitat, es-
pecialment de com poder sol·licitar les aju-
des, els préstecs o les bonificacions a la Segu-
retat Social, entre altres gestions.

En matèria econòmica, la Junta de Go-
vern va aprovar, durant el 2020, la condona-
ció de les mensualitats d’abril, maig, octubre 
i novembre i es van reduir al 50% les quotes 
dels mesos de juny, juliol, agost i desembre. 
A aquestes mesures s’afegeixen l’acumulació 
de les condonacions de quotes col·legials als 
beneficiaris de l´exoneració de quotes per 
maternitat o paternitat o l’ajornament de la 
quota del CGAE, entre altres mesures.

Aquests recursos, destinats a la protecció i 
ajudes estaven a disposició de la institució en 
els seus comptes bancaris. Es tractava de re-
cursos generats durant els exercicis anteriors 
a l’any 2020, fruit de la política de contenció 
i racionalització de la despesa i optimització 
dels ingressos que en tot moment presidia 
l’acció de l’actual Junta de Govern i la que 
la va precedir. L’ús d’aquests fons amb la fi-
nalitat de recolzar a les col·legides i els col·le-
giats, no afectava, per tant, a la solvència de 
l’ICAT.

La inversió feta per la Junta de Govern 
dels darrers vuit anys en digitalització dels 
seus serveis va ajudar a minimitzar els efectes 
del confinament. Sempre va ser una prioritat 
modernitzar el Col·legi i això passava inexcu-

sablement per fer ús de la tecnologia al seu 
favor: minimitzar desplaçaments i flexibilit-
zar l’horari de cadascú a l’hora de fer gestions 
amb la intranet, cada cop més completa.

Un altre d’aquests exemples va ser la for-
mació. Aquesta va esdevenir telemàtica, però 
en cap cas va abaixar el nivell. L’oferta forma-
tiva seguia essent àmplia i diversa i la parti-
cipació va ser molt alta (629 assistents), tot i 
que, en comparació amb els altres anys, no-
més es van poder programar vint activitats.

Gràcies a la despesa invertida, per tant, la 
gestió telemàtica no va resultar precipitada 
per a l’ICAT.

De forma telemàtica o no, tot i que no hi 
van haver celebracions, les relacions institu-
cionals van continuar, així com la signatura 
de convenis.

Durant el primer trimestre de l’any es 
renovaren els acords de col·laboració amb 
el Banc Sabadell i Banco Santander. El 29 
d’abril  se signà amb el Ministeri de Políti-
ca Territorial i Funció Pública i CGAE un 
conveni per facilitar l’accés als col·legiats a la 
tramitació online en materia d’estrangeria. 

El 30 de juliol se signava amb el CGAE - 
Registro de impagados Judiciales, un conve-
ni per facilitar l’accés dels col·legiats a aquest 
servei. 

Gràfic amb l’evolució de les quotes col·legials amb les mesures aplicades 
pel Pla d’Acció Covid-19
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El 24 de setembre es renovà el conveni per 
l’establiment de Punts d'Atenció a l'Empre-
nedor (PAE) amb el Ministeri d'Economia i 
Indústria i el CGAE. 

Amb GIA S.L. se signava el 9 d’octubre 
un acord de col·laboració per oferir als col-
legiats i col·legiades un servei de gestió do-
cumental.

I el 3 de novembre, amb l’Associació Es-
panyola Contra el Càncer (AECC), se signa-
va un acord de col·laboració per difondre i 
realitzar activitats d’aquesta entitat.  

Tal i com ja s’ha comentat, la racionalitza-
ció de la despesa duta a terme durant els dar-
rers anys va permetre comptar amb un fons 
especial d’ajudes de la Fundació ICAT que es 
va dividir en ajudes directes cap als col·legiats 
i col·legiades amb situació d’especial risc i, 
també, amb la condonació total i parcial de 
les quotes col·legials durant el primer any de 
la pandèmia.

Definitivament aquell va ser un any re-
marcable per al Col·legi, per la situació que 
es va viure durant la pandèmia, per haver 
celebrat el seu 175è aniversari i per haver 
resultat escollida en les eleccions del 26 de 

novembre, la candidatura encapçalada per 
Estela Martín Urbano, convertint-se així en 
la primera dona en ocupar el càrrec de dega-
na en tota la història de l’Il·lustre Col·legi de 
l’Advocacia de Tarragona.

Estela Martín es va estrenar com a degana 
amb la celebració de l’assemblea general de 
l’ICAT, que va servir per aprovar els pressu-
postos del Col·legi de l’Advocacia per al 2021 
que contemplaven novament una rebaixa de 
més d’un 2% de les quotes col·legials. Des de 
2012, l’ICAT acumulava rebaixes al voltant 
del 30%, en funció de les diverses categories 
de col·legiació. Una rebaixa de quotes que, 
tal i com ja hem avançat, des que va comen-
çar la Covid s’havia vist ampliada de manera 
extraordinària amb la condonació íntegra de 
quotes mensuals, com és el cas de la de gener 
de 2021, que era la cinquena que es deixava 
sense efecte des de març de 2020.

El 20 de desembre, la nova degana va 
prendre possessió del càrrec de consellera del 
Consell de l’Advocacia de mans de la seva 
presidenta, Maria Eugenia Gay, i acompa-
nyada del degà emèrit, Manel Albiac.

Presa de possessió com a consellera del Consell de l’Advocacia Catalana de la nova degana de l’ICAT, 
Estela Martín. 20 de desembre de 2020. Foto: CICAC
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La incertesa que es va viure en els mesos anteriors impedia fer previsions i calia 
tenir capacitat d’adaptació, encara més, per afrontar situacions inesperades. 

Des de la Junta de Govern de l’ICAT ho tenien clar i, per això, van reaccionar 
com en l’anterior mandat amb un paquet de mesures extraordinàries enfocades 
a donar suport a l’advocacia en un moment molt complicat. Unes mesures que 
ja estaven tenint continuïtat amb el nou mandat que va començar el desembre 

de 2020, amb una Junta de Govern formada pels següents membres:
 

Estela Martín Urbano – Degana
Julio de Parellada Durán – Vicedegà

Javier Gutiérrez Martín – Diputat Segon
Susanna Duran Casanova – Diputada Tercera

Lorenzo Santos Núñez – Diputat Quart
Maria Granja Bonache – Diputada Cinquena

Paul Albiac Vallvé – Diputat Sisè
Mireia López Pasero – Diputada Setena
Jose Ferrándiz Macián – Diputat Vuitè
Alberto García Rodríguez – Tresorer 

Diana Caridad Morejón Corrales – Bibliotecària 
Jordi Bladé Ventura – Secretari

Ester Girol Palet – Vocal del Vendrell 
Miguel Ángel Cilleruelo Andrés – Vocal del Vendrell

Fina Méndez Higuero – Vocal de Valls

Durant el mes d’abril, el secretari Jordi 
Bladé va deixar el càrrec per motius perso-
nals. La Junta de Govern va oficialitzar el 
dia 23 d’abril el nomenament de Susanna 
Duran Casanova com a nova secretària de 
l’ICAT.

Com a conseqüència del context, l’acte 
oficial de presa de possessió de la degana i la 
seva Junta de Govern, però, no va ser possible 
fins el dia 3 de setembre. L’esdeveniment va 
comptar amb la participació de la presidenta 
del Consejo General de la Abogacía Españo-
la, Victoria Ortega, la consellera de Justícia, 
Lourdes Ciuró, i l’alcalde de Tarragona, Pau 
Ricomà, entre d’altres personalitats.

Després de prometre el càrrec, Estela 
Martín es va comprometre en el seu parla-

ment a treballar conjuntament pels objectius 
que havia impulsat amb la Junta. El seu pla 
estratègic consistia en implementar un se-
guit de millores en els serveis als col·legiats i 
col·legiades i en el funcionament i projecció 
institucional. Un full de ruta dinàmic, amb 
capacitat d’adaptació de les seves prioritats en 
funció de les conjuntures i que estaria obert 
a les aportacions del col·lectiu. Un pla que, 
per tant, aniria evolucionant però que seria, 
al mateix temps, ferm en el seu compromís 
amb la consecució d’aquests objectius que 
tot seguit anotem:

- Estar al servei de les necessitats de l’ad-
vocacia millorant les seves condicions

- Apostar per la digitalització amb l’ob-
jectiu d’ampliar els tràmits que es po-

PRIMERA DEGANA DE LA HISTÒRIA DEL COL·LEGI.  
IMPULS A LA INNOVACIÓ I PROJECCIÓ INSTITUCIONAL



—  154  —

guessin fer online. Invertir amb equi-
paments capdavanters i espais per 
videoconferències a disposició de les 
col·legiades i col·legiats, crear un espai 
per a la gestió d’incidències a l’extra-
net o posar en marxa un aplicatiu per a 
l’intercanvi de guàrdies, són alguns dels 
serveis que es volien implementar

- Seguir amb el pla de xoc posat en mar-
xa per l’ICAT ja al 2020 i una Oficina 
d’Atenció al Col·legiat per fer front a les 
conseqüències de la Covid sobre els col-
legiats i col·legiades

- Sent el torn d’ofici un pilar de l'Estat de 
Dret i un servei indispensable per a la 
ciutadania, dignificar les retribucions i 
promoure el seu reconeixement social

- En aquest sentit, donar més visibilitat a 
les contribucions de l’advocacia per mi-
llorar la percepció social del col·lectiu

- Crear una comissió específica per lide-
rar les gestions per fer realitat la Ciutat 
de la Justícia

Per al període 2021-2024 el Col·legi ofici-
alitzà el nomenament dels presidents i presi-
dentes de les comissions i seccions, els òrgans 
consultius al servei de la institució i els seus 
col·legiats i col·legiades que, com sabem, co-
brien els principals àmbits d’especialitat de 

la professió. Un organigrama, però, obert als 
canvis que fossin necessaris per adaptar l’es-
tructura del Col·legi a l’evolució de les neces-
sitats de l’advocacia: 
-	 Comissió de Deontologia Professional:  

presidida per Javier Gutiérrez Martín
-	 Comissió d’Honoraris Professionals:  

presidida per Julio de Parellada Durán
-	 Comissió del Torn d’Ofici i Assistèn-

cia al Detingut: presidida per Loren-
zo Santos Núñez i Maria Granja Bo- 
nache

-	 Comissió de Relacions amb l’Adminis-
tració i la Justícia: presidida per Ester 
Girol Palet i Pau Albiac Vallvé

-	 Comissió de Llengua Catalana: presidi-
da per Ester Girol Palet

-	 Comissió de Conciliació, Polítiques 
per la Igualtat i Atenció al Col·legiat: 
presidida per Fina Méndez Higuero, 
Maria Granja Bonache i Mireia López 
Pasero

-	 Comissió de Normativa: presidida per 
Miguel Ángel Cilleruelo Andrés

-	 Comissió de Formació Continuada for-
mada per les següents seccions presidi-
des per:
–  Secció de Dret Civil: Manuel Sosa 

Márquez

Junta de Govern i autoritats en l’acte oficial de presa de possessió. 3 de setembre de 2021
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–  Secció de Dret Penal: Pau Albiac 
Vallvé

– Secció de Dret del Treball i la Segu-
retat Social: Manuel Muñoz Coll i 
Víctor Manuel Canalda Garcia

– Secció de Dret de Família: Anna 
Maria Casas Cerdà

– Secció de Dret Administratiu: Pablo 
Francisco Navarro Fernández

– Secció de Dret Mercantil i Concur-
sal: José Antonio Jiménez González

– Secció de Dret d’Estrangeria: Diana 
Caridad Morejón Corrales

– Secció de Dret Financer i Tributari: 
Maria del Carmen Esteban Espigó

– Secció de Dret Animal: Jose Ferrán-
diz Macián

– Secció de Dret a la Segona Oportu-
nitat: Jaime Campá Gracia i Lluís 
Badia Chancho

– Secció de Dret Marítim i dels Trans-
ports: Felipe Salvador Serrano Pérez

– Secció de Dret Bancari: Joan Andreu 
Reverter Garriga

– Secció d’Arrendaments i Propietat 
Horitzontal: Lorenzo Santos Núñez 
i Leandro Riquelme Ferré

– Secció de Compliance Penal: Haidé 
Costa Villaró

– Secció de Dret Processal Civil: Susa-
na Holgado Pascual

– Secció de Tecnologies de la Informa-
ció i la Comunicació: Albert Conde 
Olano i Mònica Sánchez Blasco

– Secció de Dret de l’Esport: Lourdes 
Guivernau Aguadé

– Secció de Dret del Consum: David 
Suárez Reyes

– Secció de Drets Humans: Carles 
Perdiguero Garreta

Encara que des de la nova normalitat, 
com es pot veure també per les mascaretes, 
són moltes les activitats formatives, lúdiques 
i institucionals i accions socials que s’organit-
zaren des de l’ICAT. A tall d’exemple, i per 
fer un dibuix del que va ser el 2021 per al 
Col·legi, en destaquem les següents.

Com cada 21 de gener es va celebrar el 
Dia Europeu de la Mediació, una jornada 
per donar a conèixer a la ciutadania aques-

ta via alternativa a la gestió de conflictes. El 
Col·legi, amb motiu d’aquesta diada, va pu-
blicar les xifres del Servei d’Orientació a la 
Mediació durant el 2020, constatant que el 
context de la pandemia va ser favorable a la 
mediació. 

El 8 de març l’ICAT va voler celebrar un 
any més el Dia Internacional de la Dona amb 
la lectura d’un manifest en el que hi van par-
ticipar la degana, Estela Martín, les copresi-
dentes de la Comissió per la Igualtat de 
l’ICAT, Fina Méndez i Maria Granja, mem-
bres de la Junta de Govern, representants del 
Grup de l’Advocacia Jove de Tarragona i col-
legiades i col·legiats que van estar presents en 
aquest acte. Aquell any el manifest havia po-
sat de relleu les dificultats afegides que havia 
suposat la Covid-19 per a totes les dones i 
nenes del món, fent encara més difícil assolir 
l’objectiu de construir una societat més justa 
i igualitària en clau de gènere.

La mateixa Comissió va commemorar el 
dia 8 de novembre el Dia Internacional de 
l’Eliminació de la Violència contra les Dones 
amb la lectura pública d’un manifest reivin-
dicatiu obert a les adhesions tant de les insti-
tucions com de la ciutadania.

A més, l’ICAT es reuní amb els Serveis 
Territorials de Tarragona del Departament 
de Treball, Afers Socials i Família per col-

Commemoració del Dia Internacional de la Dona. 8 de març de 2021
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laborar en el tractament i els protocols de 
casos de violència masclista i desnonaments 
i explorar noves vies de col·laboració. Una 
d’elles va ser la participació en una taula ro-
dona amb altres agents socials per incremen-
tar la col·laboració amb la Generalitat i els 
consells comarcals en aquests assumptes. 

El 22 d’abril es va celebrar una jornada 
formativa i solidària organitzada de manera 
conjunta pels col·legis de l’advocacia de Tar-
ragona i de Reus i pel Col·legi de Graduats 
Socials de Tarragona. La jornada, en la que 
van participar una vuitantena de membres 
d’aquests tres col·legis professionals, va trac-
tar sobre l’acomiadament en temps de Covid 
i es va oferir en modalitat virtual. L’import 
íntegre recollit a través de les inscripcions, 
més de 1.000€, així com els honoraris del 

ponent, es van destinar de forma solidària a 
fer un donatiu per a la iniciativa #joemcorono 
que pertany a la Fundació Lluita contra la 
Sida i les malalties infeccioses i que es troba a 
l’Hospital Can Ruti. 

El 2 de juny, una delegació de membres 
de la Junta de Govern del Col·legi es va des-
plaçar a l’Institut Escola Àngel de Tobies 
del Vendrell per fer una xerrada als alumnes 
de 1r i 2n de l’ESO i explicar quins són els 
drets i els deures dels ciutadans i les princi-
pals estratègies i procediments que els pro-
fessionals del dret utilitzen per a la resolució 
de conflictes. Ester Girol i Miguel Ángel 
Cilleruelo, vocals del Vendrell, acompanyats 
de Javier Gutiérrez, diputat segon de la Jun-
ta de Govern, van ser els encarregats de dur 
a terme la sessió on van parlar de la igualtat 
de gènere, el bullying, el ciberbullying així 
com també resoldre els dubtes dels estudi-
ants sobre la professió de l’advocacia com 
una opció de futur. Després de les xerrades 
es va generar un debat per mirar de resoldre 
els dubtes que els anaven plantejant els es-
tudiants.

 Un any més, el 12 de juliol se celebrà el 
Dia de la Justícia Gratuïta. Des del Col·legi 
es va commemorar amb el tradicional estand 
informatiu i, com a novetat, també amb una 
roda de premsa.

Més de vuit-centes persones, membres de 
les juntes de govern i consells autonòmics de 
l’advocacia de tot l’Estat, es van reunir a Bil-

Commemoració de la diada per l’eliminació de la violència masclista. 25 de novembre de 2021

Miguel Ángel Cilleruelo, vocal del Vendrell, durant la trobada amb els 
alumnes d’ESO. 2 de juny de 2021
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bao del 8 al 10 de setembre per a participar 
a les VIII Jornades de Juntes de Govern de 
l’Advocacia. Durant les jornades també es 
van premiar les millors pràctiques dels col·le-
gis sobre comunicació, igualtat, deontologia, 
resolució de conflictes, formació i gestió col-
legial, entre d’altres. La nova aplicació digital 
d’intercanvi de guàrdies que l’ICAT va posar 
en marxa el dia 1 de juliol de 2021 va resultar 
finalista a la millor pràctica del torn d’ofici. 

Pel que fa la comunicació, a banda de 
publicar dos números de la revista Fòrum 
Jurídic (el 68 al juliol i el 69 al desembre), 
de mantenir actualitzada la web amb notí-
cies i una agenda nodrida d’actes col·legials 
i formació continuada, de ser proactius a 
les xarxes socials i d’enviar notes de premsa 
sobre temes d’interès general i relacionats 
amb el Col·legi i l’advocacia als mitjans de 
comunicació, destaquem la col·laboració per 
crear un espai de divulgació sobre el marc 
legal de temes d’interès ciutadà amb Tarra-
gona Ràdio. D’aquesta manera, a l’octubre 
s’inaugurava un espai radiofònic on, un cop 
al mes, advocats experts en diferents assump-
tes d’actualitat podien explicar a la ciutada-
nia aquest rerefons jurídic que hi havia en 
moltes qüestions del dia a dia, a banda de 
fer més visible la funció social de l’advocacia. 
La primera edició d’aquest espai, conduït per 
la periodista Núria Cartañà, va anar a càrrec 
dels advocats Ana Pacheco i Víctor Canalda 
que van analitzar tots els elements legals que 
tenien a veure amb la vacunació contra la 
Covid: els drets fonamentals, l’accés a deter-
minades activitats, la situació de les empreses 
entre d’altres.

El 26 de novembre les Jornades de Dret 
Portuari arribaren a la seva vuitena edició, 
unes jornades organitzades conjuntament 
amb el Port de Tarragona i celebrades a la seu 
del Col·legi que ja s’havien convertit en un 
referent d’aquesta especialitat a nivell naci-
onal. 

La sala d’actes de l’ICAT va acollir el di-
lluns 20 de desembre una conferència sobre 
el dret de defensa a càrrec del magistrat de 
la Sala Segona del Tribunal Suprem, Javier 
Hernández, que fins al setembre de 2020 ha-
via estat president de l’Audiència Provincial 
de Tarragona. 

La secretària de la Junta de Govern, Susanna Duran, presenta l’aplicatiu 
d’intercanvi de guàrdies a Bilbao. Setembre de 2021. Foto: CGAE

Primera sessió del programa Què de què? amb 
Víctor Canalda i Anna Pacheco. Octubre de 2021

La degana, Estela Martín, el magistrat Javier Hernández i el vicedegà, 
Julio de Parellada, donen inici a la Conferència sobre el Dret de Defensa. 
20 de desembre de 2021
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Al llarg del 2021 es van tirar endavant 
diversos projectes, la majoria dels quals de 
caire social i solidari, i es van signar diversos 
convenis per ampliar els serveis del Col·legi.

El primer d’abril, i amb l’editorial Jurí-
dica Sepín, l’ICAT va signar un acord per a 
la consulta de la seva biblioteca digital, amb 
més de mil monografies, accés a revistes di-
gitals i als codis legislatius més rellevants. 
S’ampliava així el nombre de bases de dades 
de contingut jurídic accessibles gratuïtament 
i des de l’àrea privada de la web col·legial.

Amb la Universitat Rovira i Virgili el 12 
d’abril se signà un conveni de col·laboració 
per habilitar l’accés dels col·legiats al CRAI 
de la URV. Un acord de reciprocitat de ser-
veis amb la nostra biblioteca col·legial per 
poder oferir més i millor serveis als lletrats i 
lletrades de l’ICAT.

Des del mes de febrer, a més, l’ICAT havia 
renovat la ISO 9001 que certifica l’eficàcia de 
la seva gestió davant dels usuaris i el compli-
ment dels requisits legals derivats de la seva 
activitat. Amb la voluntat de seguir apostant 
per la qualitat dels serveis, l’ICAT va ampliar 
el seu catàleg de serveis online amb diferents 
aplicatius. Així, des del mes d’abril de 2021, 

es va posar en marxa un gestor de queixes 
des de la intranet, que permetia recollir totes 
aquelles incidències amb l’Administració de 
justícia i cossos de seguretat, i des del mes de 
juliol un nou aplicatiu per a l’intercanvi de 
guàrdies accessible des de la intranet. Una so-
lució que facilitaria que les col·legiades i col-
legiats poguessin, en la mesura del possible, 
adaptar les guàrdies a les seves preferències 
personals i de conciliació familiar. 

La Junta de l’ICAT també es reuní amb 
diversos organismes amb l’objectiu de de-
tectar quins aspectes del dia a dia de les ad-
vocades i advocats eren millorables i quines 
mesures calia adoptar per portar a la pràctica 
aquestes millores.

En aquesta línia, el dia 29 de març la 
degana i la presidenta de la Comissió d’Es-
trangeria, Diana C. Morejón, es van reunir 
amb responsables de l’Oficina d’Estrangeria 
de Tarragona amb l’objectiu d’establir un 
sistema que permetés millorar i ampliar les 
gestions que en aquell moment s’estaven re-
alitzant amb la Subdelegació del Govern. I 
amb el cos de Mossos d’Esquadra, la degana 
del Col·legi es va reunir per tal de cooperar 
entre tots dos col·lectius en l’atenció a les 
víctimes de la violència masclista, en l’assis-
tència legal al detingut per via telemàtica, en 
la coordinació dels advocats de guàrdia del 
torn d’ofici i en l’optimització i millora dels 
serveis adreçats a la ciutadania en els que els 
dos organismes participaven. 

Les conseqüències de la pandèmia conti-
nuaven afectant enormement als professio-
nals de l’advocacia. En aquest sentit, el me-
sos d’octubre i novembre l’ICAT va demanar 
mitjançant diferents comunicats als mitjans 
de comunicació que la Conselleria de Justícia 
ampliés els aforaments als jutjats per evitar 
les incòmodes esperes al carrer que havien 
d’assumir les advocades i advocats i tots els 
ciutadans que feien ús del sistema judicial 
per les limitacions d’accés als espais interiors 
adoptades amb motiu de la pandèmia. Una 
situació que s’agreujava per l’increment de 
casos que estaven patint molts jutjats. 

La Secció de Dret Laboral de l’ICAT tam-
bé va publicar una nota expressant el seu re-
buig a les mancances en l’atenció presencial 
que oferien les administracions en l’àmbit 

Diana C. Morejón, bibliotecària de la Junta de Govern, Estela Martín, 
degana, i Jesús Abad, de l’editorial Sepín. Març de 2021
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sociolaboral. Els professionals del dret que 
treballaven en aquest àmbit demanaven so-
lucions a una problemàtica que tenia un im-
pacte molt generalitzat sobre la ciutadania, 
però que afectava sobretot a les persones més 
desfavorides socialment.

Malgrat tot, i com ja hem vist, calia tre-
ballar per reprendre la normalitat i també les 
relacions institucionals. La primera de l’any 
va ser la visita que la degana, Estela Martín, 
i el vicedegà, Julio de Parellada, varen fer a 
l’alcalde de Tarragona, Pau Ricomà, per dur a 
terme la primera presa de contacte del man-
dat i explicar-li el pla estratègic de la institu-
ció per als propers quatre anys. Entre altres 
qüestions, posaren sobre la taula la necessitat 
que Tarragona fes realitat d’una vegada per 
totes la Ciutat de la Justícia, un equipament 
llargament reivindicat necessari per concen-
trar els serveis de l’Administració de justí-
cia, en aquell moment dispersos en diversos 
punts de la ciutat.

En aquest sentit i per seguir treballant i 
vetllant per que les administracions implica-
des tiressin endavant amb garanties el Fòrum 
Judicial, l’ICAT va crear la Comissió de la 
Ciutat de la Justícia, que va iniciar durant 
aquest any una ronda de contactes no només 
amb l’administració sinó també amb dife-
rents col·lectius professionals i representants 
polítics.

El dia 2 de juliol Estela Martín es va re-
unir amb el nou secretari de l’Administració 
de justícia, Eusebi Campdepadrós, que va 
assistir acompanyat per Anna Alcaraz, cap 
del Servei de Gestió Econòmica de la Gene-
ralitat, i Mònica Solé, directora dels Serveis 
Territorials de la Generalitat.

El mes de novembre, al seu torn, es va re-
unir amb el degà del Col·legi de Procuradors, 
Àngel Fabregat, i amb el president del Col·le-
gi de Graduats Socials, Jaume Francesch. 

I seguint amb les relacions institucionals, 
amb l’Ajuntament de Tarragona, des de les 
seccions de dret animal de l’ICAT i del CI-
CAC es consensuà una solució ètica per al 
control de sobrepoblació de coloms, un dels 
problemes que tenia en aquell moment la 
ciutat de Tarragona que, segons dades del 
consistori, implicava una despesa anual de 
prop de 400.000€. 

Visita institucional de la degana Estela Martín i el vicedegà Julio de 
Parellada a l’alcalde de Tarragona Pau Ricomà. 5 de maig de 2021.  
Foto: Ajuntament de Tarragona

Trobada amb el secretari de l’Administració de justícia, Eusebi 
Campdepadrós. 2 de juliol de 2021

Visita del degà del Col·legi de Procuradors, Àngel 
Fabregat. Novembre de 2021
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També des del CICAC, el 13 de desembre 
de 2021 un total de divuit entitats i insti-
tucions catalanes i andorranes van signar un 
conveni amb el Departament de Justícia per 
fomentar l’ús del català a la Justícia a través 
de la creació d’un portal de recursos de llen-
guatge jurídic, Compendium.cat, obert a 
tots els professionals dels diferents àmbits i a 
la ciutadania en general. 

Uns dies més tard, el 22 de desembre, el 
Govern de la Generalitat aprovà un acord per 
modificar i prorrogar durant l’any 2022 el 
conveni entre el Departament de Justícia i el 
CICAC que autoritzava bonificar amb 20€ 
(fins aleshores el complement era de 14€) 
addicionals aquells professionals de l’advoca-
cia que actuessin en els supòsits de defensa 
de torn d’ofici i assistència jurídica gratuïta i 
presentessin els escrits en català. 

El mateix dia, es van reunir a la seu de 
l’ICAT representants dels Mossos d’Esqua-
dra i de l’Oficina d’Atenció a les Víctimes i 
Infància amb la degana, Estela Martín, i Lo-
renzo Santos, copresident de la Comissió del 
Torn d’Ofici. La trobada va servir per valorar 
el funcionament de les assistències a les víc-
times durant el 2021. També es va acordar la 
creació d’un protocol d’actuació per atendre 
als menors que fossin víctimes de maltracta-

ments, un protocol que contemplava que les 
actuacions es fessin al Barnahus de Tarrago-
na. Aquest equipament era un projecte pilot 
que replicava el model dels països nòrdics, on 
els menors que eren víctimes de maltracta-
ments disposaven d’un espai amable per ser 
acollits i evitar la seva revictimització. Un 
altre dels punts d’aquesta col·laboració seria 
impulsar la formació sobre aquest projecte en 
col·laboració amb Infància i els Mossos d’Es-
quadra.

En el marc dels projectes solidaris que es 
portaven a terme des de l’ICAT i a través de 
la Fundació ICAT de l’Advocacia, el 2021 es 
va iniciar la col·laboració amb l’Associació 
ASPERCAMP, una entitat del Camp de Tar-
ragona formada per persones amb síndrome 
d’asperger i les seves famílies. Així, el 24 de 
novembre, la secretària de l’ICAT, Susanna 
Duran, acompanyada del tresorer, Alberto 
García, van fer una visita a aquesta associació 
amb la que la Fundació va contribuir econò-
micament amb el projecte dels seus calenda-
ris solidaris.

A més, també va renovar la seva col·la-
boració amb La Muntanyeta. El Col·legi i el 
Grup de l’Advocacia Jove van tornar a par-
ticipar amb aquesta entitat en la tradicional 
visita dels patges reials que el 17 de desembre 
repartiren regals als infants d’aquest centre. 

Pel que fa el Grup de l’Advocacia Jove, 
després d’haver celebrat eleccions el mes de 
juliol, el 17 de setembre la presidenta i la Jun-
ta Directiva van prendre possessió del càrrec 
en un acte que tingué lloc a la sala d’actes de 
l’ICAT. Andrea Guzmán va ser elegida presi-
denta d’una junta de la que també formaven 
part Judit Domingo (vicepresidenta), Alejan-
dro Caballero (secretari), Hèctor Calero (tre-
sorer), Alba Escoda (vocal primera), Marc Lí-
ria (vocal segon) i Marta Civit (vocal tercera). 
Aquest nou equip es marcà com a prioritat 
dignificar l’exercici de la professió per a les 
advocades i advocats joves continuant amb el 
servei de tutoria al nou col·legiat, la formació 
especialitzada i un seguiment personalitzat 
de les noves incorporacions, per tal de donar 
suport i acollida a totes aquelles persones que 
s’iniciessin en l’exercici professional. A més 
d’estar al servei de la ciutadania tot contri-
buint en la defensa de l’Estat de Dret.

La degana Estela Martín i el copresident de la Comissió del TOAD, 
Lorenzo Santos a la reunió sobre assistència a la víctima. 22 de 
desembre de 2021
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Les accions institucionals del GAJT van 
començar el 23 d’octubre, amb la reunió tri-
mestral de la Jove Advocacia de Catalunya 
celebrada a Tortosa, en una jornada de treball 
en la que van participar, per primera vegada, 
la nova presidenta Andrea Guzmán i la vo-
cal primera, Alba Escoda. També hi va asistir 
Marcos Espejo, col·legiat a l’ICAT i secretari 
del JAC. 

El dia 27 d’octubre la nova junta es va re-
unir amb la jutgessa degana de Tarragona, la 
magistrada Maria Pilar Aguilar, amb qui van 
tractar temes que tocaven d’aprop als nous 
lletrats, com eren l’accés lliure a les vistes per 
potenciar l’aprenentatge, preparació de judi-
cis simulats o millorar la relació entre l’advo-
cat i el funcionari.

El dia 24 de novembre va ser el torn del 
delegat del districte notarial de Tarragona, 
Martín Garrido, amb qui van tractar sobre 
les darreres resolucions de la DGSJFP. 

Amb la voluntat d’oferir sessions forma-
tives pràctiques i d’interès al col·lectiu, el 
GAJT va programar tres conferències entre 
novembre i desembre.

Durant la temporada de futbol se seguí 
participant en la lliga organitzada pel Club 
Gimnàstic de Tarragona i, malgrat la incer-
tesa generada per la crisi sanitària, es va po-
der celebrar el tradicional sopar de Nadal que 
va tenir lloc el dia 16 de desembre a la Casa 

Miret de Tarragona, repartint l’endemà les 
joguines a La Muntanyeta.

Una nova situació epidemiològica, però, 
va impedir celebrar el tradicional festival in-
fantil de Nadal. Per això des de l’ICAT es va 

La degana Estela Martín i el diputat Jose Ferrándiz, amb el director 
general de la Xarxa Sanitària i Social de Santa Tecla, Joan M. Adserà, i el 
director adjunt, Joan Aregio (esquerra). 20 de setembre de 2021

Presa de possessió de la nova Junta del GAJT. 17 de setembre de 2021
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organitzar el I Concurs de Dibuix Infantil, 
adreçat a tots els infants menors de 10 anys 
fills i nets de les persones col·legiades i perso-
nal laboral del Col·legi. Tots els nens i nenes 
que hi van participar van ser premiats amb 
un llibre i els seus dibuixos van ser exposats 
a la seu col·legial de Tarragona fins al mes de 
gener de 2022.

Pel que fa a la diada de Sant Jordi, el 2020 
no es va poder celebrar, però el 2021 es va 
poder tornar a organitzar, repartint més de 
cent llibres i tres-centes roses.

Més actes institucionals van tenir lloc du-
rant el 2021, com la visita el dia 25 d’octubre 
dels membres de Junta al Parlament de Cata-
lunya, convidats per Eusebi Campdepadrós, 
aleshores secretari de l’Administració de jus-
tícia.

O la presentació, a la seu del Col·legi, del 
llibre Medio siglo de Abogacía Penal de l’ad-
vocat Paco Zapater, una obra amb reflexions 
sobre la professió a partir dels aprenentatges 
adquirits durant cinquanta anys d’exercici. 
La presentació de l’obra va anar a càrrec de la 
degana de l’ICAT, Estela Martín, i del prolo-
guista de l’obra i degà emèrit, Antoni Vives, 
acompanyats del magistrat de la Sala Segona 
del Tribunal Suprem, Javier Hernández i de 
Roberto Guimerá, director de l’àrea penal de 
Sepín, editor del llibre.

I també al mes d’octubre arribà l’esperada 
festa col·legial en honor de Sant Raimon de 
Penyafort celebrada el dia 15, i que motius 
sanitaris es va haver d’organitzar en dues ses-
sions, ja que eren moltes persones les home-
natjades.

Durant el matí, i acompanyats dels seus 
padrins, trenta-tres advocades i advocats 
van celebrar l’acte de jura fent oficial el seu 
compromís amb els valors de l’advocacia. Va 
ser el primer cop que s’havia pogut celebrar 
l’emblemàtica imposició de togues des de 
l’inici de la pandèmia de la Covid, el març 
de 2020.

En el seu parlament, la degana de l’ICAT, 
Estela Martín, va ressaltar la importància 
simbòlica de la toga i es va comprometre a 
lluitar per simplificar l’accés a la professió de 
l’advocacia jove i va assegurar que l’ICAT de-
manaria una nova legislació en aquest sentit. 

Visita de la Junta de Govern al Parlament de Catalunya. Octubre de 2021
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Per la tarda, i seguint amb el protocol de 
la diada de Sant Raimon, es van lliurar les 
insígnies d’argent als trenta-un advocats i ad-
vocades que havien complert vint-i-cinc anys 
d’exercici professional continuat en l’àmbit 
del Col·legi. 

Després de l’entrega de les insígnies va 
ser el torn de retre homenatge a Francesc 
Fuster Alcoverro, al que se li va fer entrega 
de la Insígnia d’Or pels seus cinquanta anys 
d’exercici professional continuat en l’àmbit 
del Col·legi sense nota desfavorable.

Jurants i padrins a la festa de Sant Raimon. 15 d’octubre de 2021

Foto de grup dels homenatjats pels vint-i-cinc anys d’exercici. 15 d’octubre de 2021
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L’acte va finalitzar amb els parlaments de 
les autoritats convidades. Van intervenir el 
president de l’Audiència Provincial de Tarra-
gona, Joan Perarnau; el secretari de l’Admi-
nistració de justícia, Eusebi Campdepadrós; 
la degana de l’Il·lustre Col·legi de l’Advoca-
cia de Barcelona i presidenta del CICAC, 
Maria Eugènia Gay; i el fiscal en cap, Xavier 
Jou, que van estar acompanyats a la taula per 
la degana de l’ICAT, Estela Martín, que va 
clausurar l’acte.

Finalment, i tot i que la situació sanitària 
no va permetre organitzar el tradicional so-
par de gala, es va celebrar un còctel a peu dret 
a la Casa Miret de Tarragona.

I és que no importava la situació o les 
complicacions, l’ICAT sempre tenia motius 
per celebrar. Si el 2020 complien 175 anys 
d’història, el 2021 la seva seu en complia 25. 
Un quart de segle de la construcció de l’edifi-
ci de la seu institucional del Col·legi al carrer 
Enric d’Ossó. Inauguració de la qual es va 
celebrar el dia 19 de juny de 1996 i va anar a 
càrrec dels reis Joan Carles I i Sofia. La placa 
commemorativa situada al hall de la seu és 
testimoni d’aquesta visita.

I per ser-ne testimoni d’un altre canvi 
igual d’important, l’octubre de 2021 es va 

impulsar el canvi de nom de la institució a la 
façana de l’edifici. Una acció que se sumava a 
la llista d’efemèrides importants de l’Il·lustre 
Col·legi de l’Advocacia de Tarragona.

El desembre de 2021 es van aprovar per 
unanimitat els pressupostos de la institució 
per a l’any 2022. El focus es posà, com era 
habitual, en la prestació de serveis a les col-
legiades i col·legiats i es potenciaven aquelles 
partides on la recuperació de la normalitat 
sanitària i la presencialitat al llarg de 2022 
tindria més impacte. 

Però també, i com una prioritat del pla de 
mandat de la Junta de Govern, se seguia fent 
una aposta decidida per la digitalització, per 
poder seguir oferint els serveis col·legials amb 
les màximes garanties de qualitat i accessibi-
litat, adaptant-se als nous temps, a les noves 
generacions i també, com és obvi, a les noves 
circumstàncies que poguessin esdevenir-se. 

I és que si feia molt poc s’havia hagut de 
conviure amb una pandèmia, en aquell mo-
ment la situació econòmica era i es preveia 
complicada. Davant d’això, la Junta de Go-
vern situaria l’advocacia on havia de ser: al 
costat de les víctimes dels acomiadaments, 
dels conflictes relacionats amb l’habitatge, de 
les persones que reclamessin el seu dret a una 

Canvi de denominació de l’ICAT. Octubre de 2021
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segona oportunitat... En definitiva, estarien 
al servei de la societat. 

Però com hem anat veient al llarg de di-
ferents capítols, l’ICAT sempre anava més 
enllà apostant amb tot un seguit d’accions i 
col·laboracions amb entitats que treballaven 
en l’àmbit de les problemàtiques socials per 
tal d’aprofundir en aquest compromís que 
tot el col·lectiu, i molt especialment el Col-
legi, tenia i té amb la societat.

Així, davant la crisi humanitària entre 
Rússia i Ucraïna, i formant part de la Tau-
la Local per les Persones Refugiades, l’ICAT 
col·laborà amb el servei d’assessorament ju-
rídic a la ciutadania d’Ucraïna que hagués 
sol·licitat o sol·licités permís temporal de re-
sidència o asil. A més, a través del Patronat 
de la Fundació ICAT, reunit en data 31 de 
març, es va aprovar una donació a la Creu 
Roja. 

També el mes de març es va fer entrega 
d’un donatiu a la Fundació La Muntanyeta 
i va reprendre altres projectes solidaris amb 
entitats del territori, com ASPERCAM o la 
Fundació per a l’Esclerosi Múltiple, entre al-
tres.

I després de dos anys sense poder-se cele-
brar, el 2022 es tornà a organitzar una nova 
edició del Mes + Solidari en col·laboració 
amb el COFT. Dins de les activitats progra-
mades en el marc d’aquesta iniciativa desta-
quem l’organització de l’exposició Plenituds 
artístiques de La Muntanyeta, amb quadres 
fets per alumnes del centre que es va poder 
visitar durant el mes de novembre a la seu 
dels dos col·legis; i una donació de sang el 
mes de desembre, amb una alta participació.

També durant el mes de desembre i com 
era tradició, els patges de l’ICAT acompa-
nyats de la degana i membres de la Junta de 
Govern i del GAJT, van fer entrega de regals 
als alumnes de la Muntanyeta.

I amb tot això, el Col·legi seguí donant 
compte al col·lectiu de la seva gestió a les as-
semblees generals. El 31 de març de 2022 es 
va celebrar la primera de l’any on es va apro-
var la liquidació pressupostària corresponent 
a l’exercici 2021. Tot i la reducció de quotes, 
el benefici era de més de 5.000€. Una dada 
molt significativa, tenint en compte que la 
rebaixa de quotes des de 2013, període en 

que es va aprovar la primera reducció, havia 
estat una constant  i havia suposat un estalvi 
del  voltant del 30% per al col·lectiu. I tot i 
així, l'ICAT seguia gaudint d'una bona salut 
financera.  

L’agenda d’activitats formatives i d’actes 
institucionals seguien.

Com la Comissió de Mediació que, un 
any més i essent un dels primers actes de 
l’any, commemorà la festivitat de la mediació 
fent balanç de les xifres del Servei d’Orienta-

Inauguració de l’exposició Plenituds artístiques. 4 de desembre de 2022

Quadre d'estalvi de quotes des de 2013 a 2021
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ció a la Mediació. El 2021 els resultats apun-
taven a un lleuger increment en el nombre de 
mediacions realitzades. 

O la Comissió de Conciliació i Igualtat, 
amb una fort compromís i visibilitat social 
pel que fa a la millores de les polítiques per 
a la conciliació personal i professional de 
l’advocacia i de denúncia de les situacions de 
desigualtat o de violència contra les dones. 
Així continuà impulsant el Pla d’Igualtat del 
Col·legi i organitzà actes reivindicatius en 
motiu del Dia Internacional de la Dona, el 
8 de març, i el Dia Internacional de l’Elimi-
nació de la Violència contra les Dones, el 25 
de novembre.

La mateixa Comissió, i dins els actes 
per commemorar el Dia Mundial contra la 
LGTBIfòbia, va presentar la preestrena del 
documental Barcelona fora de l’armari que es 
va celebrar a la seu del Col·legi.

Les seccions de l’ICAT, a part de les ac-
tivitats formatives de les que parlarem més 
endavant, van seguir amb el Què de què? de 
Tarragona Ràdio, el consultori jurídic per 
tractar temes d’interès ciutadà. La primera 
sessió va ser al febrer on advocades especia-
litzades en dret de família van analitzar un 
concepte novedós com era la violència eco-
nòmica de gènere. 

Des del Col·legi es continuà treballant 
també amb els convenis i acords de col·la-
boració. El gener se signà un nou conveni 
de col·laboració amb el Club Natació Tàr-
raco, tot ampliant els avantatges de l’ICAT 
per al col·lectiu de l’advocacia. Al febrer, 
l’ICAT signava la renovació de l’acord amb 
la delegació de Tarragona del Col·legi Ofi-
cial de Psicologia de Catalunya. Al mes de 
desembre es van renovar els convenis amb 
Banco Santander i Arquia i es va signar un 
acord de col·laboració amb Tirant lo Blanch 
per oferir des de la intranet accés a la seva 
base de dades als col·legiats, un servei que 
fins aleshores prestava el Consell de l’Advo-
cacia però que, al no renovar-se, el Col·legi 
va contractar exclusivament per als seus col-
legiats.

En un altre ordre de coses, el 13 de maig 
la consellera de Justícia, Lourdes Ciuró, va 
participar a una reunió celebrada a l’ICAT 
amb l’objectiu d’analitzar el funcionament 
del sistema judicial a la demarcació de Tar-
ragona. Hi van assistir, per part de l’ICAT, 
la degana Estela Martín i el vicedegà Julio de 
Parellada. La consellera també es va reunir 
amb el president de l’Audiència i la Fiscalia 
a qui va traslladar que el projecte de Fòrum 
Judicial avançava segons les previsions: l’estiu 
de 2023 es podria començar la licitació de les 
obres i cap a finals d’any es començaria amb 
la construcció. Segons el calendari del De-
partament de Justícia, les obres s’acabarien el 
2026 i el Fòrum hauria d’estar en funciona-
ment aquell mateix any, tal i com va anunciar 
la consellera de Justícia tot just el 31 de gener 
al consistori tarragoní.

Maria Granja (esquerra) i Fina Méndez (dreta), copresidentes de la 
Comissió de Conciliació i Igualtat, a l’acte de preestrena del documental 
Barcelona fora de l’armari. 16 de maig de 2022

Anunci de la construcció de la Ciutat de la Justícia. 31 de gener de 2022. 
Foto: Ajuntament de Tarragona
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Però el mes d’octubre es produí una nova 
circumstància que podia afectar de nou el 
projecte. I és que l’executiu del Govern de 
Catalunya va rellevar diferents consellers 
i conselleres, entre els quals la de Justícia, 
que passà a ser ocupat per Gemma Ubasart. 
L’ICAT va reclamar aleshores al Govern que 
mantingués els compromisos adquirits per 
fer realitat el Fòrum Judicial de Tarragona. 

Nombrosos van ser els actes institucionals 
i reunions en els que va participar la degana 
Estela Martín, com també ho van ser els ce-
lebrats al Col·legi, dels que destacaríem els 
següents.

El mes de febrer la Junta de Govern es va 
reunir per fer entrega al degà emèrit Manel 
Albiac de la Gran Creu al Mèrit en el Servei 
a l’Advocacia atorgada pel CGAE.

El mes de maig va ser el torn de l’expresi-
dent de l’Audiència Provincial de Tarragona i 
actual magistrat a la Sala Segona del Tribunal 
Suprem, Javier Hernández, en agraïment per 
la seva col·laboració en la defensa de l’advo-
cacia. El magistrat va signar també al Llibre 
d’Honor de l’ICAT.

Durant el mes de juliol, la Junta de Go-
vern va entregar una mètopa amb l’escut del 
Col·legi a l’exfiscal en Cap, Xavier Jou, que 
deixava el càrrec després de quinze anys al 
capdavant de la Fiscalia. A l’acte hi va assis-
tir també la nova fiscal en Cap, María José 
Osuna, que prenia el relleu de Xavier Jou i 
a qui la Junta va donar la benvinguda ins-
titucional. Seguidament van firmar al Llibre 
d’Honor del Col·legi.

Seguien els actes d’agraïment, en aquest 
cas a l’advocat Eusebi Campdepadrós, per 
la seva tasca al capdavant de la Secretaria de 
Justícia des d’on sempre havia estat vetllant 
pels interessos de l’advocacia en general i de 
la tarragonina en particular.

En motiu de la seva primera visita oficial 
a Tarragona, el ministre d’Inclusió, Seguretat 
Social i Migracions, José Luis Escrivá, va par-
ticipar en una conferència a la seu del Col·le-
gi sota el títol Reformes per a un Creixement 
Inclusiu. Previ a la conferència, el ministre va 
signar el Llibre d’Honor del Col·legi.

Des de l’ICAT es continuaven generant 
sinèrgies amb les diferents institucions per 
millorar els serveis i l’atenció, també, a la 

Acte d’entrega de la Gran Creu al Mèrit en el Servei a l’Advocacia a Manel 
Albiac. 25 de febrer de 2022

Acte de reconeixement al magistrat Javier Hernández. 13 de maig de 
2022

Acte de reconeixement a la Fiscalia de Tarragona. 11 de juliol de 2022. 
Foto: Xavier Jurio
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ciutadania. La degana, Estela Martín, junta-
ment amb la presidenta de la Comissió de 
Mediació, Maria José Bertomeu, van iniciar 
una ronda de contactes amb membres de la 
judicatura i la fiscalia amb l’objectiu de do-
nar a conèixer la mediació i establir sistemes 
de col·laboració amb aquestes institucions 
per impulsar-la com a mesura alternativa a la 
resolució de conflictes. El mes de desembre 
va ser el torn de la magistrada Anna Grau, 
que des del mes d’octubre era la nova jutgessa 
degana de Tarragona. En aquesta trobada, de 
caire també institucional i de benvinguda a la 
nova responsable del deganat de l’Audiència, 
es va parlar de quines mesures aplicar sobre 
la derivació cap a la mediació, promoure una 
major implicació dels jutges i la programació 
de formació específica dirigida no només a 
l’advocacia sinó també als jutges i a fiscalia. 

Destaquem també la visita a la seu del 
Col·legi de la nova cònsol del Marroc a Tar-
ragona, Lleida i Aragó, Ikram Chahine, que 
va ser rebuda per la degana Estela Martín. 
L’acte va tenir lloc el dia 13 de desembre.

La participació del Col·legi als diferents 
congressos també va ser destacable. Una de-
legació de l’ICAT va participar a les V Jorna-
das sobre Nuevas Tecnologías en el Gobierno y 
Gestión de los Colegios de la Abogacía que es 
van celebrar a Gijón els dies 26 i 27 de maig. 

La degana Estela Martín, responsable de 
la cartera de Justícia del CGAE, va ser l’en-
carregada de presentar les propostes de l’ad-
vocacia en matèria d’accessibilitat i usabilitat 
per al proper expedient electrònic judicial i 
va exposar les demandes i propostes plante-
jades per tal que la propera implantació de 
l’expedient electrònic judicial respongués a 
les necessitats reals del col·lectiu. En aquest 
sentit, la degana també va fer la ponència so-
bre eficiència digital a la Jornada Tech-Advo-
cacia organitzada pel CICAC i que va tenir 
lloc a Granollers durant el mes de setembre.

Pel que fa a la formació, l’ICAT va orga-
nitzar el 2022 un total de quaranta-set ac-
tivitats. D’entre les més rellevants, per l’alta 
participació i impacte mediàtic, trobem la 
Jornada Laboral-Tech organitzada pel CI-
CAC i celebrada el mes de juny al Col·legi, 
sobre com afecten les noves tecnologies en les 
relacions laborals. 

Visita d’Eusebi Campdepadrós a l’ICAT. 25 d’octubre de 2022 

El ministre d’Inclusió, Seguretat Social i Migracions signa el Llibre 
d’Honor del Col·legi. 27 d’octubre de 2022

Visita institucional a la seu del Col·legi de la jutgessa degana de 
Tarragona, Anna Grau. 3 de desembre de 2022
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També menció especial a les IX Jornades 
de Dret Portuari, celebrades a la seu del Col-
legi el 25 de novembre i organitzades en col-
laboració amb el Port de Tarragona.

Paral·lament, el Grup de l’Advocacia Jove 
continuà amb l’organització d’activitats lúdi-
ques, esportives i reunions per seguir donant 
veu al col·lectiu. El mes de març celebrà la 
seva assemblea anual i també es reuní amb 
l’Agrupación de Jóvenes Abogados de Ma-
drid. Per altra banda, el 2 d’abril tocava reu-
nió trimestral amb la Jove Advocacia de Ca-

talunya, que es va celebrar a la seu de l’ICAT. 
Al mes de juliol el GAJT va convidar al repre-
sentant dels joves de l’ICAM i la presidenta 
de la CEAJ a una reunió a l’ICAT. El mes de 
desembre es van rependre noves sessions del 
servei de tutoria als nous col·legiats.

En l’apartat de vida col·legial, hem de 
parlar, com és habitual també, dels actes de 
benvinguda als nous col·legiats, que al 2022 
es van celebrar a l’abril i a l’octubre.

Aquest any malauradament es va haver de 
lamentar el traspàs de Carme Altadill, per-

Estela Martín a les V Jornades de Noves Tecnologies del CGAE. 26 de maig de 2022. Foto: CGAE

Inauguració de les Jornades Laboral-Tech. A la 
foto Estela Martín i Encarna Orduna, degana del 
Col·legi de Reus. 20 de juny de 2022

La Junta del GAJT durant l’assemblea general. 11 de març de 2022
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sonal administratiu que es va incorporar el 
2005 al Col·legi al servei de togues del Palau 
de Justícia de Tarragona.

Les activitats organitzades pel Col·legi se 
seguien programant ja amb normalitat. El 
mes d’abril arribà la festivitat de Sant Jordi, 
una diada on les col·legiades i col·legiats que 
van visitar la biblioteca es van poder endur 
com a obsequi un llibre gentilesa de diferents 
editorials jurídiques. També, i coincidint 
amb la celebració d’aquesta diada, l’ICAT va 
acollir la presentació a les comarques de Tar-
ragona de Compendium.cat, un portal que 
recordem naixia amb l’objectiu de fomentar 
l’ús del català en l’àmbit jurídic.

Un mes més tard, el 6 de maig, arribà la 
festa col·legial. Prop de dues-centes persones 
van omplir el saló d’actes i set jurants van 
rebre simbòlicament la toga i la insígnia del 
Col·legi. Seguint amb el protocol de la diada, 
es van lliurar les insígnies d’argent a dinou 
col·legiades i col·legiats i, seguidament, es va 
retre homenatge a Manuel Roca Marco i Mi-
quel Díez Figuerola, que complien les noces 
d’or de la professió. 

Dins dels actes de la festa, es va lliurar 
la Medalla d’Argent del Col·legi al vicedegà 
Julio de Parellada en reconeixement per la 
seva dedicació i implicació personal amb la 
institució, des de la seva col·legiació a l’any 
1989. La jornada es va acabar amb el tra-
dicional sopar de gala que, un any més, es 

Imatge del primer acte de benvinguda de l’any. 7 d’abril de 2022

Carme Altadill, personal administratiu del Col·legi 

Acte de presentació del Compendium.cat amb la participació de la 
degana Estela Martín i del secretari de l’Administració de justícia, 
Eusebi Campdepadrós. Abril de 2022 
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va celebrar a l’emblemàtica Casa Miret de 
Tarragona.

Arribats al mes de juliol l’ICAT tornà a 
reivindicar l’advocacia d’ofici amb el Dia de 
la Justícia Gratuïta. Dins dels actes progra-
mats el més emotiu va ser l’entrega del diplo-
ma a Ferran Casas, l’advocat que portava més 
anys exercint aquest servei al Col·legi.

A punt d’iniciar les vacances d’estiu arribà 
el tradicional sopar de les comissions col·legi-
als a la Casa Miret de Tarragona.

Ja al mes de desembre, i a banda de les ac-
tivitats solidàries ja ressenyades i que s’acos-
tumaven a dur a terme pels volts de Nadal, 
el Col·legi acomiadava l’any amb una nova 
edició del Concurs de Dibuix Infantil, la se-
gona, en la que hi van participar vint-i-cinc 
infants. Tots van ser obsequiats amb un regal 
i el dibuix guanyador va ser la felicitació de 
Nadal que l’ICAT va enviar als col·legiats. 

El 2022 acabà amb una notícia de gran 
transcendència per al Col·legi amb l’anun-
ci del CGAE, el dia 16 de desembre, que 
Tarragona seria la seu que acolliria el XIII 
Congrés Nacional de l’Advocacia al Centre 
de Convencions de PortAventura. Des dels 
tres col·legis organitzadors, Tarragona, Reus i 
Tortosa, es destacà l’impacte que tindria tant 
per l’advocacia com també pel territori. I així 

Foto de grup d’autoritats, homenatjats i jurants. 6 de maig de 2022

El vicedegà Julio de Parellada rep la Medalla d’Argent en reconeixement 
a la seva dedicació a l’ICAT. 6 de maig de 2022

Medalla de Plata del Col·legi
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ho van anunciar conjuntament el dia 28 de 
desembre des de la seu del Col·legi les dega-
nes dels tres col·legis implicats.

També al mes de desembre, i concreta-
ment durant el relleu en els càrrecs de di-
recció del Consell de l’Advocacia que es va 
produir en el plenari del dia 19 de desembre, 
la degana Estela Martín, va ser nomenada se-
cretària del Consell de l’Advocacia Catalana 
per al període 2022-2023.

Es tancà l’any amb l’assemblea general or-
dinària, el dia 23 de desembre, amb l’aprova-
ció dels pressupostos per al 2023.

Com hem anat veient al llarg d’aquestes 
pàgines, des de la seva fundació el 1845 l’Il-
lustre Col·legi de l’Advocacia de Tarragona 
no ha parat de créixer i transformar-se tot 
adaptant-se a les diverses situacions fins a 
convertir-se en la institució que és avui en 
dia. Des d’aquí desitgem que pugui seguir 
fent història molts anys més i que la societat, 
especialment la tarragonina, la pugui veure 
plasmada en una nova publicació, en una 
obra com aquesta.

Sopar de comissions a Casa Miret. Juliol de 2022

Lliurament de regals als infants del concurs de 
dibuix. 20 de desembre de 2022

Les deganes Encarna Orduna (Reus), Estela Martín (Tarragona) i Marta 
Martínez (Tortosa) durant l’anunci de la celebració del Congrés de 
l’Advocacia Espanyola. 28 de desembre de 2022
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—  DEGANOLOGI  —

Antoni Huber Company 
1997-2002

Antonio Salas de Córdoba 
2009-2012

Estela Martín Urbano 
2021 -

Antoni Vives Sendra 
2003-2008

Manel Albiac Cruxent  
2013-2020
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